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یادداشت
سیدمهدی سیدی ؛ فعال اجتماعی

دانشمندی مسیحی در گفت وگو با یکی از اندیشمندان 
مســلمان می گوید:  »در دانشــگاهی در شهر پاریس 
درباره این موضوع که »چگونه به جهان آینده نگاه کنیم« سخنرانی می کردم؛ حین 
سخنرانی سؤالات اعتراضی دانشجویان به دستم رسید که از وضع موجود بشر ابراز 
نارضایتی و ناامیدی می کردند و با لحن های مختلفی از من می خواستند نوید و بشارت 
محکمی درباره آینده بدهم و برای خلاصی از وضع بغرنج موجود، راه حلی به آنها ارائه 
کنم. همانجا به ذهنم رسید در مسیحیت مفهومی به اسم »منجی« داریم که اعتماد 

به او می تواند تاحدی امید را به آن دانشجویان بازگرداند.«
واقعیت ماجرا آن است که بشر به رغم پیشــرفت در رفاه و فناوری، بیش از هر زمان 
دیگر در یأس و ناامیدی غوطه می خورد و کماکان از وضع موجود خود راضی نیست. 
در پژوهش ها آمده که به رغم افزایش امکانات کشورها در 50سال گذشته هنوز مردم 
احساس نمی کنند زندگی شان بهتر شده است! آمار فزاینده افسردگی ها، خودکشی ها، 
خشونت ها و بزه ها حتی در کشــورهای پیشرفته گواه آن اســت که بشر در کوچه 
بن بستی گرفتار شــده که در تکرار بی پایان آن، به »بحران معنا« دچار شده و هیچ 
خورشید گرمابخشی نیست که دریای وجود او را از سرمای سیاه زمستان نجات دهد.

بشــر معاصر پس از زخم های عمیق جنگ جهانی اول و دوم، محصور در فقرها و 
ناعدالتی ها و بیماری های مسری، گمان می کرد نسل انسان بعد از این همه تجربه 
تلخ، دیگر ســرش به ســنگ خورده و پس از این دیگر، حکومت ها و سازمان های 
بین المللی برای او نویدبخــش صلح و عدالت خواهند بود، ولــی امروز به این باور 
تلخ نزدیک شــده که گلیم بخت او را کســی از آب بیرون نخواهد کشید و آخرین 

کورسوهای امید و اصلاح نیز در حال مسدود شدن است.
اندیشه منجی راه برون رفت از این دور و تسلســل باطل است. لطیف آنکه رهاورد 
مشترک و متصل همه ادیان آسمانی اعتقاد به منجی آخرالزمان است؛ با این بشارت 
که در انتهای کار، بشر با دستان توانای منجی، طعم »عدالت و معنویت« را خواهد 
چشید و از نکبت ها و محرومیت ها نجات خواهد یافت، اما اندیشه اسلامی نسبت به 
منجی، برجستگی های اضافه تری دارد؛ ازجمله آنکه در این اندیشه نورانی، منجی 
آخرالزمان هم به لحاظ شخصی و هم به لحاظ شخصیتی به طور کامل معرفی شده 
و صرفا یک مفهوم کلی، مبهم یا قراردادی نیست. مهدی صاحب زمان)عج( فرزند 
امام یازدهم در 255 هجری قمری به دنیا آمده و بعد از 5سال به پرده غیبت رفته و تا 
این زمان بین جامعه، اما بدون شناخته شدن زندگی می کند و به عنوان انسان کامل، 
واسطه فیض الهی و دستگیری از بشــریت است. ویژگی ممتاز دیگر تفکر اسلامی 
آن است که مردمان به انتظار منفعلانه دعوت نمی شــوند، بلکه آنان به جنسی از 
انتظار سازنده فراخوان می شوند که در آن قیام و تلاش روبه جلو و انگیزه برای اصلاح 
جامعه، موج می زند. به نظر می آید اکنون که جهانیان در پرده های تاریکی از شک 
و ترس به کابوس پایان تاریخ نزدیک شده اند تبیین اعتقاد به حضرت بقیه الله)عج( 
می تواند با ضریبــی افزون تر در دنیا مورد پذیرش قرار گیرد و جامعه بشــری را با 

سرعت بیشتر به سمت ظهور و تمدنی پر از عدل و داد رهنمون سازد.

 دنیا، آماده شنیدن
 از منجی است

خاطره خوش از جشن تکلیف  در بیت رهبری
خدا خواست و پشت سر آقا  نماز خوانديم
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بزرگ ترين مجتمع آموزشــی بنیاد 
برکت، ستاد اجرايی فرمان حضرت 
امام)ره( برای دختران ايران ساخته 
شده است. بنیاد برکت به عنوان نهادی 
خدمتگزار، اقدام به راه اندازی نهضت 
مدرسه سازی در مناطق محروم کرده 
و ساخت مدرسه يکی از بنیادی ترين و 
ماندگارترين اقدامات اين بنیاد است...

فاطمه رشیدی، سرمربی جدید تیم ملی
محدوديت بازيکن داريم

بزرگ ترین مجتمع آموزشی بنیاد برکت ساخته شده است
مدارسی برای دختران ايران

20

سعید علامیان، نويسنده، پژوهشــگر و روزنامه نگار پیشکسوت 
در حوزه دفاع مقدس امســال با کتاب»حاج قاسمی که من 
می شناسم« )روايت 40ســال رفاقت حجت الاسلام علی 
شیرازی با ســردار دل ها، شــهیدحاج قاسم سلیمانی( 
در پانزدهمین دوره جايزه ادبی جــلال آل احمد خوش 
درخشــید. اين اثر، برگزيده بخش ويژه »مستندنگاری 
درباره ســردار شــهید حاج قاسم ســلیمانی« جايزه 

جلال آل احمد شد و...

با برگزیده بخش ویژه »مستندنگاری درباره سردار سلیمانی«
محبوبیت حاج قاسم از سبک زندگی اش بود

 درست در روزی که فینال لیگ برتر مردان برگزار می شود، تیم 
ملی والیبال زنان هم تمريناتش را آغاز می کند. تیم امســال، 

تفاوت عمده ای با تیم سال پیش دارد. کمپدلی، سرمربی 
ايتالیايی رفته و جايش را به فاطمه رشیدی داده است. 

رشیدی با پیکان قهرمان لیگ شــد و حالا هم بايد 
پیکان را برای جام باشــگاه های آسیا آماده کند و 

هم تیم ملی را برای قهرمانی آســیا و بازی های 
آسیايی آماده کند...

ویژه های  امروز

9

بوستان ملت 
پر از نور و شادی

ایران، سومین  کشور 
پیوند پاراتیروئید

بوشهری ها از آب 
شیرین می گویند

 جشن بزرگ نور »تهران زیبا«
 به مناسبت نیمه شعبان برپا شد

نخستین بار درجهان؛ پزشک زن ایرانی 
موفق به انجام پیوند غیرفامیلی شد

گفت وگو با اهالی بوشهر و جم  بعد 
از بهره برداری از آب شیرین کن
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جنایت نابخشودنی
 اگر دست هايی در مسمومیت دانش آموزان در  کار باشد

اين جنايتی بزرگ و غیر قابل اغماض است

دستگاه های مسئول، دستگاه های اطلاعاتی و دستگاه های 
انتظامی سررشته  اين جنايت را پیدا کنند

اشاره  آیت الله خامنه ای  به  ماجرای مسموم کردن دانش آموزان

اجرای سراسری طرح کالابرگ الکترونیک شروع شد

مردم می توانند 10 قلم کالا را به قیمت شهریور 1400 بخرند

  کدام فروشــگاهها بــه  طــرح  کالابــرگ الکترونیــک متصل هســتند؟
  تکمیــل حــذف و اضافــه یارانهبگیــران در 1402 چــه مــی شــود؟
  میــزان هــر قلــم کالای تخصیــص یافتــه  بــه مــردم چقــدر اســت؟
  قیمــت کالاهــای اساســی در شــهریور1400 چقــدر بــوده اســت؟

کالاهای اساسی به قیمت پارسال

 اژه ای: ایــن اقــدام یکــی از مصادیق روشــن افســاد فی الارض اســت

 فراجا: گشــت ویژه و تخصصــی در اطراف مدارس  مســتقر می شــود

 پاسخ به همه پرسش ها درباره 
 چگونگی تحقق کاشت یک میلیارد درخت

داده نما
گرافیک: علی رستگار

مهمترینمصوباتمجلس
دربخشدرآمدیبودجه1402

کاهش 28 درصدی 
نرخ مالیات واحدهای 

تولیدی

معافیت واحدهای مسکونی افراد 
تحت پوشش نهادهای حمایتی از 

هزینه انشعاب و عوارض

تعیین مالیات بر خانه های لوکس 
و باغ ویلاهای با ارزش بالای 

20 میلیارد تومان

تخصیص 25 هزار میلیارد 
تومان برای تامین قیر مدارس، 

روستاها، مناطق محروم

اختصاص مالیات و عوارض 
ارزش افزوده واحدهای تولیدی و 
پیمانکاران به طرح های واقع در 

همان استان

معافیت مالیاتی 
 حقوق بگیران

تا سقف 10 میلیون تومان

مشمولیت مالیاتی 
 خودروهای لوکس بالای

3میلیارد تومان

رایگان شدن هزینه 
آب و برق و گاز 
مدارس دولتی

اختصاص تا سقف 40 درصد 
تخفیف در قیمت کارشناسی 

واحدهای نوساز در فرایند کلید به 
کلید در بافت فرسوده و حاشیه ای

 معافیت مالیاتی کسب 
 و کارهای مجازی فعال 
در پلتفرم های داخلی

 معافیت مالیاتی
 رسانه ها 

و مطبوعات

ممنوعیت عرضه خودرو به 
قیمت بیش از یک دوم برابر 

قیمت پایه در بورس کالا

تخصیص 10 هزار میلیارد 
تومان سهام دولت در 

شرکت ها برای تقویت بازار 
سرمایه
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18هزارمیلیارد تومان
بودجه برای کشت 
یک میلیارد اصله درخت 

 جنگل  با کاشت   
یک میلیارد اصله درخت  

3میلیون هکتار

  سرانه فضای سبز
 کل کشور تا سال 1406

15مترمربع

 رهبر معظم  انقلاب در روز درختکاری:  
هر ايرانی 3 درخت در سال  بکارد

سالروز ولادت با سعادت حضرت قائم ، امام زمان عجل الله تعالي فرجه الشریف را تبریک مي گوییم

ششمین تور تهرانگردی همشهری

معصوم ترین خون های تهران
با موضوع: شهدای ترور دانش آموزی در تهران

علاقه مندان جهت ثبت نام در این تور یک روزه پنجشنبه 
18 اسفندماه عدد 3 را به 300033 ارسال کنند. با توجه به 
محدودیت ثبت نام اولویت با نفرات نخستین خواهد بود.

روایت توبه برخی از منافقین از زبان توابین

شهادت دانش آموزی که مشغول فعالیت های انتخاباتی بود.
محله تهرانپارس

شهدای دانش آموز بمب گذاری
ناصرخسرو

شهید طیبه مهرنامی. اولین شهیده دانش آموزی تهران
محله تهرانسر

شهدای دانش آموزی که در حال اعزام به جبهه بودند.
محله کن 

دانش آموز شهید علی اصلی پور سازنده نارنجک و بمب های 
الکترونیکی برای جبهه ها

محله مطهری

دانش آموزحزب جمهوری که در اغتشاشات سال 60  شهید شد. 
محله نارمک

دانش آموزانی که در خانه جهاد سازندگی به آتش کشیده شدند.
محله صادقیه

2شهید دانش آموزی که از شهادتشان کاملا خبر داشتند.
محله جوادیه  
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رهبر معظم انقاب اســامی همزمــان با روز 
درختکاری، صبح دیروز )دوشنبه( 3اصله نهال 
کاشــتند. به گزارش پایگاه اطاع رسانی دفتر 

مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای پس  از کاشــت 
نهال ها، در سخنانی درباره علت کاشت 3نهال به شعار امسال 
روز درختکاری با عنوان »هر ایرانی 3نهال«، اشــاره کردند و 

گفتند: اگر براساس شعار انتخاب شده، هر ایرانی 3نهال بکارد، 
برنامه دولت برای کاشت یک میلیارد نهال، از سال ۱۴۰۲ و در 

طول ۴سال محقق خواهد شد.

جنایت نابخشودنی 
رهبر معظم انقلاب در مراسم روز درختکاری با اشاره به »جنایت« مسموم کردن دانش آموزان، بر مجازات بدون اغماض عاملان تأکید کردند
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وزیر دفاع در پاسخ به همشهری:

کشورهای منطقه با مذاکره 
مشکات خود را برطرف کنند 

وزیر دفاع حمله اخیر به یکی از تاسیسات وزارت دفاع در اصفهان 
را اقدامی بی ارزش خوانــد و گفت:»حمله ای که اخیرا به یکی از 
تاسیسات وزارت دفاع در اصفهان انجام شد از طریق ریزپرنده ها 
صورت گرفت که کار بسیار ســاده ای است و حتی اگر ۵ نفر آدم 

هم تصمیم بگیرند این کار را انجام بدهند می توانند انجام دهند.
 این حمله هیچ دستاوردی برای دشمن نداشت اما با سامانه هایی 
که داریم فکر می کنیم که به این توان رســیده ایم که جلوی این 
دست اقدامات را بگیریم.«امیرســرتیپ محمدرضا آشتیانی در 
نشستی خبری در پاسخ به سؤال همشهری که »دکترین دفاعی 
ایران در التهاب ایجاد شده منطقه قفقاز درپی درگیری نظامی 
آذربایجان و ارمنستان و ادعای رژیم صهیونیستی درباره همکاری 
آذربایجان در برخورد احتمالی نظامی با ایران چیست؟« گفت:» 
ما با همسایگان ارتباط نزدیک و دوستانه ای داریم و به دنبال توسعه 
روابط هســتیم و منطقه قفقاز هم برای ما مهم است و معتقدیم 
کشورهای این منطقه می توانند با مذاکره مشکل خود را حل کنند. 
بعید می دانیم رژیم صهیونیستی بتواند در همسایگان ما نفوذ کند 
و آنها هم قطعا چنین اجازه ای نخواهنــد داد.«وزیر دفاع درباره 
فروش پهپاد به روسیه و ادعای غربی ها مبنی بر استفاده روسیه از 
پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین گفت:» آنچه در بعضی رسانه ها 
مطرح می شود، درست نیست و ادعاهایی نظیر اینکه جمهوری 

اسلامی موشک و پهپاد داده باشد، اثبات نشده است.
 وزارت امور خارجه از طرف اوکراینی خواســته اســت اســناد 
و مدارک خــود را در این بــاره ارائه کند اما تاکنون ســندی در 
این باره ارائه نشــده اســت.«امیر آشــتیانی در ادامه و در پاسخ 
به ســؤالی درباره تلاش ایران بــرای خرید ســامانه  S400 از 
روسیه و آخرین وضعیت خرید این ســامانه نیز گفت: »روسیه 
از کشورهایی اســت که روابط ســطح بالایی با آن داریم. با این 
حال، ما در بحث ســلاح پدافندی به  خودکفایی رسیده ایم اما 
اگر لازم باشــد ســلاحی تهیه کنیم این کار را انجــام خواهیم 
داد، اما فعلا نیازی به ســلاح دیگری نداریم.«امیر آشتیانی در 
 پاســخ به ســؤالی درباره آخرین وضعیت خرید جنگنده های

 سوخو ۳۵ از روسیه عنوان کرد:»جمهوری اسلامی ایران این حق 
را برای خودش قائل است تا در زمینه ارتقای توان دفاعی خود با 
دیگر کشورها همکاری کند. این بحثی است که به گذشته مربوط 
است و ما به جهت اینکه اطلاعات خرید تسلیحات را در هر زمانی 
مطرح نمی کنیم، اخیرا این موضوع دوباره مطرح شده است. خرید 
سلاح از کشورهای مختلف ممکن است در دستور کار نیروهای 
مسلح باشد. این اقدامی است که از گذشته دنبال شده و هنوز در 
مرحله پیگیری است و تاکنون نیز تجهیزاتی تحویل نشده است.«

حضور سران قوا در مراسم 
روز درختکاری

همزمان با 1۵اسفندماه، ســران ۳ قوه با حضور در 
آیین روز درختکاری، نهال غرس کردند. به گزارش 
همشــهری، محمدباقر قالیباف، رئیس قوه مقننه 
در محوطه مجلس، غلامحســین محســنی اژه ای، 
رئیس قــوه قضاییــه درجریان ســفر اســتانی به 
اصفهان و ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در 
باغ ملی گیاه شناسی با کاشت نهالی، در مراسم روز 
درختکاری شرکت کردند.بر اســاس این گزارش، 
رئیس جمهور که دیروز به مناسبت روز درختکاری 
 در باغ ملی گیاه شناسی حضور یافته بود، طرح کاشت 
یک میلیارد درخت طی ۴سال در سراسرکشور را از 
اقدام های بسیار خوب و ارزنده در زمینه حفظ منابع 
طبیعی، غنی ســازی جنگل ها و ایجــاد پارک های 
جنگلی در راســتای حفظ محیط زیست و توسعه 
پایدار در کشور دانست.رئیسی همچنین اقدام های 
انجام شده در باغ ملی گیاه شناسی و اصلاح و ذخیره 
ژنتیک گونه هــای مختلف گیاهــی را از اقدام های 
ماندگار و تأثیرگذار در افزایش تولید و ارتقای کیفیت 
محصولات کشاورزی و دستیابی به خودکفایی کشور 
در زمینه بذر دانست و از پژوهشــگران، محققان و 
متخصصان کشــاورزی در این مرکز قدردانی کرد.
دیروز همچنین با حضور رئیس جمهور از 11۵ گونه 
گیاهی جدید کشــاورزی رونمایی شــد. این ارقام 
گیاهی جدید محصول تلاش های مؤسسات، اعضای 
هیأت علمی و محققان سازمان تحقیقات، آموزش و 

ترویج کشاورزی است.

دیپلماسی

روزنه

دفاعی

 خبر

   تشکیل کارگروه تحقیق
 به دستور رئیسی 

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
دســتور داد به منظــور تحقیق، 
بررسی و ارزیابی وقایع مربوط به 
سلامت دانش آموزان کارگروهی 
با حضور دســتگاه های اطلاعاتی، 
وزارت بهداشت و آزمایشگاه های 
تخصصی منتخب کشور تشکیل 
شــود. در این کارگــروه علاوه بر 
دســتگاه های امنیتی و انتظامی 
برای شناســایی عوامل احتمالی، 
وزارتخانــه بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی و آزمایشگاه های 
تخصصی منتخب کشور عضویت 
دارنــد و مأمــور بررســی دقیق 
موضوع شده اند. رئیسی در جلسه 
یکشنبه عصر هیأت دولت با تأکید 
بر پیگیری قاطع و اطلاع رســانی 
به موقــع درباره مســمومیت ها، 
توطئــه جدیــد دشــمن برای 
مســموم کردن دانش آمــوزان را 
جنایت ضدبشری دانست. / پایگاه 

اطلاع رسانی ریاست جمهوری

   بیانیه وزیر کشور؛ دنبال کشف ابعاد ماجرا
وزیر کشــور روز شــنبه با صدور بیانیه ای اعلام کرد موضوع مسمومیت 
دانش آموزان با جدیت در حال پیگیری است. در بخشی از این بیانیه آمده 
است: از همان لحظات نخست، دستگاه  های اطلاعاتی و امنیتی نهایت تلاش 
خود را برای کشــف ابعاد این ماجرا و شناسایی عوامل مؤثر در این حوادث 
به کار گرفته اند که به محض نتایج قطعی مراتب در اختیار افکار عمومی قرار 
خواهد گرفت. از بدو پیدایش این مسئله، طراحان جنگ ترکیبی علیه ایران، 
با ایجاد آلودگی ذهنی-روانی کوشیده اند تا التهاب آفرینی را در سطح جامعه 
گسترش دهند و باعث تعطیلی مراکز تحصیل علم و دانش در کشور شوند 
و مجددا پروژه شکست خورده اغتشاش را احیا کنند؛ بنابراین به مردم عزیز 
اطمینان خاطر داده می شود که سلامت دانش آموزان در اولویت اصلی همه 
مسئولان بوده و هســت و برای ایجاد آرامش و تامین آسایش آنان از هیچ 

تلاشی فروگذار نخواهند کرد./ پایگاه اطلاع رسانی دولت

   آزمایش های مختلف برای کشف علت
محمدحسن آصفری، عضو کمیته حقیقت یاب بررسی علل مسمومیت دانش آموزان 
گفت: روز یکشنبه کمیته حقیقت یاب جلســه ای برای  بررسی علل مسمومیت 
دانش آموزان با حضور نمایندگانی از وزارتخانه های اطلاعات، کشــور، بهداشت، 
آموزش و پرورش، سازمان اطلاعات سپاه و اطلاعات نیروی انتظامی برگزار کرد. 
طبق گزارش ارائه شــده متأســفانه تعداد زیادی از مدارس ما درگیر مسمومیت 
شده اند که آمار ارائه شده تا دیروز از درگیری ۲۵استان کشور شامل تقریبا ۲۳۰ 
مدرسه حکایت دارد که به دنبال آن بیش از ۵هزار دانش آموز دختر و پسر مسموم 
شده اند. از این آمار بیشترین مسمومیت مربوط به دختران و کمترین شان مربوط 
به پســران بوده اســت. آصفری افزود: آزمایش های مختلفی برای شناسایی نوع 
مسمومیت در حال انجام است تا علت مسمومیت مشخص شود؛ تاکنون اطلاعات 
خاصی به دست نیامده که براساس آن مشخص شود که نوع سم چه بوده یا اینکه 

این اقدامات از چه ناحیه ای صورت گرفته است.

سخنگوی سپاه در یک مراسم اختتامیه، مسمومیت دانش آموزان را یک »جریان 
مشکوک« دانست و گفت: در جریان مشکوک مسمومیت  دانش آموزان صرف نظر 
از ابعاد و حجم آن، یک سؤال مطرح می شود که چرا برخی  در داخل بدشان نمی آید 
این اتفاقات گردن حکومت بیفتد؛ لذا اصحاب رسانه باید فکر کنند که چرا جمعی 
از روشنفکران و اصحاب رسانه همگام با آمریکا و صهیونیست ها به نقاط قوت کشور 
حمله می کنند. سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف افزود: باید در حوزه رسانه 

فکری کنیم؛ چراکه برخی، ناجوانمردانه امثال ماجرای مســمومیت دانش آموزان 
را به ســپاه مرتبط می کنند؛  البته دلیلش این هم هســت که طراحی های دشمن 
در طول این ۴۵ سال به سد بزرگ و قدرتمند ســپاه برخورد کرده است؛ لذا باید از 
همراهان داخلی دشمن پرسید، شــما که هستید؟ کجا را هدف گرفته اید؟ تکلیف 
دشمن مشخص است، اما ناراحتی ما این اســت که آنهایی که در داخل هستند در 

پازل دشمن فعالیت می کنند.

مسئولین باید موضوع مسمومیت دانش آموزان 
را بــا جدیت دنبــال کنند؛ ایــن یک جنایــت بزرگ 
و غیــر قابــل اغمــاض اســت.اگر مســمومیت 
دانش آمــوزان اثبــات شــود، عاملان ایــن جنایت  
باید به اشــد مجازات برســند. در مورد ایــن افراد 

هیچ عفوی نخواهد بود.

 
برای این مرد

ولبخندهای به موقع ش
اخم های به موقع ش

اشک های به موقع ش
بخشنده بودن های به موقع ش

مقتدر و محکم بودن های به موقع ش
دوست دارم بمیرم...

@hemmatofficial
محمّد مهَدی همّت

 
آنجا که به نظام و رهبری توهین و حمله 
شد، از باب رأفت وارد شدند و عفو کردند 
امــا اینجــا کــه بــا جــان و روان کــودکان و 
دختران معصوم بــازی می شــود، ذره ای 
کوتــاه نمی آینــد و صراحتــا می فرماینــد 
#عفوی_نخواهد_بــود و دوبــاره روایــت 

دشمن به هم می ریزد.

@javadaghaei2002
 جواد آقایی

 
همه می دانند پدرها دختری هستند؛

پس برای مســببان ماجرای مسمومیت 
مدارس دخترانه #عفوی_نخواهد_بود

@mohsen_rayeji_
محسن رایجی

 
ببینید سخنرانی رهبری چقدر دقیقه و از 
چه واژگانی استفاده شده و مقایسه کنید 
با برخی تلاش های مسئولان  و رسانه ها 
کــه شــاید بــرای  آرامش بخشــی، صورت 
مســئله را تغییر می دهند.»مسمومیت 
دانش آمــوزان«، »جنایــت« غیرقابــل 
اغماض اســت و اگر اثبات شود، عوامل 

باید به اشد مجازات برسند
#عفوی_نخواهد_بود

@AbediniElham
الهام عابدینی

 
عالی ! نه »هیســتری« رو تو بــوق کرد، نه 
بدون مدرک و شواهد به دشمن ربطش 
داد. احتمــال خرابــکاری گروهکهــای 
تندروی داخــل رو هــم رد نکرد. فــارق از 
اینکــه مخالف یــا موافق این آدم باشــی، 
ایــن مقــدار ثبــات فکــری و منطــق بعــد 
 از ایــن حجــم از حمــلات پــی در پــی، 

تحسین برانگیز است.

@mishakerz
Misagh

یک هفته از مسئولیت کارگروه بررسی مسمومیت 
دانش آموزان به ریاست وزیر کشور در دولت گذشت

هشدار آخر به باند مسمومیت

مسمومیت سریالی دانش آموزان در روزهای اخیر، یک 

گزارش
پرونده کاما انتظامی و امنیتی را ســاخته است. این 
اتفاق از آذرماه شروع شد و در روزهای اخیر به اوج خود 
رسیده است. بنا بر تصمیم سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، شورای 
امنیت کشور به ریاست احمد وحیدی، وزیر کشور مسئول مستقیم 
رسیدگی به این پرونده است. چهارشنبه یک هفته قبل در جلسه هیأت 
دولت این مســئولیت به وزارت کشور داده شــد. براساس آخرین 
اطاعیه ها، نهادهای امنیتی هنوز سرنخی از منشا و عوامل مسمومیت 
به دست نیاورده اند؛ پلیس نیز وارد میدان شــده و خبر از استقرار 
نیروهای ثابت و ســیار خود اطراف مدارس و خوابگاه ها داده است. 
مهم ترین طرح مواضع مقامات سیاســی و امنیتی درباره ابعاد این 

پرونده را می خوانید:

  KHAMENEI.IR
@Khamenei_fa

گزارش توافق های ایران و آژانس 
روی میز شورای حکام

توافق های جدید برای ادامه همکاری های فنی میان ایران و 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، یکی از مهم ترین محورهای 
گزارش دیــروز مدیرکل ایــن نهاد بین المللــی به اعضای 
حاضر در نشست فصلی شــورای حکام بود؛ گزارشی که از 
شکل گیری دور تازه ای از همکاری ها میان دوطرف حکایت 

داشت.
به گزارش همشهری، درشــرایطی که طی هفته های اخیر 
برخی طرف های غربی درحال زمینه ســازی بــرای انجام 
اقدام های ضدایرانی در نشســت شــورای حکام بودند، اما 
اکنون به نظر می رسد ســفر اخیر رافائل گروسی به تهران 
و رایزنی های وی با مقام های ایرانی، ســبب بی اثر شــدن 
فضاسازی ها شــده  و شــرایط را برای تصویب قطعنامه ای 

ضدایرانی بسیارسخت کرده است.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمــی در گزارش دیروز 
خود به اعضای شورای حکام، با اســتقبال از همکاری های 
ایران برای حل مســائل پادمانی باقیمانده با آژانس، تأکید 
کرد که دوطرف کار مهمی درپیش دارند. گروســی به این 
نکته هم اشــاره کرد که »اکنون مشتاقانه منتظر بحث های 
فنی بعدی و اجرای سریع و کامل تضمین های ایران و بیانیه 
مشترک من و اسلامی، معاون رئیس جمهور ایران هستم«.

وی در نشست خبری پس از برگزاری مراسم نیز درباره نتایج 
ســفر اخیر خود به تهران گفت که بحث ها با ایران ادامه دار 
است و »ایده این توافق، پیش رفتن در مسیرمان تا رسیدن 
به نتایجی ملموس اســت«.او همچنین در پاسخ به سؤال 
خبرنگاران درباره فهرستی از نام افراد، محل ها و دیگر موارد، 
ضمن اشــاره به محرمانه بودن آن، تأکید کرد فراهم کردن 

چنین فهرستی غیرممکن است.

 گفت وگوی رئیسی و پوتین 
با محوریت همگرایی اوراسیایی

روسای جمهور ایران و روسیه در تازه ترین گفت وگوی تلفنی 
خود، پیرامون آخرین وضعیت تقویت همکاری های اقتصادی 
دوجانبه تبادل نظر کردند؛ همکاری هایی راهبردی که برای 

دوطرف از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
به گزارش همشهری، سومین گفت وگوی تلفنی سیدابراهیم 
رئیسی و ولادیمیر پوتین طی ۳ماه اخیر در شرایطی انجام شد 
که دوطرف در ماه های اخیر و درجریان رایزنی های دیپلماتیک 
صورت گرفته، بر تقویت هرچه بیشــتر مناسبات دوجانبه در 
حوزه های گوناگون تأکید کرده اند. این درحالی اســت که در 
روزهای اخیر اخباری مبنی بر سفر وزیر امورخارجه ایران به 
مسکو منتشر شد که از دیپلماسی مستمر میان تهران و مسکو 
حکایت دارد.درچنین شرایطی گفته می شود رئیسی و پوتین 
در گفت وگوی تلفنی خود، بر تقویت روزافزون همکاری های 
اقتصادی فی مابین به ویژه در حوزه ترانزیت بین الملل تأکید 
کرده اند. معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور دراین باره با اشاره 
به جزئیات این گفت وگو، اظهارکرد رئیسی و پوتین ابتکارهای 
توسعه ترانزیت را مورد بررسی قرار داده اند. محمد جمشیدی 
در توییتی دراین باره، تصریح کرد »همگرایی اوراســیایی«، 
مرحله دوم »سیاست همســایگی« رئیس جمهور ایران است 
که از ابتکار »کمربند-راه« چین تا »کریدور شمال-جنوب« 
با روسیه را شــامل می شــود؛ »هدف افزایش رشد اقتصادی 
کشــور و تقویت جایگاه ایران در ژئواکونومی جهانی است«.

روسای جمهور ایران و روســیه در گفت وگوهای تلفنی خود، 
درباره موضوع هایــی از قبیل »تقویــت همکاری ها در حوزه 
انرژی«، »توســعه روابط در بخش حمل ونقــل و ترانزیت«، 
»پروژه های دوجانبه« و »وضعیت سوریه و روند آستانه« بحث 

و تبادل نظر کرده اند.

تأکید بر پیگیری مسئله مسمومیت دانش آموزان

درباره مسئله مســمومیت دانش آموزان، اطلاع دارم که 
مسئولان نشســته اند، بحث کرد ه اند و تلاش می کنند و 
وظایف را مشخص کرده اند. می خواهم تأکید کنم که این 
مسئله را بجِد باید تعقیب کنند؛ مسئله، مسئله مهمی است.

ایجاد ناامنی روانی در جامعه

مسموم کردن دانش آموزان جنایتی است، هم در حق معصوم ترین 
عناصر یک جامعه، یعنی کودکان و هم موجب رعب، ناامنی روانی 
جامعه و نگرانی خانواده ها شده است؛ اینها چیزهای کوچکی نیست 

و باید با جدیت دنبال شود.

اهمیت کاشت درختان جنگلی

علاوه بر کاشت درخت های میوه دار، درختانی که 
چوب  آنها دارای اهمیت است نیز کاشته شوند؛ زیرا 

تجارت چوب در اقتصاد کشور تأثیر بسزایی دارد.

نتیجه اقتصاد تک محصولی 

نتیجــه اقتصــاد تک محصولــی، وضعیــت 
کنونی کشــور اســت که در زمینه های ارزش 
 پول ملــی و تــورم و گرانی دارای مشــکلات

 است.

تلاش مسئولان برای حل مشکلات 

مســئولان باید از همه راه هــای ممکن 
اقتصادی استفاده کنند تا بتوانند برای حل 

مشکلات مردم به راه حل درستی برسند.

یکی از امتیازهای برجسته قانون اساسی

تصریح بــه حفظ محیط زیســت یکی از 
امتیازهای برجســته قانون اساسی کشور 
است. هیچ کس نباید این قانون را نقض کند.

یک جنایت غیرقابل اغماض

اگر واقعا دست هایی در کار باشد و افرادی، 
گروه هایی در این زمینه دخالت داشــته 
باشــند، این جنایت بــزرگ و غیرقابل 

اغماض است.

امکان تحقق کاشت یک میلیارد نهال 

موضوع نهال کاری در حفظ محیط زیســت 
اهمیت دارد و با کمــک مردم امکان تحقق 

کاشت یک میلیارد نهال وجود دارد.

مأموریت ویژه به دستگاه های مسئول

ـ که لابد افرادی دســت دارند بلاشک؛ به یک  اگر کسانی در این کار دســت دارند ـ
ـ باید دستگاه های مسئول، دستگاه های اطلاعاتی،  نحوی حتما کسانی دست دارند ـ
دستگاه های انتظامی دنبال کنند و سررشته  این جنایت را پیدا کنند؛ هم عاملان و هم 

مسببان را. اینها باید به اشدمجازات محکوم شوند؛ چون این جنایت کوچکی نیست.

رهبری

   برخی  در داخل بدشان نمی آید این اتفاقات گردن حکومت بیفتد 

چنانچه افرادی در این زمینه محکوم شدند، عفوی هم 
در مورد اینها وجود نخواهد داشت؛ این را همه بدانند 
و حتماً باید مجازات شــوند و مجازات اینها موجب 

عبرت شود.

مجازات عبرت آموز
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محمد سرابیگزارش2
روزنامهنگار

»مطابقاسنادبالادستیتاسال۱۴2۰
درتهــرانباید۱۱خطمتــروو2خط
اکســپرسفعالشــود.هزینهاحداث
ایــنخطوطبــهپــولامــروزرقمی
حدود۳۶۰هزارمیلیاردتوماناســت.
همچنینبرایبازســازیونوســازی
حملونقلعمومیبه۵۰۷هزارمیلیارد
توماناحتیاجداریمکــهطراحیهای
صورتگرفتهمارابهاینجارســاندکه
یکبســتهحملونقلیتدوینکنیم.«
ایناعدادوارقامیبودکهدیروزعلیرضا
زاکانی،شهردارتهراناعلامکردوگفت:
تهراندرحوزهحملونقلعمومینیازبه

تحولوبازنگریدارد.
بــهگــزارشهمشــهری،نوزدهمین
کنفرانسبینالمللی2روزهمهندســی
حملونقــلومدیریــتترافیکصبح
دیروزگشــایشیافتوزاکانیدرمرکز
همایشهــایبرجمیــلاددرافتتاحیه
اینمراســم،گفــت:درحــالحاضر
2۶۰۰اتوبوسدرشــهرتهــرانفعال
اســتکهازاینرقم۱۸۵۰اتوبوسدر
خطوطشهریفعالیتمیکنندوباقی
مواردنیــزدرســرویسهایمختلف
فعالند.همچنین۶هزارون۱۰۰درصد
فرسودهو۷2هزارتاکسیبافرسودگی
بــالای۶۰درصددرتهــرانداریم.این

ارقاموآمارهانشــانمیدهدوضعیت
حملونقلعمومیدرتهرانمناســب
نیســتوبایدبهســمتبازســازیو
نوســازیآنبرویمکهبرایاینکاربه
اعتباریحدود۵۰۷هزارمیلیاردتومان
نیازداریم.شــهردارتهراناشارهاینیز
بــهراهکارهایمدیریتشــهریبرای
حلبحرانحملونقلعمومیومسئله
ترافیــکدرپایتختداشــتوگفت:
یکیازطراحیهایمابرایرسیدنبه
اهدافترافیکی،هوشمندسازیشهرو
تکیهبرمســئلهفناوریاستتابتوانیم
ازاینطریقسهممسافرتهایشهری
شــهروندانراکاهشدهیــم.درقدم
بعدیبهدنبالتوجهبهزیرســاختهاو
ساماندهیوهوشمندسازیباراندازهای
پایتختبهویــژهدرمناطــق۱2و۱۶
هستیم،زیرااینباراندازهاعلاوهبراینکه
سببآزارواذیتشهروندانمیشوند،
تاکنوننفعیبرایمانیزآنگونهکهباید
نداشتهاند.مناسبسازیمعابرشهری
یکیدیگرازاهدافمابرایحلمسئله
ترافیــکپایتخــتاســت.درهمین
رابطهســالگذشــته2۶۰کیلومترو
امســال۳۰۰کیلومترازمعابرپایتخت
مناسبسازیشدهاند.ویدرادامهافزود:
برایحلمســائلمرتبطباحملونقل
عمومیتهرانافقی۵تا۷ســالهدرنظر
گرفتهایموتلاشمیکنیمتاسال۱۴۱۰
بهنقطهایبرسیمکهدرآنحملونقل
عمومیکفافمســافرتهایشــهری

شهروندانرابدهدودرتهرانازخودروی
شخصیکمتراستفادهشود.دراینافق
۷خطمترویتهرانبــااعتباریحدود
۶۰هــزارمیلیاردتومــانوبهرهمندی

۶۵درصدیتکمیلخواهدشد.
اماشــهرداریتهــرانبــرایبهبود
وضعیتناوگاناتوبوســرانیپایتخت
نیزبرنامهدارد.مطابقآمارها۷۰درصد
ازشــهروندانیکهازاتوبوساستفاده
میکنند،تنهــابهوســیله۳۴درصد
ازخطوطفعــالاتوبوســرانیجابهجا
میشــوند.امابــرایبهبــودوضعیت
اتوبوســرانیپایتختدرآینده۷هزار
اتوبوسبهنــاوگانحملونقلعمومی
پایتختافــزودهخواهدشــد.زاکانی
دررابطهباونوتاکســیهایفعالدر
پایتختنیزگفــت:امــروز۶هزارون
درتهرانفعالندکــهازاینرقم۴هزار
دســتگاهمربوطبهبخــشخصوصی
وحــوزهغیرمرتبــطبــاحملونقل
عمومیاســت.مطابقمصوبــهبرنامه
ســومبایدمیزانخودروهایونفعال
درپایتختبه2۵هزاردســتگاهبرسد،
مطابــقبرنامهریزیهایصورتگرفته
اینخودروهانیــزبایددرخطوطثابت
اتوبوســرانیکممســافر،خطوطثابت
تاکسیرانیپرمسافروسایرخطوطیکه

مشخصشدهاند،بهکارگرفتهشوند.
زاکانیدربخشدیگریازسخنانخود
پیرامونراهبردهایشــهرداریتهران
برایتأمینمنابعمالــیحوزهمرتبط

بانوسازیوتوســعهناوگانحملونقل
عمومــیگفــت:ازطریقمشــارکت
ومولدســازیمنابعدرتلاشیماعتبار
لازمبرایتوســعهونوســازیناوگان
حملونقــلعمومیراتأمیــنکنیم.
مولدسازیمنابعازنظرمایعنیاستفاده
درستوحداکثریازظرفیتهایشهر.
بهعنوانمثال،قراربــودپایانهانتهایی
خط۶مترویتهراندرزمینیبهوسعت
۵۹هکتاردرمنطقــهدولتآباداحداث
شــودبابرنامهریزیهایصورتگرفته
اینپایانهرابارقمیکمتربهجایروی
زمین،زیرزمیناحــداثخواهیمکرد
وبااینکارعملا۵۹هکتــاراززمینی
راکهدراختیارشهرداریاست،حفظ
کردهایمتادرسایرموارددیگرمرتبطبا
خدمترسانیبهمردمبهکارگرفتهشود.

یک میلیون و۱۴۰هــزار دلار بــرای 
واگن ها

شــهرداریتهــرانباکمــکدولت
یکمیلیونو۱۴۰هــزاردلاربــرای
پیشپرداختواگنهــایجدیدمترو
کنارگذاشتهاست.اینخبرراسیدجعفر
تشــکریهاشــمی،رئیسکمیسیون
حملونقلشورایشهرتهراناعلامکرد
ودرکنفرانــسمدیریتترافیکگفت:
بانگاهخوبشوراوشــهرداریتهران
ماموفقشــدیم۴۵درصدبودجهرابه
مأموریتحملونقلاختصاصبدهیم
و2۶۵۰۰میلیاردتومانازبودجهفقط

برایخریدوسایلحملونقلعمومی
لحاظشــدهاســت.همچنینباکمک
دولتیکمیلیونو۱۴۰هزاردلاربرای
پیشپرداختواگنهــایجدیدمترو

کنارگذاشتهایم.
ویبــاتأکیدبــرایننکتــهکهاگر
میخواهیممردمکیفیتزندگیخوبی
داشــتهباشــندنیازبهبزرگراهسازی
نداریــم،گفت:برایســال۱۴۰2در
بودجــه۶2۰۰میلیاردتومــانبرای
تامیناتوبوسدرنظرگرفتهشدهاست.
۱۵۰۰میلیاردتومانبرایجایگزینی
ونباتاکســیو۱۳۵۰میلیاردتومان
نیزبــرایبازســازیواگنهایمترو
درنظرگرفتهشدهاست.همچنیندر
بخشدیگریازکنفرانسحملونقل
ومدیریــتترافیکجــلالبهرامی،
معاونحملونقلوترافیکشهرداری
تهرانگفت:تشکیلکانالارتباطیبا
محورموضوعحملونقــلوترافیک
درمکانیثابــتبرایهماندیشــی
اســتادانومتخصصانرشــتههای
مختلفبهصورتمستمریکضرورت
اســتومادرکنفرانــسنوزدهمبا
توجهبهاستقبالوشرکت2۷۰۰نفر
دراینکنفرانس،امیدواریمشــاهد
همافزاییهایبیشتریدرحوزههای
تخصصــیمرتبطبــاحملونقلدر
جهتنیلبهترافیکروانتروارتقای
کیفیخدماتحملونقلیدرســطح

کشورباشیم.

راه نجات تهران از ترافیک چیست؟
شهردارتهرانجزئیاتبستهتحولدرحملونقلپایتختراتشریحکرد

رئیسشورایاسلامیشهرستانتهرانازروستاهایجنوب
منطقه۱۹دربخشآفتاببازدیدکرد

روستا های آفتابی

روستاهایبخشآفتابدرجنوبپایتخت،همدر
حریممنطقه۱۹شهرداریقراردارند،همدرکنار
اسلامشهروچهاردانگههستند،همدرمحدوده
طرحتوســعهحرممطهروخطمترووبزرگراهو
شهرکهایصنعتیگوناگون.اینروستاهاهم
طرحهادیباخانههاییــکوچندطبقهدارند
وهمزمینهایکشــاورزی؛جاییکهنقشههاو
قوانینمختلفباهمتناقضپیدامیکنندوهر

تکهزمینسرنوشتیپیداکردهاست.
بخشآفتابدرمنطقهوسیعشمالبهشتزهرا
ونمایشــگاهبینالمللیآفتابقرارداردوشامل

کاربریهایگوناگوناست.
دیروزاحمدصادقی،رئیسشــورایاســلامی
شهرســتانتهرانهمراهباحسینمطلبینژاد،
بخشدارآفتابازبرخیروســتاهایاینبخش
بازدیدکرد.بازدیدازروستایجعفرآبادجنگل
شروعشد.مسئولانپسازحضوربرمزارشهدای
جعفرآباد،اقامهنمازدرمسجدوملاقاتخانواده
شهیدحســنجعفرآبادیازبخشهایمختلف
اینروستابازدیدکردند.دراراضیاطرافروستا
محصولاتیمانندگندم،جو،ذرتوصیفیجات
کاشتهمیشودوانتهایرودخانهکن،آبمورد
نیازســاکنانراتامینمیکند.شغلبسیاریاز
ســاکنانروســتاتولیدمحصولاتچوبیمانند
مبلمانوکابینتاست.یکیازکارخانههایاین
روســتابا۵۰کارگرتماممراحلساختمبلمان

ازدریافتالــوارخامتاتحویــلکالاینهاییرا
انجاممیدهد.اهالیازکمبــودامکاناتونقص
زیرساختهاییمانندآســفالتجادهدرختی،
احتمالجمــعآوریموتورهــایآبوآلودگی
شــهرکهایصنعتیمجاورشکایتداشتنداما
مشــکلعمدهاینروســتای۸۰۰نفری،حریم
روستاوساختوسازدرآنبود.یکیازمشکلاتی
کهاعضایشــورایروســتابیــانمیکردند،
قرارگرفتنروستادرطرحتوسعهحرممطهربود.
درادامهصادقیوهمراهــانبهرحیمآبادرفتند
وازبازســازیحمامقدیمیکهآمــادهکاربری

گردشگریمیشد،بازدیدکردند.
اینحمامواقعدرخیابانهشــتی،ازســوی
ســرمایهگذارخصوصیتملکوبازسازیشده
استوبرایاستفادهدربهارسالآیندهبهعنوان
مرکزگلابگیریآمادهمیشــودوسقفگنبدی
آنبامصالحســنتیمانندکاهگلترمیمشــده
است.مقصدبعدیروســتایکوچکشُکرآباد
درنزدیکیبزرگراهبودکهاهالیآنازبســیاری
امکانــاتمحرومهســتند.یکیازمشــکلات
ساکنانروستاهایاطراف2بزرگراهخلیجفارس
وهاشــمی،مالکیتزیرگذرهاورســیدگیبه
آنهاست.حملونقلبینروستاهانیزبامشکلات
زیادیروبهروســت.بخشــدارآفتابهمچنین
توجــهرئیسشــورایاســلامیشهرســتان
تهرانرابهســاختبرخیزیرگذرهایخودرو
زیربزرگراههایمنطقهجلبکــردکهبهدلیل
رعایتنکــردننکاتفنــیوعمرانــیباوجود
صرفهزینهزیــاد،کاربریمناســبوایمنی
لازمراندارند.مســئولانشــهریدرادامهبه

حسنآبادباقرافُرفتند.احمدصادقیدرانتهای
اینبازدیددربارهپیگیریمطالباتاهالیبخش
آفتابگفت:»درتهرانطرحهایجامعوتفصیلی
داریمکهتمامساختوسازهاوتوسعهشهرباید
براساسآنهاانجامشود.مرجعهمشورایعالی
معماریوشهرســازیومجرینیزشهرداریها
هستند.درروستاهااینکاربرعهدهبنیادمسکن
گذاشتهشدهاستکهدرقالبطرحهادیانجام
میشود.درسالهایگذشتهافزایشقیمتزمین
باعثشدکهباغهاوزمینهایکشاورزیزیادی

بهخانهوکارگاهتبدیلشوند.«
اوافــزود:»ازطــرفدیگر،تقســیمارثباعث
تکهتکهشدنزمینهامیشــودکهخودمشکل
دیگریاست.دراینزمینهیامرجعقانونیوجود
نداردیاهرکستفســیرخودشراارائهمیکند.

نیازاستدرقوانینبازنگریشود.«
عضوشورایاسلامیشــهرتهرانگفت:»یک
حریمشــهرتهرانداریمویکحریمپایتخت
کههرکدامضوابطــیدارد.درکنارمســائلو
مشکلاتطرحهادیروســتاییهموجوددارد

وبعضاکســانیبدونضوابطومقرراتاقدامبه
ساختوســازغیرمجازوتغییرکاربریمیکنند
کههماراضیباغومزرعهراازبینمیبردوهم

باعثایجادساختمانهایناایمنمیشود.«
صادقیافزود:»برخیروستاهابهدلیلنرسیدن
جمعیتبهحدنصابشــاملبرقراریخطوط
اتوبوسرانینمیشــوند،امادهیاریهامیتوانند
دراینزمینــهبرایایجادخطوطتاکســیرانی
برنامهریزیکنند.باتوجهبهاینکهبرخیساکنان
اینروســتاهادرشــهرتهرانشــاغلهستند،

نیازمندهمکاریبیندستگاهیهستیم.«
اودرپاسخبهســؤالخبرنگارهمشهریدرباره
نقشاعضایشورایشهرســتانتهراندرحل
مشــکلاتبیندســتگاهی،بیانکرد:»شورای
شهرستانفرصتیبرایانعکاسمسائلونیازهای
ساکناناینمناطقبهارگانهایمسئولاست.
اخیرابادســتوررئیسجمهور،رئیسشــورای
اسلامیاستاندرجلســاتشورایبرنامهریزی
وتوسعهاستانحضورپیدامیکندکهمسیری

برایبیانمشکلاتاست.«

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامهنگار

استثنایی ترین بخشودگی 
جریمه های تاریخ شهرداری

کسانیکهعوارضبهایمدیریتپسماندسالانهرا
نپردازند،درسالبعدبایدبانرخروزپرداختکنند

شایدبارهالفظ»عوارضشهرداری«بهگوشتانخوردهباشد؛
منظورازآنهمانمالیاتهایشهرییکساختماناستکه
طبیعتاهرسالبایدتوســطمالکانپرداختشودامامتأسفانه
برخیاوقاتهمینعــوارضبامبالغنهچنــدانبالاپرداخت
نمیشودوخیلیهاازآنسربازمیزنند؛درصورتیکهبخشیاز
درآمدهایپایدارشهرداریازقبالعوارضنوسازیسالانهتامین
میشود.تعرفهعوارضشــهرداریملکتوسطشاخصهایی
همچونمســاحتزمیــن،پهنهملــک،مســاحتجبههو
پشتجبهه،ســنســازه،تعدادطبقات،متراژونوعکاربری

مشخصمیشود.
باتوجهبهاینموضوع،صبحروزگذشتهنشستخبریمدیرکل
تشخیصووصولدرآمدشهرداریتهرانبرگزارشد.دراوایل
ایننشستســؤالبســیاریازخبرنگارانحولمحورقبوض
عوارضشهریدرپایتختوجزئیاتآنبود.بههمیندلیلعلی
خشنودگفت:»ازاواسطبهمنماهدرخصوصعوارضنوسازی،
خدماتپسماندمســکونیوعوارضپســماندکسبوپیشه
است،اقدامشد.میخواستیممردمبدانندعوارضیکهپرداخت
میکنند،درچهزمینهایهزینهمیشــود.برهمیناســاس
تأکیدشهردارتهراننیزاینبودتابخشیازپروژههای۱۴۰2
وبرنامههاییکهدرســال۱۴۰۱انجامشــده،درپشتقبض

شرحدادهشود.«
اوتأکیدکرد:»درعوارضنوسازیقانونیوجودداشتکهاگر
کسیهرسالعوارضخودراپرداختنمیکرد،مشمولجریمه
میشداماامسالاستثناییترینبخشودگیجرایمتاریخبلدیه
اتفاقافتادوازسال۱۳۴۸تا۱۴۰۱تمامجرایمبخشیدهشده
است.همچنیناز۹هزارمیلیاردتومانقبوضعوارضشهری
کهصادرشده2هزارمیلیاردتومانازآنبرایاصنافاستکهاز
اینمبلغنیز۱۳۰۰میلیاردتومانبهارگانهایدولتی،نظامیو

خصوصیتعلقدارد.«
درادامه،بحثقانونبهایخدماتمدیریتپسمانددرنشست
خبریمطرحوتوضیحاتیدربارهآنارائهشــدامادرابتداباید
گفتکهعوارضپسماندتوسطشــهرداریدریافتمیشودو
اگرفردآنراپرداختنکند،مشــمولپرداختجریمهخواهد
شد.دراینبارهمدیرکلتشــخیصووصولدرآمدشهرداری
تهراندرپاسخبهسؤالهمشهریمبنیبربهایخدماتپسماند
شــهرداریتهرانونحوهتعیینآن،عنوانکرد:»قانونبهای
خدماتمدیریتپسماندبهاینصورتاستکههرکسدرهر
سالیبهایخدماتپسماندشــرکتخودراپرداختنکند،در
سالبعدبایدبانرخروزپرداختکند.درسالهای۹۹و۱۴۰۰
افزایش۵۷درصدیدربهایپســماندداشتیمواینرقمبرای

سال۱۴۰۱حدود۳۰درصدافزایشداشتهاست.«

رئیسکمیتهنظارتحقوقیشورایشهرتهران
ازپروژههایمنطقه۱۶بازدیدکرد

 چرخ پروژه های عمرانی 
نیازمند سرعت بیشتر

منطقه۱۶تهرانمقصددهمیــنبازدیددورهایرئیسکمیته
نظارتحقوقیشــورایشهرتهراندرراســتایاجرایطرح
نجم)نظارتجمعیمسئولانومردم(بود.مهدیاقراریاندر
جریانایــنبازدیدبهطورکلیوضعیــتپروژههایمناطقرا
مطلوبارزیابیکردوگفت:»یکیازمشکلاتیکهمردمومناطق
باآنمواجههستندبوروکراسیپیچیدهانجامعملیاتعمرانی
اســت.بنابراینبهنظرمیرسدشــهرداراننیازبهآزادیعمل
بیشــتریدارندتافرایندآغازواتمامپروژههاتسریعوتسهیل
شودامابهطورکلیچرخخدمترسانیدرحالچرخیدناست

وبایدتلاشکنیمسرعتآنزیادشود.«
بهگزارشهمشــهری،تعیینتکلیفاملاکحریمراهآهنو
ساماندهیانبارهایدخانیاتمهمتریندستاوردبازدیدرئیس
کمیتهنظارتحقوقیشورایشهرتهرانازمنطقه۱۶بود.پساز
تماساقراریانبامهردادبذرپاش،وزیرراهوشهرسازی،مقررشد
فردیبهعنواننمایندهازسویوزیراینموضوعراپیگیریکند.
اوهمچنیندرتماستلفنیبامهدیآشتیانیمدیرعاملشرکت
دخانیاتخواســتاررســیدگیبهوضعیتانبارهایدخانیات
شــد.رئیسکمیتهنظارتحقوقیشورایشــهربهمناسبت
روزدرختکاریدرمحلهجوادیهدرختغرسکرد.اودرپایان
بازدیدبههمشهریگفت:»بخشهایازاینمنطقهمتعلقبه
زمینهایبزرگیاســتکهدرادوارگذشتهکاربریخدماتی
مانندانباروکارخانهو...داشتند.امروزباتغییربافت،اینفضاها
فرصتخوبیهستندتاشهرداریازآنهابرایافزایشسرانههای
هفتگانهاستفادهکند.پروژههاپیشرفتخوبیدارندوامیدوارم

سال۱۴۰2شاهدبهرهبرداریازآنهاباشیم.«

فضای شهر تغییر کرده است
خیابانهایمنطقه۱۶بهمناسبتنیمهشعبانآذینبندیشده
استوهمینامرسببشدتاهمشهریپیگیراقداماتسازمان
زیباسازیدرشهرباشدکهمهدیاقراریاندرپاسخعنوانکرد:
»بهنظرممهمترینواصلیترینکاریکهدراعیادوجشنهای
بایدانجامشود،مردمیسازیاینمراسمهاست.اگرچهسازمان
زیباسازیاقداماتارزشمندیدرشــهرانجامدادهاماهنوزتا
نقطهمطلوبفاصلهداریموبایدبرایرســیدنبهایننقطهاز
ظرفیتهایمردمیاستفادهشود.همچنیننوروزوماهرمضان
راپیشروداریمونیازمندبرنامهریزیهــایویژهدراینحوزه

هستیم.«

قدرت الله محمدی، مدیرعامل ســازمان 
آتش نشــانی بــا اشــاره بــه برنامه هــای 
ســازمان متبوعش در ســال ۱۴۰۲ گفت: 
»ســاخت ۴ایســتگاه جدید آتش نشانی 
در پهنه شهر تهران براساس نقاط کور که 
زمان دســتیابی ما هنگام وقوع زیاد بود، 
در دســتور کار است تا شــروع عملیات را 

در سال ۱۴۰۲ داشته باشند.«

4
ایستگاه

ساخت ۱۰هزار واحد مسکونی در منطقه 
۲۱تهران، در زمینی به مساحت ۶۰هکتار، 
باتوجه به نیــاز این بخــش از پایتخت، در 
قالب انجام مطالعات کارشناسی مشترک 
فی مابین شهرداری تهران، سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و اداره کل راه و شهرسازی 
تهــران در دســتورکار اجرایی قــرار گرفت. 
در مراســم کلنگ زنــی احداث ایــن تعداد 
واحد مسکونی، سردار محمدرضا نقدی، 
معاون هماهنگ کننده ســپاه پاســداران 
انقــلاب اســلامی گفــت: »تــا عید ســعید 
فطر نیز بیش از 7هزار واحد مســکونی را 
در تهران به بهره برداری خواهیم رساند و 
کلید ایــن منــازل بــه صاحبــان آن تحویل 
داده خواهد شــد.« همچنین محمدرضا 
 پوریافــر، شــهردار منطقــه ۲۱ گفــت: 
» ۱۳شــهرک در ایــن منطقــه وجــود دارد 
کــه اکثرا نیــاز به نوســازی دارنــد؛ بنابراین 
زمیــن موجود اســت و می تــوان همــان را 
نوســازی کــرد.« او همچنیــن اعــلام کرد: 
پــروژه دیگــری نیــز در منطقه به وســعت 
۶۰هکتــار بــا پیگیــری شــهردار در دســت 

انجام است.

 10000
خانه

 نهضت پارکینگ سازی  
در منطقه6

شــهردارمنطقــه۶ازایجــاد
ظرفیتپارک۵هــزارخودرو
بااســتفادهازظرفیتنهادها،
سازمانها،مراکزبیمارستانی
ودانشگاهیسطحمنطقهخبر
داد.رضامحمدیگفت:اینمنطقهبهدلیلموقعیت
مرکزیآن،تعددبیمارستانها،دانشگاهها،مراکز
مهمدولتی،سازمانهاوشرکتهابهعنوانپردیس
دانشگاهیوقطبدرمانیکشورمحسوبمیشود؛
جداازبحثاینظرفیتعظیــم،تمرکزاینمراکز
مهمدرمنطقهموجبمراجعات،ترددبالاومتعاقب
آنمشــکلکمبودفضایپارکبرایشــهروندان
میشود.شهردارمنطقه۶ادامهداد:معضلپارکینگ
شهریدرمنطقه،سالهاستکهموجبنارضایتی
شهروندانساکن،اصناف،مراجعهکنندگانبهمراکز
درمانیو...میشــودکهنبودفضاهایشهریبرای
مکانیابیوســاختپارکینگ،گرهحلمعضلرا
کورترنیزمیکرد؛لذاحلمشکلنیازبهراهکارهای

خلاقانهتریداشتهاست.
اوبیانکرد:برایگرهگشــاییازاینمعضلسراغ
مراکــزونهادهاییرفتیمکهخــودباعثافزایش
میزانترددخودرودرمعابرقلبپایتختمیشدند،
پدیدآورندهمعضــلرابهعنوانراهکاریبرایحل
مشــکلدرنظرگرفتیم؛اکنونیــکتفاهمنامهبا
بیمارستانشریعتیویکتفاهمنامهبابیمارستان

امامخمینی)ره(بهامضارساندهایم.

نقلقولخبر

عددخبر

نظارت

خبر

نوشین نثاری؛ روزنامهنگارعوارض

نقص ها در نظافت شهر را گزارش دهید
مهــدی هوشــیار، معــاون هماهنگــی و 
ارزیابــی امــور مناطــق ســازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران: با نزدیک شدن 
بــه عیــد نــوروز، ۲ روز پایانــی هــر هفتــه 
برای نظافت، پاکســازی و شست وشــوی 
المان ها، مبلمان شــهری، معابــر و بهبود 
وضعیــت بزرگراه هــا درنظرگرفتــه شــده 
اســت. شــهروندان درصــورت مشــاهده 
هرگونه کاســتی در حوزه نظافت از طریق 
ســامانه های ارتباطــی شــهرداری تهــران 
مسئولان شهری را مطلع کنند تا نسبت 

به رفع آنها اقدام شود.

صدور 20هزار پروانه ساخت، سال آینده
حمیدرضا صارمــی، معاون شهرســازی و 
معماری شــهرداری تهران: امروز مسکن 
از رکــود خــارج شــده و در مــرز صــدور 
۹هزار فقره پروانه هســتیم و ســال آینده 
درصورت عدم کارشکنی به ۲۰هزار فقره 
پروانه دســت خواهیم یافــت. ۴۸۹هزار 
واحــد تفاهمنامــه امضــا شــده و در حال 

پیشروی به سمت اجراست.

اصلاح 486محل پرتصادف
ســردار محمدحســین حمیدی، رئیس پلیس 
راهنمایــی و رانندگــی تهــران بزرگ:۴۸۶محــل 
پرتصادف طی ســال  جاری با کمک شــهرداری 
اصلاح شــد که دیگــر در آنها تصادفــی رخ نداد 
و حــدود ۲۰کیلومتــر نیوجرســی جایگزیــن 
گاردریل هــای فرســوده شــد. ۱۹۶نقطــه ای کــه 
باعث گره های ترافیکی می شد هم اصلاح شد.
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از دیروز با شارژ اعتباری حساب همه خانوارهای 
یارانه بگیر، اجرای ملی طرح کالابرگ الکترونیک 

برای فــروش 10قلم کالای اساســی به قیمت 
شهریور 1400آغاز شــد. به گزارش همشهری، 
به دنبال نتایج موفقیت آمیز اجرای آزمایشــی 
طرح کالابــرگ الکترونیک در اســتان های 
هرمزگان، قزوین، مرکزی و گیلان، وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: از دیروز اجرای این 
طرح به صورت ملّی و در سراسر کشور آغاز شده 
و حساب همه سرپرستان خانوارهای یارانه بگیر، 
معادل یارانه نقدی ماهانه در سامانه »شما« برای 
خرید از فروشــگاه های طرف قرارداد این طرح 

شارژ شده است. البته استفاده از طرح کالابرگ 
الکترونیک اختیاری بوده و فرایند واریز نقدی 
در بیستم هر ماه برای کسانی که بخشی از اعتبار 
خود را استفاده نکنند یا اصلًا خواستار اجرای 

طرح کالابرگ نباشند، ادامه خواهد داشت.

کالاهای اساسی به قیمت پارسال
اجرای سراسری طرح کالابرگ الکترونیک شروع شد

با حذف ارز نیمایی، بعد از این تمام گوشی های زیر 600دلار با ارز تالار دوم وارد کشور می شود
ارز واردات موبایل سامانه ای شد

قیمت موبایل در هفته های اخیر با جهش چشمگیری 

موبایل
مواجه بوده اســت. تغییرات روزانه نرخ ارز از هفته های 
پایانی بهمن، قیمت انواع گوشی ها را نیز با رشد روزانه و 
هفتگی مواجه کرد و قیمت بعضی گوشی ها طی یک هفته 6تا 8میلیون 
تومان بالا رفت. همزمان، انتشار خبر تغییر نرخ ارز واردات موبایل نگرانی 
مصرف کنندگان را بیشــتر کرده اســت. هفته گذشــته دبیر انجمن 
واردکنندگان موبایل از درخواست این انجمن از بانک مرکزی برای حذف 

ارز نیمایی واردات گوشی های موبایل خبر داد.

چرا واردکننده ها ارز نیمایی نخواستند؟
دبیر انجمن واردکنندگان موبایل در توضیح دلایل این اقدام انجمن به 
همشهری گفت: در چند ماه اخیر تا سوم اسفند که تخصیص ارز به رویه 
قبل بود، بازرگانان و واردکنندگان به سختی می توانستند ارز را به قیمت 
نیمایی تهیه کنند. مهدی  عبقری با اشاره به مشکلات 3نرخی بودن ارز 
واردات موبایل، اضافه کرد: واردکننده ها بــرای تامین ارزهای متفاوت 
برای گوشی های زیر 300دلار، بین 300تا 600دلار و به ویژه ارز حاصل 
از صادرات خود برای گوشی های بالای 600دلار با مشکلات پیچیده ای 
مواجه بودند. او افزود: واردکننده باید جزئیات واردات خود را در سامانه های 
متعدد ثبت کند اما در ادامه این زنجیره می توانست مفسده هایی ایجاد 
شود ازجمله اینکه با توجه به گرانی ارز آزاد، کالا با قیمت بیشتری عرضه 
شــود یا با هدف بهره برداری از تفاوت 60تا 70درصدی اختلاف نرخ، از 
بازار جمع آوری و به کشورهای مجاور قاچاق شود. به گفته دبیر انجمن 
واردکنندگان، این انجمن نهایتا به این جمع بندی رســید که بسته ای 
شامل 3خواسته را مطرح کند به این شرح که ارز نیمایی گوشی های زیر 

300دلاری حذف شود، در تمام رویه ها، چه زیر 300 تا بالای 600دلار از 
ارز سامانه ای استفاده کنیم و یک تک نرخی واقعی را داشته باشیم و سوم 
اینکه در تخصیص و تامین ارز تسریع شود. عبقری درباره تأثیر این اقدام 
بر قیمت های بازار نیز گفت: این موضوع مطمئنا باعث افزایش نخواهد 
شد و حتی کاهش قیمت را نیز به همراه دارد. او با بیان اینکه هیچ گاه ارز 
نیمایی با قیمت 28.500تومان به دست واردکنندگان نرسیده، افزود: با 
درصدهایی که ما برای تامیــن ارز هزینه می کنیم عملا نرخ ارز نیمایی 
هیچ گاه برای واردکنندگان کمتر از 34هزار تومان نبوده و امروز که نرخ ارز 
به 37.500 افزایش یافته مسلما تغییر فاحشی را در قیمت نهایی نخواهیم 
داشت و این اختلاف نیز با 10تا 15درصدی که واردکننده از سود خود در 

رقابت کم می کند، جبران می شود.

استقبال بازار از حذف ارز نیمایی
فعالان بازار نیز معتقدند این اقدام با حذف سوءاســتفاده های رانتی در 
نهایت به نفع مصرف کننده خواهد بود. یک واردکننده و فروشنده موبایل 
در این زمینه به همشهری گفت: حذف ارز نیمایی سیاست خوبی است که 
در نهایت با رقابتی شدن بازار به کاهش قیمت گوشی  منجر می شود. میثم 
غنی زاده اضافه کرد: با تک نرخی شــدن ارز واردات موبایل، کار به دست 
واردکننده واقعی بخش خصوصی می افتد و به طور شــفاف مشــخص 
می شــود چقدر خرید کرده ایم، چقدر وارد کرده ایم و با چه قیمتی باید 
به مصرف کننده بفروشیم. او با اشاره به اینکه چندنرخی بودن ارز واردات 
گوشی باعث افزایش رانت خواری شده بود، اضافه کرد: بعضی نهادهایی 
که حوزه فعالیتشان به موبایل ارتباطی ندارد در سال های اخیر با دریافت 
ارز نیمایی گوشی وارد کرده اند و در مواردی حاشیه هایی از جنس شایعات 

مربوط به آیفون 14را برای بازار ایجاد کرده اند. چنان که گفته می شود 
محموله بزرگی از آیفون 13را یکی از سازمان های شبه دولتی وارد کرده و 

دلیل تأخیر در رجیستري شدن آیفون 14همین عامل بوده است.

چسبندگی قیمت ها در بازار موبایل
تغییرات نرخ ارز در ماه های اخیر قیمت گوشــی تلفن همراه را به شدت 
افزایش داده است. مقایســه قیمت ها نشان می دهد قیمت انواع گوشی 
در یک ماه اخیــر از پایین  رده تا پرچم دار دســت کم 50درصد افزایش 
یافته اما فروشندگان از افزایش 100درصدی و 2برابر شدن قیمت بیشتر 
گوشی های پرفروش با رشــد نرخ ارز می گویند و نکته قابل توجه اینکه 
کاهش به نسبت خوب نرخ ارز در روزهای اخیر نیز قیمت ها را کاهش نداده 
است. یک فروشنده موبایل در این زمینه به همشهری گفت: با رسیدن 
نرخ دلار به 60هزار تومان قیمت گوشی براساس دلار 60هزار تومانی بالا 
رفت و الان که قیمت دلار تا 50هزار تومان پایین آمده هیچ کاهش قیمتی 
را شاهد نیستیم. حمید پناهی در توضیح افزود: پرفروش ترین گوشی ها 
در بازار سامسونگ A53 و A73 بود که الان قیمت این مدل ها به 16تا 
20میلیون رسیده و مصرف کننده نمی تواند برای خرید آنها هزینه کند، 
امروز تنها چیزی که مردم می توانند بخرند سامسونگ A13 و شیائومی 
نوت11و سامسونگ A04 است و زور مصرف کننده عادی به چیزی بیش 
از این نمی رسد، این در حالی است که قیمت A13 در این مدت 2برابر 
شده است. به گفته او، قیمت این گوشی پایین رده پیش از تغییرات نرخ 
دلار 4میلیون تومان بود که با دلار 60هــزار تومانی به 8میلیون تومان 
رسید و امروز هم که قیمت ارز پایین تر آمده نهایتا 7میلیون و 500تومان 

به فروش می رسد و نه کمتر.

تعدیل ارزی در بانک ها
احمد حاتمی یزد، مدیرعامل اسبق بانک 
صادرات گفت: بانک مرکزی نرخ تســعیر 
اقلام پولی و دارایی هــا و بدهی های ارزی 
بانک ها، در پایان سالی مالی 1400 را برای 
هر یورو 22هزار تومان و برای هر دلار نیز20هزار تومان اعلام 
کرده است. پیش بینی می شود امسال نرخ تسعیر ارز بر مبنای 
نرخ نیما یعنی 28هزار و 500تومان باشــد اما با توجه به روند 
افزایشی نرخ ارز نیما و صنایع، بانک مرکزی باید برای شفافیت 
صورت های مالی، تغییراتی را در نرخ تســعیر ارز بانک ها انجام 
دهد. این بانکدار سابق و خبره بازار پول و ارز با اشاره به اختلاف 
بین بانک مرکزی و ســازمان حسابرسی کل کشور بر سر نحوه 
تعیین نرخ تسعیر ارز بانک ها توضیح می دهد: سازمان حسابرسی 
معتقد است ترازنامه باید برمبنای نرخ ارز در بازار آزاد تعیین شود. 
بانک مرکزی اما با این نظر مخالف است و می گوید که به سبب 

نوسانات ارز نرخ تسعیر بانک ها نباید براساس بازار آزاد باشد.
چندنرخی شدن ارز و نوسان شدید آن نه تنها باعث اختلال در 
کل اقتصاد شده که حساب سود و زیان بانک ها را هم تحت تأثیر 
قرار داده به گونه ای که اگر بانک مرکزی بخواهد نرخ آزاد را مبنا 
قرار دهد، به نفع سهامداران بانک های دارای تراز مثبت ارزی و 
به زیان سهامداران بانک های دارای بدهی ارزی خواهد بود. به 
همین سبب بانک مرکزی برخلاف نظر سازمان حسابرسی کل 
کشور دنبال راه میانه است؛ زیرا سودسازی بانک ها از محل نرخ 
تسعیر ارز را متناسب با نرخ بازار آزاد مطلوب نمی داند. معمای 
تعیین نرخ تســعیر اقلام پولی و دارایی هــا و بدهی های ارزی 
بانک ها دست کم 5سال است چالش برانگیز شده و راه برون رفت 
از این وضع حرکت به ســمت یکسان سازی نرخ ارز است. البته 
این سؤال مطرح است که چرا بانک مرکزی اصرار دارد که نرخ 
تسعیر در سال آینده بر مبنای هر دلار 28هزار و 500تومان و 

نه بیشتر باشد؟

مأموریت گازی مجلس
خبر: محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، کمیسیون 
انرژی را مأمور کرد تا به علت صدور قبوض گاز و برق 
با ارقام بســیار بالا و غیرمنطقی در برخی از مناطق 
محروم و روســتاها رســیدگی کند. او تأکید کرد: 
انتظار می رود کمیسیون انرژی به این موضوع ورود 
و به آن رسیدگی کند؛ زیرا برای برخی از خانواده ها 
قبوض 7 میلیون تومانی صادر شده است درحالی که 
کل درآمد آن خانواده به 7 میلیون تومان نمی رسد 
و اگر هیچ غذایی نخورند هم نمی توانند این مبلغ را 

پرداخت کنند.
نقد: معمای قبوض گاز زمستانی ظاهرا به رغم دستور 
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری، مبنی بر اعمال 
تخفیف روی قبض ها حل نشــده و همین مسئله 
باعث انتقادهایی شده اســت. آنچه باعث بروز این 
انتقادها شده نشان می دهد در اصلاح فرمول محاسبه 
گازبهای خانگی و تعیین الگوی مصرف باید دقت لازم 
به گونه ای صورت پذیرد که عملا مشترکان پرمصرف 
هزینه بیشــتری بپردازند و درنهایت باعث اصلاح 
رفتار آنها به ویژه در ماه های ســرد سال شود. اینکه 
رئیس مجلس می گوید: قبــوض گازی برای برخی 
خانوارها تا مبلغ 7میلیون تومان رسیده است، نشان 
می دهد الگوی انتخاب شده برای محاسبه قبض ها در 
زمستان امسال با خطای جدی مواجه بوده است. از 
این رو سؤال مهم این است که برای کاهش خطاها و 
انحراف ها در تعیین الگوی مصرف و گازبهای خانگی 
چه اقدامی می توان انجام داد؟ یک راه کوتاه مدت این 
است که قبوض  نجومی به حالت تعلیق درآید و به 
جای آن یک کمیته ویژه مسئول بازنگری در فرمول 

محاسبه قیمت گاز در بخش خانگی شود.

چهره روز

جوابیه

نقد  خبر

 تخلف 106شرکت دولتی 
در انتشار اطلاعات

 وزارت اقتصاد اسامی 106شرکت دولتی غیرشفاف را اعلام کرد

بعد از انتشــار گزارش عملکرد مالی 320شــرکت دولتی در 
ســال جاری که تحولی بی ســابقه بود، حالا وزارت اقتصاد در 
تازه ترین گام، اســامی 106شــرکت دولتی را منتشر کرد که 
گزارش های مالی خود را منتشر نمی کنند. به زعم کارشناسان، 
بنیادی ترین کار برای بهبود شــرایط اقتصادی، شفاف شــدن 

عملکرد مالی شرکت های دولتی و خصولتی است.
به گــزارش همشــهری، یکی از معضــلات اقتصــادی ایران 
ناشفاف بودن عملکرد مالی شرکت های دولتی و شبه دولتی است 
که مشخص نیست چگونه کار می کنند، میزان بهره وری شان 
چقدر است و بودجه های عمومی را صرف چه اموری می کنند. 
بســیاری از اقتصاددانان بر این باورند که اتفاقا پایه اصلی تورم 
در اقتصاد ایران همین شرکت ها هســتند زیرا مصارف بودجه 
را افزایش داده اند و دولت را هر سال با کسری بودجه بیشتری 
مواجه می کنند. طبق آخرین اطلاعاتی که از شرکت های دولتی 
منتشر شده، بســیاری از این شرکت ها زیان ده هستند. موسی 
بزرگ اصل، رئیس سابق سازمان حسابرسی پیش از این گفته 
بود: در بخش بزرگی از اقتصاد ایران حسابرسی صورت های مالی 
انجام نمی شــود ضمن اینکه از مجموع شرکت های دولتی که 
صورت های مالی شان در سازمان حسابرسی بررسی می شود، 
200شرکت زیان ده اند و جمع زیان آنها برای سال مالی 98 به 
35هزار میلیارد تومان می رسد.  به زعم کارشناسان، نخستین 
گام در بهبود عملکرد اقتصادی، انتشار آمار و اطلاعات اقتصادی 
است و تا زمانی که آمارهای اقتصادی به درستی منتشر نشود، 
اقتصاد در یک فضای تاریک به سر می برد و حتی برنامه ریزی های 
اقتصادی هم درست انجام نمی شود. در چنین شرایطی وزارت 
اقتصاد از سال 1399 گام های تازه ای برای افزایش شفافیت در 
عملکرد اقتصادی شرکت های دولتی برداشته،  با این حال، تاریخ 
مصرف بخش زیادی از اطلاعات منتشر شده گذشته است ضمن 
اینکه هنوز اطلاعاتی از عملکرد اقتصادی شرکت های شبه دولتی 

و خصولتی وجود ندارد.

شرکت های متخلف
وزارت اقتصاد  روز گذشــته طی اطلاعیه ای، فهرســت اسامی 
106 شــرکت دولتی متخلف از اجرای آیین نامه انتظام بخشی 
شرکت های دولتی و افشای صورت های مالی سال 1400  را اعلام 
کرد. بنا بر اعلام وزارت اقتصاد، این شــرکت ها برخلاف قانون 
بودجه از مفاد ماده 17  آیین نامه انتظام بخشی شرکت های دولتی 
و نیز مفاد قانون بودجه ســال1401 کل کشور مبنی بر انتشار 
صورت های مالی خود در سامانه یکپارچه اطلاعات شرکت های 
دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی )سماب( خودداری کرده اند.

اطلاعات منتشر شده نشان می دهد دست کم 9وزارتخانه شامل 
نفت، جهادکشــاورزی، نیرو، راه و شهرسازی، صنعت، میراث 
فرهنگی و گردشــگری، کشــور، آموزش و پرورش و سازمان 
برنامه و بودجه در زمره نهاد هایی هســتند که اطلاعات مالی 
شرکت هایشــان را منتشــر نمی کنند و وزارتخانه های نفت و 

صنعت به ترتیب با 47 و 22 شرکت در صدر آنها هستند.
هر چند تعدادی از شرکت های مندرج در فهرست، در حال حاضر 
غیرفعال  یا در حال تصفیه هستند، با این حال، این اطلاعات نشان 
می دهد هنوز هم بسیاری از شرکت های دولتی برخلاف قانون 
عمل می کنند. ازجمله شرکت هایی که در این فهرست از آنها 
نام برده شده است می توان به راه آهن، شرکت های زیر مجموعه 
سازمان گســترش و نوسازی صنایع ایران، ســازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، شرکت بازرگانی دولتی 
ایران، شرکت ملی صنایع پتروشــیمی، شرکت ملی گاز ایران، 
شرکت تولید نیروی برق حرارتی، شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی، شرکت ملی نفت ایران، شرکت مدیریت منابع 
آب ایران، شرکت عمران شهرهای جدید، شرکت شهرک های 

کشاورزی و شرکت توسعه گردشگری ایران اشاره کرد.

اتاق همچنان تاریک
منتشر نشدن اطلاعات مالی این 106شرکت فقط بخش کوچکی 
از ماجراست زیرا بسیاری از شرکت هایی که در اقتصاد ایران فعال 
هستند، نه دولتی اند و نه خصوصی و در زمره نهاد های عمومی 
و شبه دولتی طبقه بندی می شوند که اطلاعاتی از عملکرد مالی 
آنها در دسترس نیســت. طبق اصلاحیه ماده 6 قانون اصل44 
که درسال 1398به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید، این 
شرکت ها نیز موظفند اطلاعات مالی خود را برای شفاف سازی  
به ســازمان بورس ارائه کنند. اما از این شــرکت ها فقط برخی 
شرکت ها، عملکرد مالی شان را در 3سال گذشته منتشر کرده اند 

که این اطلاعات نیز عمدتا ناقص و بی مصرف است.
این شرکت ها به 6دسته کلی شامل مؤسسات و نهادهای عمومی 
غیردولتی، نهادهای نظامی و انتظامی، سازمان ها و مؤسسات 
خیریه، نهادها و سازمان های وقفی و بقاع متبرکه، صندوق های 
بازنشستگی کشــوری و لشــکری و نهادهای انقلاب اسلامی 
تقسیم بندی می شوند. این قانون در سال 1398 ابلاغ شده و این 
شرکت ها از زمان ابلاغ حداکثر 6 ماه فرصت داشتند تا اطلاعات 

مالی و اقتصادی شان را به سازمان بورس ارائه کنند.

گزارش

اعتبار تخصیصیپرداختی مردم به قیمت شهریور 1400 مقدارکالا
337.50016.500بطریشیرکمچرب
40017.00020.000گرمپنیریواف

2.521.00028.800کیلوگرمماستکمچرب
260.00066.000کیلوگرمگوشتمرغتازه

115.00032.200کیلوگرمتخممرغ
81014.00048.000گرمروغنمایع
7007.00017.000گرمماکارونی

2502.1252.875گرمقندشکسته
2502.1252.875گرمشکر
260.00060.000کیلوگرمبرنج

530.000235.750294.250تومانکلسبد

قیمت به تومان

تغییرات یک ساله قیمت شیر
شــیر در بازه زمانی فروردین تا اسفند امســال 70درصد گران 
شد. به گزارش همشهری، مقایســه قیمت ماهانه شیر تولیدی 
شرکت های لبنی نشان می دهد از ابتدای امسال برندهای مختلف 
نرخ محصولات خود را بین 65تا 76درصــد افزایش داده اند که 

عمده این تغییر قیمت مربوط به اردیبهشت و خرداد بوده است.

بازار

قیمت در اسفندقیمت در فروردین

روزانه، فرادما، 
کم چرب

16.000
28.000

پاک، غنی شده، 
نیم چرب

12.000
20.000

کاله، فرادما، 
پرچرب 

17.500
30.000

روزانه، سوپرشیر، 
کم چرب 

21.000
33.000

پاک، بدون 
لاکتوز، کم چرب

13.000
20.000

میهن، پرچرب، 
یک لیتری

17.000
30.000

پگاه، کیسه ای، 
غنی شده

7.500
17.000

عالیس، پرچرب، 
یک لیتری

17.500
32.000

قیمت به تومان

افزایش هزینه های عوامل تولید 
علت رشد قیمت گوشت

وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد: افزایش قیمت گوشت اساسا 
ناشی از افزایش هزینه های عوامل تولید مربوط به پرورش دام 
در سامانه های روستایی، عشایری و صنعتی بوده است. به دنبال 
انتشار گزارشی در روزنامه همشهری با عنوان راز گرانی گوشت، 
وزارت جهاد کشاورزی با ارائه توضیحی درباره دلایل رشد قیمت 
گوشت اعلام کرد: با توجه به اجرای طرح مردمی سازی  و توزیع 
عادلانه یارانه هــا و تغییر نرخ ارز از قیمــت ترجیحی به قیمت 
نیمایی برای نهاده های دامی، بدیهی است در حوزه دام به ویژه 
در پرواربندی دام زنده هزینه تمام شده تولید و مصرف گوشت 
قرمز در سبد غذایی خانوار افزایش یابد.این افزایش اساسا ناشی 
از افزایش هزینه هــای عوامل تولید مربوط به پــرورش دام در 
سامانه های روستایی، عشایری و صنعتی بوده است. این وزارتخانه 
در گزارش خود تأکید کرده است: درخصوص دام سنگین به طور 
متوسط سالانه 30 تا 35درصد ازکل جمعیت دام سنگین کشور 
متناسب با شرایط اقلیمی و اقتصادی دامداران روانه کشتارگاه 
می شوند. با حذف ارز ترجیحی افزایش 20 تا 30درصدی حذف 
دام مولد سنگین و کشــتار قابل پیش بینی بوده است. در 8 ماه 
سال جاری و بعد از اجرای طرح مردمی سازی  یارانه ها، هزینه های 
تولید به طور محسوسی افزایش یافت ولی قیمت بازار به تناسب 
افزایش نیافت در نتیجه دامداران با ضرر و زیان مواجه شــدند. 
تغییرات شدید قیمت ارز در ماه های اخیر بستر مناسبی برای 
افزایش قیمت دام زنده فراهم کرده است و دامداران برای جبران 
زیان خود از این موقعیت استفاده کرده اند. در ضمن با افزایش نرخ 
ارز، قاچاق دام زنده نیز صرفه اقتصادی پیدا و این پدیده افزایش 
قیمت ها را تشدید کرده اســت. همچنین کاهش کشتار دام و 
به دنبال آن کاهش تولیدگوشــت قرمز می تواند ناشی از انتظار 
تورمی بازار شب عید و  ماه مبارک رمضان متأثر از نوسانات شدید 

نرخ ارز و کاهش عرضه دام های پروار به بازار باشد.

  کالابرگ و یارانه
در جریان حــذف ارز ترجیحی کالاهای 
اساســی، مجلس موافقت بــا حذف این 
ارز را مشــروط بــه این کرد کــه دولت 
راهکاری برای جبران حذف یارانه ارزی 
این کالاها بر معیشــت مردم ارائه دهد. 
درنهایت مقرر شد اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیــک بر مبنای قیمــت کالاهای 
اساسی در شهریور 1400در دستور کار 
قرار بگیرد؛ اما در ابتدای کار، به واســطه 
مهیا نبودن زیرساخت های موردنیاز این 
طرح و همچنین برای اجرای آزمایشــی 
این طرح به صورت استانی، پرداخت یارانه 
نقدی 300و 400هــزار تومانی به ازای 
هر فرد یارانه بگیر پیگیری شــد. اکنون، 
پس از اجرای آزمایشــی طرح کالابرگ 
الکترونیک در 4استان، یارانه بگیران کل 
کشور این اختیار را دارند که یک ماه پیش 
از موعد واریز یارانه نقــدی، از اعتبار این 
یارانه برای خرید 10قلم کالای اساســی 
استفاده کنند. در این میان، شرایط برای 
افرادی که به هر دلیل خواستار استفاده از 
کالابرگ نباشــند، هیچ تغییری نخواهد 
کرد و در بیستم هر ماه یارانه نقدی خود 
را دریافت خواهند کرد. همچنین افرادی 
که از طرح کالابرگ اســتفاده کنند، هر 
میزان از اعتبارشان که بلااستفاده بماند را 
در بیستم هر ماه به صورت نقدی دریافت 

خواهند کرد.

  خرید به قیمت شهریور 1400
از دیروز بــا اجــرای ملی طــرح کالابرگ 
الکترونیک، اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر 
شــارژ شــده و آنان می توانند یک ماه زودتر 
از دریافت یارانه نقــدی، از این اعتبار جهت 
خرید 10 قلم کالای اساســی شامل ماست، 
شیر، پنیر، قند، شکر، ماکارونی، روغن مایع، 
برنج، مرغ و تخم مرغ استفاده کنند. درصورت 
اســتفاده از این مزیت و خرید کالا از محل 
اعتبار یارانه، به میزان اعتبار اســتفاده شده 
از یارانه ماه بعد خانوار کسر و مابقی به صورت 
نقدی، در موعد مقرر واریز یارانه به حســاب 
سرپرســت خانوار واریز خواهد شــد. ارزش 
ریالی سبد تعیین شــده در طرح کالابرگ 
معادل 530 هــزار تومان اســت که حدود 
300هزار تومــان آن از محل اعتبــار یارانه 
تسویه می شود و مابقی را مردم می پردازند. 
البته خرید همه این اقلام اجباری نیســت و 
افراد می توانند به هر میزان از هر کدام از این 
کالاها و از هر برندی خرید کنند؛ اما ســقف 
اعتبار اختصاص یافته به هر فرد از میزان یارانه 
نقدی او فراتر نخواهد رفت. طبق اعلام وزارت 
کار، خانوارهایی کــه یارانه دریافت می کنند 
جهت مشــاهده میزان اعتبار، لیست کالاها 
و فروشگاه های مشمول طرح ملّی کالابرگ 
الکترونیک، با تلفن همراه سرپرست خانوار، 
کد دستوری #28* 788* را شماره گیری 
 shoma.sfara.ir و یا به درگاه اینترنتــی

مراجعه کنند.

  فروشگاه های متصل به کالابرگ
در حال حاضر فروشگاه های زنجیره ای رفاه، افق کورش، دیلی مارکت، جانبو و برخی فروشگاه های خُرد که مجهز به بارکدخوان 
شده اند، به این سامانه متصل و پذیرای هموطنان هستند. سایر فروشگاه های زنجیره ای نیز بنا به درخواست خود می توانند به این 
سامانه متصل شوند. حمید فرداد، مدیرعامل شرکت خدمات فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان و مجری پروژه کالابرگ الکترونیک، 
می گوید: شرکت فروشندگان در این طرح اختیاری است و فروشندگان صنوف خواربار، لبنیات، پروتئین و فروشگاه های زنجیره ای 
و تعاونی مصرف، می توانند با مراجعه به درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir و نصب برنامه کاربردی »شما« در قسمت پنل فروشنده 
اطلاعات و موقعیت جغرافیایی خود را ثبت کنند. ضمناً اتصال به این طرح کاملًا رایگان و تسویه حساب و واریز مبالغ خریدهای 

اعتباری )مابه التفاوت مبلغ پرداختی مردم با قیمت کالاها( مشابه تسویه با فروشندگان از طریق کارتخوا ن است.

معاون سازمان برنامه و بودجه:
تورم به پیک 3ساله و نگران کننده رسید

بودجه از طریق صندوق توســعه ملی و همچنین 
استقراض غیرمستقیم از بانک مرکزی تأکید کرد: 
باید معافیت های مالیاتی را کاهش و برای معافیت ها 
ســقف درنظر بگیریم زیرا در حوزه مالیات بیش از 
50درصد مالیات وصــول نمی کنیم و به دلیل نبود 
شفافیت امکان شناسایی فرار مالیاتی وجود ندارد. 
او اعلام کرد: در حوزه مولدسازی دولت دارایی های 
بســیار زیادی وجود دارد. این دارایی ها بعضاً بدون 

سند و یا در اختیار دستگاه های مختلف است و همه 
این اموال باید به نام وزارت اقتصاد شــود تا امکان 
سیاستگذاری به وجود بیاید زیرا الان مسابقه ای برای 
دارایی هایی نظیر سالن های پذیرایی بین دستگاه ها 

وجود دارد.
این مقام ارشد سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
باید جلوی پروژه های عمرانی غیرکارشناسی گرفته 
شود، گفت: باید بودجه را از تبصره محوری به سمت 

عدد محوری ببریم و مجلس باید از ایجاد هزینه های 
جدید اجتناب کند. به گفته پورمحمدی، اختصاص 
سهم 14.5درصدی درآمدهای نفتی به شرکت ملی 
نفت و سهم 42درصدی برای صندوق توسعه ملی 
کارآمد نیست. او افزود: این موضوع سبب شده تا سهم 
دولت کاهش و کیفیت حکمرانی به شــدت کاهش 
پیدا کند و اگر دولت هزینه نکند کیفیت حکمرانی 
کاهش پیدا می کند در نتیجه قاعده صندوق توسعه 
ملی باید تغییر کند. به گفتــه او، منابع نفت باید به 
صندوق منتقــل و یک رقم ثابت به طور ســالانه به 
دولت پرداخت شود تا دیگر مشــکلی در نوسانات 

وجود نداشته باشد.

  حذف و اضافه یارانه بگیران در سال 1402
مجلس در جریان بررســی بخش هزینــه ای لایحه بودجه 
سال 1402 در جلسه علنی دیروز، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی را مکلف به حذف یارانه پردرآمدها و شناســایی 
و ثبت متقاضیان جدید یارانه کرد. با این حســاب، در سال 
آینده پنجره حذف و اضافه یارانه بگیران ادامه دارد و از یک سو 

یارانه خانوارهایی که پردرآمد محسوب شوند از طریق رصد 
اطلاعات مالی در »سامانه اطلاعات بهره مندی ایرانیان« حذف 
خواهد شد و از سوی دیگر امکان اعتراض خانوارهایی که یارانه 
نمی گیرند یا خانوارهایی که به تازگی خواستار دریافت یارانه 

هستند نیز وجود خواهد داشت.

احمد میرخدایییارانه
روزنامه نگار

در آستانه ارسال لایحه برنامه هفتم 

تورم
توسعه به دولت، حمید پورمحمدی، 
معاون سازمان برنامه و بودجه اعلام 
کرد: نرخ تورم به پیک 3ســاله نگران کننده رسیده 
است. او از نوسان شدید نرخ رشد اقتصادی و افزایش 
نرخ تورم به عنوان 2چالش در 5سال آینده نام برد و 
تأکید کرد: امروز وضعیت تورم بسیار نگران کننده 
است و اگر سیکل های تورم را در 3دهه اخیر مقایسه 
کنیم در شاخه های 3ساله، پیک تورم 3ساله در دهه 
هفتاد 113درصد، دهه هشتاد 119درصد و امروز 

بیش از 200درصد است.
به گزارش همشهری او با اشــاره به  جبران ناترازی 
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 مخاطبان سینما 
به فیلم کوتاه گرایش پیدا کرده اند
گفت وگوی همشهری با جلیل سامان، کارگردان تلویزیون 

جلیل ســامان در تلویزیون کارنامه پربــاری دارد؛ از نگارش 
فیلمنامه های تلویزیون که توانســت در ســال های پخش، 
بیشترین تماشاگر را داشته باشــد تا کارگردانی سریال های 
موفق. جلیل ســامان با کارگردانی »زیرخاکی« توانست باز 
هم نگاه بینندگان تلویزیون را از آن خود کند. این کارگردان 
در سیزدهمین جشنواره فیلم 100حضور داشت و در حاشیه 
حضورش در جشــنواره درباره تولید فیلم های 100ثانیه ای 

گفت که می تواند به نوعی استعدادیابی باشد.
جلیل ســامان، بر حضور جوانان در سینما و شروع کارشان با 
تولید فیلم های کوتاه، تأکید می کند: »ظرفیت های حمایتی 
در انجمن سینمای جوانان هم به نسبت تعداد بالای متقاضیان 
و فعالان این حوزه، بســیار محدود اســت. بودجه ها در این 
زمینه برای حمایت از همه متقاضیان جوابگو نیســت. چقدر 
خوب می شد اگر خود صاحبان ســینماها بودجه ای را به این 
حوزه اختصاص می دادند؛ مثلا هر سال یک فیلم کوتاه تولید 
می کردند؛ به خصوص ســینماهایی که متعلــق به نهادهایی 
مانند حوزه هنری و وزارت ارشــاد هستند. موزه ها یا خیلی از 
مراکز صنعتی هم می توانند این کار را انجام و بودجه ای را برای 
تولید فیلم کوتاه اختصاص دهند. الزاما هم لازم نیست که این 
پروژه ها تبلیغاتی باشند؛ مثلا کارخانه فولاد همت کند روی 
برخی پروژه ها بدون هدف گیری تبلیغاتی خاص سرمایه گذاری 
کند. صرف اینکه نامش در تیتراژ ذکر شود، برای آن کارخانه یا 

سازمان کافی است و به نوعی تبلیغ به حساب می آید.«
وی در ادامه می گوید: »در حال حاضر فضای فرهنگی کشور - 
بدتر از اقتصاد -  در برخی بخش ها از بی نظمی برخوردار است 
و برخی افراد بدون هیچ سابقه و تجربه ای ناگهان سینمایی ساز 
و سریال ساز می شوند! این اتفاقات تمام قواعد و ذهنیت های 
دانشــجویان ســینما و فیلمســازان را درهم شکسته است. 
تصمیم های مدیران فرهنگی هم متأســفانه حساب و کتاب 
ندارد. اینجاســت که فیلمساز از مسیر رشــد طبیعی خارج 

می شود و برای فیلمساز شدن دنبال رابطه می گردد.« 
این کارگــردان در ادامــه دربــاره تجربه ســاخت یک فیلم 
100ثانیــه ای می گوید: »این تصمیم به شــدت بســتگی به 
موضوعــی دارد که بــا آن مواجه می شــوید. گاهی موضوعی 
وجود دارد که برای شما بسیار مهم اســت و درباره آن حرف و 
حسی دارید که دل تان می خواهد آن را به تصویر بکشید. اینجا 
باید مدیوم را انتخاب کنید و شاید قالب آن فیلم 100ثانیه ای 
باشد یا 100دقیقه ای یا 100قســمتی، در اصل تعصبی برای 
انتخاب مدیوم وجود ندارد.« وی درباره اینکه آیا ســاخت فیلم 
100ثانیه ای سخت تر از ساخت یک فیلم بلند یا حتی سریال 
اســت، توضیح می دهد: »به نظرم از این جهــت که بخواهید 
مخاطب را به صــورت طولانی مدت با خود همــراه کنید، کار 
ســخت تری اســت. فیلم 100ثانیه ای تا بخواهد شروع شود، 
تمام شده است. مخاطب فیلم 100ثانیه ای این فرصت و شانس 
را به کارگردان اثر می دهد که تا پایان با او همراه بماند تا ببیند 
چه می شود. حالا این فیلمساز است که باید در 100ثانیه حرفش 
را بزند. نمی خواهم بگویم که کار خیلی آسانی است، اما کارهایی 
با زمان بیشتر به جهت دشواری های بلندمدت در مسیر تولید، 

می توانند تجربه های بسیار سخت تری باشند.« 
به اعتقاد کارگردان »زیرخاکــی«، گاهی کار کوتاه را تجربه ای 
برای ورود به ســینما می دانند. خیلی از فیلمســازانی که در 
جشــنواره های فیلم کوتاه حضور دارند با این نیت می آیند که 
شــناخته شــوند و بعدها بتوانند کارهای بلند هم بسازند. این 
رویکرد غلط نیست، اما با توجه به فراگیری فضای مجازی و زیاد 
شدن فراغت های پاره وقت آدم ها که به آنها اجازه می دهد بیشتر 
فیلم های کوتاه تماشــا کنند، این مدیوم را تبدیل به مدیومی 
بسیار جدی کرده است. چه بسا فیلمسازی هم باشد که همیشه 
فیلم های 100ثانیه ای یا آثار کوتاه بسازد و صرفا به عنوان یک 

پله و محل گذر به این حوزه نگاه نکند.
وی درباره اینکه آیا احتمال دارد روزی فیلم 100ثانیه ای بسازد، 
می گوید: »پیش تر فیلم کوتاه ساخته ام. کارم را با ساخت فیلم 
کوتاه آغاز کردم و از این حوزه فاصله گرفتم؛ چراکه در مقطعی 
که به دنبال فعالیت بودم، هیچ حمایت و ســرمایه گذاری ای در 
این بخش صورت نمی گرفت. زمانــی تلویزیون کارهای کوتاه 
تولید می کرد، اما از مقطعی دستورالعملی آمد که اعلام کردند 
دیگر فیلم کوتاه ساخته نشود. آن زمان من کارمند سازمان بودم. 
فیلمسازی کوتاه در تلویزیون زمینه خوبی بود تا فیلمسازان، این 

حوزه را تجربه کنند، اما رسما جلوی آن را گرفتند.«

گپ

 کیارستمی
 بالاتر از چاپلین، آنتونیونی و بونوئل

یاد

اکران

کاشت نهالی به یاد ملاقلی پور
همزمان با ســالروز درگذشت 
زنده یــاد رســول ملاقلی پور 
و مقــارن بــا روز درختکاری 
درخت یادبود این هنرمند فقید 
ســینمای ایران توسط رئیس 
ســازمان ســینمایی در بنیاد 
سینمایی فارابی کاشته شد. به 

گزارش همشهری، رئیس سازمان سینمایی همزمان با سالروز درگذشت 
زنده یاد رسول ملاقلی پور درخت یادبودی را به نام این هنرمند متعهد 
سینمای انقلاب اسلامی در محوطه این بنیاد کاشت.کاشت درخت به یاد 
هنرمندان فقید سینمای ایران در بنیاد سینمایی فارابی رسمی معمول 
است که هرساله همزمان با روز درختکاری صورت می  گیرد و امسال نیز 
همزمان با سالروز درگذشت زنده یاد رســول ملاقلی پور و مقارن با روز 
درختکاری نهالی به یاد این هنرمند فقید توسط رئیس سازمان سینمایی 
کاشته شد.فرشته طائرپور، پرویز پورحســینی، خسرو سینایی، اکبر 
عالمی، کامبوزیا پرتوی، سیامک اطلسی، علی انصاریان، کریم اکبری 
مبارکه، علی سلیمانی، محمد ابوالحسنی، بیژن افشار و چنگیز جلیلوند 
ازجمله هنرمندان فقیدی هستند که در سال های اخیر درخت یادبود آنها 

در محوطه بنیاد سینمایی فارابی کاشته شده است.

»کن- پامنار« در هنر و تجربه
فیلــم ســینمایی »کن - 
پامنار« ســاخته اشــکان 
درویشــی از ۲۴ اســفند 
در ســینماهای منتخــب 
گــروه »هنــر و تجربــه« 
اکران می شــود. به گزارش 

همشهری، فیلم سینمایی کن – پامنار به کارگردانی و تهیه کنندگی 
اشکان درویشی از چهارشــنبه- ۲۴ اســفندماه- در سینماهای 
منتخب گروه »هنر و تجربه« روی پــرده می رود.کن - پامنار که 
براساس طرحی از اشکان درویشی و با فیلمنامه ای نوشته سیروس 
همتی ساخته شــده، روایتی از زندگی کودکان کار در محله های 
فقیرنشین مناطق پایین شــهر تهران و حمایت از دختران مظلوم 
افغانستان است و تیتراژ پایانی آن نیز قطعه »شرح روزگار« با صدای 
سالار عقیلی است.سیامک صفری، بابک نوری، علیرضا استادی، ندا 
حسینی، سیروس همتی، مهدی تارخ و فریبا کوثری در این فیلم 
 نقش آفرینی کرده اند.فیلم های گروه »هنروتجربه« در ۲ ســانس

1۶ و 1۸ ســالن های منتخب این گروه در تهران اکران می شود و 
روزهای چهارشنبه نیز در سینماهای »هنروتجربه« شهرستان های 

مختلف سراسر کشور روی پرده می رود. 

۳۳. استنلی دونن و جین کلی )۱۰۳(
۳۲. کنجی میزوگوچی )۱۰۶(

۳۰. روبرتو روسلینی )۱۰۸(
۳۰. ژیگا ورتوف )۱۰۸(

۲۹. میکل آنجلو آنتونیونی )۱۰۹(
۲۸. لوئیس بونوئل )۱۱۱(

۲۷. فریتز لانگ )۱۲۰(
۲۶. چارلی چاپلین )۱۲۳(

۲۵. عباس کیارستمی )۱۳۴(
۲۴. مایکل پاول و امریک پرسبرگر )۱۳۹(

۲۳. فریدریش ویلهلم مورنائو )۱۴۲(

۲۲. هاوارد هاکس )۱۴۴(
۲۱. کلر دنی )۱۵۷(

۲۰. فدریکو فلینی )۱۵۲(
۱۹. بیلی وایلدر )۱۵۸(
۱۸. روبر برسون )۱۶۳(

۱۷. کارل تئودور درایر )۱۶۷(
۱۶. ژان رنوار )۱۶۸(

۱۵. مارتین اسکورسیزی )۱۶۹(
۱۴. آندری تارکوفسکی )۱۷۲(

۱۳. آکی را کوروساوا )۱۸۵(
۱۲. جان فورد )۱۸۷(

۱۰. وونگ کار وای )۱۹۴(
۱۰. اینگمار برگمان )۱۹۴(

۹. آنیس واردا )۱۹۵(
۸. دیوید لینچ )۲۱۱(

۷. فرانسیس فورد کاپولا )۲۱۲(
۶. اورسن ولز )۲۳۲(

۵. ژان لوک گدار )۲۳۸(
۴. استنلی کوبریک )۲۵۵(

۳. یاسوجیرو اوزو )۲۶۱(
۲. شانتال آکرمن )۳۱۴(

۱. آلفرد هیچکاک )۴۳۷(

 کف قیمت بلیت سینما ۲0هزار 
و سقف آن ۶0هزار تومان اعلام شد

قیمت بلیت سینما  
شناور شد

  افزایش قیمت بلیت سینما موافقان و مخالفان زیادی داشت، تا جایی 
که برخی از تهیه کنندگان سینما معتقد بودند که افزایش بلیت سینما 
نه تنها نمی تواند هزینه تولید فیلم های سینمایی را جبران کند بلکه 
باعث کاهش   تماشاگران سینما می شود: تماشاگرانی که حالا برایشان 
سینما جزو تفریحات ارزان به حساب می آید.  بعد از برگزاری چندین 
جلسه، سازمان سینمایی کشــور پیشنهاد شناور شدن قیمت بلیت 
سینما را پذیرفت. سال آینده قیمت بلیت های سینما شناور خواهد شد. 
به گزارش همشهری، با شناور شدن قیمت بلیت سینماها تکلیف فروش 
بلیت ها در سال آینده مشخص شد، اما حالا باید دید    بر چه اساس بوده و 

آیا تأثیری درجذب بیشتر مخاطب سینما خواهد داشت؟ 

گزا رش
هلیا نصیری

روزنامه نگار

روح الله ســهرابی، مدیرکل دفتر نظــارت بر عرضه و 
نمایش فیلم ســازمان ســینمایی درباره این تصمیم 
می گوید:»پس از بررســی پیشنهاد شــورای صنفی 
نمایش درخصوص افزایش قیمت بلیت سینما، سازمان 
ســینمایی با هدف حمایت همزمان از رونق ســینما 
و تقویت اســتقبال مخاطب، با شــناور شدن دائمی و 
هدفمند قیمت بلیت ســینما در سال 1۴0۲ موافقت 
کرد.« وی در ادامــه توضیــح می دهد:»بدین ترتیب 

قیمت بلیت ســینما در ســال جدید براساس درجه 
کیفی، موقعیت جغرافیایی قرارگیری ســالن سینما 
و ســانس های مختلف تعیین و از تماشاگران دریافت 
خواهد کرد.« به گفته ســهرابی، در این مصوبه سقف 
مبلغ بلیت ۶0هزار تومان، آن هم برای سینماهای مدرن 
همچون کورش، ایران مال، فرهنگ، چارسو، صبامال 
و… درنظر گرفته شده که البته درصد بسیار بیشتری 
از سالن ها و سانس ها با ارقام پایین تر یعنی تا ۲0هزار 

تومان به فروش می رسد.«

سهرابی با بیان اینکه این شکل از مدیریت مالی اکران 
با ۲ هدف عمده حمایت از تولید و رونق بخشی به اکران 
و همچنین ملاحظه وضع معیشــت مردم جهت خالی 
نماندن ســبد فرهنگی، طراحی و تدوین شده است و 
با این تدبیــر، اکثریت مخاطبان امکان دسترســی به 
بلیت های ارزان قیمت در سانس های مختلف را خواهند 
داشت و هیچ قشری از جامعه به دلیل وضعیت اقتصادی 
از دیدن آثار روی پرده محروم نخواهد ماند. شــاید در 
شیوه اجرایی شناور شــدن بلیت سینما هم مشکلاتی 
وجود داشته باشــد و برخی به این تصمیم نقد داشته 
باشــند اما با توجه به وضعیت اقتصادی و گران شدن 

بلیت هنرهایی چون تئاتر و موســیقی که حالا از سبد 
فرهنگی خیلی از خانواده ها حذف شــده است، شاید 
سینما راهی برای ثابت بودن تماشاگر باشد و سالن های 
 ســینما کمترین ریزش مخاطــب را در ســال آینده 

داشته باشند.

     کدام سینماها بلیت 60هزار تومانی دارند؟ 

     راهی برای جذب مخاطب

مجله ســینمایی »ساید اندســاوند« که از سوی 

فیلم
مؤسسه فیلم بریتانیا منتشر می شود و هر 10سال 
اقدام بــه معرفی برتریــن فیلم هــا و بزرگ ترین 
کارگردانان تاریخ سینما براساس نظرسنجی از منتقدان سینمایی 
می کند، در جدیدترین فهرست خود عباس کیارستمی، کارگردان 
سرشــناس ســینمای ایران در عرصــه بین المللــی را در رتبه 
بیست و پنجم بزرگ ترین کارگردانان تمام ادوار سینمایی قرار داد. 
به گزارش ایسنا، در این فهرست که شــامل ۳۵ کارگردان است، 
»آلفرد هیچــکاک« بــا ۴۳۷ رأی همچنان در صدر قــرار دارد؛ 

درحالی که »شــانتال آکرمن« با ۳1۴ رأی رتبه دوم را به خود اختصــاص داده و »دیوید لینچ«، 
»فرانســیس فورد کاپولا«، »ژان لوک گدار«، »آنیس واردا«، »اورســن ولز«، »یاسوجیرو اوزو« و 
»استنلی کوبریک« رتبه های سوم تا نهم را کسب کرده اند و »وونگ کار وای« و »اینگمار برگمان« 
نیز به صورت مشترک در رتبه دهم جای گرفته اند. عباس کیارستمی سینماگر درگذشته ایرانی هم 
بالاتر از سینماگران بزرگی چون »چارلی چاپلین«، »فریتز لانگ«، »لوئیس بونوئل«، »میکل آنجلو 
آنتونیونی«، »روبرتو روســلینی« و »کنجی میزوگوچی« رتبه ۲۵ را به خود اختصاص داده است.  

اسامی زیر از شماره ۳۳ تا شماره 1 منتشر شد است.
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فهرست بزرگ ترین کارگردانان سینما



سه شنبه 16 اسفند 61401
 شماره  8731

تلاش و پیگیری تیم صلح و سازش دادســرای جنایی تهران برای نجات 
9محکوم به قصاص که از ماه ها قبل آغاز شــده بود به نتیجه رسید و این 
محکومان که هرکدام در جریان پرونده های جداگانه مرتکب قتل شــده 

بودند، از مجازات مرگ رهایی یافتند و از زندان آزاد شدند.
به گزارش همشهری، ساعت 9صبح دیروز چند زندانی درحالی که دستبند 
به دست داشتند به دادســرای جنایی تهران انتقال یافتند تا پس از انجام 

آخرین مراحل قانونی دستبند اتهام از دستانشان باز و آزاد شوند.
آنها مدتی قبل از سوی اولیای دم بخشیده شده بودند، با این حال توانایی 
پرداخت دیه را نداشتند و به همین دلیل پشــت میله های زندان بودند تا 
اینکه دیروز و با تلاش خیرین آخرین مراحل قانونی برای آزادی شان انجام و 
مهر آزادی در پرونده شان ثبت شد تا سال جدید را در کنار خانواده هایشان 
تحویل کنند. 2 نفر از آنها در درگیری مرتکب جنایت شده بودند و یکی از 
آنها بوکسوری بود که سال 96در جریان درگیری دختری جوان را به قتل 
رساند. محکوم دیگری که دیروز طعم آزادی را چشید، مرد میانسالی بود که 
سال 96در دفترخانه ای در شمال تهران دست به جنایت زد. و فرد دیگری 
که آزاد شد به اشــتباه جوانی را در پارک به جای برادرش که معتاد بود و 
خانواده اش را اذیت می کرد به قتل رسانده بود. محکوم دیگر نیز مردی بود 
که زمانی که به خاطر کرونا بیکار شد و نتوانست اجاره 3 ماهه خانه اش را 
پرداخت کند، با زن صاحبخانه درگیر شد و او را هل داد که این اتفاق باعث 
مرگ وی شد. زندانی دیگر، مردی بود که به خاطر ریخته شدن تفاله چای 
روی موتورش با همسایه درگیر شد و وی را به قتل رساند. هشتمین محکوم 
فوتبالیستی بود که در درگیری جان دوستش را گرفت و آخرین نفر سارقی 

بود که در جریان سرقت طعمه اش را به قتل رسانده بود.
در جلسه دیروز محمد شهریاری، سرپرست دادسرای جنایی تهران گفت: 

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

نفریازدهملیستاعدامیها
»همیشه در زندگی ام بدشانســی آورده ام جز لحظه اجرای حکم 
قصاص. به نظرم بزرگ ترین شانس زندگی ام بود که 2بار تا یک قدمی 
مرگ رفتم و بعد به طرز معجزه آسایی نجات یافتم.« این بخشی از 
حرف های یکی از محکومانی است که دیروز طعم آزادی را چشید. 

گفت وگو با او را بخوانید.

چند وقت است که در زندانی؟
14سال از زندگی من پشت میله های زندان سپری شد. وقتی رفتم 
زندان 20ساله بودم و حالا 34سال ســن دارم. 14سال زمان کمی 

نیست.
چه شد که در 20سالگی تبدیل به قاتل شدی؟

زندگی من سراسر رنج اســت. از کودکی در فقر بزرگ شدم. پا در 
سن نوجوانی که گذاشتم دوســتانم خلافکار بودند که معاشرت با 
آنها موجب شد تا من هم تبدیل به یک سارق شوم. ناچار بودم برای 
تامین هزینه های زندگی دست به ســرقت بزنم. آن اواخر یک باند 
سرقت تشکیل دادیم و کارمان ســرقت بار نیسان ها بود. راهشان 
را سد و با تهدید بارشان را سرقت می کردیم. در یکی از سرقت ها اما 
مالباخته مقاومت کرد و درگیر شد و من برای اینکه از دست او خلاص 
شوم با چاقو ضربه ای به پایش زدم. فقط می خواستم او را بترسانم و 
هرگز قصد کشتنش را نداشــتم اما از بخت بدم، چاقو به شاهرگش 

خورد و فوت شد.
چه احساسی داری که قرار است بعد از 14سال از زندان 

آزاد شوی؟
زندگی ام را مدیون بخشش اولیای دم هستم. نمی دانید چقدر دلم برای 

مادرم تنگ شده است. می خواهم از اینجا مستقیم به شهرستانمان 
بروم و مادرم را ببینم. او در این 14ســال خیلی عذاب کشید. من از 
مرگ نمی ترسم اما به خاطر مادرم وحشت داشتم. از اینکه من بمیرم 
و او نتواند دوری مرا تحمل کند. بارهــا لحظه مرگ را تجربه کرده ام 
و 2 بار هم پای چوبه دار رفته ام. بگذارید یک نکته جالب بگویم. هر 
دو مرتبه ای که پای چوبه دار رفتم، در لیست اعدامی ها نفر یازدهم 
بودم. هر بار هم 10 نفر اول اعدام شدند و وقتی من پای چوبه دار رفتم، 
اولیای دم دلشان سوخت و حکم را اجرا نکردند و مهلت دادند. در همه 
زندگی ام بدشانسی آوردم جز لحظه اجرای حکم. نمی دانید چه لحظه 
وحشتناکی است. در نهایت هم دل اولیای دم به رحم آمد و آنها پیش از 
اینکه من برای سومین بار پای چوبه دار بروم رضایت دادند و زندگی ام 
نجات یافت. )او پس از گفتن این جمله اشک در چشمانش حلقه می زند 
و خواهرش را که کنارش ایستاده و گریه می کند، در آغوش می گیرد(. 
سپس هردو از سالن خارج می شوند تا مرد جوان بعد از 14سال حبس، 

طعم آزادی را بچشد و سال را در کنار مادرش تحویل کند.

گفت و گو2

حکم عاملان شهادت 4بسیجی و مأمور پلیس صادر شد

اعدام برای 6تروریست 
»حرکه النضال« 

دادگاه انقــلاب اســلامی اهــواز 6عضــو گروهک تروریســتی 
حرکه النضال را که در ده ها عملیات تروریســتی ازجمله شهادت 
2بسیجی و 2مأمور پلیس دست داشتند پس از محاکمه به اعدام 

محکوم کرد.
به گزارش همشهری به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، محکومان 
که علی مجدم، محمدرضا مقــدم، معین خنفری، حبیب دریس، 
عدنان غبیشاوی و سالم موسوی نام دارند و از اعضای شاخه نظامی 
گروهک تروریســتی حرکه النضال بودند در ســال های 96 و 9۷ 
اجرای بخشی از عملیات  مسلحانه این گروهک در استان خوزستان 
را بر عهده داشتند. آنها با ســرکردگان گروه مثل حبیب نبگان و 
فرج الله چعب که ساکن اروپا بودند ارتباط داشتند و دستور اجرای 
عملیات  تروریســتی را از آنها دریافت می کردند. این 6محکوم در 
جریان چند عملیات جداگانه 2 بسیجی به نام های علی صالحی مجد 
و یونس بحر را در آبادان و یکــی از کارکنان نیروی انتظامی به نام 
 الله نظر صفری و یک سرباز وظیفه به نام محمدرضا رفیعی نسب را 

در بندر امام خمینی )ره( به شهادت رساندند. 

جزئیات 4عملیات تروریستی
اعضای این شبکه تروریستی در جریان محاکمه در دادگاه انقلاب 
اســلامی اهواز جزئیات این 4عملیات را اینطور شرح دادند.» ما 
اهداف عملیاتی خود را به صورت سیار انتخاب می کردیم، گشت 
نیروی انتظامی یا بسیج را تعقیب و در جای خلوت آنها را غافلگیر 

و ترور می کردیم.«
یکی از آنها درباره چگونگی شهادت 2بســیجی در آبادان گفت: 
»بسیجی ها را در منطقه آبادان نزدیک شــط دیدیم. از کنار آنها 
عبور کردیم. آخر بلوار دور زدیم. خلاف جهت به سمت آنها حرکت 
کردیم. گوشــی را از دوســتم گرفتم تا از صحنه ترور برای گروه 
حرکه النضال فیلم بگیرم. 2 بسیجی را به رگبار بستیم و به سمت 
خرمشــهر فرار کردیم. هدف بعدی انفجار ایستگاه گاز خرمشهر 
بود که به سمت آنجا رفتیم و ســاعت یک ونیم بامداد 2 نارنجک 
به سمت ایســتگاه پرتاب کردیم و از این صحنه نیز فیلم گرفتیم 

و ارسال کردیم«. 
آنها همچنین در دادگاه جزئیات شهادت مأموران انتظامی را نیز 
توضیح دادند. یکی از آنها گفت: »ساعت 12شب در بندر امام در 
فلکه دوم ورودی شادگان به سربندر یک گشتی پلیس با 2سرنشین 
را دیدیم و آنها را تا چراغ قرمز تعقیب کردیم، ماشین توقف کرد. 2 
اسلحه کلاشنیکف با خشاب کامل همراه داشتیم. با کلاش به سمت 
خودروی آنها تیراندازی کردم. یک خشاب هم فاروق )از متهمان 
پرونده( خالی کرد؛ بعد از این صحنه هم فیلمبرداری کردیم و برای 

گروه فرستادیم و کارمان تأیید شد.«

ارتکاب ده ها عملیات خرابکارانه
اعضای دستگیر شده شاخه نظامی حرکه النضال علاوه بر شهادت 
این 4نفر در ده ها عملیات تروریستی و خرابکارانه دیگر نیز دست 
داشــتند. تیراندازی به مقر های نظامی، انتظامی و بسیج، پرتاب 
نارنجک، عملیات مســلحانه منجر به تیراندازی به پایگاه بسیج 
والفجر، پرتاب نارنجک به پمپ گاز خرمشــهر، پرتاب نارنجک و 
تیراندازی به پایگاه بسیج کوت امیر، بمب گذاری جنب دیوار پاسگاه 
سویسه، تهیه و ساخت بمب به قصد بمب گذاری در کلانتری 12 
اهواز، ساخت بمب دست ســاز، آتش زدن عمدی عابربانک های 
شهرستان شــادگان و بندر امام خمینی )ره(، پرتاب نارنجک به 
جایگاه گاز شهرستان خرمشــهر، تیراندازی به حسینیه شهدای 
شادگان، کمین ناموفق برای ترور بسیجیان و مأموران ناجا در مسیر 
سه راهی شادگان، ماهشــهر و آبادان، تیراندازی به قرارگاه پلیس 
اطلاعات و امنیت در شادگان، تیراندازی به  خودروی سپاه و مجروح 
کردن یک پاسدار و حمل، نگهداری و فروش سلاح جنگی ازجمله 
دیگر تلاش های آنها برای ناامن کردن شهرهای جنوبی کشور بود.

همچنین تلاش برای انفجار بمب در میان مردم در فرودگاه همزمان 
با بازی فوتبال تیم های پرســپولیس، فــولاد و برنامه ریزی برای 
بمب گذاری در راهپیمایی 22 بهمن از اقدامات تروریستی ناموفق 

این گروهک بوده است.

صدور حکم اعدام
سرانجام با انجام تحقیقات گسترده، اعضای این شبکه تروریستی 
در دادگاه انقلاب اســلامی اهواز محاکمه شدند. براساس دادنامه 
صادر شده، دادگاه پس از برگزاری جلسات رسیدگی، اخذ دفاعیات 
متهمان و وکلای ایشان، با توجه به مستندات و قرائن موجود در 
پرونده، اقاریر صریح و مقرون به واقع همراه با بیان جزئیات، کشف 
سلاح های به کار رفته در عملیات  تروریستی توسط متهمان و احراز 
علم مرتکبان به موضوع جرم و احراز قصد آنهــا در ارتکاب رفتار 

مجرمانه، رأی پرونده صادر شد.
براساس رأی صادره 6متهم به اتهام سرکردگی و عضویت در 
گروهک تروریســتی حرکه النضال العربی داخل ایران، مقابله 
مسلحانه با اســاس نظام جمهوری اســلامی ایران به اعدام 

محکوم شدند.

مجازات جالب برای قطع درخت زرد آلو
مردی که به اتهام قطــع یک درخت زردآلــو در دادگاه محاکمه 
شــده بود، با رأی قاضی به جای یک درخت به کاشــت 8درخت 

محکوم شد.
به  گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از چند روز قبل، به 
 دنبال تخریب حریم رودخانه در منطقه لواسان و قطع یک درخت 
زردآلو آغاز شد. بررسی های اولیه نشان می داد، مردی هنگام ساخت 
خانه در لواسان حریم رودخانه را تخریب و یک درخت زردآلو را قطع 
کرده است. در این شرایط مأموران با انجام تحقیقات میدانی، متهم 

را شناسایی و او را دستگیر کردند.
او پس از انتقال به دادسرای لواسانات به جرم خود مبنی بر تجاوز به 
حریم رودخانه و قطع درخت زردآلو به دلیل ساخت ملک اعتراف و 
اظهار پشیمانی کرد. با وجود این، پرونده او با صدور کیفرخواست 
به دادگاه فرستاده شد. در جلسه محاکمه که در شعبه 102دادگاه 
کیفری 2شهرستان لواسان به ریاست قاضی میثم حسین پور برگزار 
شد. متهم به جرم خود اعتراف و طلب عفو و بخشش کرد. رسیدگی 
به این پرونــده ادامه یافت تا اینکه رأی پرونده صادر شــد. قاضی 
حسین پور با توجه به نداشتن سابقه و ابراز ندامت، متهم را به جای 
تحمل 8 ماه حبس به کاشت 8نهال زردآلو و نصب 8تابلوی هشدار 

در حریم رودخانه محکوم کرد.

کوتاه از حادثه 9محکوم به قصاص از سوی اولیای دم بخشیده شدند و دیروز شرایط آزادی شان فراهم شد

وقتی خواهر مقتول، برای آزادی قاتل سند گذاشت

حادثه تلخ در زنگ ورزش
پسر دانش آموز هنگام گرم کردن خود در زنگ ورزش، دچار ایست قلبی شد و جانش را از دست داد. به گزارش همشهری، این 
حادثه تلخ صبح دیروز )دوشنبه( در یکی از مدرسه های کاشمر اتفاق افتاد. امیر دایی صراف، فرماندار کاشمر در این باره گفت: 
مهدی نیازی، دانش آموز 12ساله پایه هفتم، در ساعت ورزش، مشغول گرم کردن خود بود که دچار ایست قلبی تنفسی شد. 
همان لحظه توسط یکی از معلمان که آشنا به امور کمک های اولیه امداد و نجات بود، احیای اولیه انجام شد و به رغم انتقال به 
بیمارستان حضرت ابوالفضل)ع( توسط اورژانس و انجام 4۵دقیقه احیای پیشرفته، متأسفانه این دانش آموز عزیز فوت شد. 

به گفته دایی صراف، علت دقیق فوت این دانش آموز در دست بررسی است.

ساخت و استفاده از مواد محترقه در روزهای آخر سال 
همچنان قربانی می گیرد و در تازه ترین اتفاق پســر 
جوانی هنگام ساخت مواد محترقه بر اثر انفجار جانش 

را از دست داد.
به گزارش همشــهری، این حادثه در خانه ای واقع در 
یکی از محله های ارومیه اتفاق افتاد و دقایقی پس از آن 
آتش نشانان و امدادگران اورژانس خود را به محل حادثه 
رساندند. شواهد نشان می داد که 3پسر جوان در حال 
ساخت ترقه های دست ساز بودند که این انفجار رخ داده 
است. شدت انفجار به حدی بود که یکی از آنها جان خود 
را از دست داده و دیگری به شدت مجروح شده بود که به 

بیمارستان منتقل شد.
سید سیامک صیامی، مسئول اورژانس ارومیه در این باره 
گفت: یکی از سازندگان این مواد نیز دچار مصدومیت 
شده که البته با توجه به ترس از شرایط موجود، از محل 
حادثه فرار کرده اســت. وی از خانواده ها خواست تا 
نسبت به کنترل جوانان و دوری از هیجانات نامتعارف در 
این ایام اقدامات ویژه را درنظر بگیرند تا چنین حوادث 

تلخی به حداقل برسد.
این حادثه تلخ در شرایطی رقم خورد که روز یکشنبه نیز 
در جریان انفجاری مهیب که هنگام ساخت مواد آتش 
بازی در کارگاهی کوچک در حوالی خیابان مازندران 
تهران رقم خورد 4مرد جان خود را از دســت دادند و 
6زن نیز دچار سوختگی شــده و به بیمارستان منتقل 
شدند. اواخر دی ماه امسال نیز بر اثر انفجار مواد محترقه 
در خانه ای قدیمی در بوکان موجب تخریب آنجا شد و 

جان 6نفر را گرفت.

مرگ پسر جوان هنگام ساخت ترقه دستگیری سارقان مسلح پراید 

نذرآزادی
یکی از محـکـومانی 
که صبح دیروز طعم 
آزادی را چشید، 15دی ماه سال 94در 
جریان درگیری بر سر یک مسئله پیش 
پا افتاده، جان مرد همسایه را گرفت. 
او 7سال از عمرش را پشت میله های 
زندان گذرانــده و می گوید نذر کرده 
بعد از آزادی  سر خاک مقتول برود و 
برای شادی روحش سالی یک هفته 
به کهریزک برود و به افراد میانســال 

خدمت کند.

چه شد که دست به جنایت 
زدی؟

من مغازه املاکی داشــتم و مستأجر 
خانواده مقتول بودم. روز حادثه مقتول از پنجره طبقه دوم تفاله چای خود را روی 
موتورم ریخت و همین موجب شد تا من به شدت عصبانی شوم. باورکنید اصلا فکرش 
را نمی کردم که این اتفاق زندگی مرا به تباهی بکشاند. من آن روز یک چوب بیسبال 
از مغازه ام برداشتم و ضربه ای به سر مرد جوان زدم. هنوز هم از یادآوری آن روز حالم 
بد می شود و به خودم لعنت می فرستم که چرا خشمم را کنترل نکردم. اما از روزی که 
به زندان افتادم تصمیم گرفتم اشتباهاتم را جبران کنم تا شاید خدا و خانواده مقتول 
مرا ببخشند. هرچند که عذاب وجدان این خطای بزرگی که مرتکب شده ام تا لحظه ای 

که نفس می کشم با من است.
در زندان چه کارهایی برای جبران اشتباهت انجام داده ای؟

برای مقتول نمازهای یومیه عقب افتاده اش را خواندم و خیلــی از روزها را روزه 
می گرفتم. این چند وقت حدود 300کتاب مطالعه کرده ام و مدام قرآن می خواندم 

طوری که در زندان به من لوح تقدیر دادند.
فکر می کردی آزاد شوی؟

مرد زندانی دخترش را که کنارش ایستاده در آغوش می گیرد. هر دو گریه می کنند و 
او می گوید: خیلی از روزها از زندگی ناامید شدم. به خصوص وقتی که رفتم پای چوبه 
دار. اگر از پای چوبه دار زنده برگردی، دیگر آدم سابق نخواهی شد. رفتم که زندگی ام 
را تمام کنند، رفتم چون می دانستم مانند خیلی از اعدامی ها ممکن است دیگر به 
زندگی برنگردم اما در آخرین لحظات اولیای دم تصمیم بزرگی گرفتند. آنها حکم را 
اجرا نکردند و مرا به زندگی برگرداندند درست در لحظه ای که دیگر امیدی به زندگی 
نداشتم. من نذر کردم تا پس از آزادی ماهی یک بار برای مقتول خیرات پخش کنم 
و سالی یک بار هم به مدت یک هفته به کهریزک بروم. امروز به چیزی که فکرش را 
نمی کردم رسیدم و زندگی ام را مدیون خانواده مقتول هستم. شاید باورتان نشود اما 
خواهر مقتول که فهمیده چقدر پشیمان و نادم هستم، برایم سند تهیه کرده که آزاد 

شوم. من لطف این خانواده را که دل بزرگی دارند هرگز فراموش نمی کنم.
در این هنگام خواهر مقتول که در جلســه حضور دارد، توضیح می دهد:  روزی که 
به همراه خانواده برای اجرای حکم به زنــدان رفتیم و من از نزدیک مرگ چند نفر 
را دیدم، به هم ریختم. از نزدیک دیدن خیلی فرق دارد با تشریح آن لحظه. انگار ته 
دنیاست و با چشمت می بینی که هر ثانیه چقدر ارزشمند است. آن روز قاتل برادرم 
چنان حالی داشت که هرگز فراموش نمی کنم. ما تصمیم گرفتیم حکم را اجرا نکنیم 
و او را ببخشیم. پس از آن هم برادرم به خوابم آمد و از اینکه قاتلش را بخشیده بودیم 
خوشــحال بود. به همین دلیل از تصمیم مان راضی بودیم و حتی برای قاتل سند 
گذاشتیم تا آزاد شود. قصدم این است که پس از آزادی اش به او کمک و برایش کار 

پیدا کنم چون خبر دارم همه  چیزش را از دست داده است.

گفت و گو1

فوتبالیستیکهتبدیلبهقاتلشد
یکی از افرادی که دیروز آزاد شد پســری بود متولد سال 74.وی تا قبل از این 
فوتبالیست بود و در یکی از تیم ها بازی می کرد. اما به خاطر مشکلاتی که برایش 
پیش آمد به سمت مواد رفت و در درگیری دست به جنایت زد. او که محکوم به 
قصاص شده و در یک قدمی مجازات مرگ بود سرانجام بعد از 3سال با بخشش 

اولیای دم از مرگ رهایی یافت.

چه شد که با مقتول درگیر شدی و جانش را گرفتی؟
چیزی یادم نمی آید.

شروع پرونده ات به چه سالی برمی گردد؟
سال 98با مقتول درگیر شدم.

بر سر چه مسئله ای درگیری پیش آمد؟
من اصلا حالم خوب نیست اجازه بدهید برادرم برایتان توضیح بدهد. هنوز در 
شوک هستم و باورم نمی شود که از مجازات مرگ رهایی یافته ام و کابوس های 
چوبه دار برایم تمام شده است. من خودم ورزشکار بودم اما اعتیاد به مواد زندگی ام 
را تباه کرد. در همین لحظه برادر مقتول از آن طرف خودش را می رساند و توضیح 
می دهد: برادرم برای خودش کسی بود اما رفت خدمت سربازی و مربی اش با او لج 
کرد. برادرم هم با دوستان ناباب معاشرت کرد و معتاد شد.روز حادثه هم در پارک 
دوستش را در درگیری بر سر اختلافات قدیمی به قتل رساند. پس از آزادی از او 
حمایت خواهیم کرد تا دوباره بتواند به دنیای فوتبال برگردد و زندگی اش را از نو 

بسازد. از اولیای دم هم تشکر می کنیم که به برادرم زندگی بخشیدند.

گفت و گو3

سارقان مسلح با دستبرد به شرکتی صنعتی، یک دستگاه خودرو 
حامل مقدار زیــادی جنس را ربوده بودند امــا چند روز بعد در 

عملیات ضربتی پلیس دستگیر شدند.
به گزارش همشــهری، ســاعت یک بامداد 
چهاردهم اسفندماه   به کلانتری 1۷6 حسن آباد 
خبر رسید که ســارقان مسلح به یک شرکت 
صنعتی دستبرد زده اند. با آغاز تحقیقات معلوم 
شد که سارقان یک دستگاه پراید سفید رنگ را 
که مقدار زیادی ســیم و کابل به ارزش حدود 
300میلیون تومان داخلش بود، در محدوده 

شــمس آباد ســرقت کرده اند. ماموران با بازبینی دوربین های 
مداربسته پی بردند که سارقان 3نفر هستند که با یک دستگاه 

نیســان آبی که 2روز قبل در بزرگراه الغدیر ســرقت شده بود، 
دست به این ســرقت زده اند. آنها در ادامه موفق شدند با انجام 
اقدامات اطلاعاتی و فنی 2نفر از سارقان را در 
 یکی از روستاهای بخش کهریزک و حسن آباد 
فشافویه شناسایی و آنها را دستگیر کنند. در این 
دو عملیات 2دســتگاه خودرو مسروقه نیسان 
و پراید نیز کشف شد. ســرهنگ حسینعلی 
ابن علی، جانشین فرمانده انتظامی شهرستان 
ری در این باره گفت: دستگیرشدگان که هردو 
سابقه دار هستند به ارتکاب هر دو سرقت اعتراف 
کرده اند و تحقیقات برای دستگیری متهم دیگر پرونده ادامه دارد 
و سارقان برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شده اند.

پشت درهای بسته چگونه مشکلات را به مدیران برسانیم
در وزارت رفاه و تأمین اجتماعی برای دیدن مدیران و وزیر حتی 
برای کارمندان هم به سادگی شــرایط مهیا نیست. البته این 
موضوع فقط مختص به وزیر و مسئولان فعلی نیست که سابقه 
دیرینه ای دارد و کارمندان پایین تر حتی فرصت طرح مشکل 
هم نمی یابند. اتاق مدیران ارشد در طبقه دهم و درها همیشه 
بسته است. درحالی که توقع می رود در اتاق مدیران ارشد چنین 
وزارتخانه ای نه تنها به روی کارمندان که به روی مردم هم در 
زمان هایی باز باشــد تا ارتباط دیداری و کلامی برقرار شده و 
مشکلات مطرح شوند. از پشت درهای بسته چگونه می توانند 
از مشکلات خود و دیگران آگاه شــوند؟ با پشت میزنشینی و 
نشنیدن صدای کارمندان و مردم، چگونه می خواهند در رفع 

مشکلات اقدام کنند؟ 
علی اکبر فرقانی از تهران 

چرا برخی از بانک ها مبلغی از وام پرداختی را مســدود 
می کنند؟ 

به رغم تأکید بانک مرکزی بر اینکه تمامی مبلغ وام باید به طور 
کامل در اختیار متقاضی قرار گیرد هنوز برخی از بانک ها از این 
دستور سرپیچی می کنند و مبلغی از وام را نزد خود نگه می دارند.

اعتراض مشتری هم راه به جایی نمی برد. وقتی شخصی تقاضای 
وام می کند یقینا برای کل آن مبلغ برنامــه ای دارد و این کار 
بانک ها، معادلات و محاسبات مشتریان را به هم می ریزد.از بانک 
مرکزی درخواست داریم تا نظارت دقیق تری بر اجرای این قانون 

داشته باشند و با بانک های متخلف برخورد جدی کنند.
کیانوش از بجنورد

کارمندان در اسفندماه در صورت امکان دورکار شوند
همه گیری بیماری کرونا ثابت کرد که در سراسر دنیا بسیاری 
از مشــاغل بدون حضور در محل کارمی توانند خدمات شان 
را ارائه دهند. اســتفاده از این راه حل به شکل دائمی می تواند 
یکی از راه حل های کم کردن ترافیک و مشکل آلودگی هوای 
تهران باشــد. به علاوه در صورت اجرایی شدن این طرح، در 
میزان هزینه های ادارات و ارگان های ذیربط هم صرفه جویی 

چشمگیری خواهد شد.
تقوی از تهران

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

درختان قطع شــده مقابل منازل و خیابان ها جایگزین 
شوند

با توجه به قرار گرفتن در فصل درختکاری حتما درختانی 
که به خاطر نوسازی ســاختمان ها، جای پارک خودروها و 
حتی داخل حیاط منازل نابود می شوند و حق بهره از فواید 
سرشارشان از خود و دیگران سلب می شود، جایگزین شوند. 
باید قوانینی باشد که در سریع ترین زمان یا خود متخلف و 
قطع کننده درخت جایگزین بکارد یا متولیان شــهری این 
اقدام را بکنند و بعد از شناسایی متخلف از وی جرائم مربوطه 

را اخذ کنند.
نونهالی از تهران 

ایستگاه های مترو به سرویس بهداشتی مجهز شوند
روزانه میلیون ها نفر از قطارهای مترو برای تردد اســتفاده 
می کنند و این خیلی عجیب اســت که ایستگاه های مترو 
سرویس بهداشتی نداشته باشند.چند روز پیش شاهد بودم 
یک خانم که کودک خردسالی داشت به همین خاطر دچار 
دردسر و نگرانی شده بود.مسلما افراد سالمند هم به علت نبود 
سرویس بهداشتی مشکل پیدا می کنند.جا دارد مسئولین 
مترو نسبت به احداث ســرویس های بهداشتی حداقل در 

ایستگاه های پررفت وآمد اقدام کنند.
معصومی از تهران

دست اندازهای بزرگراه امام علی)ع( در مسیر بی آرتی 
دردسرساز هستند

به طور مرتب از بی آر تی های مسیر جنوب به شمال بزرگراه 
امام علی)ع( استفاده می کنم. متأسفانه دست اندازهای این 
مسیر بسیار زیاد است و این مشکل باعث ناراحتی مسافران 
می شود خصوصا افرادی که مشکل جسمانی دارند. از طرفی 
به طور قطع اتوبوس هایی که مرتب از این مســیر رفت وآمد 
می کنند مشکلات فنی پیدا خواهند کرد که این هم ضرر به 
بیت المال و بودجه کشور است. ضروری است تا هر چه زودتر 

این دست اندازها تعمیر و تصحیح شوند.
قربانلو از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

تلاش تیم صلح و سازش دادسرای جنایی تهران و جمعی از خیرین برای 
نجات این محکومان از قصاص و تهیه دیه مقتولان از چند ماه قبل آغاز شده 
بود. تا اینکه مقدمات آزادی 9نفر از محکومان به حرمت نیمه شعبان فراهم 

و آنها دیروز )دوشنبه( بعد از سال ها تحمل حبس آزاد شدند.
وی افزود: در یک سال گذشــته 42محکوم که پرونده آنها در دادسرای 
جنایی رسیدگی شده و 41زندانی دیگر که پرونده شان در دادسراهای دیگر 
استان ها و اطراف تهران بوده، با تلاش واحد صلح و سازش دادسرای جنایی 

تهران موفق شــدند از اولیای دم رضایت بگیرند. علاوه بر این در اتفاقی 
شیرین، 4محکوم به قصاص چشم نیز با تلاش تیم صلح و سازش دادسرای 
جنایی، در آخرین لحظات توانستند از شکات خود رضایت بگیرند و حکم 

کوری چشم آنها اجرا نشود.
پس از صحبت های سرپرست دادسرای جنایی تهران، مأموران بدرقه زندان 
به دستور مقام قضایی دستبند و پابند زندانیان را یکی پس از دیگری باز 

کردند و آنها با چشمانی اشکبار در آغوش خانواده هایشان قرار گرفتند.
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ماهنامه دیپلمات ]آمریکا[
آیا عصر اصلاحات در چین پایان یافته؟

»شی جین پینگ« رئیس جمهور چین، در طول سال هایی که قدرت را 
در دست داشته مسیر پکن را از رویکرد گشایش مرزها به روی جامعه 
جهانی که رهبران پیشین چین آغازگر آن بودند به سمت توسعه 
اقتصادی براساس مدل داخلی و دولتی متمرکزتر تغییر داده است. 
این مسئله مهم است؛ چون چین نه تنها دومین اقتصاد بزرگ جهان 
است، بلکه شریک تجاری اصلی تقریبا همه کشورهای آسیایی است.

زلزله قرن، یک ماه بعد
با گذشت یک ماه از زلزله مرگبار ترکیه و سوریه، همچنان میلیون ها نفر در این دو کشور بی سرپناه هستند

بشار اسد به مسکو می رود
یک منبع در ریاست جمهوری روسیه اعلام کرد 
که »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه، طی 10روز 
آینده برای دیدار با ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 
روسیه، به مسکو ســفر خواهد کرد. به گزارش 
ودوموســتی، تقویت روابط دوجانبه، مســئله 
اوکراین و عادی ســازی روابط آنکارا و دمشــق 
ازجمله موضوعاتی است که در این دیدار بررسی 
خواهد شد. کارشناســان معتقدند که از اهداف 
دیگر این سفر، دستیابی به حمایت های روسیه 
در مقابله بــا بحران انرژی در ســایه پیامدهای 
ویرانگــر زلزله اخیر اســت. کریل ســیمونوف، 
کارشــناس شــورای امور بین المللی روسیه، 
درباره این سفر گفته اســت: »گسترش روابط 
مسکو و دمشق مهم است؛ به ویژه اینکه دمشق 
تماس هایی را با عمان، امارات و دیگر کشورهای 

عربی آغاز کرده است.«

نقل قول

 خبر

کیوسک

فرمول صلح در جهان متزلزل شده است 
ویویــان بالاکریشــنان، وزیــر خارجــه 
ســنگاپور: 8دهه ســود صلحــی که پس 
از جنگ جهانی دوم برقــرار بود، به پایان 
رســیده اســت و هزینه هــای نظامــی در 
جهــان در حــال افزایــش اســت. نظــم 
انســجام  قانــون،  بــر  مبتنــی  جهانــی 
اقتصــادی، تجــارت آزاد و هــر چــه کــه 
فرمولــی بــرای صلــح بــود متزلــزل شــده 

است. )بلومبرگ(

جهان جلوی تروریسم اسرائیل را بگیرد
تشــکیلات  رئیــس  عبــاس،  محمــود 
از جامعــه  فلســطین:ما  خودگــردان 
بین الملــل می خواهیم تا این تروریســم 
اسرائیل در حق مردم ما را متوقف کند و 
اسرائیل را بازخواست کرده و برای پایان 
دادن بــه اشــغالگری ایــن رژیــم تــلاش 
کند. مردم فلســطین از ۷۵سال قبل در 
مصائب و فاجعه آوارگی به سرمی برند و با 
جنایت های اشغالگران مواجه هستند. 

)خبرگزاری آناتولی( 

 تشدید بحران امنیتی پاکستان
در سایه اهمال سیاستمداران

در دومین حمله تروریســتی علیه نیروهای امنیتی پاکستانی 
از ابتدای هفته جاری، 9مأمور پلیس کشــته و 16تن مجروح 
شدند. یکشــنبه نیز در انفجار بمب در مسیر نیروهای امنیتی 
در شهر گوادر در جنوب پاکســتان یک نیروی امنیتی کشته 
شد و 8تن دیگر زخمی شدند. حملات تروریستی در پاکستان 
به خصوص علیه نیروهای امنیتی به طور چشــمگیری افزایش 

یافته است.
هفته نامه فارین پالسی با اشاره به حمله تروریستی  ماه گذشته 
در پیشــاور که در جریان آن بیش از 100نیروی پلیس هنگام 
نماز در یک مسجد کشته شدند، می نویسد: پس از این حمله، 
اغلب ناظران تصور می کردند که دولت پاکستان متوجه بحران 
شود، اما چنین نشد و اکنون با گذشــت چند هفته، همه  چیز 
در اسلام آباد به روال ســابق ادامه دارد. در واقع سیاستمداران 
پاکستانی به جای اینکه تشــدید حملات تروریستی را جدی 
بگیرند، به دنبال موضع گیری برای انتخابات بعدی هســتند. 
رهبران ارتش نیز درگیر مهار عمران خان، نخست وزیر پیشین 
هســتند؛ کســی که با رویکرد انتقادی از نظامیــان حمایت 
زیادی را جلب کرده است. بدتر اینکه، پاکستان در یک بحران 
اقتصادی فرو رفته است. ذخایر خارجی این کشور به پایین ترین 
حد خود در 9سال گذشته رســیده، تورم در بالاترین حد در 
48سال اخیر است و روپیه واحد پول این کشور در سال گذشته 

میلادی 22درصد از ارزش خود را از دست داده است.

مشکلات سیاسی و اقتصادی پاکستان در کنار رویکرد متناقض 
دولت در برابر گروه های تروریستی، این کشور را به لبه پرتگاه 
امنیتی کشانده است. پاکســتان برای چندین دهه به برخی از 
گروه های تروریستی اجازه داده که آزادانه فعالیت کنند و در عین 
حال برخی دیگر را سرکوب کرده است. فعالیت شبه نظامیان و 
تحریم های خارجی ناشی از تامین مالی تروریسم، به نوبه  خود 

جذب سرمایه خارجی را برای پاکستان دشوار کرده است.
»حســین حقانی«، مدیر آســیای جنوبی مؤسســه هادسون 
در فارین پالســی می نویســد: »زمان آن فرا رسیده که رهبران 
پاکستان دریابند گروه های شبه نظامی فقط افراد ناراضی نیستند 
که از راه مذاکره بتوان آنها را آرام کرد. این گروه های تروریستی 
عمیقا به اســتفاده از خشــونت برای رســیدن به اهدافشــان 
معتقدند؛بنا براین، اســلام آباد باید به سال ها تردید خود بر سر 
چگونگی برخورد با این گروه ها و مقابله با تروریسم پایان دهد. « 

قاضی القاعده در جزیره العرب 
کشته شد

گروه تروریستی القاعده شاخه شبه جزیره عربستان، کشته شدن 
یکی از سرکرده های برجسته خود را در حمله پهپادی تأیید کرده 
اســت. در بیانیه این گروه آمده که »حمودبن حمودالتمیمی« 
ملقب به »ابوعبدالعزیز العدنانــی« در حمله پهپادی آمریکا به 
خانه ای در استان مأرب یمن کشته شده است. گروه تروریستی 
القاعده در برخی مناطق یمن فعالیت هایی دارد و فرماندهان آن 

بارها مورد هدف قرار گرفته اند.
به گزارش وب سایت العربی جدید، التمیمی مسئول اطلاع رسانی 
و رسانه ای القاعده در شبه جزیره عربســتان بوده که به همراه 
التمیمی، ابوناصرالحضرمی یکی از نزدیکان او نیز کشــته شده 
اســت. التمیمی از قبیله تمیم در عربستان بوده و پیش از آنکه 
مأموریت رسانه ای شاخه شبه جزیره عربستان القاعده را داشته 
باشد، مسئول مدیریت عملیات های خارجی این گروه بوده است.

خبرگزاری فرانسه نیز با اشــاره به موقعیت برجسته التمیمی 
نوشــته که او حدود 4سال در عربســتان زندانی بوده و سپس 
در ســال 201۳ بعد از آزادی، این کشور را به مقصد یمن ترک 
کرده اســت. بنا براین گزارش، التمیمی قاضی گروه القاعده در 

جزیره العرب و رئیس شورای رهبری آن بوده است.
منابع محلی در استان مأرب یمن هفته گذشته اعلام کرده بودند 
که 2 نفر در حمله پهپادی آمریکا در این اســتان کشته شدند. 
این منابع گفته بودند که پهپاد آمریکایــی، منزلی در منطقه 
»حصون آل جلال« در الوادی واقع در شــرق مأرب را بمباران 
کرده که منجر به کشته شدن 2نفر شده است؛ هویت این افراد 
در آن زمان اعلام نشد. تقریبا یک ماه پیش نیز منابع خبری از 
حمله پهپادی آمریکا به استان نفت خیز مأرب در شمال شرقی 
یمن خبر داده بودند. به گفته این منابع، یک فروند پهپاد ارتش 
آمریکا به یک خودرو هنگام توقــف در پمپ بنزینی در منطقه 
الصمده در بخش دشت عبیده حمله کرد. در این حمله »حسان 
الخضرمی« از ســرکردگان ارشد گروه تروریســتی القاعده و 

برادرش کشته شدند.
القاعده شاخه شبه جزیره عربستان در سال های اخیر به دنبال 
جنگ داخلی در یمن توانسته اســت مناطقی را تصرف کند. 
این گروه از یمن به عنوان پایگاهی برای حمله به اهداف غربی 
ازجمله تلاش برای بمب گذاری در یک هواپیمای آمریکایی در 
سال 2009 استفاده کرده است. به گفته منابع محلی، این گروه 
تروریستی در بعضی از قبیله های یمن نفوذ دارد و از بخش های 
بیابانی این کشور به عنوان منطقه استقرار خود استفاده می کند.

دریچه

جهان نما

یک ماه از زلزله بزرگ ترکیه و ســوریه می گــذرد و اکنون 
می توان ارزیابی دقیق تری از شــدت آســیب ها و تلفات در 
این زلزله بزرگ داشــت. زلزله  فاجعه بار 7.8ریشــتری که 
ســاعت 4:17 بامداد روز 6فوریه )17بهمن( جنوب ترکیه 
و بخش هایی از شــمال غرب ســوریه را لرزانــد، به عنوان 
مرگبارترین زلزله تاریخ 2 کشور ثبت شد. مرکز لرزه نگاری 
زلزله سوریه اعلام کرد: طی همه سال های فعالیتش در بیش از 
یک قرن گذشته هیچ گاه زلزله ای به این بزرگی را ثبت نکرده 
است. سازمان بهداشت جهانی نیز اعلام کرده است که زلزله 
اخیر بدترین فاجعه طبیعی در منطقه طی یک قرن گذشته 
بوده است. براساس آخرین آمار، از زمان وقوع زمین لرزه بزرگ 
ترکیه و سوریه، حداقل 50هزار نفر در هر دو کشور جان خود 
را از دست داده اند و میلیون ها نفر بی خانمان شده اند و هنوز 
هم به کمک های فوری نیاز دارند. از سوی دیگر پس از گذشت 
یک ماه، ترکیه با وضعیت دشواری برای ساماندهی شهرها و 
مناطق آسیب دیده روبروست؛ ده ها هزار نفر همچنان زیر آوار 
مدفون هستند و بسیاری از بازماندگان این حادثه در شرایط 

نامساعدی در چادرها و یا کانتینرها روزگار می گذرانند.

تلفات زلزله
سلیمان سویلو، وزیر کشور ترکیه روز شنبه آمار تلفات زلزله 
در ترکیه را 45968نفر اعلام کرد. در این میان 4267نفر از 
قربانیان زلزله در ترکیه، از آوارگان سوری بوده اند که از سال 
2011 و در نتیجه جنگ داخلی ناچار شده بودند کشور خود 
را ترک کنند. یک ماه بعــد از حادثه، انتظار می رود که تعداد 
قربانیان بیشتر هم شود، چون هنوز اجساد بسیاری از قربانیان 

شناسایی نشده  است.
تلفات زلزله ترکیه در آن ســوی مرزهای این کشــور و در 
استان های سوریه نیز قابل توجه است. دیده بان حقوق بشر 
سوریه در تازه ترین گزارش خود اعلام کرد که تعداد قربانیان 
زلزله در این کشــور به 6795نفر رسیده اســت. در سوریه 
همچنین بیش از 14500نفر مجروح شده اند. از سوی دیگر، 
طی این یک  ماه اجساد 179۳شهروند سوری که در ترکیه 
کشته شده اند نیز بازگردانده شــده و در خاک سوریه دفن 
شده اند. علاوه بر این، بسیاری از قربانیان قبل از ثبت رسمی 
دفن شده اند و به همین دلیل جزو آمار تلفات زلزله در سوریه 
ثبت نشــده اند. لذا انتظار می رود آمار واقعی زلزله در سوریه 

بسیار بیشتر از آمار رسمی باشد.

مفقودشدگان
زلزلــه در ترکیه تعداد زیــادی مفقودی برجای گذاشــت. 
با گذشت یک ماه، بستگان هنوز در جست وجوی آشنایان خود 
هستند. خبرنگار گاردین که در مناطق زلزله زده ترکیه مستقر 
است، گزارشــی از شهروندی به نام ســکینه نورگل در شهر 
انتاکیه منتشر کرده که در یک ماه گذشته هیچ اثری از پدر، 
مادر و برادر خود پیدا نکرده است. در گوشه  دیگری از شهر که 
در زلزله اخیر آسیب زیادی دیده، برخی خانواده ها همچنان 
پس از یک ماه با برپایــی چادر در کنار آوار خانه های شــان 
منتظرند تا نیروهای امدادی برســند و رد و نشانی از اعضای 
خانواده زیر آوار مانده شان بیابند. گاردین به خانواده  ای اشاره 
کرده که در یک ماه گذشــته برای در امان ماندن از ســرما، 
چوب های کمد و اسباب و وســایل خانه  ویران شده خود را 
سوزانده اند، اما به مراکز اسکان نرفته اند تا شاید بتوانند رد و 
نشانی از دیگر اعضای خانواده شان بیابند.مفقود شدن برخی از 
ساکنان مناطق زلزله زده همچنین باعث شده تا آزمایش های 
دی ان ای بازماندگان برای شناســایی اجساد متلاشی شده 
این روزها بخشی از فعالیت مراکز درمانی بزرگ تر در مناطق 
زلزله زده باشد. به طور معمول کسانی که اجساد بستگان خود 
را پس از زلزله پیدا نکرده اند، با مراجعه به آزمایشگاه ها اقدام 
به ارائه نمونه دی ان ای جهت تطبیق با اجساد بی نام و نشان 
می کنند. گاردین گزارش می دهد که با وجود سپری شدن 
یک ماه پس از زلزله، هنوز دولت ترکیه موفق نشده یک بانک 

اطلاعاتی از مفقودان این حادثه تهیه کند.

ساختمان های فروریخته
مقامات ترکیه اعــلام کرده اند که 214هزار ســاختمان در 

این کشــور بر اثر زلزله به طور کامل فرو ریخته و یا غیرقابل 
استفاده شده اند که بســیاری از آنها در استان ختای و شهر 
قهرمان مرعش به عنوان کانون زلزله قــرار دارند. همچنین 
حدود 14میلیون نفر که یک ششم جمعیت ترکیه به شمار 
می روند، تحت تأثیر این فاجعه قــرار گرفته اند. رجب طیب 
اردوغان، رئیس جمهــور ترکیه اعلام کرده کــه تا به امروز 
۳.۳میلیون نفر مجبور به ترک منطقه زلزله زده شــده اند. 
همچنین طبق آمار رسمی، بیش از 1.4میلیون نفر در چادرها 
و نزدیک به 46هزار نفر در کانتینرها اســکان داده شده اند؛ 
درحالی که بقیه در خوابگاه ها و مهمانســراها به سرمی برند. 
در عین حال خشــم و نارضایتی بســیاری از عملکرد دولت 
ترکیه طی  ماه گذشته در مناطق زلزله زده وجود دارد. برخی 
بازماندگان به خبرگزاری فرانســه گفته انــد که برای نجات 
عزیزان شــان که زیر آوار گیر کرده بودند، مجبور شــدند با 
دســتان خالی آوارها را پس بزنند، زیرا تا روزها پس از زلزله 
هیچ تیم امدادی یا نیروی کمکی به مناطق آسیب دیده نیامده 
بود. درباره وضعیت مناطق آســیب دیده ســوریه، اطلاعات 
کمتری در مقایسه با ترکیه در دسترس است. سازمان ملل 
تخمین زده اســت که حدود 8.8میلیون نفر از شــهروندان 
سوری تحت تأثیر این زمین لرزه قرار گرفته اند که بسیاری از 
آنها اکنون بی خانمان هستند. حتی پیش از زلزله نیز، حدود 
1.8میلیون از شهروندان ســوریه آواره چادرها، پناهگاه ها و 
خانه های موقت در شمال غرب این کشور بودند و اکنون پس 
از زلزله آمار بی خانمان ها در این منطقه بسیار بیشتر است. 
دویچه وله دسترسی به چادر برای بســیاری از زلزله زدگان 
ســوریه را دشــوار می داند و گزارش می دهد که چادرهای 
امدادی در ســوریه بین 200تا 400دلار معامله می شــوند 
و بسیاری به ناچار در ماشین یا زیر ســقف های نیمه ویران 

زندگی می کنند.

بازداشت ها
تاکنون هیچ یک از مقامات دولتی ترکیه اســتعفا نداده اند، 

اما بســیاری از شــرکت های پیمانکاری در بخش مسکن 
به دلیل سستی ســاختمان های نوساز و برج های فروریخته 
در شهرک های تازه ساخت، تحت تعقیب نهادهای قضایی 
دولت ترکیه قرار گرفته اند. رسانه های ترکیه تا کنون در چند 
نوبت تصاویری از بازداشت برخی پیمانکاران را در فرودگاه 
استانبول نشــان دادند که قبل از خروج از ترکیه بازداشت 
شــده اند. دویچه وله گزارش داده که طی یک ماه گذشــته 
حدود 1000نفر به طور رسمی از سوی دادگاه ها مظنون به 
نقض مقررات ساخت وساز شده و تحت تعقیب قضایی قرار 
گرفته اند. همچنین حداقل 2۳5نفر دستگیر شده و ۳۳0نفر 
تحت نظارت قضایی هستند. علاوه بر این، حکم دستگیری 

270مظنون دیگر نیز صادر شده است.

کودکان بی سرپرست
براساس گزارش یونیسف، حدود 5میلیون کودک ترکیه ای 
در اثر زلزله اخیر آسیب دیده اند. در اول مارس یعنی کمتر 
از یک هفته پیش، وزارت خانــواده و خدمات اجتماعی 
ترکیه اعــلام کرد که 1911کــودک از زیــر آوار نجات 
یافته اند و در ایــن میان 154۳کودک بــه خانواده های 
خود بازگردانده شــده اند. براین اســاس تکلیف بیش از 
۳50کودک دیگر که هنــوز وضعیت خانواده هایشــان 
معلوم نیست، نامشخص اســت. دولت ترکیه اعلام کرده 
که تقریباً 100کودک تحت مراقبت دستگاه های ذیربط 
هستند ولی درباره دیگر کودکان بی سرپرست اظهارنظری 
نکرده است. وزارت کشور ترکیه همچنین برخی گزارش ها 
درباره تحویل برخی کودکان بــه گروه های مذهبی را رد 
کرده است. این در حالی است که تلویزیون هالک تی وی 
گزارش داده است که حداقل 60کودک بی سرپرست پس 
از زلزله با انتقال به اســتانبول تحت مراقبت انجمن های 

دینی قرار گرفته اند.

اقتصاد زلزله
بازسازی مناطق زلزله زده ترکیه در شرایطی در دستور کار قرار 
گرفته که این کشور در یک بحران اقتصادی جدی فرو رفته 
است. براساس ارزیابی بانک جهانی، زمین لرزه اخیر حداقل 
۳4.2میلیارد دلار برای ترکیه زیان مالی داشــته است. آمار 
رسمی دولت ترکیه نیز حکایت از آن دارد که منطقه زلزله زده 
حدود 9.8درصد از تولید ناخالص داخلی این کشور را شامل 
می شود. اقتصاد مناطق زلزله زده ترکیه به طور عمده بر پایه 
کشاورزی، دامپروری و همچنین منسوجات، فولاد و انرژی 
است و احتمال کاهش عرضه و به تبع آن تورم در این حوزه ها 

پس از زلزله وجود دارد.
محفــی اگیلمز، معــاون ســابق وزارت دارایــی ترکیه در 
گزارشــی درباره پیامدهای اقتصادی زلزله محاسبه کرد که 
آواربرداری، تعمیر و ساخت ساختمان های مسکونی و مرمت 
زیرساخت های آسیب دیده، حداقل 48.7میلیارد دلار هزینه 
روی دست دولت خواهد گذاشت که از این مبلغ 27میلیارد 

دلار صرف ساخت خانه های جدید می شود.

رضا عموییگزارش
روزنامه نگار

 تعداد قربانیان
زلزله

 تعداد قربانیان
زلزله 

تعداد مجروحان 
زلزله

 ضررو زیان
زلزله 

تعداد 
ساختمان های ویران 

شده 

 ضررو زیان
زلزله 

ترکیه

سوریه

45968 

6۷95

14500 

5
میلیارد دلار

214000

34.2
میلیارد دلار

سانسور زلزله در ترکیه
فاجعه زلزله در ترکیه فشــار بیشــتری را بر 
رسانه های مستقل این کشور وارد کرده است. 
با توجه به اینکه بیشتر رسانه های ترکیه تحت 
کنترل دولت هستند، رســانه های مستقل با 
اشکال مختلف فشار برای خبررسانی بی طرفانه 
از مناطق زلزله زده مواجه شده اند. این فشارها 
شامل بازداشت برخی خبرنگاران و یا مجازات های 
مالی و ممنوعیت پخش برخی رسانه ها بوده است. 
المانیتور گزارش داده که حداقل 4 روزنامه نگار به 
دلایلی مانند فیلمبرداری بدون مجوز مطبوعاتی 
دولت یا مصاحبه با افراد منتقد بازداشت شده اند. 
این در حالی اســت که زلزله اخیر جان حداقل 
32خبرنگار را هم گرفته است. همچنین براساس 
گزارش دویچه وله، شورای عالی رادیو و تلویزیون 
ترکیه جریمه هایی به مبلغ حدود 426هزار دلار را 
برای 3 شبکه تلویزیونی به دلیل پوشش نامناسب 

زلزله اعمال کرده است.
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مدامم مست می دارد نسیم جعد گیسویت

خرابم می کند هر دم، فریب چشم جادویت

ســرما که بیداد می کند 
شــولای  زمهریــر،  و 
جان می شود و ما پشــت پنجره های انتظار 
بیش از همیشه، چشم به راه آمدن بهاریم. 
عصرگاهان بر شیشه های ســرمازده،  ها 
می کنیم و با سرانگشتان لرزان از آرزوهامان 
می نویســیم، آرزوهای گم شده و رؤیاهای 

بر باد رفته. سال هاســت اما کلمات شــره 
می کنند و با اشــک هامان یکی می شوند. ما 
از دیرباز شبانگاهان، ســنگینی اندوه این 
زمســتان طولانی را هی مــرور می کنیم و 
گنجشــک های خیال مان را پر می دهیم به 
جغرافیایی که نمی دانیم دور است یا نزدیک. 
گنجشک ها در آن گستره روشن، آوازخوان 

رنج اند. رنج آدم های بسیار؛ 
آدم های خســته از جنگ و 
مرگ، آدم های دالان های 
اضطراب، زخم خوردگان 
دروغ، شاهدان تبعیض 
و شــکاف های عمیق. 
آدم هایی که زندگی در 
سایه ســار درفش مهر و 
دوســتی و عدالت را حق 
خویش می دانند. سالیان بسیار است 
که ما نگاه مان را گاه و بی گاه روانه آســمان 
می ســازیم و در میانه همه پریشانی هامان 

زمزمه می کنیم، بهار می رسد سرانجام.
و اما بهاران ما شــما هســتید، شما حضرت 

موعود. شما که منجی هســتید و می آیید تا 
بســاط جهل و دروغ و ستم نیست شود. شما 
که محرومان و مظلومان را در خواهید یافت 
و از صلح با ما خواهید گفت، از شکوه به مهر 
کنار هم زیستن و آگاهی، آزادگی و عزت زنان 
و مردان. ما نمی دانیم شما هم اینک از کدامین 
کوچه و شهر و کشور یا از حوالی کدام ابر و کوه 
و دریا به تماشای ما نشسته اید. اما بی تردید 
از همه آنچه می گــذرد باخبرید و از دل ما که 
کوچه های تنگ و تاریکش تنها به آمدن شما 
چراغان می شود. ما که در سکوت مان هزاران 
حرف با شما داریم و شمعدانی های امیدمان 
چشم انتظار بهار است؛ آن بهار عزیز، آن بهار 

موعود.

هـرســـال در عـیـد 
خیابان های  نیمه شعبان 
تهران غرق نور و روشــنایی می شوند. اصلا 
این چراغانی و آذین بندی تبدیل به رسمی 
دیرینه و زیبا در تهران شــده که مردم را در 
این شــب عزیز به خیابان ها می کشاند تا در 
کنار یکدیگر تولد منجی موعود را جشــن 
بگیرند. از ایستگاه ناصری در منطقه12 بگیر 
که طاق نوری بزرگش معروف است تا میدان 
تجریش و انقلاب و... در این شــب هرجای 
تهران که باشید، محله تان نورباران شده است. 
البته بخشی از این چراغانی ها کار خود مردم 
محله ها است که دست به دست هم می دهند و 

کوچه ها و خیابان هایشان 
را با هزینه خودشــان 

می کنند،  نوربــاران 
بخشی از ماجرا هم 
مدیریت  به  مربوط 
به  که  است  شهری 
یاری مردم می شتابد 

و در این امر ســهیم 
می شــود. امسال هم 

شــهر مدیرعامل سازمان زیباسازی 
تهران خبر داده که در نیمه شــعبان تعداد 
2 ســقف نوری بزرگ و صدها سازه نوری در 
میادین و نقاط شــاخص شهر نصب می شود 

که جلوه خاصی  به شب های پایتخت در این 
عید بزرگ می بخشد. بزرگ ترین سقف نوری 
در میدان ولی عصر )عج( به مساحت 10هزار 
مترمربع و به شکل خورشید اجرا شده که البته 
تا پایان ماه مبارك رمضان در این میدان باقی 
خواهد ماند. همچنین باغ گل نرگس های نوری 
با 1۹0ســازه در میدان بهارستان اجرا شده و 
علاوه بر میادین اصلی شهر، در مناطق 22گانه 
پایتخت نیز تونل های نــوری طراحی و اجرا 
شده است. پیشنهاد می کنیم این شب عزیز 
را در خانه نمانید و برای دیدن تهران نورانی و 
شرکت در جشنی بزرگ، سری به خیابان های 

شهر بزنید و از این همه زیبایی کیفور شوید.

فاطمه عباسیمریم ساحلی

 رساندن انسان به جایگاه حقیقی اش
حجت الاسلام مرتضی سلطانی تهرانی/   امید از مهم ترین 
لوازم حیات انسانی و بشری است و امام زمان)عج( نقطه امید 
است. پیامبران همه می خواستند انسان ها را از جایگاهی که 

هستند بالاتر ببرند. 
حضرت ابراهیم )ع( مردم زمانه خود را از بت پرســتی و 
خورشید پرســتی به خداپرســتی هدایت کرد. حضرت 
موسی)ع(جامعه خود را به ســمت عزت سوق داد که این 
عزت و بزرگی به یک قوم اختصاص ندارد و شامل همه ابناي 
بشر می شود. پیامی که حضرت عیسی آورد هم مهرورزی 

و محبت بود. 
در دین پیامبر خاتم )ص( هم نخستین کیفرخواست علیه 
ظلم به زنان صادر شده است؛ آنجایی که می گوید: به کدامین 
گناه کشته شدند. این در دوران جاهلیت اولی رخ داد که با 

جاهلیت مدرن تفاوت دارد.
هدف نهایی امام زمان هم پرورش انسان هایی بر مدار علی 
و قرب به علی )ع( است. افرادی مثل سلمان، ابوذر و میثم. 
هدف نهایی رساندن انســان به جایگاه اوست. درحالی که 

جهان پر از ظلم و جور شده است.
اکنون به واسطه توسعه فناوری ظلم و جور بیشتر احساس 
می شود. کسی که قبلا از محیط روستای خودش خبر داشت، 
اکنون از کوچک ترین اتفاق در هر جای دنیا با خبر می شود. 
همیشه ظلم و ستم وجود داشته ولی اکنون احساس وجود 

ظلم تقویت می شود و بشر متالم و متأسف می گردد.
در انتقال پیام مهدویت کار نکرده زیاد داریم. آنچه رسانه ها 
باید در دوران غیبت به آن بپردازند، تبیین امام زمان )عج( 
براساس قرآن و روایات است تا بتوانند بر مدار علم و استفاده 
از آن  به شکل دقیق دسته بندی کنند و در قالب مدرن در 

اختیار بشر قرار دهند.
پیام امام زمان حیات انسانی و حیات طیبه است که اقتصاد 
و امنیت را بر مــدار تفکر الهی تنظیــم خواهد کرد. باید 
دانست که عدالت به معنای تساوی نیست بلکه به معنی قرار 
دادن هر چیزی در جای خــودش که اوج آن را در حکومت 
امیر المومنین)ع( در کوفه می بینیم و به همین دلیل است 

که امام زمان هم مرکز حکومت خود را کوفه قرار می دهد.
در نظام ســرمایه داری در مســیر و فرایند اصالت سود 
ومنفعت انســان به آرامش نمی رســد، بلکه بر حیرانی و 
سردرگمی اش افزوده می شود؛ درحالی که ساحل آرامش 
بشر در تفکرات و رفتار خداپســندانه است و این ساحل 
آرامش در تکاپوی انتظار امــام عصرعج ارواحناله الفداه و 
ظهور پربرکت آن حضرت است و جهان پرتلاطم و گرفتار 
 ناامنی با نام و یاد و ذکر و حرکت درمســیر امام زمان)عج( 
و نهایتا ظهور آن حضرت به آرامش حقیقی و آسایش دست 

می یابد.
جهاد و مبارزه؛ راه رســیدن و حرکت درمسیر نورانی آن 

حضرت است؛ جهاد در همه مراحل شخصی و اجتماعی.«
» اللهم عجل لولیک الفرج والعافیه والنصر«

نوستالژی شب های روشن
عیسی محمدی / همیشــه منتظرش بودیم که بیاید؛ جشن های 
نیمه شــعبان را می گویم. اصلا برایمان نیمه شعبان، مصادف شده 
بود با یک جشــن ملی فراگیر؛ انگار که مثلا تیم ملی فوتبال ایران 
استرالیا را زده باشد و به جام جهانی صعود کرده باشد یا خرمشهر 
آزاد شده باشد یا یک اتفاق خاص دیگری در همین حد و اندازه افتاده 
باشد و همه بدون هماهنگی با هم، به کوچه و خیابان ریخته باشند و 
یکپارچه غرق در شادی شده باشند. نیمه شعبان نیز برای ما چنین 
بود  و به همین دلیل است حالا هم که در میانسالی داریم قدم می زنیم، 
برایمان جزو نوستالژی های بسیار اثرگذار شده است. هر چیزی که 
رنگ احساسات به خودش بگیرد، در ذهن ما و در حافظه تاریخی ما 
ماندگارتر می شود  و نیمه شعبان ها نیز از همین دست بوده و هست. 
انگار که یک احساسات سراسری مثبت، دست به دست هم می داد تا 
همه، هر چیزی که در چنته دارند را رو کنند و یک جشن فراگیر به راه 
بیندازند. به واقع برای آدم ها مهم نبود که کمیت این جشن چگونه 
باشد؛ برایشان چه بسا کیفیت جشن هم مهم نبود. برایشان عشقی 
که با توسل به آن، شروع به انجام دادن کارهایی در این حیطه کنند، 
مهم بود؛ عشقی که مانند یک شــمع روشن می شد و مهم، روشن 

بودن، روشن شدن و تداوم در روشنایی آن بود.
به همین دلیل است که جشن های سراسری نیمه شعبان اینچنین 
ماندگار شده است؛ چه حالا که با همکاری های رسمی سعی می شود 
پررونق برگزار شود، چه در گذشته که این مردم بودند که بار بزرگ 
آن را به دوش می کشــیدند و با هر چه که داشتند سعی می کردند 
کاری انجام بدهند. همین بی ریایی بود که چنین جشن هایی را در 
ذهن   و ادراك ما برای همیشه ثبت کرده است و همیشه کلی از آنها 

خاطره داریم.
حالا که به اینجای یادداشت رسیده ام، یاد خاطره ها و نوستالژی های 
بیشتری از گذشته های نیمه شعبانی می افتم؛ اینکه همیشه نقاطی از 
شهر را که چراغانی های ویژه و خاصی داشتند، نشان می کردیم و برای 
رفت وآمد به این نقاط می رفتیم. اصلا این تبدیل به یک سنت شده بود 
که خانواده ها، پیاده و سواره، این مسیرها را گز کنند و انگار که نور را 
در دل شان برای همیشه ثبت و حک کنند. حالا بعضی جاهای دیگر 
ایستگاه های صلواتی داشتند، یا جشن های خیابانی و کاروان های 
شادی و چیزهایی از این قبیل. برای مایی که در جنوب شهر زندگی 
می کردیم، جاهایی مثل تیردوقلو و بازارچه شاپور و پایین تر از آن و 
حوالی میدان خراسان و...، جاهایی بودند که می توانستیم برویم و 
نورپردازی های خودجوش را و طاق نصرت  های چشم نواز را مشاهده 
کنیم. سعی می کردیم هیچ  رقمه این صحنه ها را از دست ندهیم؛ چرا 
که نمی دانستیم دفعه بعدی، در کدام نقطه و کدام مناسبت می توانیم 
چنین صحنه هایي از شادی های اجتماعی را مشاهده کنیم. ما هنوز 
هم در میانسالی داریم با نیمه شعبان زندگی می کنیم؛ چرا که هنوز 
هم خاطره های شیرین و احساسات مدارانه آن با ماست و به یادشان 
می آوریم؛ به یاد می آوریم که در کشاکش نوجوانی که داشتیم دنیا را 
کشف می کردیم و هویت مان را می نوشتیم، این جشن های مقدس 
چه نقشی در شکل دهی و جهت دهی به هویت های ما بازی می کردند؛ 
همان  چیزهایی که انگار نوجوان ها به شدت دنبال شان هستند، با 

همان هیجان های مثبت و احساسات بی ریا و... .

پارك ملت ،جشن ملت   عکس: حامد خورشیدی

این شب طلایی...

تهران غرق نوربهار می رسد سرانجام

شب نیمه شعبان وقت جشن و شادی است و خیلی از ما 
این شب عزیز را در کنار یکدیگر جشن می گیریم اما به جز 
شادی کردن، یک کار دیگر هم وجود دارد که مسلمانان 
در این شب نورانی انجام می دهند و آن هم احیا گرفتن در 
مساجد است. خوشــبختانه مسئولان سازمان تبلیغات 
اسلامی مساجد شاخص پایتخت و شهرستان های استان 
تهران را برای احیای نیمه شعبان آماده کرده اند تا مردم 
بتوانند ساعاتی از این شب را در خانه های خدا بگذرانند و 

برای ظهور حضرت موعود دعا کنند.

احیای نيمه شعبان

کار خیر، وقت و ساعت ندارد و هر وقت سال، خیران 
آماده کمک رسانی به نیازمندان و محرومان هستند. 
با این حال، روز نیمه شــعبان زمان خوبی اســت تا 
افراد نیکوکار دور هم جمع شــوند و بــه نیازمندان 
خیر برسانند. قرار اســت در این روز، توزیع ارزاق به 
خانواده های نیازمند و ایتام انجام شــود و همچنین 
ویژه برنامه های مهدویت در سرای محلات و محلات 

کم برخوردار هم به اجرا در بیاید.

توزیع ارزاق

حالا که وقت جشن و سرور است، علاوه بر شادی کردن، 
باید حواسمان به آدم هایی هم باشد که در بیمارستان ها 
بستری هستند و نیازمند چند واحد خون. همانطور 
که می دانید این روزها اوضاع ذخایر خونی در تهران 
چندان خوب نیست و این شــب عزیز، بهترین وقت 
اســت که نذر خون کنید و برای این امر خداپسندانه 
راهی مراکز اهدای خون شوید. پویش نذر خون امسال 
به همین منظور راه اندازی شده تا کمبود ذخایر خونی 

در این شب تا حدودی جبران شود.

نذر خون

اهالی شهرری به گوش باشــند که سازمان تبلیغات 
اسلامی در نیمه شعبان قرار است 2 برنامه جالب را در 
حرم مطهر حضرت عبدالعظیم )ع( برگزار کند. یکی از 
این برنامه ها، برپایی جشن ازدواج آسان در شب و روز 
نیمه شعبان است. علاوه بر آن پخت کیک 14 متری در 
حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( در روز نیمه شعبان 
هم برنامه دیگری است که می تواند اهالی این منطقه 

را دور هم جمع کرده و این جشن عید را زیباتر کند. 

عروسی آسان

کادر درمان  در این 3-2ســالی که کرونا حسابی 
برای خودش جــولان می داد، بــا فداکاری ها و 
مهربانی هایشان، جان های زیادی را نجات دادند 
و حالا هم در عید نیمه شعبان داوطلب می شوند 
تا در برخی درمانگاه ها و مراکز پزشکی به صورت 

رایگان مردم را درمان کنند.
 به این ترتیب افراد نیازمند هــم می توانند در 
 روز نیمه شــعبان خدمــات رایــگان درمانی

 دریافت کنند.

خدمات درمانی رایگان

درست است که جشن نیمه شــعبان و چراغانی ها و 
نورافشانی ها برای بچه ها جذاب است و خاطره خوبی 
را در ذهن شان می سازد، اما سازمان تبلیغات اسلامی 
برنامه ویژه ای هم برای این گروه سنی در این روز دارد. 
برپایی ایستگاه های »نقاشی و کودك« و جشن های 
ویژه کودکان و نوجوانان در شب و روز نیمه شعبان از 
آن دست برنامه هایی است که بچه ها را حسابی سرگرم 

می کند و یک روز به یادماندنی را برایشان می سازد.

جشنی برای کودکان

خدا که فقــط متعلق به آدم های 
خوب نيست؛ خدا، خدای آدم های 
خلافکار هم هست و فقط خود خداست که بين بندگانش 
فرقی نمی گذارد. فی الواقع خداوند  اند لطافت، اند بخشش، اند 

بی خيال شدن، اند چشم پوشی و  اند رفاقت است.

کمال تبریزی

دیالوگ

مارمولک

خانه به خانه  منتظریم

 پویش »خانه به خانه منتظریم« قرار است افراد 
را برای کارهای زیبا و ساده شب نيمه شعبان فرا 
بخواند.راه اندازی کاروان های خودرویی با عنوان 
»کاروان شادی« در شــهر و اجرای گروه های 
ســرود با محوریت محلات اسلامی و همچنين 
برپایی ایستگاه های صلواتی و فرهنگی در شب و 
روز نيمه شعبان در نقاط مختلف شهر و پذیرایی 

از مردم  جزو برنامه های جشن امشب است.

پویش »حال خوب«

یکی از پویش های جالب نيمه شعبان، پویش حال خوب 
است. در این پویش، برخی کسبه و اصناف برای ارائه 
برخی خدمــات رایگان در روز نيمه شــعبان به مردم 
داوطلب می شوند و می توانند در این روز نوع دوستی و 
مهربانی را گسترش دهند. اگر جزو آن عده از کسانی 
هســتيد که دلتان می خواهد یک کار خير در این روز  
انجام داده باشيد، پيشنهاد می کنيم تا در پویش حال 

خوب، سازمان تبليغات اسلامی شرکت کنيد.

تهران زیبا با جشن نور حال و هوایی متفاوت دارد. از شب گذشته در نقاط مختلف شهر از جمله پارك ملت نور و سازه ها  جلایی دیگر به تهران بخشیده اند.
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ستارخان و یارانش در باغ اتابک محبوبیت حاج قاسم از سبک زندگی اش بود
 گفت وگو با سعید علامیان، برگزیده بخش ویژه 

»مستندنگاری درباره سردار سلیمانی« جایزه جلال آل احمد
 یکی از غمبارترین وقایع مشروطه 

در این عمارت رقم خورد

زینب خزایی، دختر شهید محسن خزایی
با دیدن آقا دیگر آرزویی ندارم

وقتی پدرش شهید شد 4-3سال بیشتر نداشت. مادر همیشه برایش از رهبر 
تعریف می کرد که چقدر دوست داشتنی اســت و پدر همه مردم ایران است. 
می خواســت با این کار هر بار که زینب دلتنگ پدر شد به حضرت آقا فکر کند. 
زینب تعریف می کند: »من و مادرم را برای دیدار با رهبر دعوت کرده بودند. من بچه 
بودم. مرتب چادر مادرم را می کشیدم و به او می گفتم مگر نگفتید آقا پدر من است 
پس چرا نمی گذارید پیش او بروم؟ آخر جمعیت زیاد بود مادرم می گفت نمی شود 
این کار را کرد.« این آرزو در دلش ماند تا اینکه از سوی مدرسه به او خبر دادند که 
برای شرکت در جشن تکلیف دعوت شده است. او می گوید: »من آقا را خیلی 
دوست دارم. وقتی دیدمشان انگار دنیا را به من دادند. دیگر هیچ آرزویی ندارم. آقا 
به همه ما بچه ها هدیه دادند. عروسک و گلسر. تا آخر عمرم آنها را نگه می دارم.« 
شهید محسن خزایی از خبرنگاران صدا و سیما بود که در  آبان ماه سال1395 بر اثر 
اصابت ترکش به سرش به شهادت رسید. از این شهید بزرگوار 2پسر و یک دختر 

به نام زینب به یادگار مانده است.

مکث

صهبا شاعری

آرزو می کنم شاعر شوم و برای رهبر شعر بخوانم
صهبا شاعری، دانش آموز کوشای تهرانی اســت. او روز دیدار با رهبر را 
یک رؤیای زیبا می داند. می گوید: »شبی که فردایش می خواستیم به بیت 
رهبری برویم تا صبح خوابم نبرد. خیلی ذوق داشتم. آنقدر خوشحال بودم 
که در خانه آرام و قرار نداشتم. فردا که رفتیم ساعت 3عصر بود. چند ساعتی 
طول کشید تا توانستیم آقا را ببینیم و پشت سرش نماز بخوانیم. حضرت آقا 
به بچه ها گفتند که با خدا دوست باشید. جوری نماز بخوانید که 
انگار با خدا حرف می زنید. کارهایی که خدا گفته نکنید را انجام 
ندهید.« صهبا صحبت های رهبر را چون جان به سینه سپرده و 
می خواهد راهی را برود که رهبرش توصیه کرده است. او برای 
آینده خود خیالاتی در سر دارد و می گوید: »دوست دارم وقتی 
بزرگ شدم شاعر شوم و برای بچه ها شعر بگویم. دلم می خواهد 
شعر بنویسم و در جلساتی که شاعران نزد آقا می آیند و برای 

ایشان شعر می خوانند من هم شعر زیبا بخوانم.« 

مکث

الهه رستگاری، فرزند شهید رضا رستگاري
با دیدن آقا الان حالم خوب است

الهه رستگاری، فرزند شهید رضا رستگاری دانش آموز افغان  تبار 
است که برای شرکت در جشــن تکلیف دعوت شده بود. لهجه 
غلیظی دارد به سختی می توان حرف های او را متوجه شد. همراه 
با پدر بزرگ و مادربزرگش در شهر قم زندگی می کند. الهه نماز 
خواندن پشت ســر رهبر را بهترین اتفاق زندگی اش می داند. 
می گوید: »باورم نمی شد که من را هم دعوت کنند. پدرم سال1396 
شهید شده است و خیلی دلتنگ او می شوم. با دیدن آقا الان حالم 
خوب است. خیلی خوشحالم.« رضا رســتگاری سال1374 در 
افغانستان به دنیا آمد. سن و سالی نداشت که همراه خانواده به 
ایران آمد و در شهر قم ساکن شد. او در   18سالگی ازدواج کرد و یک 
سال بعد هم صاحب دختری به نام الهه شد. شهید رستگاری جزو 
لشکر فاطمیون بود و بعد از سفر به مشهد از آنجا به سوریه اعزام 

شد. او در سال1396 در شهر حلب به شهادت رسید.

مکث

نکته

تکنیک های خانه تکانی
کسانی که درگیر خانه تکانی هستند بخوانند

 
عید نــوروز و فصل بهار، همیشــه همــراه  خود 
شادمانی، نشاط، تمیزی  و تازگی  می آورد. چه  چیز 
از این  باشکوه  تر و دلپذیرتر که  با هر گردش  زمین، 
علاوه بر طبیعت، تمام  اشیا و اثاثیه  منزل  هم پاک  و 
نو می شوند. برای  استقبال از فصل بهار و پیشوازی 
از عید نوروز مقدماتی  لازم  است. مردم  در این  ایام  
به  پاکیزه  کردن  خانه های  خود می  پردازند و کمتر 
خانواده  ای است  که  اسفند ماه مشغول  خانه تکانی  
نشود. آنچه  با شستن  تمیز می شود، می  شویند و 
آنچه مستعمل شده، عوض می کنند. این روزها، 
بازار کارگران و کاسبان نوروزی مانند قالیشویی ها 
هم داغ شده است اما بیشــتر افراد دوست دارند 
و ترجیح می دهند که کارهای خانه تکانی مانند 
شستن فرش ها و پرده ها، پاک کردن در و دیوار و 
پنجره ها و برق انداختن ظرف و ظروف را خودشان 
انجام دهند. بنابراین، برای اینکه شما به خصوص 
بانوان با اصول خانه تکانی بهتر و آســان تر آشنا 
شــوید، خواندن این گزارش را به شما پیشنهاد 
می کنیم. البته ناگفته نماند در خانه تکانی فقط 

فکر تمیز کردن خانه خودتان نباشید.

خانه تکانی کنید نه خودکشی!
از آنجا که این روزها بیشتر شهروندان به ویژه 
خانم ها مشــغول خانه تکانی هستند و سعی 
می کنند بیشتر کارها را خودشان انجام دهند، 
احتمال به خطر افتادن ســلامتی آنها حین 
استفاده از مواد شوینده و پاک کننده زیاد است. 
ربابه نعمت زاده، کارشناس بهداشت عمومی 
چند توصیه برای حفظ سلامت تان ارائه داده 

که رعایت آنها را به شما پیشنهاد می کنیم.
 هنگام استفاده از مواد شوینده و پاک کننده، 

از دستکش استفاده کنید.
 هنگام گردگیری با دســتمال، موهای خود 

را بپوشانید.
 از مواد شــوینده و پاک کننده اســتاندارد 

استفاده کنید.
 بهتر است که زیر دستکش های پلاستیکی، 

دستکش نخی هم بپوشید.
 هنگام گردگیری یا استفاده از موادشوینده 
به ویژه در محیط بسته، از ماسک استفاده کنید.

 مواد شوینده نباید با آب داغ استفاده شوند 
زیرا این کار باعث ایجاد بخار سمی می شود که 

ممکن است باعث مسمومیت شما شود.
 هنگام استفاده از چهارپایه برای نصب پرده 
یا تمیزکردن شیشه ها، دقت کنید که چهارپایه 
در مکان مطمئنی قرار داشــته باشد زیرا در 
این حالت، احتمــال خطر ســقوط از ارتفاع 

وجود دارد.
 برای جلوگیری از ایجاد درد گردن و عضلات 
هنگام نصب پرده، از نردبان و چهارپایه ای که 

ارتفاع مناسبی دارد، استفاده کنید.
 هنگام نظافت در و دیوار خانه، ابزار و اشیای 

تیز و برنده را از اطراف خود جمع آوری کنید.
 پس از جمع کردن فرش و موکت، ابتدا زمین 
را جارو کنید. پس از آن به نظافت و گردگیری 

کف خانه مشغول شوید.

لوازم اضافه را هبه کنید
گاهــی پیش می آیــد وســایلی در خانه  مان 
داشته باشــیم که دیگر به آن نیازی نداریم و 
برایمان کارایی ندارد. به جایی که آن وســیله 
را روانه انبــاری کنید یا در گوشــه ای خاک 
بخورد به مراکز خیریه معتبر بدهید تا به دست 
نیازمندی برسد. البته اگر قصد هبه دارید باید 
حواس تان باشــد وســیله ای که می خواهید 
در اختیار کســی بگذارید، قابل استفاده باشد 
و   شأن افراد رعایت شــود. همچنین در پایان 
ســال و جمع و جورکردن کمدهای لباس و 
کابینت های آشپزخانه با مواردی برمی خوریم 
که دیگر احتیاجی به آن نداریم. کمی سلیقه 
به خرج دهید و به جای اینکــه آنها در جلوی 
در خانه تان بگذارید، مرتب شان کنید، اگر به 
تعمیر احتیاج دارد، درستش کنیم و به دست 

نیازمندش برسانیم.

قالیشویی در خانه یا بیرون خانه؟
گرچه هنوز هم بســیاری ترجیــح می دهند 
قالی هایشــان را در حیــاط خانه یا پشــت بام 
بشویند، با این حال شرکت های قالیشویی هم 
به کمک مردم آمده اند. زمان استفاده از خدمات 
قالیشویی ها، همراه با نگرانی هایش فرا رسیده 
است. کدام قالیشویی برای شست وشوی فرش ها 
قابل اعتماد است؟ به کدام قالیشویی می توان 
اعتماد کرد که فرش ها را به خصوص اگر دستباف 
و گران قیمت هم باشــند، خراب نکند؟ برای 
شســتن قالی هایمان چقدر باید هزینه کنیم؟ 
پیشنهاد می کنیم وقتی به آگهی قالیشویی ها 
نگاه می کنید یا با پرس وجوهای فامیلی یکی از 
قالیشویی های محل اقامت خودتان را انتخاب 
می کنید، کمی حوصله به خرج دهید و قبل از 
دادن نشانی برای بردن فرش هایتان، به اتحادیه 
قالیشویان شهرتان تلفن بزنید یا به وب سایت 
رسمی آن اتحادیه مراجعه کنید تا از مورد تأیید 

بودن فعالیت قالیشویی مطمئن شوید.

شامپو فرش به جای قالیشویی
پیش از هر چیز باید بدانید، به طور کلی شستن 
زیاد فــرش، به خصوص آنها که تار و پودشــان 
با انگشتان هنرمندان بافته شــده اند اصلا کار 
عاقلانه ای نیست و می توان با روش های دیگری 
پاکیزگی را به منــزل آورد. به عنــوان مثال با 
استفاده از جاروبرقی می توانید کاملا غبار و خاک 
داخل تار و پود فرش را بگیرید و سپس با استفاده 
از شــامپوهای مخصوص فرش، درخشندگی 

دوباره ای به فرش های منزل خود بدهید.

پرنیان سلطانیراهنما
روزنامه نگار

روایت دختر شهید از جشن فرشته ها
خاطره خوش فرزند شهید مدافع حرم عبدالمهدی کاظمی از جشن تکلیف خود در بیت رهبری

باورش نمی شد دیدار با حضرت آقا برایش میسر شده 
باشد. در رؤیای کودکی خود چقدر آرزو می کرد که بتواند 
رهبر را از نزدیک ببیند و از نگاه پدرانه اش بهره مند شود. 
آخر پدر شهیدش همیشه به او می گفت:»رهبر، پدر دوست داشتنی و مهربان همه مسلمانان 
است.« این جمله را از کودکی شنیده و با وجودش عجین شده بود. برای همین بعد از شهادت پدر، 
شوق دیدن آقا بی تابش کرده بود. تا اینکه بعد از سال ها چشم انتظاری آرزویش برآورده شد و 
آن اتفاق خوش پیش آمد. حضور در جشن تکلیف به امامت حضرت آقا؛ آن هم در بیت رهبری. 
در پوست خود نمی گنجید؛ فکر می کرد خوابی است شیرین. اما وقتی مهیای سفر شد و به تهران 
آمد فهمید که همه اتفاق ها حقیقی است و او پدر مهربانش را بالاخره خواهد دید. اما یک موضوع 
ذهن فرشته کوچک را درگیر کرده بود. اینکه در بین آن همه دختر همسال خود چطور می تواند 
رهبر را از نزدیک ملاقات کند. چنین چیزی را محال می دانست. تا اینکه صدایش کردند. انتخاب 
شده بود پشت سر رهبر راه برود و نماز بخواند. زهرا این پیشامد رخ داده را فقط یک معجزه از 
سوی خدا می داند؛ معجزه ای به حلاوت شهد. زهرا کاظمی، فرزند شهید عبدالمهدی کاظمی 

خاطره خوش دیدار با حضرت آقا و شرکت در جشن تکلیف خود را برای ما تعریف می کند.

با هیجان حرف می زنــد و به خصوص با لهجه 
اصفهانی، صحبت کردنش دلنشین تر می شود. 
چنان با شــور و انــرژی صحبــت می کند که 
مخاطب را به وجد می آورد. دیدارمان به دلیل 
دور بودن مســافت تهــران از خمینی شــهر 
حضوری پیش نیامد و ناگزیر شدیم با دخترک 
مهربان خمینی شــهر، تلفنی صحبت کنیم. با 
اینکه تازه از مدرسه برگشــته و روز پرکاری را 
پشت سر گذاشته اما با شور و شوقی وصف ناپذیر 
از ارادتش بــه حضرت آقــا می گوید: »خیلی 
دوست داشتم آقا را ببینم. شب ها آرزو می کردم 
که خدا کمک کند من بتوانم پیش آقا بروم.« 
بعد هم ادامه می دهد:»بابا که شــهید نشــده 
بود هر بار که حضرت آقا در تلویزیون صحبت 
می کرد با دقــت گوش می داد. مــن و فاطمه 
خواهــرم را روی پایش می نشــاند و می گفت 
ایشان پدر همه مسلمانان است. باید خوب به 

حرف هایش گوش بدهیم. عزیز ماست.«

حتی دست هایش هم نور داشت
زهرا لحظه به لحظه مراســم جشن تکلیف را 
به یــاد دارد. چقدر زیبا توصیــف می کند. هر 
چه را به چشم دیده و به گوش شنیده بی کم و 
کاست روایت می کند: »خیلی زیاد بودیم. همه 
با چادرهای جشن تکلیف شان آمده بودند؛ از 

همه شهرها. چند ساعت آنجا بودیم. من طاقت 
نداشتم دلم می خواست آقا را زودتر بببینم.« 
زهرا مثل دیگر دختربچه ها وارد بیت رهبری 
شد. مبهوت و متعجب. فقط به این طرف و آن 
طرف نگاه می کرد. چقدر بچه؛ همه شان هم سن 
و سال خودش بودند با چادرهای سفید و رنگی. 
روی پا بند نبود. دستش را از دست مادر رها کرد 
و خودش را به دیگر بچه ها رساند. اما همین که 
خواست وارد حسینیه شود، خانمی مربی اش را 

صدا زد. باقی ماجرا را از زبان خودش می شنویم: 
»خانم معلمم دست من را گرفت و به گوشه ای 
رفتیم. غیراز من 4دختر دیگر هم بودند که پدر 
آنها هم شهید شده بود. عکس پدرم را به دستم 
دادند. خودشان درست کرده بودند. بعد هم به 
من گفتند صبر کن.« زهرا نمی دانست قرار است 
چه اتفاقی بیفتد و او برای چه باید پشت پرده 
بماند. در فکر بود که رهبر آمد. همان کسی که 
برای دیدنش لحظه شماری می کرد؛ چه هیبتی 
و چه جلالی. زهرا تعریف می کند: »وقتی آقا را 
دیدم زبانم بند آمده بود. فکر می کردم خوابم. 
باورم نمی شد که نزدیک آقا ایستاده ام. آقا خیلی 
نورانی بود. حتی دســت هایش هم نور داشت. 
آقا اسمم را پرسید و اسم پدرم را. بعد هم روی 
سرم را بوســید.« زهرا آن لحظه فکر می کرد 
در آسمان ها پرواز می کند. دلش نمی خواست 
این لحظه تمام شود. می گوید: »بعد آقا به من 
گفتند دنبالم بیا. من با دوستانم دنبالشان رفتیم 

و وارد حسینیه شدیم.« 

آقا گفتند خیلی عالی سرود خواندید
آقا وارد حســینیه شــد و 5فرشــته کوچک 
پی ایشــان. زهرا همه جــا را رنگارنگ دید. 
ستون های بلند حســینیه با پارچه های سبز 

و قرمز و صورتی و بنفش و گلبهی پوشــیده 
شــده بود. همه  چیز زیبا به نظرش می رسید. 
دخترها جیغ می کشــیدند و به جای صلوات 
فرســتادن بالا و پایین می پریدنــد. زهرا هم 
دوست داشــت شــادی اش را مثل آنها نشان 
دهد. ولی فقط لبخنــد زد و در دلش خندید. 
او تعریف می کند: »من پشت سر آقا بودم. نماز 
خواندم. همه بچه ها برای آقا سرود خواندند. آقا 
گفتند خیلی عالی سرود خواندید. هم شعرش، 
هم هماهنگی اش. آقا خیلی قشــنگ صحبت 
می کردند. به ما گفتند خــوب درس بخونیم. 
کتاب بخونیم. تکالیفمون رو درست انجام بدیم 

که خانم موفقی بشیم.« 

جلسه خصوصی با حضرت آقا
زهرا به روزهای گذشته برمی گردد. زمانی که به 
مادرش گله می کرد چرا آنها را برای دیدن حضرت 
آقا دعوت نمی کنند؟ او می گوید: »بعد از شهادت 
پدرم همیشــه به مادرم می گفتم مگر ما خانواده 
شهید نیســتیم. چرا ما را برای دیدن آقا دعوت 
نمی کنند. هر بار که من می گفتــم مادرم بغض 
می کرد و حرفی نمی زد. من هم گریه ام می گرفت. 
شب ها موقع خواب دعا می کردم.« چند ماه پیش 
درســت قبل از اینکه زهرا برای شرکت در جشن 
تکلیف دعوت شود از بیت رهبری با خانواده کاظمی 
تماس گرفتنــد و گفتند: »چند خانواده شــهید 
جلســه خصوصی با حضرت آقا دارند. شــما هم 
دعوت هستید.« روز موعد را هم اعلام کردند. اما 
درست روزی که قرار بود از اصفهان به تهران بروند 
زهرا دچار کسالت شد و چشمش عفونت شدیدی 
کرد. به تهران که رسیدند حال زهرا رو به وخامت 
گذاشت و مادر او را به دکتر برد. با آب و تاب تعریف 
می کند: »چشمانم قرمز و متورم شده بود. به مادرم 
گفتم به دیدن آقا نمی آیم خجالت می کشم. ولی 
مادرم برایم عینک خرید و رفتیم. دوست داشتم 
دست و عبای رهبر را ببوسم اما خجالت کشیدم.« 

حسرتی که به دل زهرا ماند
حسرت بوســیدن عبای رهبر به دل زهرا ماند و او با 
دلشکستگی به اصفهان برگشــت. این سفر اگرچه 
آرزوی زهرا بود اما آنطور که دوســت داشــت پیش 
نرفت. مرتب گریه می کرد و با همه سعی که مادر برای 
عوض کردن حال روحی اش داشت آرام نمی گرفت. 
چند روزی گذشت و صبح یک روز زمستانی از بیت 
رهبری با خانه شان تماس گرفتند. کسی که پشت خط 
بود گفت: »حضرت آقا سراغ زهرا جان را گرفته اند و 
پرسیدند که چشم شان بهتر شده یانه؟ این حرف بمب 
انرژی بود برای زهرا. سرمست شده بود از مهر پدرانه 
آقا. دیگر غمی در دلش نبود و با نشاط به مدرسه رفت. 
می گوید: »یک ماه بعد از طرف مدرسه به مادرم گفتند 
که برای جشن تکلیف دعوت شده ام. مادرم گفت تعداد 

بچه ها زیاد است و شاید نتوانی به 
آقا نزدیک بشوی اما خدا خواست و 

پشت سر آقا نماز خواندم.«

هر شهروند تهرانی روزانه 
بین 750 تا 900گرم زباله 
تولید می کنــد که برای 
جمــع آوری آن روزانه 
هزینه هــای  میلیاردي 

صرف می شود.

750
گرم

متأســفانه در روزهای 
پایانی سال شاهد تولید 
10هزار تن زباله در شهر 

هستیم.

10000
تن

به گفته مسئولان سازمان 
مدیریــت پســماند و 
بازیافت مواد، روزانه بیش 
از 7هزارو500 تن زباله در 

پایتخت تولید می شود.

7500
تن

 خانه تکانی
 با زباله کمتر 

خانه تکانی پایان ســال 
فرصــت خوبی اســت 
تــا زباله ها و وســایل 
بلااستفاده را دور بریزیم 
که از این منظــر، اتفاق 
خوبی است اما آنچه زمین 
ما به آن احتیــاج دارد، 
تعدیــل و کاهش میزان 
زباله هــا و جلوگیری از 
گرمایش زمین است. در 
زمان خانه تکانی می توانید 
فقط فکر خودتان باشید 
و هرچه کــه می خواهید 
از جلوي چشــم تان دور 
کنید و بیــرون بریزید 
را در کیســه های زباله 
بیندازید و از خانه خارج 
کنید. با این کارتان تنها 
خانه  خودتــان را تمیز 
کرده ایــد و حواس تان 
نیســت تا چه میزان در 
آلوده کردن محیط زیست 
نقش داشــته اید. اما اگر 
می خواهید شــهروندی 
مسئول باشــید و شهر 
و محیط زیســت تان را 
همچون خانه تان بدانید، 
باید کمی حوصله به خرج 
دهید. مطمئن باشــید 
خودتــان از نتیجه کار 
راضی خواهید بود. به گفته 
متخصصان درصد بالایی 
از زباله هایــی که تولید 
می کنیــد بازیافت  پذیر 
هســتند امــا به دلیل 
تفکیک نشدن از مبدا، 
بخش قابــل توجهی از 
زباله ها آلوده می شود که 
این آلودگی نه تنها وارد 
محیط زیســت می شود، 
بلکه گزینه بازیافت را نیز 
حذف می کنــد. حال که 
چنین تجربــه ای در امر 
تفکیک زباله پیدا کردید، 
پیشنهاد می کنیم این کار 
را در سال جدید به صورت 

مستمر انجام دهید.

کاربری دیگر دارند

ممکن اســت وسیله ای 
در منزل یا محل کار شما 
کارایی نداشته باشد اما 
بتوان در شــکل دیگری 
از آن اســتفاده کــرد؛ 
برای مثال وسایل چوبی 
شکســته و آسیب دیده 
در منــزل. به جای اینکه 
این وسایل را در خیابان 
رها کنید، آنها را به مراکز 
بازیافت تحویل دهید تا 
از آنها به شکل مناسبی 

استفاده شود.

به شکلی دیگر 
درآورید

روتختــی، رومیــزی، 
روبالشــی، ملحفه و... 
از وســایلی هستند که 
می توان به شکل دیگری 
از آنها استفاده کرد. برای 
مثال تهیه زنبیل خرید، 
کیف خرید نان، دستگیره 
آشــپزخانه، دم کنی و... 
بنابراین با تغییر کاربری 
این پارچه هــا علاوه بر 
ذخیره بودجه خرید این 
اقلام در کارت بانکی تان، 
به جــای دورریختــن 
پارچه ها از آنها استفاده 

بهینه کرده اید.

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

شهید عبدالمهدی کاظمی
وعده شهادتش را آیت الله بهجت داد

سال1363 به دنیا آمد. در خمینی شهر اصفهان. نامش را فرهاد گذاشتند. در دامان پدر و مادری مومن و متدین بزرگ شد و شخصیتش شکل 
گرفت. او بعد از گذران دوران مدرسه ترجیح داد وارد حوزه علمیه شود و ادامه تحصیل دهد. مدارج تحصیلی را یکی پس از دیگری پشت 
سر گذاشت تا اینکه یک اتفاق باعث شد مسیر زندگی اش تغییر کند. یک شب خواب عجیبی دید و چون تعبیرش را نمی دانست نزد آیت الله 
ناصری استاد اخلاقش رفت و خواب را برای او تعریف کرد. آیت الله ناصری پیشنهاد داد به محضر آیت الله بهجت برود و جواب را از ایشان 
بگیرد. شهید کاظمی با آیت الله بهجت دیدار کرد و بعد از بیان خواب فهمید که در آینده به شهادت خواهد رسید. او همانجا نامش را از فرهاد به 
عبدالمهدی تغییر داد و بنا به دلایلی به نیروی سپاه پیوست. شهید کاظمی با ورودش به سپاه به دلیل توانمندی که داشت خیلی زود توانست 
دوره های مختلف نظامی را پشت سر بگذارد و به عنوان فرمانده گروهان پیاده گردان 14معصوم)ع( لشکر نجف اشرف انتخاب شود. بعد هم 
فرمانده گردان امام حسین)ع( سپاه ناحیه خمینی شهر شد. اواخر آذر ماه سال1394 برای دفاع از حریم آل الله)ع( به جبهه مقاومت پیوست 
و در شهر حلب به شهادت رسید. عبدالمهدی همیشه خود را سرباز حضرت آقا می دانست و وقتی به سوریه رفت به خانواده اش سفارش کرد 
اگر شهید شدم و شما با رهبر ملاقات کردید از طرف من به ایشان بگویید: »عبدالمهدی سربازی بیش برای شما نبود و خوشحال است که 

جانش را در راه اسلام فدا کرده است.«. از این شهید، 2 فرزند دختر به نام های فاطمه و ریحانه  زهرا به یادگار مانده است.

یـاد
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محبوبیت حاج قاسم از سبک زندگی اش بود
گفتوگوباسعیدعلامیان،برگزیدهبخشویژه»مستندنگاریدربارهسردارسلیمانی«جایزهجلالآلاحمد

دریچهداستانایرانی

روانشناسی

وداع با یارعلی پورمقدم 

دوستانیارعلیپورمقدم،نویسندهونمایشنامهنویساینبار
نهدرپاتوقهمیشــگیوبهمیزبانیاودر»کافهشوکا«بلکه
در»خانههنرمندان«ونهبرایداســتانخوانی،بلکهبرای
وداعباایننویسندهگردهمآمدند.بهگزارشایسنا،مراسم
تشییعپیکریارعلیپورمقدم،نویسندهفقید،صبحدوشنبه
۱۵اســفندماهباخواندنپیاممحموددولتآبادیتوســط
کیکاووسیاکیدهدرخانههنرمندانایرانآغازشد.پیشاز
آغازرسمیمراسمنیزترانههای»چرارفتی«باصدایهمایون
شجریانو»خداحافظی«باصدایاحســانخواجهامیری

پخششد.
جمعیازچهرههایفرهنگیوهنریچوناردشیرصالحپور،
کامیارعابدی،حسینســناپور،محمودمعتقدی،کامران
بزرگنیا،قبــادآذرآیین،پیمانهوشــمندزاده،محمدرضا
صفدری،محمدولیزاده،محسنفرجی،محسنحکیممعانی

وامیراثباتیازحاضراندراینمراسمبودند.
درمتنیادداشتمحموددولتآبادیآمدهبود:»ناگهانبانگی
برآمدیاررفت.اولانساندچارحیرتمیشود،بعدازآنیاد
همهرفتگاندرذهنزندهمیشــود.درگامدیگرپرســیده
میشود،اینیکیدوستدرکدامعبارتیتعریفتواندشد؟

دربارهیارعلیپورمقدمچنانتعریفیروشناست؛یارعلیاز
آناندکمردمانبودکهزندگیرابادیگرانتقسیممیکرد.
پساوهمیشهزندهوزندگیبخشبود.مناورازندهدرخاطره
میدارمش،اگرچــهبهواقعیارعلیدیگــردرمیانخانواده
ودوستانبهچشــمنمیآیدوبایداینفقدانرابههمسرو
فرزندان،بانوشادی،اسفندیاروارسطوتسلیتبگویمونیز
تســلیتبهبرادرانوهمپیوندان.اگرچهمرگجزدرلفظ
توضیحپذیرنیستاماشایدبتوانبهایزندگیراباآنسنجید.

زندگیبازماندگاننیکوباد.«
یارعلــیپورمقــدم،متولــد۱۳۳۰درمسجدســلیمان،
نمایشــنامهنویسوداســتاننویسبودکهروزجمعه۱۲
اسفندماهازدنیارفت.اونمایشنامهنویسیرابا»آهاسفندیار
مغموم«آغازکردوباهمیناثربرندهجایزهنمایشنامهنویسی
جشنهنرطوسدرسال۱۳۵۶شد.یارعلیپورمقدمصاحب

وکافهچی»کافهشوکا«درمرکزخیابانگاندیبود.

اسب چوبی
رمان»اسبچوبی«نوشتهالهام
فلاحبهتازگیازسویانتشارات
ققنوسمنتشرشدهاست.این
رمــان۳۲8صفحــهایروایت

کسانیاستکهباهمهتقلاهایشانحتییکقدمهمدرمسیر
بهبودزندگیشانپیشنمیروند.رمانچنینشروعمیشود:
»همهچیزخیلیسریعاتفاقافتاد.درستمانندصاعقهناگهانی
غروبیکروزاردیبهشتکهابرهایخاکستریرابشکافدو
چنارخشکیدهایرابهآتشبکشد.محبیراپیشچشمانمن
وکیاشابردند.۲ساعتبعدمامانزنگزدوگریهکرد؛بلندو
شدید.هیچتلاشــینکردمکهآرامشکنم.گفتخوابسگ
دیده.آنهمیکگلهوخودشمیدانســتهبایدمنتظربلایی
باشد.یکجوریگریهمیکردکهانگارمنمردهام،یابابا...در
تمامسالهایعمرمپلیسومأمورودستبندرافقطتویفیلم
وسریالواخباردیدهبودم.درزندگیمحتاطانهوآسهبروآسه
بیایخانهپدریهمچنینبازیهاییجایینداشتند.گفتند

تهران.اماکجایتهران؟...«
انتشاراتققنوساینکتابرابهبهای۱۶۰هزارتومانمنتشر

کردهاست.

هنر انسان شدن
کتاب»هنرانســانشــدن«با
زیرعنــوان»رواندرمانــیاز
دیدگاهیکدرمانگر«نوشــته
»کارلراجرز«رامهینمیلانی

بهفارسیبرگرداندهوبهتازگیازســوینشرنوتجدیدچاپ
شدهاســت.اینکتابنخستینبارســال۱9۵4انتشاریافت.
کارلراجرز،بنیانگذارجنبشروانشناســیانســانگرایانه،
رواندرمانگــریراباخلــقمفهوم»درمــانمخاطبمحور«
متحولساخت.یافتههایجدیددرحوزه»روانداروشناسی«،
بهخصوصدرارتباطبادارویضدافسردگیپروزاک،درمانهایی
مبتنیبردارورابهوجودآوردهاندکههدفخودراتسریعفرایند
بهبودیدرنظرمیگیرند.امااینشیوههایدرمانیهمچنین
باعثشدهاندتارابطهانســانیمیانمراجعهکنندهودرمانگر
بهحاشیهراندهشود.امروزهکهاهمیتوتأثیربرقراریارتباط
انسانیدرنتیجهرونددرمان،دوبارهدرحالبازگشتبهمرکز
توجهاتاست،»درمانمخاطب-محور«دکترراجرزواطلاعات
ارزشمنداودرکتابهنرانسانشدن،بیشازهرزماندیگری
کمککنندهخواهدبود.نشرنواینکتابرابهبهای۲۶۰هزار

تومانمنتشرکردهاست.

ایده اولیه کتاب»حاج قاسمی که من 
می  شناسم« چگونه شــکل گرفت و چطور شد 

نویسندگی این اثر را بر عهده گرفتید؟
حاجقاسمشخصیتیاستکهخیلیازنویسندهها
دوستدارنددربارهاوبنویسندودنبالدستاویزی
میگردند.منهمدرصددبهانهایبودمتااینکهبهمن
سال98یادداشتیازحجتالاسلاموالمسلمینعلی
شیرازیباعنوان»حاجقاسمیکهمنمیشناسم«
درخبرگزاریتسنیممنتشرشــد.اینزمانیبود
کهبهتازگیکتابخاطــراتوروایتزندگیآقای
شیرازیراتمامکردهبودم.بهبهانهانتشاریادداشت
رفتمپیشــشوگفتم:»چراحاجقاســمیکهمن
میشناسمدرحدیکیادداشتباشد؟اینیادداشت
میتواندباخاطراترفاقت4۰سالهشماباحاجقاسم
تبدیلبهکتابشودواصلاعنوانحاجقاسمیکه
منمیشناسمبهدردکتابمیخوردنهیادداشت!«
اوگفت:»باشد،فقطخودتبایدآنراانجامبدهی.«
ازخداخواستههمانجاقراریبرایروزبعدگذاشتم،
مصاحبههاشروعشــدوبالاخرهرســیدبهکتاب

حاجقاسمیکهمنمیشناسم.
 چند ساعت گفت وگو کردید؟

حدود۲۰ساعتکهتامرداد99ادامهپیداکرد.
 با توجه به اینکه حجت الاسلام علی 
شیرازی خود اهل قلم اســت و آثار بسیاری را 
نوشته و منتشر کرده ، برای شما سخت نبود که 

خاطرات یک نویسنده را بنویسید؟
نویسندههابهندرتدستبهکارنوشتناتوبیوگرافی
شــدهاند.اتوبیوگرافیزندگینامهخودنوشتاست
کهدرآننویسندهسرگذشــتوتجربههایتلخو
شیرینخودرابدونواســطهمیگوید.مخاطبان

اینگونهنوشتههاانتظاردارندباخواندنسرگذشت
خودنوشــت،پیبهرازهایزندگینویسندهببرند،
اماچهبسیارناگفتههاییکهدرخودنوشتهاگفته
نمیشــود.خیلیازصاحبنظــرانخاطرهنگاری
خاطراتخودنوشــترابرترازخاطراتشــفاهی
میدانند.بهنظرمندلیلمحکمیبردرســتیاین
ادعاوجودنداردیاحداقلدرهمهخودنوشــتها
صدقنمیکند.چهبساخودسانسوریهایبیموردیا
ماجراهاییکهنویسندهآنهارابیاهمیتمیدانسته
ودیگرناگفتههاییکهمیتوانستبازگوشود،ولی
مکتومماندهاست.همهاینهاییکهگفتمدرخاطرات
شفاهیمیتواندگفتهشودتاخوانندهازدانستنآنها
محرومنشود.اینخاطرهنگارشفاهیاستکهدر
مسیرگفتوگووطرحسؤالازراویمیتواند
بســیاریازناگفتههاراازحافظهراویبیرون
میآورد؛مگررازهــاوناگفتههاییکهراوی
میخواهدآنهارابرایخودمحفوظنگهدارد

کهایندیگرعلاجیندارد.
 اینها شامل 
آقای شــیرازی هم 

می شود؟
تاحدودزیادیبله؛
علاوهبراینهامشکل
دیگرایــنبودکه
ایشــاندرکنار
خاطراتدیگران
بــرایخاطــرات
خــودشاولویتی

قائــلنبــودوآنرا
ضرورینمیدانست.

بههرحالمصاحبههاصورتگرفتوکتابباعنوان
»نبردناتمام«آمادهشد.اینکتابشایدنزدیکیک
سالزودترازکتابحاجقاسمیکهمنمیشناسم

تحویلانتشاراتخطمقدمشدهاست.
 بــه کتاب حــاج قاســمی که من 
می شناســم برگردیــم. در عنــوان فرعی 
کتاب اشاره شــده که این اثر 40سال رفاقت 
حجت الاسلام علی شیرازی با شهید حاج قاسم 
سلیمانی را روایت می کند. برای بیان این رفاقت 
که طبعا نوعی صمیمیت هم در آن نهفته است، 
چه نوع لحن و زبانی را بــرای روایت خاطرات 

انتخاب کردید؟
نهفقطدراینکتاب،بلکهدرنگارش
همهکارهایمهمیشهسعیکردهایم
بهلحنراویوفادارباشم.ایناصل
مهمیدرنگارشخاطراتشفاهی
است.دراینکتابصمیمیتراوی
وشهیدســلیمانیهمدرلحنوهم
درنوعدیالوگهایبینآنها

دیدهمیشود.
 بــا توجه 
خاطرات  انتشار  به 
بسیاری از همرزمان 
و دوســتان شهید 
سلیمانی در سال های 
اخیــر، خاطــرات 
کتاب»حاج قاسمی که 
من می شناسم« چقدر 
بکر و ناگفته محســوب 

می شود؟

سعید علامیان، نویسنده، پژوهشگر و روزنامه نگار پیشکسوت در حوزه 
دفاع مقدس امســال با کتاب»حاج قاسمی که من می شناسم« )روایت 
40سال رفاقت حجت الاسلام علی شیرازی با سردار دل ها، شهیدحاج 
قاسم سلیمانی( در پانزدهمین دوره جایزه ادبی جلال آل احمد خوش 
درخشید. این اثر، برگزیده بخش ویژه »مستندنگاری درباره سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی« جایزه جلال آل احمد شد و یک  بار دیگر ارزش کار 

مســتندنگاری در حوزه ادبیات پایداری را 
یادآوری کرد. علامیــان آثار قابل توجهی 
در کارنامه ادبی خــود دارد که از میان آنها 
می توان به کتاب 3جلدی »بــرای تاریخ 
می گویم« )خاطرات محسن رفیق دوست(، 
»ملاقات در فکه« )زندگینامه شهیدحسن 
باقری )غلامحسین افشردی(، »دارساوین« 

)یادداشت روزانه فتح الله جعفری 59-1352 به همراه توضیحات تکمیلی 
و شرح وقایع(، »روایت زندگی حسن باقری« اشاره کرد. با سعید علامیان 
درباره کتاب تازه او، »حاج قاسمی که من می شناسم« گفت وگو کرده ایم.

دوستانویارانبیشمارشهیدحاجقاسمسلیمانی
هرکدامشناختیازاودارند.اینشناختبراساس
نوعشغلوســمتوهمکاریبااینشهیدبزرگوار
حاصلشدهاست.حجتالاسلامشیرازیدردوران
دفاعمقدسابتــدابهعنوانروحانیگــردانوبعد
تبلیغاتلشکرثاراللهدرجنگحضورداشتهاست.
اگرچهگاهیبهمقتضیاتشرایطعملیات،اسلحههم
بهدستگرفتهیادستیدرکارتدارکاتوپشتیبانی
داشتهاســت،اماعمدهفعالیتایشاندرکنارحاج
قاســمفعالیتفرهنگیوتبلیغیبودهاست؛حتی
درسال۱۳9۰کهمســئولیتنمایندگیولیفقیه
درسپاهقدسرابرعهدهمیگیرد،مسائلوتعامل
مربوطبهخانوادهشــهدایمدافعحرمبهخواست
سردارسلیمانیبهایشانمحولمیشود؛آنهمدر
زمانیکههنوزحضــورنیروهایایرانیوغیرایرانی
درســوریهوعراقچندانفاشنشدهوبزرگداشت
ومراسمشهدایمدافعحرممحدودیتهایخاص
خودشراداشت.همهاینهاروایتهایناگفتهایرا
دربرمیگیردکهفقطآقایشــیرازیمیتوانست

آنهاراروایتکند.
 کتاب های زیادی درباره شهیدسلیمانی 
نوشته شده و باز هم نوشــته خواهد شد که شما 
هم در این خصوص نوشــته اید. فکر می کنید راز 
محبوبیت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در 
جامعه به چه عواملی برمی گردد که این گونه از هر 

اثری درباره ایشان استقبال می شود؟
پاسخبهاینسؤالدرخاطراتآقایشیرازینهفته
اســتکهاگربخواهیمدریکجملهآنراخلاصه
کنیمنیتپاک،ولایتمداری،روحیهانقلابی،عشق
بهمردموسبکزندگیحاجقاسمبهاومحبوبیت
وعزتدادهاست.درموردسبکزندگیحاجقاسم
همینبسکــهوقتیمقاممعظــمرهبریپساز
حادثهشهادتبهخانهحاجقاســمتشریفبردند
جملهایبهخانمشفرمودند.عینجملهایناست:
»حاجقاسمخوبزندگیکرد.شماهمبااوخوب
زندگیکردید.شماهمصبرکردید،همراهیکردید،
مشــکلاتراتحملکردید؛خودشما،فرزندانتان،
پسرها،دخترها،مشــکلاتراتحملکردید؛اینها
همهاشپیشخدایمتعالاجردارد.«ببینیدهمین
یکجملهبهاندازهیککتابحرفدارد.منفصلی
ازکتابراباعنوان»زندگیخوب«بههمینموضوع

اختصاصدادم.

علی الله سلیمیگفتوگو
روزنامهنگار
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زهرا بلندی   در میدان توپخانه تهران، در ضلع مقابل بانک شــاهی 
عمارت موقوفه احمدخان لیستر قرار داشت. اما او با این روزنامه نگار 

نام عجیب  و غریب که بود و آن عمارت مشهور چه شد؟احمد میرسپاسی معروف 
به »احمدلیستر«، شخصی است که داستان جالبی درباره اش نقل می شود؛ او ابتدا 
راننده وثوق الدوله، نخست وزیر ایران و از دولتمردان تأثیرگذار اواخر دوره قاجار و 
برادر احمد قوام )قوام السلطنه( بود. بعدها راننده احمدشاه قاجار و سپس راننده 
رضا خان شد. احمد میرسپاسی به خاطر هوشی که داشــت به راحتی توانست با 
اروپاییــان رابطه برقرار کند. بازرگانی را به ســرعت آموخــت و از کارخانه ای در 
انگلستان که متعلق به اشتون لیستر بود نمایندگی گرفت. اشتون لیستر در زمینه 
ماشین آلات کشاورزی فعالیت می کرد. احمد لیستر بعد از کسب مجوز نمایندگی 

ماشــین آلات، کارخانه ای به نام اشتون لیستر تأســیس  کرد و به همین دلیل به 
احمدلیستر معروف شد. حوزه واردات و وارد شدن به جرگه بازرگانان برای او بسیار 
موفقیت آمیز بود و ثروت زیادی را برایش به همراه  آورد. احمد لیستر وقتی باجناق 
پهلوی اول شد، دیگر آوازه شهرت را بر خود تمام کرد، اما شهرتش و باقی ماندن 
نامش فقط به دلیل ثروت و نسبتش با پهلوی اول نبود. دلیل اصلی ماندگار شدن 
اســم او در تاریخ، ماجرای قتل پسر بزرگش، فرخشــاد، به دست پسر کوچکش، 
فرامرز، بود که تا مدت ها در روزنامه ها و مجلات چاپ می شد. بعد از اعتراف فرامرز 
احمدلیســتر دارایی های اش را وقف کرد تا ثروتش به پســر قاتلش نرســد.این 
ساختمان درست ابتدای خیابان امام خمینی)ره( و روبه روی بانک سپه فعلی بود 

که هنگام ساخت ایستگاه متروی امام خمینی)ره( تخریب شد.
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موقوفه باجناق پهلوی اول

یکی از غمبارترین وقایع مشروطه در این عمارت رقم خورد
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ستارخان و یارانش 
در باغ اتابک 

پریسا نوری    در دوره قاجار در یکی از مناطق اعیان نشین آن روزگار، یعنی خیابان قوام السلطنه، عمارتی به دستور اتابک، 
صدراعظم ناصرالدین شاه، ساخته شد. این ساختمان محل زندگی اتابک و رفت وآمدهای سیاسیون آن دوران روزنامه نگار 

بود. پس از مرگ اتابک، وارثان عمارت و باغ را به ارباب جمشید، از تجار معروف زرتشتی، فروختند. این عمارت که در خیابان 30تیر قرار 
دارد توسط میرزا مهدی خان شقاقی، نخستین مهندس معمار ایران ساخته شد. مالک جدید عمارت اتابک که مشروطه خواه بود، 2سردار 
بزرگ مشروطه یعنی ستارخان و باقرخان را هنگام ورودشان به تهران در عمارت خود جای داد. به دنبال سکونت این دو مشروطه خواه 
مشهور در عمارت، واقعه ای که آن را به عنوان واقعه باغ اتابک می شناسیم، حدود 13 ماه پس از فتح تهران در این عمارت به وقوع پیوست. 
ماجرا به این شرح بود که چند روز پس از اسکان این دو سردار، مجلس طرحی را تصویب کرد که به موجب آن تمامی مجاهدان و مبارزان 
غیرنظامی، ازجمله ستارخان و افرادش، موظفند سلاح های خود را تحویل دولت دهند. اما یاران ستارخان زیربار این موضوع نرفتند و 
حاضر نشدند خود را خلع سلاح کنند. به تدریج مجاهدان دیگری که با این طرح مخالف بودند به ستارخان و یارانش پیوستند و در عمارت 
اتابک تجمع کردند. این موضوع موجب هراس دولت مرکزی شد و زمینه شکل گیری یکی از غمبارترین رویدادهای تاریخ مشروطه را 
رقم زد. ماجرا از این قرار بود که در نخستین روز شعبان 132۸ قمری قوای دولتی که درمجموع 300نفر می شدند، باغ اتابک را محاصره 
کردند و پس از چندبار فرستادن پیغام، به باغ حمله کردند. در این نبرد نابرابر که ۴ساعت طول کشید، 300نفر از یاران ستارخان به دست 
قوای دولتی کشته شدند. سردار راه پشت بام را در پیش گرفت، اما در مسیر پله ها در یکی از راهروهای عمارت، تیری به پایش خورد و 

مجروح شد. نظامی ها او را دستگیر و یارانش را خلع سلاح کردند. اکنون این ساختمان در اختیار سفارت روسیه است.

رضا نیکنام ساختمان باشکوه و بســیار زیبای  کاخ دادگستری، 
واقع در خیابان  خیام توســط معماری چیره دست و روزنامه نگار 

طراحی زبردســت به نام »گابریل گورکیان« ساخته شد. این معمار سرشناس 
ارمنی توانست به بهترین شکل ممکن کاخ دادگستری را بسازد. این اثر تاریخی 
با شماره ثبت۱۴۶۱۴ در ۱۶اسفند سال۱۳۸۴ در فهرست آثار ملی ایران قرار 
گرفت. گابریل گورکیان که نامش بین شــخصیت های جهانی معماری مدرن 
مطرح است، در ساخت ســاختمان دادگســتری و در کلیت بنا از جناح های 
ساختمانی مدرن و متقارن و نئوکلاسیک که چند حیاط دارد، استفاده کرده و 
در تقسیم بندی بنا به ۳بخش و جناح مرکزی تأکید زیادی شده است. روی نمای 
ساختمان نقوشــی برجسته به سبک نو هخامنشــی دیده می شود که به دلیل 

کشفیات تازه باستان شناسی در تخت جمشید و شوش و همچنین علاقه مندی 
او به تاریخ این سرزمین بوده است.

در نمای اصلی ۴ستون بزرگ اصلی و در 2جناح ۴ستون باریک وجود دارد. در 
سردر اصلی بنا، آرم شیر و خورشــید بوده که در سال۱۳۵٧، این آرم برداشته 
شده و آرم جمهوری اسلامی ایران نصب شده که این عمل نیز به خوبی انجام 
شده است. در دو طرف ساختمان ورودی، 2صفحه حجاری شده وجود دارد که 
تصویری است از قضات در حالت های نشسته و ایستاده که بعضی قلم و بعضی 
دیگر کتابی بزرگ در دســت دارند و همگی نگاهی خاص به نقطه ای دارند که 
نشان دهنده افق های دور است. برای تماشای این  بنای تاریخی باید به محدوده 

مرکزی  تهران، خیابان پامنار، خیابان شوش و خیابان خیام بروید. 

شاهکار گورکیان در کاخ دادگستری
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بهترینقصههایتاریخیتهرانجایزهمیگیرند

صفحه »روایت تهران« که پیش روی شماســت، به انعکاس روایت های خواندنی تاریخ تهران قدیم و سرگذشت شخصیت ها و نامداران، خیابان ها و گذرها، 

واقعه های تاثیرگذار و تاریخ شفاهی طهران تعلق دارد؛ با عکس های بازمانده از خاطرات تهران دیروز و قصه ها و ماجراهای پس پشت این عکس ها. شما هم 

می توانید در انتشار این صفحه که متعلق به خود شما و شهرشماست ما را همراهی کنید. »همشهری« بهترین عکس ها و قصه هایی را که برای ما ارسال می کنید 

با نام خودتان منتشر و به شما »همشهریان همراه« هدیه ای تقدیم می کند.

 نشانی  و شماره تماس ما: mahaleh@hamshahri.org  و ۴۶۴- 23023۴۵۵

نصیبه سجادی  2۵شــهریور۱۳2۰ یادآور چند اتفاق تاریخی اســت؛ 
روس ها به ایران آمدند، رضاشــاه برای همیشه از ایران روزنامه نگار 

رفت، پسرش را به جای او نشاندند تا روی دیگری از یک حاکم مستبد را برای 
۳٧سال در ایران به نمایش بگذارد و در کنار همه این وقایع، همین تاریخ برای 

مدتی به عنوان نام یکی از میدان های پایتخت انتخاب شد.
تاریخ برای ما روایت می کند که حدود نیمه دوم دهه۴۰ شمســی، بعد از اینکه 
شاه دست نشــانده تاج گذاری می کند و بر تخت ســلطنت می نشیند، یکی از 
ورودی های مهم تهران آن زمان را به میدان تبدیل می کنند و نام  2۵شهریور را 
بر آن می گذارند. میدان هفت  تیر امروزی که یکی از میدان های مهم و مرکزی 
شهر تهران است، همان میدانی است که روزگاری 2۵شهریور نام داشت. در اوایل 

دهه۵۰ شمسی و در خلال ساخت بزرگراه مدرس امروزی که آن زمان جاده سوم 
پایتخت خوانده می شد، این نقطه از پایتخت به یکی از مسیرهای ارتباطی تهران 
تبدیل می شود. در آن روزگار بسیاری از مردم از شمیرانات برای کار در تهران 
به اینجا می آمدند و خودروهایشان را همین جا پارک می کردند. بر این اساس، 
دولت وقت برنامه هایی برای ایجاد یک پارکینگ را در میدان 2۵شهریور آغاز 
می کند و بیش از ۵۰مغازه و محل کسب را در این حوالی می خرد و می کوبد تا 
پارکینگی با ظرفیت هزار خودرو بسازد. با پیروزی انقلاب اسلامی ایران اما نام 
میدان 2۵شهریور تهران ابتدا به رضایی ها تغییر می کند که یادآور ۴عضو یک 
خانواده بود که در رژیم شاه کشته شــده بودند. بعد از حادثه هفتم  تیر۱۳۶۰ و 

شهادت ٧2نفر از دولتمردان، نام میدان به هفتم  تیر تغییر کرد.

میدانی به نام چند واقعه تاریخی
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۱۴ اسفند سال ۱۳۶۶؛ زمانی که مردم خودشان را برای  مریم باقرپور
نوروز آماده می کردنــد و همزمان تهــران زیر بارش روزنامه نگار 

موشک های عراقی قرار داشت، ناگهان صدای انفجاری در منطقه وحیدیه شنیده 
شد. مردم و امدادگران به سرعت خودشــان را به وحیدیه رساندند. علی کازرونی 
یکی از امدادگران آن روزها درباره انفجار موشک در وحیدیه تعریف کرده: »بر اثر 
اصابت موشک های عراقی تعدادی از واحدهای مسکونی تخریب شده و ابری از دود 
و غبار محل حادثه را فرا گرفته بود. خیلی زود کار جســت و جو را شروع کردیم.« 
روایت های این حادثه تلخ و شیرین اســت چون  امید به زنده ماندن افراد زیر آوار 
خیلی کم بود اما هنگام جست وجو آقای هولاکویی یکی دیگر از امدادگران جوان 
صدایی شــنید، برای همین با احتیاط بیشــتری آوارها را برمی داشت. ناگهان با 

پسربچه ۱۱ساله ای روبه رو شد که بر اثر شدت موج انفجار میان آسمان و زمین گیر 
کرده و مثل یک عکس و شبیه یک تابلوی نقاشــی به دیوار چسبیده بود. حدود 
یک ساعت ونیم طول کشید تا بچه که بعدها مشخص شد نامش مهدی است از میان 
آوار بیرون آورده شود. البته به غیر از مهدی، پدربزرگ، خواهر و دایی اش هم آنجا 
بودند که با راهنمایی هایش آنها هم نجات یافتند. بخش تلخ ماجرای موشکباران 
وحیدیه در چند خانه آن طرف تر از پســربچه رخ داد. چون در یکی از این خانه ها 
مراسم عروسی برپا بود و همین مسئله باعث شد تعداد شهدا و مجروحان این حمله 
موشکی بیشتر شود. براساس آمارها در اثر اصابت این موشک با محدوده مسکونی 
وحیدیه، ۳٧نفر از اهالی شــهید و ۱۱۴نفر زخمی شــدند. این عکس از آن روز 

وحیدیه ثبت شده است.

  نجات معجزه آسا از زیر آوار
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رئیس ســازمان فناوری اطلاعات در 
جلســه بررســی آیین نامه حمایت از 
کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتال 
از همــکاری بانک مرکــزی به منظور 
ارائــه خدمــات پرداخــت بانکی به 
کســب وکارهای اینترنتــی داخلی به 
 شکل فراهم کردن »پرداخت مبتنی بر

ریال دیجیتال« خبر داد. 
به عبارت دیگــر در آینده نزدیک یک 
مدیای جدید بــرای انتقال ریال ایجاد 
می شــود که مبتنی بر بلاکچین است. 
با این حال، ریال دیجیتــال با وجود 
اعلام اجرایی شــدن آن از 18بهمن ماه 
گذشته هنوز در دســترس عموم قرار 
نگرفته اســت. اقدامات اولیه پروژه 
ریال دیجیتال از ســال ۹۷ بیشــتر با 
جنبه اقدامات فنی آغاز شد و مراحل 
مختلفی را پشت سر گذاشت؛ به طوری 
که 3بانک ملی، ملت و تجارت به عنوان 
بانک هایــی درنظر گرفته شــدند که 
مرحله پیش آزمایشــی را طی کنند. 
پس از آن هم اعلام شد که ۹بانک دیگر 
برای افزودن ریال دیجیتال به کیف پول 
بانک خود به بانک مرکزی درخواست 
داده اند. همچنین درحالی که بســته 
حمایتی از کســب وکارهای اینترنتی 
داخلی از چند ماه پیش به وسیله وزارت 
ارتباطات رونمایی شد، اعلام استفاده 
این کســب وکارها از ریال دیجیتال 
می تواند مسیر پرداخت های آسان تر 

و امن تر را هموار کند.

ریال دیجیتال در خدمت کسب وکارهای اینترنتی
درحالی که پروژه رمزریال از سال 97 آغاز شده، اکنون خبرها حاکی از به کارگیری آن در کسب وکارهای داخلی دیجیتال است

عمادالدین قاسمی پناهرمزارز
روزنامه نگار

تشخیص سرطان با هوش مصنوعی
هوش مصنوعی در علم پزشکی پیشرفت بزرگی داشته است. 
به گزارش نیویورک تایمز، محققان به این نتیجه رسیده اند که 
این فناوری در تشخیص سرطان سینه بهتر از روش های سنتی 
عمل می کند. طبق گزارش ها، یک پزشــک با استفاده از یک 
نرم افزار مبتنی بر هوش مصنوعی علائم سرطان سینه را در یک 
بیمار پیدا کرده است درحالی که رادیولوژیست ها با اشعه ایکس 

نتوانسته بودند این علائم را کشف کنند.
این یک دســتاورد بزرگ اســت چراکه حالا مردم می توانند 
با این روش زودتــر به علائم برســند و درمــان را آغاز کنند. 
روش های سنتی تشخیص سرطان سینه گاهی اوقات قادر به 
آشکار کردن علائم نیست. دکتر اوا آمبروزی، پزشک شاغل در 
بیمارستانی در مجارســتان، در اسکن انجام شده توسط هوش 
مصنوعی، دایره های قرمز رنگی را مشاهده کرد که نشانه هایی 
از سرطان بالقوه را نشــان داد. فعلا هوش مصنوعی فقط قادر 
به تشــخیص موفقیت آمیز علائم در غربالگری سرطان سینه 
بوده اســت، اما انتظار می رود این فناوری برای ارائه نتایج بهتر 
از نظر سلامت عمومی، پیشــرفت کند. مجارســتان به دلیل 
داشتن یک برنامه قوی غربالگری سرطان سینه معروف است. 
این کشــور همچنین یکی از بزرگ ترین مراکز آزمایش برای 
بررســی فناوری روی بیماران واقعی اســت. هر سال، حداقل 
5بیمارستان و کلینیک بیش از 35هزار غربالگری را با استفاده 
از هوش مصنوعــی انجــام می دهند و این کار از ســال2021 
آغاز شــده اســت. با پیشــرفت تدریجی در هوش مصنوعی، 
سیستم های هوش مصنوعی اکنون می توانند علائم سرطانی 
را که رادیولوژیست ممکن است از دست داده باشد، شناسایی 
کند. بیمارستان های آمریکا، بریتانیا و اتحادیه اروپا نیز در حال 
آزمایش و ارائه داده هایی برای کمک به بهبود سیســتم های 
هوش مصنوعی هستند. پزشــکان متخصص معتقدند اینکه 
چگونه سیســتم های هوش مصنوعی می تواننــد به طور مؤثر 
علائم سرطان را حتی در سخت ترین موارد کشف کنند، بسیار 
تکان دهنده اســت. با این اتفاق، این تصور پیش آمده است که 
آیا در آینده پزشــکان با هوش مصنوعی جایگزین خواهند 
شــد؟ چندین متخصص و پزشک هوش مصنوعی ادعا 
می کنند که از این فنــاوری برای تکمیل مراقبت های 
پزشکی استفاده می شود. همچنین از هوش مصنوعی 
می توان برای بررسی مجدد نتایج سرطان استفاده کرد. 
پیتر کسکمتی، دانشمند کامپیوتر و یکی از بنیانگذاران 
شرکتی که برنامه های هوش مصنوعی را برای کمک به 
پزشکان توسعه می دهد، گفت: یک پزشک با همراهی 
هوش مصنوعی باید جایگزین یک پزشک تنها شود، 
بنابراین هوش مصنوعی به تنهایی جایگزین پزشک 

نمی شود.

سازمان غذا و دارو تراشه مغزی 
ماسک را رد کرد

ســازمان غذا و داروی آمریکا درخواســت ایلان ماسک برای 
آزمایش بالینی کاشت تراشه مغزی ساخت شرکت نورالینک در 
مغز انسان  را رد کرد. به گزارش دیلی  میل، پیش از این شرکت 
نورالینک به مالکیت ایلان ماسک این آزمایش را روی میمون ها 
انجام داده بود و اعلام کرده بود به زودی تراشه مغزی این شرکت 
را روی انسان  ها آزمایش می کند. اما به گفته کارمندان شرکت 
نورالینک، ده ها موضوع وجود دارد که باید قبل از انجام آزمایش 
انسانی به آنها رســیدگی کنند. موارد ذکرشده توسط سازمان 
غذا و داروی آمریکا شــامل وجود باتری لیتیومی در دستگاه، 
امکان مهاجرت سیم  های ریز ایمپلنت به ســایر نواحی مغز و 
طرح سؤال هایی در مورد نحوه قرار دادن دستگاه بدون آسیب 
رساندن به بافت مغز و برداشتن آن است. ایلان ماسک اوایل سال 
گذشته درخواست خود را برای شروع آزمایش  های بالینی ارائه 
کرد، اما کارکنان شــرکت نورالینک تأکید کردند که وی هنوز 
همه مشکلات را حل نکرده اســت. با وجود این، این میلیاردر 
اعلام کرده بود که آزمایش های انسانی ۶ ماه دیگر آغاز می شود. 
تعدادی از کارکنان شــرکت نورالینک نسبت به اینکه شرکت 

بتواند به سرعت این مشکلات را حل کند، تردید دارند.

توســعه  مدیــر  بغــدادی،  مصطفــی 
و  نــوآوری  صنــدوق  اکوسیســتم 
بــــــــا تاکنــون  گــــــفت:   شکــــــوفایی 

طــرح   ۹۳ از  دهنــده  شــتاب   ۲۷
استارت آپی به میزان ۹۱ میلیارد تومان 
در قالب هــم ســرمایه گذاری، حمایت 
کرده ایــم. این صنــدوق براســاس ماده 
۵ قانون حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان تشــکیل شــده و قصــد کمک به 
تجاری ســازی  اختراعــات و محصــولات 

دانش بنیان را دارد. 

93
طرح

 تلســکوپ فضایــی رومــن آســمان 
را هــزار برابــر ســریع تر از هابــل کاوش 
می کنــد و قرار اســت در ســال ۲۰۲۷ به 
فضا پرتــاب شــود. اما ناســا تلســکوپ 
فضایی دیگری در دست ساخت دارد. 
تلسکوپ فضایی نانسی گریس رومن 
که قرار است در سال ۲۰۲۷ پرتاب شود 
و در زبان عامیانه با نام رومن شــناخته 
می شود، به مناطق وسیعی از فضا نگاه 

خواهد کرد. 
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   ریال دیجیتال به چه درد می خورد؟
درحالی که تاکنون تعدادی از کشورها رمزارز ملی یا رمزارز 
بانک مرکزی)CBDC( خود را اجرایی کرده اند، این امکان 
توانســته مزایایی هم برای دولت ها و هم بــرای مردم در 
پی داشته باشــد. یکی از مواردی که باعث بروز فساد در 
پروژه ها می شــود، این است که فرد یا ســازمانی اقدام به 
دریافت تســهیلات برای اجرای یک پروژه خاص می کند. 
اما بارها مشاهده شده که وام دریافتی در محل دیگری غیر 
از موضوع وام هزینه شده است. با این حال، با اجرایی شدن 

ریال دیجیتال، امکان چنین سوءاســتفاده ای از ســوی 
دریافت کنندگان وام تقریبا محال اســت. ریال دیجیتال 
امکان رهگیری دارد، بنابراین می توان تســهیلات بانکی 
را که از طریق ریال دیجیتال اعطا شــده، رهگیری کرد تا 
در محل مورد نظر هزینه شود.  یکی دیگر از امکانات پول 
دیجیتال تسویه حساب آنی است. درصورتی که این پروژه 
وارد فاز اجرایی شود، دیگر نیاز به تسویه بین بانکی نیست، 

چراکه بلافاصله تسویه حساب صورت می گیرد.

   رمز ریال چه ویژگی هایی دارد؟
مهم ترین موضوع در حوزه رمزریال این اســت کــه به هیچ عنوان 
 ماهیتی مانند رمزارزهای مشــهور مثل بیت کوین یا اتریوم ندارد.

در واقع، رمز ریال فقط یک ابزار پرداخت یا انتقال پول است.
یکی دیگر از ویژگی های رمزریال تفاوت در سقف دریافت رمزریال 
براساس کیف پول تجاری یا غیرتجاری است. به عبارت دیگر، کیف 
پول های تجاری می توانند بیــش از غیرتجاری ها رمزریال دریافت 

کنند. یکی از نگرانی های مردم این است که اگر فلان بانک ورشکسته 
شود یا به هر علتی تعطیل شود، تکلیف سرمایه های آنها چه می شود. 
با رمزریال این نگرانی برطرف می شــود و امکان دسترسی به پول، 
درصورت ورشکستگی بانک فراهم است. نکته بعدی این است که با 
این فناوری، بستری امن برای انتقال فراهم می شود و درصورت نفوذ 
به گوشی افراد و جابه جایی پول بدون اطلاع، امکان ردیابی پول وجود 

دارد. همچنین با رمزریال امکان برنامه پذیر شــدن 
پول فراهم می شود. به عبارت دیگر، با تعیین ضابطه 
هنگام بستن قرارداد و انتقال پول، می توان میزان 
جریمه فسخ قرارداد را تعیین کرد تا درصورت وقوع 

آن، مبلغ جریمه به طور خودکار از حساب طرف مقابل 
برداشت شود.

   پیاده سازی  در 3 بانک
محمد خوانســاری، معــاون وزیر 
ارتباطات و رئیس سازمان فناوری 
اطلاعــات در جلســه بررســی 
آیین نامه حمایت از کسب وکارهای 
اقتصاد دیجیتال طی گزارشی ابعاد 
آیین نامه حمایت از کسب وکارهای 

اقتصاد دیجیتال را توضیح داد.
خوانساری با اشــاره به شناسایی 
سکوها و ســطح بندی آنها در این 
آیین نامه، گفت: درباره این موضوع 
بانک مرکزی با همــکاری وزارت 
امور اقتصــادی و دارایی از طریق 
شــرکت های ارائه دهنده خدمات 
پرداخت بانک هــا، خدماتی نظیر 
پرداخت مستقیم، حساب امانی و 
کیف پول الکترونیک را در اختیار 
سکوها قرار خواهد داد. او بر موضوع 
فراهم کردن امکان پرداخت مبتنی 
بر ریال دیجیتال تأکید کرد و ادامه 
داد: در این بخش نسخه آزمایشی 
آماده شــده و در حــال گذراندن 
مراحل تست برای نسخه عملیاتی 
اســت. خوانســاری همچنین به 
انجام مرحله آزمایشی این پروژه از 
سوی 3بانک)ملی، ملت و تجارت( 
اشاره و عنوان کرد که این بانک ها 
به صورت پایلوت، ریال دیجیتال را 
در اپلیکیشن های خود پیاده سازی  
کرده انــد. این در حالی اســت که 

در این جلســه صحبتی درباره 
زمان اجرایی شــدن این پروژه 
چندین ســاله نشــد و مــردم 
همچنان برای استفاده از ریال 

دیجیتال انتظار می کشند.
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مدارسی برای دختران ایران
بزرگ ترین مجتمع آموزش��ی بنیاد برکت، ستاد 
اجرایی فرم��ان حضرت امام)ره( ب��رای دختران 
ایران س��اخته شده اس��ت. بنیاد برکت به عنوان 
نهادی خدمتگزار، براس��اس منویات رهبر معظم 
انقلاب و سیاست های ابلاغی از سوی ستاد اجرایی 
فرمان امام و به منظور توسعه فضاهای آموزشی و 
توزیع عادلانه امکانات تحصیلی در مناطق محروم 
و کم برخوردار سراسر کش��ور، اقدام به راه اندازی 
نهضت مدرسه سازی در این مناطق کرده و ساخت 
مدرسه یکی از بنیادی ترین و ماندگارترین اقدامات 
این بنیاد اس��ت.  بنیاد برکت، مجتمع آموزشی 
حیات طیبه برکت س��ردار ش��هید حاج قاس��م 
سلیمانی را به عنوان دوهزارمین مدرسه برکت و 
بزرگ ترین مدرسه ساخته شده تا به امروز توسط 
این بنیاد، برای دختران ایران در روستای سنگریزه 
ساری به بهره برداری رس��انده است. این مجتمع 
آموزش��ی دخترانه با ۲۴ کلاس درس و ظرفیت 
پذیرش ۷۰۰ دانش آموز در زیربنایی به مساحت 
۱۰ هزار مترمربع ساخته ش��ده و دارای امکاناتی 
همچون آمفی تئاتر، کتابخانه، س��الن ورزش��ی، 
زمین چمن مصنوعی، آزمایشگاه، محوطه بازی 
و... است. این مجتمع آموزشی امکان تحصیل برای 
دانش آموزان دختر مازندرانی را از مقطع تحصیلی 
ابتدایی تا متوس��طه فراهم آورده است. با افتتاح 
مجتمع آموزشی حیات طیبه برکت سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی، دو هزارمین مدرسه برکت در 
مناطق محروم و روس��تایی کشور به بهره برداری 
رسید و تقدیم دانش آموزان این مناطق شد. بخش 
قابل توجهی از مدارس ساخته شده توسط بنیاد 
برکت برای دانش آموزان دختر ساخته شده است. 
با افتتاح مجتمع آموزش��ی حی��ات طیبه برکت 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، تعداد مدارس 
به بهره برداری رسیده بنیاد برکت در سراسر کشور 
به ۲ هزار مدرسه با ۱۰ هزار و ۲۰۰ کلاس درس 
رسیده است. در حال حاضر ۲۵۰ هزار دانش آموز 
در مدارس برکت مشغول به تحصیل هستند. بنیاد 
برکت همچنین س��اخت ۷۰۰مدرسه دیگر را در 
مناطق محروم و روستایی کشور در دستور کار دارد.

اجرای طرح غربالگری 
اسکلتی و حرکتی کودکان

مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد از اجرای قریب الوقوع 
طرح غربالگری اس��کلتی و حرکت��ی کودکان و 
نوجوانان خبر داد و گفت: این طرح، ویژه کودکان 
و نوجوانان ۷تا۱۷ساله س��اکن محلات محروم و 
حاشیه شهرهای کش��ور خواهد بود. حمیدرضا 
علیان زادگان ادامه داد: طرح غربالگری اس��کلتی 
و حرکتی کودکان و نوجوان��ان مناطق محروم و 
کم برخوردار کشور با مش��ارکت بنیاد ۱۵ خرداد، 
وزارت آموزش و پ��رورش و فدراس��یون ورزش 
دانش آموزی عملیاتی می شود. او تأکید کرد: هدف 
از اجرای این طرح، رصد و شناس��ایی کودکان و 
نوجوانان دارای مشکلات حاد و خطرناک اسکلتی، 
حرکتی و عضلانی و اطلاع رسانی به والدین و قرار 
دادن آنها در فرایند چرخه درمان است. مدیرعامل 
بنیاد ۱۵ خرداد درباره علل پیدایش مش��کلات 
اسکلتی و حرکتی خاطرنشان کرد: تغییر سبک 
زندگی ک��ودکان و نوجوانان در س��ال های اخیر 
و عدم فعالی��ت و تحرک کاف��ی موجب پیدایش 
چنین مشکلاتی ش��ده که راه حل پیشگیری از 
آن، غربالگری و اقدام به موقع است. علیان زادگان 
افزود: تغذیه نامناسب نیز یکی از آسیب هایی است 
که س��لامت کودکان، نوجوانان و دانش آموزان را 
تهدید می کند و مهارت های فردی و توان حرکتی 
آنها را به خطر می اندازد. او در تشریح جزئیات طرح 
غربالگری اسکلتی و حرکتی کودکان و نوجوانان 
اظهار کرد: شناسایی محلات محروم، ثبت نام از 
تمامی کودکان و نوجوانان مشمول طرح، استقرار 
تیم های توانبخشی، سنجش وضعیت اسکلتی و 
توده های عضلانی، غربالگری ناهنجاری ها و ارسال 
تجهیزات مورد نیاز به مناطق هدف از مراحل اصلی 

اجرایی شدن این طرح است.

۱۷۵ میلیارد تومان کمک  
مردمی  برای زلزله زدگان

رئیس س��ازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر 
 گفت: کمک های نق��دی مردمی و س��ازمانی 
جذب شده توسط س��ازمان داوطلبان جمعیت 
هلال احم��ر در عملی��ات کمک رس��انی ب��ه 
آسیب دیدگان از زمین لرزه ترکیه تاکنون به بیش 
از ۴ میلیارد و ۵۶۴ میلیون ریال رس��یده است. 
وحیدسلیمی افزود: جمع کل کمک های نقدی و 
غیرنقدی جمع آوری شده برای زلزله زدگان ترکیه 
به بیش از ۱۶۵ میلیارد و ۷۰۶ میلیون ریال رسیده 
است. او با بیان اینکه اقلام غیرنقدی جمع آوری 
شده برای زلزله زدگان س��وریه نیز به بیش از ۲ 
میلیارد و ۸۴۷ میلیون ریال رسیده است، اظهار 
کرد:  جمع کل اقلام نقدی و غیرنقدی هم به مبلغ 

۳۲ میلیارد و ۲۱۹ میلیون ریال رسیده است. 
س��لیمی در بخش دیگ��ری از س��خنان خود 
به مجم��وع کمک ه��ای مردم��ی و خیرین به 
زلزله زدگان خوی اش��اره کرد و گفت: جمع کل 
کمک های نقدی و غیرنقدی تحویل شده به واحد 
داوطلبان جمعیت هلال احمر شعبه خوی شامل 
اقلام اهدایی و مش��ارکت های مردمی، اهدایی 
تشکل های مردم نهاد، کمک های بنگاه های بخش 
خصوصی در قالب مسئولیت اجتماعی شرکتی، به 
بیش از ۱۵۶ میلیارد و ۱۲۱ میلیون تومان رسید.

میز خبر

ایران سومین  کشور پیوند پاراتیروئید
برای نخستین بار در کشور پزشک زن ایرانی موفق به انجام این پیوند شد

برای نخستین بار در ایران انتقال پاراتیروئید از بدن 
یک بیمار به بیماری دیگر با پیوند موفق این غده 
ازسوی نسیم سوداگری، پزشک جوان رقم خورد 
تا ایران سومین پیوند موفق در این حوزه را پس 
از کانادا و آلمان به نام خود ثبت کند. پاراتیروئید 
در قسمت پشتی غده تیروئید قرار دارد و با ترشح 
هورمون پاراتورمون وظیفه اش کنترل کلسیم در 
بدن است. این غده با اثرگذاری روی کلیه، روده و 
استخوان، میزان یون کلسیم در خون را افزایش 
می دهد؛ به گونه ای که در کلیه با افزایش بازجذب 
کلسیم از ادرار، در روده با افزایش جذب کلسیم و 
در استخوان با آزاد کردن کلسیم به خون، کنترل 
سطح کلسیم بدن را انجام می دهد. کج کارکردی 
آن هم منجر به بروز خطرات جدی برای سلامت 
بدن انسان می ش��ود و علائمی ازجمله دل درد، 
پرش عضلات، انقباض عضلانی غیرارادی، تشنج 

و ازکار افتادگی بدن را به همراه دارد.

ارزش درمانی بالا؛  هزینه پایین
این در حالی است که متخصصان مدت هاست 
که از شیوع کمبود کلسیم در بین ایرانیان خبر 
می دهند ک��ه از مهم ترین ع��وارض آن پوکی 
استخوان، شکننده شدن اس��تخوان، تخریب 
زودرس دندان و دردهای استخوانی و مفاصل 
اس��ت و با انجام این عمل، مش��کلات کاهش 
کلس��یم در بیم��اران به دلی��ل آس��یب های 
پاراتیروئید برط��رف خواهد ش��د؛ آن هم در 
شرایطی که سوداگری، فوق تخصص جراحی 
سر و گردن درباره این عمل جراحی به همشهری 
می گوی��د: »این عمل با وج��ود ارزش درمانی 
بس��یار بالا می تواند زندگی بیماران را به حالت 
عادی برگرداند، اما در عین حال هزینه چندانی 

ندارد. نکته قابل توجه دیگر هم این است که با 
انجام آن، هم مشکلات کم کاری و هم پرکاری 
پاراتیروئید قابل درمان خواه��د بود « و حالا با 
توجه به کم هزینه  بودن عمل پیوند پاراتیروئید، 
پوشش بیمه ای آن هم می تواند سطح دسترسی 

تمامی اقشار جامعه را گسترش دهد.

پیوند بدون ارتباط فامیلی
اول در آلمان، بعد در کانادا و حالا هم در ایران، 
جراحی پیون��د پاراتیروئید محقق ش��ده، اما 
به گفته سوداگری، پزشک جوانی که این عمل 
جراحی را برای نخستین بار در کشور انجام داده، 
یک تفاوت عمده در ای��ن جراحی با عمل های 
قبلی وجود دارد؛ نبود رابط��ه خانوادگی بین 
۲بیمار و تنها یک فاکتور مشترک؛ گروه خونی 
یکسان. این فوق تخصص جراحی سر و گردن با 
توضیح بیشتر درباره این جراحی، می گوید: »در 
این عمل جراحی، بخشی از غده پاراتیروئید یک 
بیمار به بدن بیماری دیگر منتقل ش��د و بدن 
بیمار دوم پس از ۵هفته، علائ��م بهبودی را 
نشان داد. البته در موارد قبلی و جراحی های 
مشابه در کش��ورهای دیگر، این انتقال از 
افرادی گرفته می ش��د که ارتباط خونی و 

فامیلی با هم داش��تند؛ مثل خواهر یا برادر، اما 
برای جراحی ای که در ایران انجام ش��د، ۲فرد 
بیمار تنها گروه خونی مش��ابه داش��تند و این 
یک دستاورد منحصربه فرد برای حوزه علمی 

– پزشکی کشورمان است.«

آیا چنین عملی، مخاطره انگیز است؟
او درباره اینکه آیا این پیون��د برای فردی که 
انتقال غ��ده از پاراتیروئید او صورت می گیرد، 

آسیب زا نخواهد بود، عنوان می کند: »برداشتن 
بخش��ی از این غ��ده در انج��ام آزمایش های 
پاتولوژی هم مرسوم است، اما به طور کلی در 
عمل های مربوط به تیروئی��د، زیر یک درصد 
ممکن اس��ت فرد دچار عارضه هیپوپارا شود؛ 
یعنی پاراتیروئید به طور کامل برداش��ته شود 
یا آسیب ببیند. در این ش��رایط اگر فرد دچار 
اختلال دائمی شود، کلسیم به صورت دائم افت 
می کند و این عارضه ت��ا پایان عمر همراهش 
خواهد بود.« به گفته س��وادگری در این افراد 
شرایط نرمال زندگی مختل می شود؛ چراکه باید 
به طور دائم قرص و آمپول کلسیم را در دسترس 
داشته باشند: »از سوی دیگر این کاهش کلسیم 
اگر با نبود دسترسی مناس��ب به درمان و دارو 
همراه ش��ود، باعث کاهش فعالیت های بدنی، 
ایجاد اسپاسم های شدید، تشنج و حتی مرگ 
و خفگی خواهد ش��د، اما با انجام این جراحی 
دریچه جدیدی در حوزه پزش��کی باز شده و 
یکی از نکات مهم آن این است که ما می توانیم 
از بیماران هایپرپارا، یعنی کسانی که پرکاری 
پاراتیروئید دارند هم برای کمک و درمان 
کسانی که به کم کاری پاراتیروئید مبتلا 

هستند، استفاده کنیم.« 

بیمارانمان اعتماد کامل دارند
این پزش��ک درباره اینکه با وجود خطرات این 
جراحی، این بیماران چطور راضی به انجام این 
عمل به عن��وان تجربه اول ش��ده اند، می گوید: 
»بیمارانمان به ما اعتماد کامل دارند و ۲فاکتور 
صداقت و درستی را درباره آنها همیشه در اولویت 
قرار می دهیم. با این بیماران صحبت های زیادی 
انجام شد و رضایت کامل از انجام عمل داشتند. 
بیماری که قرار بود پیوند روی او انجام شود، با 
مشکل دائمی مواجه بود و چاره ای جز پذیرش 
نداشت. درباره بیماری هم که قرار بود بخشی از 
غده پاراتیروئید او را برداریم نکته جالب اینجا بود 
که او مشکلی بابت پرکاری پاراتیروئید نداشت و 
قرار بود به دلیل مشکل دیگری جراحی تیروئید 
انجام دهد. از او درخواست کردیم و رضایت داد. 
هیچ مشکلی هم از بابت این جراحی برای او ایجاد 
نشد. بیمار دوم هم پس از چند هفته اکنون بهبود 
کامل یافته و حتی داروهایی که سال ها استفاده 

می کرده هم قطع شده است.«

دریچه ای تازه در دنیای پزشکی
البته به گفته سوادگری، او بیش از ۲سال است 
که درباره این پیوند مطالعاتش را ش��روع کرده 
و در ابتدا قرار بود این عمل را با انتقال از جسد 
انجام دهد، ام��ا به دلیل ش��یوع کرونا متوقف 
ماند: »من ایمان دارم که ای��ن پیوند در آینده 
راهگشای خوبی برای درمان بیمارانی است که 
دچار کم کاری یا پرکاری پاراتیروئید هستند.  
به علاوه اینکه خود پیون��د و عمل جراحی هم 
با وجود ارزشمندی بالا بسیار ساده، کم هزینه و 
کم خطر است. روزنه بسیار خوبی که با موفقیت 
این پیوند برای بیماران باز شده، می تواند آنها را 

از یک عمر زندگی با داروهای 
تنظیم کننده کلسیم و عوارض 
کاه��ش آن، نج��ات دهد.« 

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

آقای کارگردان از توان يابان، هنرپیشه می سازدبوشهری ها از آب شیرین می گویند 
اهالی بوشهر و جم در گفت وگو با همشهری از کاهش تنش آبی با بهره برداری از 

آب شیرین کن و خط انتقال،خبر دادند
سعید عارفی پور انگیزه آموزش دادن به بچه های توان یاب 

و دارای محدودیت را عشق و علاقه و مایه برکت زندگی توصیف می کند
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کرونا  پیوند را 3سال به تأخیر انداخت
مطالعه و تحقیق درباره امکان پیوند پاراتیروئید ابتدا با امکان پیوند از جسد روی فرد زنده از سوی نسیم سوادگری، متخصص جراحی عمومی و فوق 
تخصص جراحی سروگردن در بیمارستان امام خمینی)ره( تهران آغاز شد، اما به دلیل بروز بحران جهانی کرونا متوقف ماند. بعد از 3سال دوباره 
این پژوهش از سر گرفته و چند هفته پیش با رضایت یک بیمار در بیمارستان مهراد انجام شد. در این عمل یک چهارم از یکی از غدد پاراتیروئید 
این بیمار جدا و در عضله بازوی دست بیمار مبتلا به کم کاری پاراتیروئید پیوند زده شد. پس از 5هفته و با آزمایش های متعدد عملکرد پاراتیروئید 
و سنجش کلسیم بدن بیمار دوم، مشخص شده که او بهبود پیدا کرده و با اعلام موفقیت آمیز بودن نتایج این عمل، مصرف داروهای کلسیم او قطع 
شد؛ این در حالی است که جابه جایی پاراتیروئید در بدن یک فرد برای کاراندازی این غده یا برای کنترل و جلوگیری از پرکاری آن امری مرسوم 
است، اما تاکنون سابقه نداشته پاراتیروئید از فردی به فرد دیگر که صرفا گروه خونی مشابه داشته باشند منتقل شود. برای ثبت این موفقیت 
علمی پزشک جوان ایرانی، سیدمحسن خوش نیت، فوق تخصص بیماری های غدد و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران و محمدرضا 

مهاجری، فوق تخصص غدد و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، سوادگری را همراهی و حمایت کردند.

مکث

اعلام موارد مشکوک مسمومیت ها به 110
تعداد گشت های ویژه و تخصصی ثابت و سیار در اطراف مدارس و خوابگاه های دانشجویی افزایش یافت

انتش��ار بوی نامطبوع و بروز 

پیگیری
علائمی از جمله س��رگیجه، 
سردرد، زجر تنفسی، گرفتگی 
و بی حس��ی عضلات و علائم نورولوژی؛ این 
وضعیت تکراری برخی از م��دارس دخترانه 
شهرهای کش��ور در بیش از ۳ ماه اخیر است. 
ابتدا در قم، بعد بروجرد و تهران و حالا تقریباً 
بیشتر استان ها بروز مسمومیت در مدارس را 
گزارش می کنن��د. دیروز ه��م دانش آموزان 
برخی از مدارس در شهرهای مهران، دهلران، 
هرمزگان، لارس��تان، اقلید، بیضا، مرودشت، 
جهرم، اندیمش��ک، س��لماس، گچس��اران، 
دیواندره، تهران، ش��وش، س��نندج، قوچان، 

آبادان و... با س��ریال دنباله دار مسمومیت ها 
مواجه ش��دند. پیگی��ری دلایل ب��روز این 
مسمومیت ها همچنان ادامه دارد. در وزارت 
کشور، وزارت بهداشت و مجلس کارگروه ها و 
کمیته های بررسی و علت یابی مسمومیت در 
مدارس تشکیل شده و مطالعات در حال انجام 
است، اما همچنان دلیل این مسئله مشخص 

نیست.
وضعیت مدارس به حالت نیمه  تعطیل درآمده 
و پیگیری همشهری از برخی مدارس تهران 
هم حاک��ی از غیبت جمعی��ت قابل توجهی 
از دانش آموزان در کلاس های درس اس��ت. 
البته یوس��ف نوری، وزیر آم��وزش و پرورش 

این غیبت ه��ا را بلامانع اع��لام و تأکید کرد 
که همکارانش نسبت به غیبت دانش آموزان 
همکاری خواهند کرد. با وجود این، سخنگوی 
پلیس فراج��ا از اس��تقرار و افزای��ش تعداد 
گش��ت های ویژه و تخصصی ثابت و سیار در 
اطراف م��دارس و خوابگاه های دانش��جویی 
برای حفاظ��ت و حراس��ت از دانش آموزان و 
دانشجویان در برابر اقدامات اخلالگران امنیت 
عمومی خب��ر داده و گفت��ه: »فرماندهی کل 
انتظامی کش��ور ضمن ابراز تأس��ف از اعلام 
مسموم شدن تعدادی از دانش آموزان دختر، 
به اطلاع می رس��اند؛ بلافاصله پس از دریافت 
گزارش های مربوط به این موضوع، بررس��ی 

تخصصی برای شناسایی و دستگیری عوامل 
آن در دستور کار فوری پلیس قرار گرفته که 
به محض دستیابی به شواهد و مدارک متقن 
به اطلاع ش��هروندان عزیز خواهد رسید. به 
همه هم میهنان به ویژه دخت��ران عزیزمان، 
اطمینان داده که با همکاری دیگر دستگاه های 
کش��ور و به فضل و کرم الهی ب��ا عوامل این 
اقدامات مجرمانه برخورد قاطع شده،  به این 
عمل مذبوحانه، خاتمه بخش��یده و امنیت و 
آرامش روان��ی را به جامعه ب��از می گردانیم. 
دانش آموزان عزیز درصورت مشاهده هرگونه 
موارد مش��کوک، مراتب را از طریق س��امانه 

پلیس ۱۱۰اعلام کنند.«

  پای سَم در میان است
با وجودی که هنوز هیچ مس��تنداتی از دلایل 
بروز مسمومیت ها در مدارس از سوی وزارت 
بهداشت اعلام نشده اما مینو محرز، متخصص 
عفونی به خبرآنلاین گفته  شواهد و قرائن نشان 
می دهد که آنچه بر سر دانش آموزان می آید، 
عامل ویروسی نیست و هرچه هست باید یک 
نوع سم باشد. محرز با بیان اینکه سم می تواند 
این علائمی را ک��ه در دانش آموزان می بینیم 
ایجاد کند، ادامه می دهد: »در حوزه مسمومیت 
نمی توانم نظر بدهم و متخصصان سم شناسی 
و مس��مومیت در این باره توضیحات بیشتری 

خواهند داد«.

خانه دار شدن 
مددجویان بدون خانه 

وحیــد خاوئــی، معاون 
بنیاد مســتضعفان: تمام 
مددجویان بــدون خانه 
کمیته امداد در 1۲۰نقطه 
کشور شامل تمام مناطق 
هــدف محرومیت زدایی 
بنیاد و برخی از نقاط محروم 
دیگر تا پایان ســال1۴۰۲ 
خانه دار می شوند. وظیفه 
شناسایی مددجویان فاقد 
مسکن در این 1۲۰نقطه که 
عمدتا مناطق روستایی و 
شهرهای کوچک با جمعیت 
کمتر از ۲5هزار نفر را شامل 
می شــود، با کمیته امداد 

است.

استخدام ۵هزار پرستار 
ناچیز است

محمد میرزابیگی،رئیس کل 
ســازمان نظام پرستاری:  
سهم 5هزار نفری نیروی 
پرستار از ۲5هزار نیروی 
جدیدی که قرار است در 
سیستم بهداشتی و درمانی 
وزارت بهداشت استخدام 
شوند، بسیار ناچیز است و 
کمبود آنها باعث می شود 
بیماران متضرر شــوند. 
باید بــه ازای هــر تخت 
بیمارســتانی 5.۲پرستار 
در کشور داشته باشیم؛ در 
حالی که این رقم در بسیاری 
بیمارستان های شمال  از 
تهران نیم نفر است و کمبود 
پرســتار در مراکز درمانی 
باعث می شــود تا بیماران 
بستری شده در بخش های 
مراقبت هــای ویــژه و ... 

آسیب ببینند.

دریافت پیش ثبت نام 
از اولیا، مجاز نیست

احمد محمودزاده، رئیس 
ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی: پیش ثبت نام، 
تنها با اخذ شهریه موجود 
ممکن است؛ البته تأکید 
می کنم کــه نباید مدارس 
فعلا برای پیــش ثبت نام 
پولی از خانواده هادریافت 
کنند. هنــوز زمان تعیین 
شهریه نرسیده است و ما 
نیز تصمیمی برای افزایش 
شهریه  نگرفته ایم. انجام 
پیش ثبــت نــام منعی 
ندارد، اما مدیران مدارس 
نمی توانند خودشان شهریه 

را افزایش دهند.

آزادی  ۷هزار زندانی 
جرائم غیرعمد

سیداسدالله جولایی، رئیس 
هیأت امنای ســتاد دیه 
کشور: از ششم فروردین ماه 
تا به نیمه اسفند ماه1۴۰1 
تعــداد 3۲۰زندانی مرد و 
6هزار و555زندانی بدهکار 
مالی زن از بند زندان های 
کشور آزاد شده اند. بدهی 
این افراد رقمــی بالغ بر 
۴۸هــزار و۲57میلیارد 
ریال اســت. منبع اصلی 
ستاد مردمی رسیدگی به 
امور دیه و کمک به زندانیان 
نیازمند، کمک های نقدی 

خیرین است.
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گزارش 2عدد خبر

تاریک و روشن مترورانی
یک روز در کابین اول مترو با سختی های شغل راهبران قطار همراه شدیم

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

مرورآمار متروی تهران به بهانه بیست 
و چهارمین سالگرد بهره برداری

متروی تهران در 16اســفند 1377با افتتاح بخشی از خط5 از 
ایستگاه صادقیه به کرج به بهره برداری رسید. در زیر برخی از آمار 

متروی تهران را مرور کرده ایم.
 258کیلومتر طول شبکه کنونی 

 9/8درصد سهم مترو در میزان سفرهای شهری تهران 
 2.128تعداد روزانه حرکت قطار ها 

 1.181تعداد ناوگان)واگن( خطوط درون شهری 
 7تعداد خطوط

 144تعداد ایستگاه ها 
 10.226.847.472 تعداد سفر های انجام شده تا پایان 

سال 1400
 8.621.421  تعداد حرکت های قطار انجام شده از ابتدای 

بهره برداری 
 2.240.000 تعداد سفرهای روزانه 

 632.000.000 کیلومتر مسافت طی شده با متروی تهران 
از ابتدای بهره برداری 

 متروی تهران و حومه تاکنون بیش از 15هزار بار دور زمین 
را طی کرده است. 

  1.136تعداد پله برقی های مترو 
 176تعداد آسانسور در حال بهره برداری 

 4.353تعداد دوربین های مترو 
 خط 2مترو نخستین و قدیمی ترین خط متروی درون شهری 

تهران است که 22ایستگاه و 26کیلومتر طول دارد.

میزان صرفه جویی های صورت پذیرفتــه در هزینه های 
 شــهری در نتیجــه بهره بــرداری از خطــوط متروی

 تهران و حومه:
 87.432میلیارد ریال هزینه صرفه جویی شده در مصرف سوخت 
 99.034میلیارد ریال صرفه جویی در هزینه استهلاک و لوازم 

یدکی خودروها
 95.812میلیارد ریال هزینه صرفه جویی شده در وقت مسافران 

 39.630میلیارد ریال هزینه صرفه جویی در تصادفات 
 46.531میلیارد ریال صرفه جویی در هزینه بهداشت، درمان 

و نظافت ناشی از آلودگی هوا 
 1.602میلیارد ریال صرفه جویی در هزینه تعمیر و نگهداری 

معابر شهری

آمار حمل ونقلی شهر تهران:
  9/4میلیون نفر جمعیت 

 615کیلومترمربع مساحت 
  19/8میلیون سفر در روز، تعداد سفر های درون شهری 

22/01درصد سهم حمل ونقل عمومی در سفر های درون شهری 
)اتوبوس، مینی بوس و مترو(

تاریک... روشــن... تاریک... روشن... تاریک...؛ زندگی 
راهبران مترو به این شکل است. وقتی قطار وارد ایستگاه 
می شود همه مسافر ها روی لبه سکو آماده ایستاده اند و 
به قطار نگاه می کنند. راهبر دسته را می کشد، در ها باز، 
درها بسته، راهبر دسته را به جلو فشار می دهد. قطار 
حرکت می کند و وارد تاریکی مطلق تونل می شــود. 
چند لحظه بعد روشنایی ایستگاه بعدی در آخر تونل به 
چشم می خورد و دوباره مسافر هایی که به قطار خیره 
 شده اند. وارد ایستگاه شهدای 17شهریور در نزدیکی 
میدان خراسان می شویم. ایستگاه نوساز است و با وجود 
اینکه عمق زیادی ندارد، چندین پله برقی لازم اســت 
که به سکو برسیم. خط 7از این ایستگاه عبور می کند 
و عملیات عمرانی برای اتصال خط 6هم در حال انجام 
است. از ســاعت 5و 30دقیقه صبح تا ساعت 10شب 

در های ایستگاه باز هستند.
کابین راهبری مترو خیلی کوچک است و هیچ وسیله 
اضافی در آن نیست. سید میثم موسوی، راهبر سیر و 
حرکت خط 7است. او می گوید: »یکی از بزرگ ترین 
مشکل ها و شاید بشود گفت خطر ها، مسافرانی هستند 

که مانع بســته شــدن در می شــوند یا اینکه مراقب 
گیرکردن لباس و لوازم همراه خود بین در ها نیستند. 
لاستیک بین در های مترو نرم است و حسگر ها اشیای 
خیلی کوچک مثل بند کیف یا انگشــتان کودکان را 
حس نمی کنند؛ حتی ممکن است اشیای برنده بیرون 
از در باقی بمانند و در ایستگاه بعد به مسافرانی برخورد 
کنند که انتظار ندارند یک شــیء تیز از قطار بیرون 

زده باشد.«
هر 7واگــن و در های آن روی صفحــه نمایش راهبر 
دیده می شــود. اگر در ها باز باشــند، رنگ آنها روشن 
می ماند. موسوی می گوید: »3راه برای فهمیدن اینکه 
در باز مانده است، داریم؛ یکی نمایشگر درون کابین، 
یکی آینه بزرگ روی ســکو و یکی هم اینکه خودمان 
خارج شــویم و ببینیم چرا یکی از در ها بــاز مانده یا 
مأمور ایستگاه به ما کمک کند.« مقابل راهبر چندین 
درجه و نمایشگر و 2گوشی تلفن قرار دارد؛ یکی برای 
ارتباط با مرکز کنترل مترو و دیگری برای جواب دادن 
به تماس هایی که مسافران از درون کابین می گیرند؛ 
همان کلید قرمزی که کنار در ها قرار دارد. موســوی 
می گوید: »گاهــی یک نفر دکمه را فشــار می دهد و 
آدرس می پرسد یا به محض حرکت، می گوید که قطار 
را نگه داریم تا پیاده شود. درباره سرما و گرمای قطار هم 
معمولا کاری از ما برنمی آید و طبق برنامه باید دستگاه 

تهویه روی دمای مشخصی روشن باشد. گاهی اوقات 
هم تماس ها کاملا به موقع هستند؛ مثلا یکی از مسافران 
بیهوش شده است و توقف می کنیم تا بیمار را روی سکو 

منتقل کنند.«
توی تونل ها کاملا تاریک اســت. 3ردیف کابل در هر 
طرف روی دیوار کشیده شده است. گاهی ریل ها هم 
دیده می شوند. موســوی می گوید: »برای هر اتفاقی 
دستور العملی وجود دارد که باید مطابق آن رفتار کرد؛ 
مثلا اگر راهبر شک کند که کسی را درون تونل یا در 
حال ورود به تونل دیده است، فورا به مرکز کنترل خبر 
می دهد. من یک بار شخصی را دیدم و به مرکز کنترل 
خبر دادم. قطار پشت ســر ما متوقف شد تا مأموران 
ایستگاه، آن شخص را پیدا کنند. بعدا مشخص شد از 

روی کنجکاوی وارد تونل شده است.«
در خط 7مترو سرعت ورود به سکو حداکثر 50کیلومتر 
بر ساعت اســت. روی صفحه هایی که سرعت را نشان 
می دهند 2عقربه قرار دارد؛ عقربه سفید سرعت قطار 
اســت و عقربه قرمز حداکثر ســرعت ممکن و مجاز. 
همانطور که راهبر سرعت را زیاد می کند، عقربه قرمز 
هم حرکت می کند و وقتی جلوی عقربه سفید را بگیرد؛ 

یعنی امکان ندارد تندتر حرکت کرد.
اینجا در زیرزمین، فقط تاریکی و روشنایی است. باران 

نمی آید، ولی کابین راهبر، برف پاک کن دارد.

   اکسیژن کم است
شغل راهبری مترو در ایران سابقه چندانی 
ندارد و شــاید باید منتظر ماند تا یک نسل 
کامل از راهبران بازنشسته شوند و بعد از آن 
آسیب های شغلی این حرفه را ارزیابی کرد، 
اما راهبر هایی مانند میثم موسوی به بعضی از 
آسیب ها اشاره می کنند. یکی از مشکلات این 
شغل ساعت های کاری طولانی مدت در عمق 
زمین است. درون تونل های مترو اکسیژن 
کم و در مقابل ذرات فلــزی و آلودگی های 
ناشی از ســایش قطعات فلزی مانند ریل و 
چرخ زیاد است. مهیار محمدی، راهبر دیگر 
مترو هم حرف او را تأیید می کند و می گوید 
که موضوع کمبود هوا برای راهبران جدی 
اســت. آلودگی صوتی دائمی در تمام طول 
کار وجود دارد. نزدیک بودن به جریان دائمی 
قوی برق یا تاریک و روشن شدن اطراف هم 

به سلامت راهبران لطمه می زند.

   شیفت صبح و شب
راهبران، دوره های مخصوص آمــوزش راهبری با 
دستگاه شبیه ساز را طی می کنند و بعد از آن برای 
یک یا 2ماه کمک راهبر هستند. بعد از آن هم مدتی 
راهبر ری یر می شــوند، یعنی راهبری که در کابین 
آخر و در خلاف جهت حرکت قطار نشســته است. 
مجموعا نزدیک یک ســال طول می کشد که کسی 
بتواند راهبر هِد مترو شود. معمولا راهبر ها در یک 
خط ثابت که به آن آشــنا هســتند، کار می کنند. 
ساعت کاری راهبران متفاوت است؛ راهبر های مانور 
12ســاعت کار می کنند و راهبر های سیر و حرکت 
9ساعت در 3شیفت متفاوت. 2روز صبح کار، 2روز 
عصر کار و 2روز آف. بیشــتر از این مقدار اضافه کار 

محسوب می شود.

   سیر و حرکت یا مانور
راهبران متــرو 2گروه هســتند؛ »راهبر ســیر و 
حرکت«: زمانی قطار را هدایت می کند که در حال 
خدمت رسانی به مسافران است. »راهبر پایانه مانور«: 
قطار بدون مسافر را برای تعمیر، شست وشو و بازدید 
به پایانه ها منتقل و آن را بین خط ها جابه جا می کند. 
کار راهبر مانور دشوار است؛ زیرا بعضی از سامانه های 
الکترونیکی کمکی، مخصوص زمان حضور مسافران 
هستند و راهبران مانور باید شبانه و گاهی با تکیه بر 
مهارت خود، قطار را در پایانه ها جابه جا کنند. پایانه 
صادقیه یکی از بزرگ ترین پایانه های متروســت. 
همچنین پایانه های فتح آباد، کلاهدوز، علم و صنعت 

و... جایی برای تعمیرات در طول شب هستند. 
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چشم های مترو کجاست؟ 
مدیریــت، کنترل و نگهداری شــبکه بزرگ، گســترده و درهم 
تنیده شهر؛ حمل و نقل زیرزمینی تعطیل بردار نیست. بر همین 
اســاس، علاوه بر مرکز کنتــرل و راهبران قطار شــهری و دیگر 
بخش های ستادی، روزانه ده ها نفر در ایستگاه های متروی تهران 
مشغول به کار و فعالیت هســتند تا به اصطلاح چرخ های متروی 
پایتخت ایمن بچرخد. اتاق مانیتوریگ )اتــاق کنترل( برای هر 
ایستگاه حکم چشم بینا را دارد. در این بخش که از یک اتاق، چند 
دستگاه رایانه و تلفن و مانیتورهای کوچک و بزرگ تشکیل شده، 
تمام امور مربوط به ایستگاه ها کنترل شده و موارد مختلف به دیگر 
بخش های داخل یا خارج از ایستگاه اطلاع رسانی می شود. تمام 
نقاط ایستگاه ها دوربین دارد و تصاویر ثبت و ضبط شده آنها در اتاق 
مانیتورینگ روی صفحه مانیتور نمایش داده می شود و متصدیان 
اتاق های کنترل، دائم در حال چشم گرداندن روی تصاویر هستند 
تا مبادا مشــکلی پدید آید یا اگر احیانا مشکلی پیش آمده خیلی 
ســریع آن را به بخش مربوطه گزارش کنند. متصدی و کارکنان 
اتاق مانیتورینگ واقعا سرشان شلوغ است. کنترل آسانسورها و 
گیت ها، درست انجام شدن نظافت ایستگاه، راهنمایی مسافران 
سردرگم و گزارش لحظه به لحظه وضعیت ایمنی ایستگاه ازجمله 
دیگر کارهایی است که آنها انجام می دهند. در این میان خبرهای 
دروغ مثل پخش گازهای مسمومیت زا در ایستگاه ها )خبری که 
شنبه این هفته برای ایستگاه شهید بهشــتی( کار آنها را بسیار 
سخت می کند. درصورتی که در مرکز کنترل ایستگاه های مترو 
همه  چیز تحت نظر است تا اگر اتفاقی رخ داد، سریعا اقدامات لازم 
برای حفظ سلامتی مسافران انجام شود. سیدمحمدعلی فاطمی، 
مسئول کارشناس ایستگاه تقاطعی هفده شهریور در خط7 متروی 
تهران از سال1384 در شرکت بهره برداری متروی تهران مشغول 
به فعالیت است. او می گوید: »تمام هماهنگی ها و اطلاع رسانی ها 
در بحث مسافرگیری از طریق اتاق کنترل انجام می شود. همچنین 
هرگونه اطلاع رسانی به ایستگاه از طریق مراکز فرمان را ابتدا به این 
اتاق اعلام می کنند و برحسب ضرورت از اینجا به بخش های مرتبط 
در داخل ایستگاه منتقل می شود. تمام اعلام خرابی ها، چه در بحث 
ابنیه و سازه ای و چه فنی و تاسیساتی باشد، از داخل ایستگاه و اتاق 
فرمان به واحدهای مرتبط اعلام و اطلاع رسانی می شود. علاوه بر 
این یکسری ایراد هایی ممکن اســت در طول روز پیش بیاید که 
متصدی اتاق کنترل خودش آنها را می بیند و گزارش می کند.« 
به گفته فاطمی، کار در ایستگاه هیچ وقت تعطیل نمی شود و حتی 

تیمی در شب و صبح نیز برای کنترل حضور دارند.
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اهمیت 2 موضوع آب و آلودگی هوا 
در اصفهان 

رئیس قوه قضاییه در سفر خود به اصفهان، بر رفع 
مشکلات اصلی استان تأکید کرد

رئیس قوه قضاییه روز گذشــته )دوشــنبه 15اســفند( در 
هجدهمین سفر استانی خود وارد استان اصفهان شد .

به گزارش همشهری، دیدار با تولیدکنندگان و صنعتگران، دیدار 
با اقشار مختلف مردم، شرکت در جلسه حل اختلاف و صلح و 
سازش، دیدار با قضات و کارکنان دادگستری استان اصفهان، 
حضور در جلسه شــورای اداری و همچنین بررسی مشکلات 
قضایی اســتان و تصویب مصوبات برای رفع این مشکلات، از 
مهم ترین برنامه های سفر رئیس قوه قضاییه به استان اصفهان 
بود. سایر مسئولان عالی قضایی در سفر به استان اصفهان، هر 
یک به نقاط مختلف این استان رفتند تا ضمن دیدار مستقیم و 
بدون واسطه با مردم، از نزدیک با مشکلات آنها آشنا شوند و برای 
برطرف کردن مسائل قضایی و سایر مشکلات آنها تا حد امکان، 

اقدامات مقتضی را ترتیب دهند.

سرمایه انسانی کارآمد در اصفهان
غلامحسین محسنی اژه ای، با حضور بر مزار یکی از شهدای 
گمنام  در این استان، به مقام شامخ این شهید و تمامی شهدا 

ادای احترام کرد.
وی همچنین در دیدار با تولیدکنندگان، اصناف و کارآفرینان 
استان اصفهان با اشاره به اهمیت سرمایه انسانی در هر کشور، 
استان اصفهان را استانی پرظرفیت و از لحاظ نیروی انسانی 
کارآمد دانســت و گفت: باید در کشور به این باور برسیم که 
تصدی گری دولت را کاهش دهیم و تا آنجا که ممکن است، 

واگذاری امور به مردم را تسهیل کنیم.
رئیس قــوه قضاییه ادامه داد: شــما فعــالان اقتصادی در 
صنف ها و اتحادیه هــای مختلف باید در زمینــه افزایش و 
ارتقاء آگاهی های مردم در حوزه مسائل اقتصادی، تلاش ها 
و اقدامات بیشــتری را ترتیب دهید؛ ما نیــز در قوه قضاییه 
یکی از وظایف مان، افزایش و ارتقــاء آگاهی های حقوقی و 
قضایی مردم اســت که در این زمینه آنطور که باید و شاید، 
نتوانسته ایم به مسئولیت خود عمل کنیم و ضروری است که 

در این مقوله، تلاش بیشتری را انجام دهیم.

مسئله آب و آلودگی هوا، 2 موضوع حیاتی اصفهان 
غلامحســین اژه ای، به برخی از مســائل و مشکلات استان 
اصفهان ازجمله؛ موضوع آب و آلودگی هوا اشاره داشت و بر 
ضرورت حرکت مجدانه تر در مسیر رفع این مشکلات، تأکید 
کرد. رئیس قوه قضاییه عنوان کرد: در اصفهان مسئله مهم، 
موضوعات آب، حقابه، خاک و فرونشست است و مسئولان 
استانی و به فکر این موضوع هســتند و استاندار تمام تلاش 
خود را بر این موضوع گذاشــته اســت؛ هرچند مسئولان و 
بخش های خصوصی هم به طور ویژه به دنبال این موضوعات 
هســتند. وی گفت: آلودگی هوا مســئله  مهمی است؛ زیرا 
به تدریج به انسان ها آسیب می رســاند اما گاهی از آن غافل 
می شویم. این مسائل در اولویت مســئولان استان و کشور 
خواهد بود و آنچه در تــوان داریم، برای این اســتان انجام 
خواهیم داد. رضا مرتضوی، استاندار اصفهان نیز طی سخنانی 
اظهار کرد: چنانچه اصفهان بخواهد همچون گذشته، نقش 
تاریخی خود را ایفا کند، می طلبد که مســئولان مردم این 

استان را یاری کنند.
وی با بیان اینکه مشکل فرونشست و آلودگی اصفهان که به 
معضل بزرگی تبدیل شده، نیاز به یاری و کمک ویژه مسئولان 
دارد، گفت: انتظار این است که حســب ماموریتی که برای 
استان اصفهان در نظر گرفته شده، برای حل و فصل مشکلات 

و مسائل اصفهان نیز به صورت ویژه عمل و تدبیر شود.

غرس یک اصله نهال میوه 
رئیس قــوه قضاییه در 
این ســفر که همزمان 
روز  15اســفند،  بــا 
درختــکاری و منابــع 
طبیعی بــود، یک اصله 
نهــال میــوه را غرس 
کرد. وی گفت: حفظ و 
صیانت از محیط زیست 
و طبیعت و تلاش برای 
بهبود آن، یک امر همیشــگی و مستمر اســت و به مقطع 
زمانی خاصی محدود نمی شــود، اما امروز بــا توجه به نوع 
فعالیت های بشر، نیاز آحاد مردم به هوای پاک بیشتر شده 
است؛ لذا کاشت درخت و نگهداری از طبیعت و سبز کردن 
محیط زیست، وظیفه و مســئولیتی است که ضرورت توجه 
به آن مضاعف شــده و این امر، هم می تواند در نشاط مردم 
و ایجاد هوای پاک، مؤثر و هم برای نســل آینده، نویدبخش 

زندگی بهتری باشد.
امیدواریم مســئولان و مردم در احیــا  و نگهداری زمین ها، 
جنگل ها و مراتع و هر آنچه را که مرتبط با آب و خاک و زمین 

و درخت است، اهتمام جدی داشته باشند.

شعبه خاص برای مسمومیت دانش آموزان 
رئیس قوه قضاییه در جریان این ســفر، عوامل مسمومیت 
دانش آموزان را مفســد فــی الارض خوانــد و از رئیس کل 
دادگستری استان اصفهان نیز خواست، شعبه خاصی به این 
موضوع اختصاص داده و افراد احراز شوند و براساس مقداری 

که احراز می شود، حتماً با آنها برخورد شود.
وی یادآور شد: ســلامت جان و روان دانش آموزان برای ما 

فوق العاده حائز اهمیت است. 
در اینکه   این اتفاقات کار ســازمان یافته و کاری اســت که 
دشــمن یا ایجاد کرده و یا در حال سوءاســتفاده یا نهایت 

بهره برداری از آن است، شکی نیست.

خبر روز 
اصفهان

فرماندار مشــهد گفت: امسال با توجه 
بــه اینکه ممکن اســت در ایام نــوروز با 
بــرودت و ســرمای هــوا مواجــه شــویم، 
ظرفیــت اقامتگاه ها را نســبت به نوروز 
پارســال حــدود ۲۶ درصــد افزایــش 
داده ایم. به گزارش مهر، محسن داوری 
اظهار کرد: بــرای ۵۲۲ هــزار نفر اقامت 
در 3 بخــش اقامتگاه رســمی، موقت و 

اضطراری پیش بینی شده است. 
ســامانه پاســخگویی تلفنــی 3۷۰۴۵ 
به منظــور اطلاع رســانی زائــران فعــال 
و بنرهــای اطلاع رســانی ایــن ســامانه 
به همــراه ظرفیت هــای اقامتگاه ها در 
مبادی ورودی و در ســطح شــهر نصب 

شده است.

26
درصد   

مدیر آب و خاک سازمان جهادکشاورزی 
خراســان شــمالی گفــت: تاکنــون فقط 
۴۵۰۰ کیلومتر پروژه خطوط انتقال آب 

در این استان اجرایی شده است. 
به گزارش ایسنا، ابراهیم سیدی افزود: 
بایــد ۱۱ هــزار و ۵۰۰ کیلومتــر خطــوط 
انتقال آب اجرایی شود، اما برای اجرای 
پروژه هــا ردیــف اعتبــارات ملــی وجــود 
نــدارد. ســالانه بایــد بــرای اجــرای ۲۰۰ 
کیلومتر کانال کشی تامین اعتبار شود 
که برای هر کیلومتر ۶۰۰ میلیون تومان 

اعتبار نیاز است.

4500
کیلومتر  

عدد خبر

خراسان رضوی

خراسان شمالی

قمعکس خبر

قم،آماده جشن میلیونی نیمه شعبان 
مدیریت استان قم  با پیش بینی برنامه های متنوع و بسیج امکانات 

آماده برگزاری جشن میلیونی و باشکوه نیمه شعبان، سالروز 
میلاد باسعادت منجی عالم بشریت حضرت بقیه الله الاعظم)عج(
هستند. از حدود ۲ ماه گذشته بسیج امکانات ملی برای برگزاری 
جشن باشکوه و حماسی نیمه شعبان پای کارآمده و دستگاه های 
استانی نیز بخشی از تجهیزات و توان خود را صرف برگزاری این 

مراسم کرده اند. عکس: ایرنا

اســتاندار لرســتان گفت: اقدام 

دولت در راســتای کاشــت یک درختکاری
میلیارد اصله نهــال، جهادی و با 

هدف توسعه جنگل کاری در کشور است.
به گزارش ایرنا، فرهاد زیویار افزود: سهم استان از 
این تعداد ۳۰ میلیون اصله است و باید سالانه بیش 

از 7 میلیون نهال تولید و غرس شود.
وی تصریح کرد: درختکاری یک ســنت حسنه و 
تأثیرگذار است و دولت نیز خود را ملزم به این امر 
 می داند که کاشــت یک میلیارد نهال را در برنامه

4 ساله ای هدف گذاری کرده است.
 با توجه به شرایط اقلیمی، لرستان از مناطق پیشرو 
در اجرای این برنامه خواهد بود. استاندار لرستان 
ادامه داد: درخت در دین اسلام و آیات متعدد مورد 
اشاره قرار گرفته است به نحوی که پیامبر)ص( و 
امامان معصوم)ع( آن را مورد تأکید قرار داده اند که 
این امر بیانگر اهمیت درخت و جنگل است. حسین 
میرزایی، مدیرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
لرستان نیز گفت: کاشت ۳۰ میلیون اصله نهال در 
استان طی 4 سال برنامه ریزی شده است که این 
اقدام در راستای غرس یک میلیارد نهال در کشور 

صورت می گیرد. همچنین منابع طبیعی لرستان 
ظرفیت تولید ســالانه بیش از 1۲ میلیون اصله 
نهال را دارد و برنامه تولید امســال تا ۳.5 میلیون 
اصله هدف گذاری شده است. سهم لرستان هم از 
جنگل های ایران بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 

هکتار است. 

 سهم 30میلیونی لرستان 
در طرح کاشت یک میلیارد نهال

لرستان

بوشهریهاازآبشیرینمیگویند
اهالی بوشهر و جم در گفت وگو با همشهری از کاهش تنش آبی با بهره برداری از آب شیرین کن و خط انتقال آب  خبر دادند

اولین منابع تامین آب بوشهر تا 50سال پیش چاه های خورموج، برازجان و 
نزولات آسمانی بود. بعدها خطوط انتقال آب از کهگیلویه وبویراحمد و فارس 
راهی بوشهر شدند تا بوشهر، با وجود همجواری خلیج فارس، برای تامین نیاز 
آبی بیش از یک میلیون نفر جمعیت خود به استان های دیگر وابسته بماند و در 
همه سال های گذشته تنش آبی داشته باشد. حالا راه اندازی 2آب شیرین کن 
و آغاز بهره برداری از فاز اول طرح آبرسانی به جم، کمی از بار مشکلات اهالی 
کم کرده است. حدود ۱0درصد  از آب شرب بوشهر از تاسیسات آب شیرین کن 
تهیه و در شبکه آبرسانی توزیع می شــود که قرار است با راه اندازی کامل 

طرح های آب شیرین کن این میزان به 50درصد برسد. 

گزا رش
گروه ایرانشهر 

شرایطبهتردرتابستان
آب بوشهر در همه سال های گذشته جیره بندی بود؛ این را یکی از اهالی می گوید 
و توضیح می دهد هر دو روز یک بار آب به مدت 1۰تا 1۲ساعت وصل می شود و 
اهالی باید در این ساعت ها آب را در منابع موجود در منازل ذخیره کنند.با وجود 
این، آنطور که لیلا می گوید بیشترین مشکل بوشهری ها را باید در تابستان درک 
کرد؛ زمانی که با توجه به افزایش مصرف در برخی محله های شــهر، حجم آب 
بسیار کاهش می یابد؛ به طوری که حتی ممکن اســت طی 6،5روز حتی یک 
قطره آب در لوله نباشد. این شرایط اجازه ذخیره سازی آب را به اهالی نمی دهد 
و آنها ناچار هســتند از تانکر هایی که در محله ها می گردند، آب بگیرند و فقط 
افراد مرفه هستند که با پرداخت هزینه هایی چون 5۰۰هزار تومان از تانکرهای 
1۰۰۰لیتری خصوصی می خواهند آب موردنیاز یکی، دو روز را برایشان بیاورد. 
او البته می گوید رسیدن آب شــیرین کن بهره برداری شده به شبکه آبرسانی و 

خانه ها شرایط را به ویژه در تابستان سال آینده بهتر می کند.

آب شــیرین کن بوشــهر بــا ظرفیــت ۳5هــزار مترمکعب و 
آب شیرین کن دشتستان با ظرفیت 65۰۰مترمکعب بهره برداری 
می شــوند. این دو پروژه آب شــیرین کن، آب را با آب طبیعی 
ترکیب و آب موردنیاز جمعیتی حــدود ۲5۰هزار نفر را تامین 
می کنند. با وجود این، یکی دیگر از اهالی بوشهر توضیح می دهد 
که چه بخواهیم و چه نخواهیم تــا بهره برداری کامل طرح های 

آب شیرین کن، آب بوشهر جیره بندی است.
با این حال، بهره برداری از آب  شــیرین کن ۳5هزار مترمکعبی 
بوشهر، موجب می شــود آب پایدارتر شــود و دیگر شاهد ۳،۲ 
روز قطعی نباشــیم. محمد به منبع آب  همه بوشهر ی ها روی 
پشت بام خانه هایشان اشاره می کند که اهالی آن را در روزهایی 

که آب وصل می شود، پر می کنند. او می گوید: جیره بندی اینطور 
است که یک روز آب داریم و یک روز آب نداریم، اما پیش از این 
گاهی بعضی محله ها بیش از یک روز با قطعی آب  مواجه   یا ناچار 
بودند از تانکرها آب بگیرند که بهره برداری از آب شیرین کن این 

مشکلات را رفع کرده است.

جم هم مانند سایر شهرســتان های بوشهر، از ســال ها پیش با 
مشکلات تامین آب آشامیدنی دست و پنجه نرم می کند و به همین 
دلیل، چند طرح عمرانی برای رفع این مشکل در دستور کار دولت 
قرار گرفته است که طرح آبرسانی خط انتقال سیراف به جم یکی 

از این پروژه هاست.
 فاز اول طرح آبرسانی به شهرستان جم هم همراه با ۲آب شیرین کن 
جمعه )1۲اســفند( افتتاح شد که ۲ شهر و روســتاهای تابعه با 
جمعیت 1۲۰هزار نفر را تحت پوشش قرار می دهد که اتفاقی که 
شهروندان اهل جم از آن استقبال کردند. مهدی، یکی از شهروندان 
این منطقه با بیان اینکه این پروژه آبرســانی بعد از 15ســال به 

بهره برداری رسید و موجی از خوشحالی را در بین مردم ایجاد کرد، 
توضیح می دهد جمعیت شهرستان با توجه به تاسیسات گازی و 
نفتی منطقه روبه افزایش  است که موجب کمبود آب آشامیدنی و 

قطعی  چند روزه آب در تابستان شده است. 
روشــن پور، یکی دیگر از اهالی نیز بهره برداری از این خط انتقال 
را یکی از آرزوهای دیرینه مردم می دانــد و تأکید می کند مردم 
سال هاست چشــم انتظار بهره برداری از این طرح بزرگ هستند. 
این شهروند اهل روستای چاهه با یادآوری اینکه در گذشته بندر 
باستانی ســیراف، یک منطقه پرآب  و محل اسکان تجاری بوده، 
می گوید: اما امروزه این منطقه به دشت ممنوعه تبدیل و با بحران 

آب مواجه شده است.

آنچه اتصال خط انتقال آب برای اهالی جم رقم زده فقط در بخش 
خانگی خلاصه نمی شود و حال و روز کشــاورزان جم به عنوان 

قطب کشاورزی استان هم این روزها، دیدنی است.
یکی از کشــاورزان جم از فعالیت بخش عمــده ای از مردم در 
حوزه کشاورزی خبر می دهد و می گوید: صنعتی شدن، افزایش 
جمعیت، کاهش سطح سفره های زیرزمینی و خشکسالی های 

اخیر موجب از بین رفتن بسیاری از باغ های منطقه شده است. حالا 
با بهره برداری از طرح آبرسانی جم امیدی تازه در دل کشاورزان 
شکل گرفته که با کاهش برداشت از آب های زیرزمینی، چاه ها 
پرآب شوند و رونق به کشاورزی شهرســتان بازگردد. جم تنها 
شهرستان بوشــهر اســت که پیش از این هیچ گونه خط انتقال 
آبی وارد آن نمی شد و آب مصرفی شهرستان، فقط از سفره های 
زیرزمینی آن تامین می شد. با بهره برداری از پروژه آبرسانی، نفسی 

تازه به منابع زیرزمینی شهرستان داده شده است. 

کاهشقطعیآب

تحققآرزویدیرینهاهالیجم

امیدکشاورزان

 ویدئوی مرتبط با  این گزارش را
 با اسکن این کد  ببینید
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عارفی پــور در کنار تمام مشــغله هايش قدم در 
مسیر آموزش تئاتر به توان يابان گذاشته و از آن 
به عنوان عشق و علاقه و برکت زندگی ياد می کند: 
»ســال۱۳۸۰ که در يک مدرســه استثنايی در 
محدوده کرج به عنوان معلم هنر مشغول کار بودم 
به من پیشنهاد شــد يک گروه تئاتر با بچه های 
مدرسه تشــکیل دهم. آن زمان خیلی احساس 
خاصی نداشــتم و فقط به چشم انجام وظیفه به 
اين کار نگاه می کردم امــا هرچه از طول عمر آن 
کلاس گذشت بیشتر شیفته اين کار شدم و برای 

ادامه دادنش مصمم تر.«

پنجشنبه های آموزشی 
برای بچه محل های توان یاب

از آن به بعد دنبال نخستین فرصت بود تا دوباره 
چنین تجربه ای را در زندگی اش تکرار کند. 
در گروه ها و نقاط مختلف شــهر به اين کار 
ادامه می داد تا اينکه ســال ۱۳۹۰ به محله 
کودکی اش آمد. آمــوزش تئاتر به معلولان 
را در مراکز مرتبط و سراهای محله منطقه 
۲۰ شروع کرد. حالا نزديک به ۱۰ماه است 
که ســرای محله دولت آباد منطقه۲۰ شده 
پاتوقش برای آموزش به توان يابان. اوايل سال 
۱۴۰۱ دريافت تماسی تلفنی از سوی يکی از 

مادران دارای فرزند معلــول او را به اين جمع 
ملحق کرد و کارش در سرای محله دولت آباد آغاز 
شد: »خودم بزرگ شده شهرری هستم. با وجود 
اينکه الان ساکن شهرری نیســتم، اما هنوز هم 

عرق خاصی به شهرری و اهالی اش دارم و از اينکه 
روزهای پنجشنبه ام برای آموزش به گروهی که 
متشکل از توان يابان اين منطقه هستند می گذرد 

خیلی خوشحالم.«

تفاوت بین اعضا زیاد است 
گروه ۲۳نفره ای تشکیل شده از افراد ۸تا ۳۰ساله 
که معلولیت شان هم با هم فرق دارد؛ از معلولان 
جســمی و حرکتی تا ذهنی، کم بینا، اوتیســم، 
بیش فعال و... در ايــن کلاس حضور دارند. با اين 
حال همه چیز سرجای خودش است. 
عارفی پــور در تئاتــر کمدی 
موزيکالی کــه در ژانر کودک 
و نوجوان تــدارک ديده، بنا به 

ويژگی ها و خصوصیات هر فــرد نقش و ديالوگ 
نوشته تا هماهنگی بین بچه ها کاملًا برقرار باشد؛ 
»قصه نمايش ما قصه يک جنگل و حیواناتش است. 
در اين نمايش چند حیوان وحشی اتفاقات ناگواری 
برای جنگل و حیوانات اهلی پیش می آورند که با 
مشورت حکیم باشی اين مشکل حل می شود. مثلًا 
يکی در نقش خرگوش، يکی گربه، ديگری روباه، 
بز، مرغ و خروس و... بازی می کند و بازی در هريک 
از اين نقش ها به صــورت ناخودآگاه در توانمندی 

بچه ها هم تأثیر می گذارد.«

بچه های دولت آباد 
محکوم به خانه نشینی نیستند

انوار خمسه، مادر احمد، ۲۳ساله دارای معلولیت 
ذهنی و جسمی که همه او را به عنوان سرپرست 

گروه می شناســند حالا بیشتر از همه خوشحال 
است: »در تمام اين سال ها هرجايی متوجه شدم 
کلاسی برگزار می کنند احمد را نام نويسی کردم. 
او را به محل کار پدرش هم فرستادم تا کفاشی ياد 
بگیرد و حالا وردست پدرش کار می کند. اما احمد 

دوست داشت بازيگر شود.« 
او در ادامــه مي گويد:»بــرای اينکــه او را بــه 
خواسته اش برســانم دنبال يک مربی تئاتر بودم 
که يکی از دوســتان، آقای عارفی پــور را به من 
معرفی کرد و بــا محبت های ايشــان و حمايت 
شهرداری منطقه و سرای محله دولت آباد ما در 
محله خودمان صاحب جايی برای تمرين و کلاس 
مختص تئاتر معلولان شديم. در تهیه لباس های 
نمايش بــرای بچه ها، دکور، تصويربــرداری و... 
دوست داريم حمايتمان کنند. حالا ديگر بچه های 
توان يــاب دولت آبــاد محکوم به خانه نشــینی 

نیستند.«

راحت تر با همسالانش معاشرت می کند
مادر سارينای ۲۸ســاله دارای معلولیت ذهنی 
می گويد: »طی اين چند مــاه با حضور در چنین 
فضايی که فقط مختص روز پنجشــنبه نیست 
و روزهــای ديگر هفته هم به صــورت مجازی با 
مشــارکت بچه ها در گروه های مجازی و ارسال 
تمريناتشان دنبال می شود، هم فن بیان دخترم 
خیلی قوی تر شــده و هم راحت تر با همسالانش 

معاشرت می کند.«
او با بیان اينکه کلاس ها براي بچه هاي ديگر هم 
تاثیرگذار بوده، ادامه مي دهد:» اين اتفاق مختص 
يک نفر و ۲نفر نیست. هريک از بچه ها به نوعی با 
حضور در اين کلاس نتیجه مثبت گرفته اند مثلًا 
علی، پسری که دارای اختلال تکلم بود، الان خیلی 
روان تر صحبت می کنــد. طیبه يکی از بچه های 
دارای معلولیت جســمی و حرکتی اســت که با 
نرمش های تئاتر الان خیلی راحت تر راه می رود.«

آقایکارگردانازتوانيابانهنرپیشهمیسازد

»آقابزرگ« سنگ  بنای بیمارستانی بزرگ را در جنوب شهر گذاشت

وصـيتي كـه مـاندگار شـد

بیمارســتان فوق تخصصی غیاثی با تمام امکانات لازم برای ارائه 
خدمات متنوع پزشکی به شهروندان، يادگار ارزشمند آقابزرگ 
اســت. مهندس ابوالفضل غیاثی در حکــم وارث کنونی پدر و 
مديرعامل اين بیمارستان برای تحقق سفارش و عمل به وصیت 

او تلاش می کند.
اصل و اساس کار از صرف ثلث ســرمايه مرحوم علینقی غیاثی 
آغاز شد. مهندس غیاثی می گويد: »او در سال ۱۳۳٧ فوت کرد 
و بیمارستان کنونی ابتدا به شکل يک درمانگاه در سال ۱۳۵۰ 
مورد بهره برداری قرار گرفت و در ساختمانی با مساحت ۱۲۰۰ 
متر به کار خود ادامه داد. ما قصد داشــتیم بنابر سفارش پدر در 
اينجا بیمارســتانی مجهز بنا کنیم اما مســئولان وقت به دلیل 
اينکه فکر می کردند در تهران به اندازه کافی بیمارستان هست، 
مجوز ساخت نمی دادند. درحالی که نص صريح وصیتنامه پدر، 
به ســاختن بیمارستان در اين محل اشاره داشــت و بايد به آن 

عمل می کرديم.«

دریافت مجوز ساخت از وزارت بهداشت  وقت
غیاثی از فراز و نشیب ساخت اين مجموعه خدمات رسان صحبت 
می کند؛ »در سال ۱۳٧۴ بالاخره موفق شديم از وزارت بهداشت 
وقت مجوز ساخت بیمارستان را بگیريم. ابتدا قرار بود بیمارستان 
۱۰۰تختخوابی زنان باشد. وقتی احتیاج منطقه۱۸ را دريافتیم، 
تصمیم گرفتیم که بیمارستان ۲۵۰تختخوابی در اينجا تاسیس 
کنیم و قصد بر اين بود که تا ۳۰۰تختخواب امکانات آن را به مرور 
زمان افزايش دهیم. زيربنای اين بیمارســتان ۱٦هزار مترمربع 

است. تمام اين ساختمان ها، غیر از ســاختمان درمانگاه سابق، 
تمام بتونی  اســت و مقاومت آن برای حوادث غیرمترقبه، مثل 

زلزله تا مقیاس ۸ريشتر، محاسبه و تضمین شده است.«

 این بیمارستان یک  روز تعطیل نداشته 
غیاثی يادآوری می کند که از زمانی که درمانگاه ساخته شد تا به 
امروز که با بیمارســتان فوق تخصصی روبه رو هستیم، اينجا يک 
ساعت هم کار تعطیل نشده است. با تغییرات فضای بیمارستان 
و افزايش امکانات آن، کادر فنی هم افزايش يافته اســت. وارث 
کنونی آقابزرگ می گويد: »معتقديم که طب امروز،  به تجهیزات 
بیشتر از نیروی انسانی نیازمند است. پزشکان برای تشخیص انواع 
بیماری ها و تشخیص به موقع آن به امکاناتی همچون آزمايش، 
راديولوژی، سی تی اسکن، ام آرآی و... نیاز دارند. ما در اين سال ها 
تلاش کرديم تا تجهیزات مورد نیاز بیمارســتان را تکمیل کنیم 
و درهرحال از اين نظر نگرانی نداريم و ساکنان جنوب شهر همه 

خواسته شان را در اين بیمارستان دريافت می کنند.«

میراث بزرگ آقابزرگ برای مردم
سیدتقی حسینی، از معتمدان باســابقه محله بهداشت، درباره 
موقعیت و اهمیت بیمارستان غیاثی و يادگار ماندگار آقابزرگ 
می گويد: »بدون ترديد نــام حاج علینقی  غیاثــی، بانی اصلی 
ساخت اين بیمارستان در جنوب شــهر تهران، تا دنیا دنیاست 
از يــاد و خاطره مردم فراموش نخواهد شــد. اين بیمارســتان 
میراث بزرگی است که او برای مردم ضعیف جنوب شهر به ويژه 

منطقه۱۸ به امانت گذاشــته و الحق والانصاف وارثان ايشــان 
طبق وصیت آقابزرگ خیلی هوای اقشــار ضعیف و کم درآمد را 

داشته اند و دارند.«

 واقعا در مضیقه بودیم
محمد محموديان، از اهالی و کســبه محله بهداشت  نیز به نقل 
از پدرش از اخلاق و منش آقابزرگ صحبت می کند و می گويد: 
»حاج علینقی و همسرش آدم های بسیار خیر و نیکوکاری بودند. 
آنها در ابتدا يک مرکز خیريه برای کمک به اقشار ضعیف تاسیس 
کردند، اما در مقطعی ديدند که ســاکنان اين بخش از تهران در 
زمینه خدمات درمانی و پزشکی در مضیقه هستند. بنابراين، در 
قطعه زمینی ابتدا يک درمانگاه درســت کردند و پس از فوتش، 
وارثان و فرزندان آن مرحوم کار ســاخت اين بیمارستان را پی 

گرفتند و با سختی توانستند مجوز آن را بگیرند.«
مريم سماواتی، از ساکنان خیابان شهید رجايی که به دلیل ابتلای 
پدرش به ديابت به طور مداوم با اين بیمارستان در ارتباط است 
می گويد: »روزی نیست که وقتی به همراه خانواده به بیمارستان 
غیاثی مراجعه  کنیم و با ديدن اسم حاج علینقی که بر سر در آن 
نصب شده برايش فاتحه  نخوانیم. چند سال قبل به همت فرزند آن 
مرحوم که به وصیت آقابزرگ توجه دارد، يک مرکز ديالیز رايگان 
تاسیس شــده که در تهران نمونه ندارد و اين بخش ديالیز جان 

خیلی ها را نجات داده است.« 

 ساماندهي ۱۸۰ واحد صنفی 
در منطقه ۱4

به همــت مســئولان شــهرداری منطقه۱۴تهران 
تاکنون بیش از ۱۸۰ واحــد صنفی در محله های اين 
منطقه ساماندهی شــدند و اين روند تا پايان سال در 
همه نقاط به اجرا در می آيد. شهردار منطقه۱۴ تهران 
در اين باره گفت: » ساماندهی سیمای شهری با هدف 
زيباسازی سیمای شــهری و رفاه حال شهروندان از 
برنامه های مهم شهرداری منطقه در اسفندماه است به 
همین منظور و برای رسیدگی به شکايت های مردمی، 
بیش از ۱۸۰ واحد صنفی در منطقه ۱۴ ســاماندهی 
شدند.« محمد امین سالاری پور با اشاره به هم انديشی و 
تعامل صورت گرفته با نیروی انتظامی، راهور و نهادهای 
مرتبط و متولی برای ســاماندهی صنوف و مشاغل 
مزاحم ادامه داد: » رسیدگی به تخلف واحدهای صنفی، 
وانت بارها و گاری ها، ايمنی اماکن تجاری، کیوسک های 
مطبوعاتی و... از برنامه هايی است که در اين زمینه انجام 
شد.« شــهردار منطقه۱۴ افزود:»در اين برنامه علاوه 
بر اينکه از واحدهای صنفــی بازديد و براي متخلفان 
اخطاريه صادر شــد، موانع فیزيکی معابر عمومی که 
موجب تداخل در عبور و مرور و نارضايتی شهروندان به 

داخل واحدهای صنفی بود،  برچیده شد.«

 تبدیل فضاهای بی دفاع محله هرندی 
به پاتوق اهالی

فضاهای بی دفاع شهری علاوه بر ايجاد مناظر نازيبا در محله ها، 
به مکان هايی بــرای حضور معتــادان، کارتن خواب ها و اراذل و 
اوباش تبديل می شوند. به همین دلیل شناسايی نقاط بی دفاع در 
منطقه۱۲ به خصوص محله هرندی با هدف کاهش آسیب های 
اجتماعی و تبديل آنها به مکان هايی امن برای حضور شهروندان، 
از چندی پیش مدنظر مســئولان قرار گرفته و به گفته شهردار 
منطقه۱۲، با برنامه ريزی انجام شــده يکی از اين نقاط در محله 
شهید هرندی شناسايی و به زمین چمن و بازی کودکان تبديل 
شد. امیر يزدی هدف از اين اقدام را تبديل زمین های آسیب زا به 
فضاهای عمومی عنوان می کند و می گويد: »توجه به ويژگی های 
فیزيکی نقاط بی دفاع شهری نسبت به ديگر فضاهای شهری، برای 
کاهش بزه و وقوع جرم امری مهم است؛ چرا که اين فضاها به دلیل 
ويژگی های کالبدی و اجتماعی، فرصت بزهکاری و خشونت را 
بالا می برند. به همین دلیل با مطالعات شــهری و تبديل آنها به 
جاذبه های محیطی می توان تهديد اين فضاها را به فرصتی برای 
استفاده شــهروندان از آن محیط تبديل کرد.« سعید اشرفی، 
شــهردار ناحیه۴ منطقه هم می گويد:»اين زمین به مســاحت 
تقريبی ۳۰۰مترمربع يکی از نقاط بی دفاع شــهری در خیابان 
معروفخانی بود که به منظور افزايش سرانه فضای سبز و ورزشی 

محله شهید هرندی، اقدامات اجرايی موردنیاز در آن انجام شد.«

انتقال ۱۲۰۰ درخت معارض در منطقه ۱۸
هــزار و ۲۰۰ اصله درخت که در مســیر پروژه هــای عمرانی 
شــهرداری منطقه ۱۸ تهران قرار دارند  با به کارگیری ادوات، 
تجهیزات مناســب و نیروی کار ماهر به جای مناسب منتقل و 
غرس می شوند. شــهردار منطقه ۱۸ تهران نگهداری از سرانه 
فضای سبز موجود در اين منطقه را ارزشمند برشمرد و گفت: 
»در مسیر اجرای پروژه های شهری درحفظ و نگهداری فضای 
ســبز ازجمله درختان هیچ کوتاهی نمی کنیم و در احیای آنها 
تلاش می کنیم و برای يک پروژه عمرانی توانستیم بیش از هزار و 
۲۰۰ اصله درخت را منتقل کنیم و در نقاط جديد غرس کنیم.«

محمدجوادخسروی با اشــاره به اين نکته که تعداد بی شماری 
درخت مثمر و غیرمثمر در مسیر اجرای تعداد ۸پروژه عمرانی و 
ترافیکی واقع و انتقال و غرس مجدد آنها در محل های جديد تنها 
راهکار برای رفع معضل يادشده است، ادامه داد: »در طرح هايی 
مانند محور مواصلاتی ۴۵متری بهار، بزرگراه ٧٦متری شهید 
بروجردی، بلوار ۳۵متری شــهیدان بهرامی و اجرای عملیات 
عمرانی پیرامون میدان امام علی)ع( از اين دست پروژه ها هستند 
که مديريت شهری برای اتمام آنها ناگزير به انتقال بیش از هزار 
و ۲۰۰ اصله درخت غیرمثمر و غرس مجدد آنها در نقاط جديد 

خواهد کرد.«

در محله

همین حوالي

 خبر

اجراي ۱۲۲ تئاتر 
عارفی پور در این سال ها، در کنار تجربه بازیگری 
در ســریال و تلویزیون، فیلمنامه نویســی و 
کارگردانی، در حوزه تدریس هم تجربه اندوخته 
است. استاد دانشگاه است و ضمن تدریس در 
آموزشــگاه ها، بازیگری و فیلمنامه نویسی و 
کارگردانی را هم دنبال می کند. در جشنواره های 
مختلف داخلی و خارج از کشور چه در حوزه فیلم 
چه تئاتر حضور داشته و حدود ۱۲۲ تئاتر را روی 
صحنه برده، در بیش از ۱۰ ســریال بازی کرده و 

حدود ۱۰ فیلم  کوتاه ساخته  است.

مکث

زمانی که مرحوم حاج  علینقی غیاثی به فرزندان خود 
مریم قاسمیگزارش

روزنامه نگار
وصیت و سفارش می کرد که یک سوم دارایی او را به 
ایجاد مؤسسه خیریه و عام المنفعه اختصاص دهند، 
شاید به فکرش خطور نکرده بود که با این تصمیم سنگ بنای یک بیمارستان بزرگ را در جنوب 
تهران می گذارد. قصه ساخت بیمارستان غیاثی در محدوده محله بهداشت منطقه۱۸ به حدود 
٧۰ســال پیش برمی گردد. اکنون پس از گذشت این همه ســال، باید بگوییم که وصیت 
حاج علینقی غیاثی معروف به »آقابزرگ« به بار نشسته و اهالی ساکن در این بخش از جنوب 

شهر تهران، صاحب یکی از بزرگ ترین و مجهزترین بیمارستان های پایتخت هستند.

 ورود به مدارس نمونه دولتی 
از مسجد قدس محله مشیریه

چنــد قــدم آن ســوی بزرگــراه بعثــت، مســجد قدس 
شهرک سجاديه در محله مشیريه که درست شبیه به قدس 
شريف ساخته شده، خودنمايی می کند. در اين مسجد علاوه 
بر برپايی نمازهای يومیه و جلسات قرآن خوانی، برنامه های 
فرهنگی پرباری ويژه دانش آموزان و اهالی به کمک جوانان 
همین محله برگزار می شود. اينها را منصور رجب نیا، مسئول 
کانون فرهنگی مسجد، می گويد: »شهرک سجاديه حدود 
٧هزار نفر جمعیت و هزار و۵۰۰ واحد مسکونی دارد. تأمین 
نیازهای فرهنگــی اين جمعیت بر عهده  ســراهای محله و 
مساجد است. برای اين منظور از ظرفیت جوانان اين محله 
استفاده می شود که در مرکز بسیج مسجد فعالیت و حضور 

تأثیرگذاری دارند.«
رجب نیــا می گويد که کلاس هــای قرآن ويــژه کودکان و 
نوجوانان، همچنین آموزش زبان انگلیسی ازجمله کلاس های 
فعال واحد فرهنگی بســیج مســجد قدس اســت. کلاس 
کامپیوتر هم داريم که طبق زمان بندی برگزار می شود. در 
مسجد قدس کلاس های تقويتی و کلاس های آمادگی آزمون 
نمونه دولتی هم ويژه دانش آموزان برگزار می شود که از اين 
کلاس ها دانش آموزانی به مدارس نمونه دولتی راه يافته اند. 
کلاس های مسجد با حداقل هزينه برگزار می شود. با اين حال 
اگر هنرجويی مشکل مالی داشته باشد دست خالی از مسجد 
بیرون نمی رود. مسجد جامع قدس همچنین کتابخانه ای با 
يک هزار جلد کتاب آموزشی و مذهبی دارد که اعضا می توانند 
با پرداخت ۲هزار تومان از اين منابع استفاده و ساعتی را در 

فضای آرام کتابخانه به مطالعه بنشینند.
نزديک بودن مسجدجامع قدس به پايانه جنوب پای مسافران 
را هم به اين مســجد باز کرده اســت. بارها پیش آمده که 
مسافران نیازمند، مهمان مسجد شده و با کمک نمازگزاران 
و جوانان ســفره هايی برای آنها پهن می شود و در حد توان 
از آنها پذيرايی می شــود. کمک به زنان سرپرست خانوار و 

اشتغال زايی برای آنها نیز در اين مسجد انجام می گیرد.
تهیه جهیزيه، خريد اقلام برای نوعروســان نیازمند و توزيع 
بسته ارزاق از ديگر اقداماتی است که در مسجد انجام می شود. 
مسجد قدس هر  ماه با تحويل اقلام اساسی يا ارائه بن نیم بها، 

خريد کالا را برای شهروندان نیازمند محله آسان می کند.

 عضویت 4نسل 
در گروه سرود نوید محله یافت آباد

گروه ســرود نويد يافت آباد با اجرای بیش از ۱۲۰ برنامه در 
اعیاد و مناســبت های ويژه، ازجمله مراسم تشییع شهدای 
مدافع حرم و جشن های دهه مبارک فجر، نام مسجد محله 
را سر زبان ها انداخته و در جشــنواره های متعدد عناوين و 
رتبه های ممتاز به دست آورده است. چندوچون شکل گیری 

اين گروه برای خودش حکايتی دارد.
گروه سرود نويد يافت آباد به همت حاج احمد کمیجانی و با 
حضور بچه های دوران دفاع مقدس  که اغلب شان متولدان 
دهه های پنجاه و شصت هستند در سال ۱۳٦۴ در مسجد 
امام حسین)ع( شــکل گرفت. جالب اينکه اين گروه سرود 
پس از گذشــت چند دهه فعالیت و حضور چندين نسل از 
بچه های مســجدی در آن، امروز هم صاحب نام و جايگاه 

است.
حاج داوود برجلو، مربی  گروه سرود  که خودش در نوجوانی 
به اين گروه پیوســته، خاطراتش را مرور می کند: »بیشتر 
تمرينات گروه ســرود نويد در پايگاه مقاومت بسیج شهید 
جعفرآبادی انجام می شد. در آن سال ها که مقارن با دوران 
دفاع مقدس بود، گروه سرود فقط ۲۰ عضو ثابت داشت که 
در مراسم تشییع و خاکسپاری شــهدا سرودهای  حماسی 

می خواندند.«
جالب اينکه اکنون، پس از گذشــت نزديک بــه ۴ دهه از 
تشــکیل گروه ســرود نويد يافت آباد، کودکان و نوجوانان 
دهه های هشتاد و نود در گروه عضويت دارند و همان اهداف 
و برنامه های ارزشــی را دنبال می کنند. اعضای گروه سرود 
نويد يافت آباد از لحاظ اخلاقی، تحصیلی و فرهنگی نمونه 
هستند و در بینشان حافظ قرآن از يک تا سی جزء قرآن ديده 
می شود. اگر به کارنامه درسی بچه ها نگاه بیندازيد، می بینید 

که از دانش آموزان ممتاز و شاگرد اول هستند.
برجلو درباره يکــی از اجراهای تأثیرگــذار و ماندگار گروه 
سرود نويد با عنوان »قصه مجید« در مراسم سالگرد شهادت 
»مجید قربان خانی«، از شهدای مدافع حرم محله يافت آباد، 
به نکاتی اشــاره می کند: »شعر اين ســرود در مدت زمان 
کوتاهی با کمک نويسندگان آماده شد و به زيباترين شکل 
توسط گروه ســرود نويد در محضر خانواده معظم شهید به 
اجرا درآمد و در شــبکه های اجتماعی از آن استقبال شد و 

دست به دست چرخید.«
  

کار خوب

بچه هاي مسجد

تمرین را با نرمش شــروع می کنند و بعد صداکشی، تکرار جملات 
طولانی پشت سرهم و... هم به آن اضافه می شود. سعید عارفی پور، 

استاد دانشــگاه، کارگردان و مدرس بازیگری می گوید: »بچه های 
توان یاب برای بازی در نمایش و شــرکت در جشــنواره باید ابتدا 
مهارت های اولیه را یــاد بگیرند. اشــتیاق در جامعه بودن و بازی 
روی صحنه تئاتر را نه تنها در چهره یکایــک بچه ها می توان دید 
بلکه مادرانی که روی صندلی  تماشــاچیان نشسته اند هم از دیدن 

فرزندانشان در چنین جایی خوشحالند.« 

سعید عارفی پور انگیزه آموزش دادن به بچه های توان ياب 
و دارای محدوديت را عشق و علاقه  می داند و آن را مايه برکت زندگی توصیف می کند

 زهرا بلنديگزارش
روزنامه نگار



با تقدیر از 

ژنرال!
استقلال در ابتداي بازي از قلعه نويي تقدير 
کرد و در انتها او را براي نهمين بار متوالي 

شکست داد
 هفته بیســت ودوم لیــگ برتر ایــران دیروز با 
برگزاری 4بازی باقیمانده به پایان رسید و استقلال 
دراماتیک ترین بازی را با پنالتی ثانیه های پایانی از 
گل گهر برد. 2مسابقه ای که قبل از بازی استقلال 
انجام شــد، هر دو با نتیجه یک بــر یک به پایان 
رسیدند و به نظر می رســید بازی استقلال هم با 
همین نتیجه رو به پایان اســت اما آبی ها که در 
اولین دقیقه وقت های تلف شــده به گل مساوی 
رســیده بودند، در ادامه به گل دوم هم رسیدند 
و کام بک عجیب و غریبــی را رقم زدند. ریکاردو 
ســاپینتو مثل همیشــه بازی را از روی سکوها 
دنبال می کرد و تیم او در نیمه اول با اشتباه دفاع 
و دروازه بانش یک گل عقــب افتاد. این اتفاق در 
حالی رخ داد که آبی پوشــان مثل هفته گذشته 
بازی را توفانی و با حمــلات پی درپی آغاز کرده 
بودند اما باز هم موقعیت ها تبدیل به گل نشد و 
این بار استقلال در خطر باخت قرار گرفت. با این 
حال تعویض های ساپینتو در دقایق پایانی ورق 
را برگرداند و این رضا میرزایی بود که به فرشته 
نجات میزبان بدل شــد. نکته عجیب درباره تیم 
قلعه نویی این بود که در نیمــه دوم کاملا عقب 
نشست و توپ و میدان را در اختیار استقلال قرار 
داد. گل گهر حتی برنامــه ای برای ضدحمله هم 
نداشت و استقلال که در این نیمه سراپا حمله بود 
حتی یک بار هم روی ضدحمله ها خطری احساس 
نکرد تا با خیال راحت به حملات دامنه دارش ادامه 
دهد. این حملات در نهایت با ضربه غافلگیرکننده 
میرزایی در دقیقه91 به نتیجه رسید و بازی یک 
بر یک شد. اما این پایان کار نبود. ساپینتو از روی 
سکوها اشاره می کرد شاگردانش به جای شادی 
بعد از گل به فکر گل دوم باشند. همین اتفاق هم 
رخ داد و ثانیه های قبل از پایان وقت های تلف شده 
موعود بنیادی فر سوتش را به نشانه پنالتی به صدا 
در آورد. باز هم رضا میرزایی در متن این حرکت 
بود که خودش را بین دو بازیکن گل گهر قرار داد و 
پنالتی را از داور گرفت. گل گهر در بازی رفت هم با 
یک پنالتی در ثانیه های پایانی بازی را به استقلال 
واگذار کرده بود و دیروز هم دوباره این اتفاق با یک 
پنالتی مشکوک تکرار شد تا قلعه نویی باز هم در 
امتیاز گرفتن از آبی ها ناکام بماند. او در لیگ برتر 
و جام حذفی 9تقابل اخیرش را به استقلال باخته 
و جالب اینکه دیروز قبل از نهمین باختش باشگاه 
استقلال برای او مراسم تقدیر برگزار کرد و پیراهن 

شماره8 آبی ها را به او اهدا کرد!

   همه تیم ها گل زدند
در کنار بازی جنجالی و پرحاشیه استقلال که 
این تیم را دوباره به فاصله 2امتیازی پرسپولیس 
و 3امتیازی صدرنشــین رســاند، 3بازی دیگر 
هم در روز گذشته برگزار شــد که هر 3بازی با 
نتیجه مساوی به پایان رسید. ابتدا مس کرمان 
در زمین خودش با فولاد به تساوی یک بر یک 
رسید که هر 2گل بازی را مدافع استرالیایی مس 
زد. ران تونگییگ در دقیقه4 دروازه حریف و در 
دقیقه49 دروازه تیم خودش را باز کرد که البته 
گل به خودی او با اشتباه مهلک دروازه بان مس 
زده شد. در همان ساعت بازی ملوان و آلومینیوم 
هم در انزلی یک بر یک شد که هر 2گل بازی با 
ضربات پنالتی زده شد. البته پنالتی آلومینیوم 
در وقت های تلف شــده بازی توسط دروازه بان 
مهار شد اما رضا جبیره در شــرایط خطا توپ 
برگشتی را وارد دروازه میزبان کرد و آلومینیوم از 
شکست گریخت. در آخرین بازی هفته هم نفت 
مسجدســلیمان ابتدا با 2گل از نساجی پیش 
افتاد اما در نیمه دوم هر 2گل را پس داد تا تعداد 

هفته های ناکامی اش به 17 برسد.

تک تیرانداز!

بالاخره ارزش واقعی تصمیم سردار برای ماندن 
در لورکوزن خودش را نشان داد. مدت کوتاهی 
قبل او می توانست این پروژه را در قامت یک 
فوتبالیست بازنده ترک کند، به لیگ فرانسه 
برود و برای همیشــه خاطره بدی از آلمان و 
بوندس لیگا داشته باشد. حالا اما او را به عنوان 
ستاره ای می شناســیم که موفق به گلزنی در 
2بازی متوالی این لیگ شده است. بعد از بازی 
تماشایی هفته گذشــته روبه روی فرایبورگ، 
آزمون این بار نخستین گل تیمش در مسابقه 
با هرتابرلین را به ثمر رساند. این بار لازم نبود 
ســردار کار عجیبی انجام بدهــد، او فقط در 
نقطه درست ایستاد تا پاس عالی فریمپونگ را 
تحویل بگیرد و آن را با یک ضربه دقیق به تور 

دروازه حریف برســاند. 
او دوباره گلزنی را از سر 

گرفته است. او دوباره تبدیل به سردار آزمون 
شده است.

آزمون روی دور گلزنی افتاده و در حال 
نشان دادن توانايی هايش در آلمان است

چهره روز
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محدودیت بازیکن داریم
فاطمه رشيدی، سرمربی جديد تيم ملی می گويد واليبال بازيکن کم 
ندارد اما هنوز هم تعدادی از زنان به خاطر شرايط خانوادگی و کاری 

نمی توانند در اردوهای بلندمدت شرکت کنند

حقارت  بزرگ
منچستر که با تن هاخ به روزهای خوبش برگشته بود مقابل ليورپول 

بحران زده گلباران شد. ليورپول 7گل به منچستريونايتد می زند؛ يک 
چيز يا همه  چيز اين وسط با عقل جور درنمی آيد و اين نمک فوتبال است
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پخش زنده

برنامه بازی

لیگ قهرمانان اروپا

چلسی

دورتموند
23:30

بنفیکا

کلوب بروژ
23:30

بایرن مونیخ

پاری سن ژرمن
23:30

تاتنهام

آث میلان
23:30

لیگ قهرمانان اروپا

چهارشنبه 17 اسفند 1401

پنج شنبه 18 اسفند 1401
لیگ اروپا

بایرلورکوزن

فرنتس واروش
23:30

یوونتوس

رئال سوسیه داد

فرایبورگ

آاس رم

23:30

23:30

رئال بتیس

منچستریونایتد
23:30

آرسنال

اسپورتینگ
23:30

شنبه 20 اسفند  1401

تراکتور

مس رفسنجان
15:00

پرسپولیس

سپاهان
16:45

لیگ برتر ايران - هفته 23

صنعت نفت

ملوان
16:00

يکشنبه 21 اسفند  1401

دوشنبه 22 اسفند  1401

فولاد

استقلال
19:00

ذوب آهن

نساجی
15:00

هوادار

مس کرمان
15:00

گل گهر

نفت م.س
17:00

آلومینیوم

پیکان
14:00

 ادامه  در
 صفحه18

تيتر يک

همه چيز مثل هميشه بود؛ بازي استقلال و گل گهر به جنجال کشيده شد
 و در نهايت امير قلعه نويي برابر تيم سابقش شکست خورد

2

1

استقلال

گل گهر

فیلم تکراری
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خانه خاله

پنالتی هم معجزه نکرد

مرسی گزینه تیم ملی!

با وجود پیــروزی در برابر تراکتور، 
بار دیگر گل محمدی ســرمربی 
پرسپولیس در نشست خبری بعد 
از بازی شرکت نکرد. او بعد از بازی 
با هوادار، این رویه را در پیش گرفته 
و ظاهرا دست بردار هم نیست. یحیی 
بعد از مسابقه دســتیارش را به نشست فرستاد که خبرنگاران 
آن را تحریم کردند. افشــین پیروانی، سرپرست پرسپولیس 
خطاب به خبرنگاران گفته: »نباید به عدم حضور گل محمدی 
در نشست های خبری اعتراض کنید.« بله خب؛ اصلا چه کاری 
است؟ نشست خبری، خانه خاله اســت و اصحاب رسانه هم 
پسرخاله؛ مربی عشقش کشید می آید، نکشید نمی آید. پیروانی 
در توجیه رفتار یحیی به برخی دیگر از مربیان هم اشاره کرده 
که به نشست ها نمی آیند. یک درصد هم با خودش فکر نکرده 

کار آنها هم آماتور و غیرحرفه ای است. ببخشید افشین خان!

پاکو خمــز، ســرمربی تراکتور که 
در ایــن مدت نســبتا آرام و دور 
از حاشــیه نشــان داده بود، در 
نشســت خبری پیش از بازی با 
پرسپولیس رویه دیگری در پیش 
گرفت و بــه نوعی جنــگ روانی راه 
انداخت. مربی اسپانیایی با اشاره به اینکه در طول فصل حتی 
یک ضربه پنالتی هم به سود تراکتور اعلام نشده، اعلام کرد 
به پنالتی هایی که برای پرسپولیس گرفته می شود مشکوک 
است چرا که به قول خودش: »شاید چیزهایی در کار باشد.« از 
قضا ترفند او موفق بود و در آخرین دقایق بازی با پرسپولیس، 
یک پنالتی حساس به سود تراکتور اعلام شد. عباس زاده پشت 
توپ ایســتاد و با گل کردن آن کار را به تساوی کشاند اما در 
آخرین ثانیه ها هنانوف گل ســوم مهمان را زد و تراکتور 3بر 

2باخت. پس گاهی پنالتی هم معجزه نمی کند!

در هفته بیســت ودوم لیگ برتر، 
سپاهان با نتیجه 3بر یک از سد 
هوادار گذشت. البته که هوادار 
در این بــازی چندیــن غایب 
کلیدی داشــت اما آنها در آغاز 
مســابقه بدجوری قافیه را باختند. 
سپاهان در 20دقیقه نخست 2گل زد و صاحب یک پنالتی 
هم شــد که رامین رضاییان آن را از دست داد. چه بسا اگر 
این توپ به ثمر می نشســت، نتیجه ای عجیب و غریب رقم 
می خورد. در هر صورت اما شاگردان ساکت الهامی این بازی 
را با شکست پشت سر گذاشتند تا از 4بازی گذشته صاحب 
3باخت و تنها یک پیروزی شده باشــند؛ بردی که در برابر 
پرسپولیس به دست آمد و گویا بعضی ها را چنان به وجد آورد 
که این مربی را گزینه هدایت تیم ملی دانستند! آقا نکنید از 

این کارها. شوخی اش هم زشت است!

وزنكته بازی سوژه ر

وز چهره ر

بی خیال فرهاد
نتایج مجیدی در الاتحاد کلبا 
بسیار معمولی بوده؛ آیا او واقعا 
گزینه خوبی برای تیم ملی است؟

سرگیجه؛ این کوتاه ترین تعریفی است که می توان 
از شرایط تیم ملی فوتبال، آن هم در فاصله 2هفته 
تا فیفادی های فروردین ارائه داد. در زمینه تعیین 
تکلیف نیمکت تیم ملی، نوعی بلاتکلیفی محض 
بر فدراســیون فوتبال حاکم است؛ طوری که یک 
روز مربی ایرانی رجحان پیدا می کند و روزی دیگر 
مربی خارجی در اولویت قــرار می گیرد. یک روز 
لیست بلندبالای گزینه ها به انتشار می رسد و روزی 
دیگر رئیس فدراسیون از همه نامزدها عذرخواهی 
می کند. )اصلا چرا؟!( در این فضای کدر و غیرشفاف، 
بدیهی است که شایعات مجال بیشتری برای نشر و 
گسترش پیدا می کنند و صد رسانه، روزی صد نفر 
را روی نیمکت تیم ملی می نشانند و بلند می کنند! 
در همین راستا یکی از اســامی پرتکرار در فضای 

رسانه  ای، فرهاد مجیدی بوده است.
اســم مجیدی در فهرســت نامزدهای مورد نظر 
فدراســیون فوتبال هم بود. او در کنار جواد نکونام 
یکی از دو نفری بود که واکنشــی به این داستان 
نشان ندادند؛ یعنی نه انصراف دادند و نه حرف زدند. 
بنابراین طبیعتا تکلیف فرهاد مشخص نشده و به 
همین دلیل است که برخی ها هنوز حضور او در تیم 
ملی را منتفی نمی دانند. به راستی اما، آیا مانور دادن 
روی این گزینه، حرفه ای و منطقی است؟ البته که 
فرهاد مربی بااستعدادی است که فصل گذشته هم 
دست به کار بزرگی زد و اســتقلال را بدون باخت 
قهرمان کرد. با وجود این حضور احتمالی او در تیم 
ملی، واقعا زود به نظر می رسد. مجیدی تجربه بسیار 
کوتاهی به عنوان سرمربی دارد. او امسال هم هدایت 
الاتحاد کلبا در لیگ امارات را پذیرفته و با این تیم 

نتایج کاملا معمولی به دست آورده است.
تیم فرهاد هم اکنون با 24امتیــاز از 18بازی روی 
پله هشتم جدول 14تیمی لیگ امارات قرار دارد. 
این در حالی اســت که الاتحاد فصل گذشــته با 
کسب 28امتیاز از 26بازی یازدهم شد. این یعنی 
مجیدی در تیم اماراتی بد نتیجه نگرفته، اما واقعا 
عالی هم نبوده و همه  چیز خیلی عادی پیش رفته 
است. پرسش اینجاست که آیا فدراسیون حاضر بود 
سرمربی پیشــین الاتحاد کلبا را که تقریبا همین 
نتایج را گرفته بود به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب 
کند؟ و اگر چنین انتخابی صورت می گرفت، مردم و 

رسانه ها چه واکنشی نشان می دادند؟

تک تیرانداز!

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

142146-22137235سپاهان1
111845-22136329پرسپولیس2

171443-22127331استقلال3

25637-22107531گل گهر4

23636-22106629تراکتور5
91134-22713220مس رفسنجان6

11531-22710516آلومینیوم7

28-18-22610618فولاد8

525-20-2267915هوادار9
24-17-22412617ذوب آهن10

524-29-2259824نساجی11

723-23-2258916ملوان12

822-18-22410810پیکان13
719-24-22471117مس کرمان14

3013-45-22271315نفت مسجد سلیمان15
1912-31-22261412صنعت نفت16

پرسپولیس و تراکتور در حالی در هفته بیست ودوم لیگ برتر 
به مصاف هم رفتند که قبل از مسابقه حرف و حدیث های 

زیادی در مورد مصدومیت محمدرضا اخباری و غیبت 
او در این مسابقه به گوش می رســید. با این حال در 
ترفندی عجیب و بحث برانگیز، شــاهد اصرار قاطع 
و محکم تراکتوری ها به حضــور دروازه بان اصلی 
خود در این مســابقه بودیم. اوضاع طوری بود که 

حتی محمد نصرتی، دستیار پاکو خمز در فاصله چند 
ساعت تا آغاز بازی هم روی حضور اخباری در میدان 

پافشــاری می کرد. با این حال دروازه بان اصلی تراکتور به 
این بازی نرسید تا احسان مرادیان در ترکیب اصلی به میدان برود 

و 3گل بخورد.
بعد از مسابقه وقتی در مورد این موضوع از هوشنگ نصیرزاده سؤال 

شد، مدیرعامل تراکتور گفت: »می خواستیم دست مان برای 
پرسپولیس رو نشود!« حقیقت آن است که توضیح نصیرزاده 
از اصل کاری که آنها کردند هم عجیب تر به نظر می رسد. 
بلوف زدن به تیم مقابل معمولا اینطوری است که شما 
آمادگی ستاره مصدومت را پنهان می کنی و در مورد 
حضورش در زمین با تردید حرف می زنی، سر بزنگاه 
اما او به بازی می رســد و تیم حریف شوکه می شود. 
اینکه بگویی دروازه بانم می رســد و در نهایت نرسد، 
فقط به ضرر بازیکنان خودی است و مخصوصا روحیه 
جانشین او را تضعیف می کند؛ بلایی که در بازی با پرسپولیس 
بر سر احسان مرادیان آمد و این ســنگربان در شرایط عدم آمادگی 
روانی و انگیزشی 3گل دریافت کرد. به نظر می رسد مسئولان تراکتور 

بیشتر خودشان را سورپرایز کردند تا تیم رقیب را!

شوک به خودی
استراتژی عجیب تراکتوری ها در مورد اخباری، به ضرر خودشان تمام شد

مسابقه پرســپولیس و 
تراکتور فراز و فرودهای 
عجیب و چشــمگیری 
داشــت. ابتدای بازی تیم 
تهرانی 2گل به ثمر رساند و اینطور به نظر می رسید 
که در مسیر کسب یک پیروزی آسان گام برمی دارد. 
با این حال معادلات این مســابقه در نیمه دوم تغییر 
کرد؛ جایی که تراکتور بــا تعویض های مفید پاکو 
خمز به بازی برگشــت و توانست کار را به تساوی 
بکشاند. نوع اتفاقاتی که در این نیمه رخ داد، باعث 
شد برخی هواداران پرسپولیس نسبت به کادر 
فنی تیم خود بدگمان شوند. انتقادها از یحیی 
گل محمدی مخصوصا در فضــای مجازی بالا 
گرفته بود و این مربی برای دقایقی در کانون 
انتقادات قرار داشت. مسئله اصلی این بود که 
او بیش از حد تیمش را عقب کشیده و بی دلیل 
در حال دفاع کردن است، آن هم در شرایطی که 
روشن بود با هجوم بیشتر می تواند باز هم دروازه 

میزبان را باز کند.
در ایــن میان دیگــر اتفاقی کــه کار را برای 

گل محمدی سخت تر کرد، نتایج متفاوت 
تعویض های دو مربی بــود. درحالی که 
ابوالفضل رزاق پور به عنوان تعویض اول 
خمز پــاس گل داد و محمد عباس زاده 
دیگر بازیکن تعویضی مربی اسپانیایی 
دبل کرد، سروش رفیعی که در نیمه دوم 
با نظر یحیی به زمین رفته بود مرتکب 
یک خطای پنالتی ناشیانه شد. اوضاع 
طوری بود که اگر مسابقه با همان نتیجه 
2- 2به پایان می رســید و پرسپولیس 
2امتیاز کلیدی را از کف می داد، یحیی 

باید خودش را آماده انتقادات گســترده 
و فراوان می کرد، مخصوصا که سپاهان هم 

مسابقه با هوادار را برد و در این صورت فاصله 
2تیم در صدر جدول افزایــش پیدا می کرد. 
نهایتا اما وحدت هنانوف در ثانیه های پایانی به 
فریاد سرمربی تیمش رسید و توپ سرگردان 
جلوی دروازه را از خط عبــور داد؛ گلی که بار 

دیگر باعث وحدت هواداران پرسپولیس شد و 
به مناقشه آنها در شبکه های اجتماعی پایان داد.

پرسپولیس بعد از چند سال، بالاخره پدیده ای رو کرد که می شود روی او حساب کرد

بهروز رسایلی|  بدون تردید باید از محمد عمری به عنوان ستاره اول 
پرسپولیس در بازی با تراکتور یاد کرد. این بازیکن 23ساله تا پیش از 
اینکه دقیقه 68به دلیل مصدومیت زمین را ترک کند، عملکرد درخشانی 
داشت. او گل اول پرسپولیس را با یک ضربه زمینی دقیق به ثمر رساند و 
دقایقی بعد، با یک حرکت ویرانگر، مهدی ترابی را در مقابل دروازه خالی 
در موقعیت عالی قرار داد تا گل دوم پرســپولیس به ثمر برسد. به این 
ترتیب او که در مسابقه حذفی با سپاهان پس از 11بازی از ترکیب اصلی 
خارج شده بود، بار دیگر درخشید تا احتمالا یحیی گل محمدی از این به 

بعد کار سختی برای چشم پوشی از این بازیکن داشته باشد.

   به اندازه همه برزیلی ها
محمد عمری بــا گل زیبایی که در برابر تراکتور به ثمر رســاند، 
در لیگ بیست ودوم 4گله شد. به این ترتیب او موقعیت خودش 
را به عنوان بهترین گلزن ایرانی سرخپوشــان در این فصل بهبود 
بخشــید، اما همزمان اتفاق جالب دیگــری رخ داد؛ اینکه تعداد 
گل های زده عمری تا همین جا، با مجموع گل های همه بازیکنان 
برزیلی تاریخ پرســپولیس برابر شــد! در یک آمار تأسف برانگیز، 
تمامی مهاجمان برزیلی پرسپولیس روی هم فقط 4گل برای این 

تیم زده اند که حالا عمری جوان به تنهایی به رکورد آنها رســیده 
است. آخرین فوروارد برزیلی قرمزها همین لئاندرو پریراست که 

هنوز موفق نشده برای تیم جدیدش گل بزند.

   تقابل پدیده های نو و کهنه
اتفاق جالب مصاف تراکتور و پرســپولیس، تقابل پدیده های نو 
و کهنه سرخپوشــان بود؛ 2بازیکنی که هر دو درخشــیدند. این 
طرف که عمری یک گل زد و یک پاس گل زیبا داد، اما آن طرف 
هم محمد عباس زاده با حضورش در زمین در نیمه دوم دبل کرد 
و چیزی نمانده بود 2امتیاز مهم پرسپولیس را از این تیم بگیرد. 
عباس زاده هم حدود یک دهه قبل در موقعیت کنونی عمری قرار 
داشت. او در لیگ سیزدهم با نظر علی دایی به عنوان یک بازیکن 
جدید و ناشناخته به جمع قرمزهای پایتخت پیوست و توانست 
فصل بسیار خوبی را پشــت ســر بگذارد، هرچند در ادامه اسیر 
حواشی شد و نتوانست در همان سطح برای پرسپولیس مفید باشد.

   تداوم یک داستان شیرین
پرسپولیس در 10سال گذشته پدیده هایی داشته که در این تیم 

درخشیده اند و بازدهی خوبی داشته اند؛ بازیکنانی که به بهترین 
شکل ممکن پاســخ اعتماد کادرفنی را داده اند. چنان که بالاتر 
گفتیم، محمد عباس زاده در لیگ سیزدهم همین شرایط را داشت 
و نهایتا در مراسم برترین های سازمان لیگ، با عبور از مهدی شریفی 
سپاهان عنوان بهترین پدیده مسابقات را به دست آورد. یک سال 
بعد نوبت به مهدی طارمی رســید که از لیگ یک به پرسپولیس 
برود و در این تیم عملکردی استثنایی داشــته باشد. در مورد او 
اصلا نیازی به توضیح بیشتر نیست. همزمان محمد انصاری و علی 
علیپور هم به عنوان بازیکنان گمنام در پرسپولیس درخشیدند و 
نظرها را جلب کردند. آخرین نفر از این گروه هم مهدی عبدی بود 
که 3سال پیش با اعتماد گابریل کالدرون در قامت یک ستاره ظاهر 
شد. حالا هم بعد از کمی وقفه، خط تولید پدیده های پرسپولیس 
یک برگ جدید به اسم محمد عمری رو کرده است؛بازیکنی که اگر 
قدر خودش را بداند و کار را جدی بگیرد، می تواند به یک طارمی 
دیگر تبدیل شــود و بالا و بالاتر برود اما اگــر در باد این تعریف و 
تمجیدها بخوابد، ممکن است به سرنوشت همین مهدی عبدی 
فراموش شده دچار شود. انتخاب با خود اوست اما امیدواریم عمر 

درخشش این بازیکن دراز باشد.

تراکتور در بازی جذاب عصر یکشنبه در 
حالی به پرسپولیس باخت که امید گل 
بالاتری نســبت به حریف داشت. امید 
گل تراکتوری ها در این بازی 1.59بود 
که این تیم را به 2گل رســاند تا تعداد گل هــای این تیم با کیفیت 
موقعیت هایش تقریبا متناسب باشد. اما در مقابل، پرسپولیس با امید 
گل 1.17توانست 3گل بزند و بهره خوبی از موقعیت های گلزنی اش 
ببرد. پرســپولیس در 14بازی این فصل خودش امید گلی بالاتر از 
حریف داشــته و در این بازی برای هشتمین بار امید گلش کمتر از 
رقیب بود. بازی رفت این دو تیم هم یکی از همین 8بازی بوده، یعنی 
تراکتور در هر 2 بازی رفت و برگشــت امید گل بالاتری نسبت به 

پرسپولیس داشت اما فقط بازی رفت را برد.
 

پرسپولیس بر تراکتور پیروز شد اما از نگاه 
آنالیزورهای سایت متریکا، بهترین بازیکن 
زمین یک تراکتوری بود؛ آن هم بازیکنی 
که فقط 40دقیقه در زمین حضور داشت! 
محمد عباس زاده درحالی که بازی 2بــر صفر بود از دقیقه54به زمین 
رفت و با احتساب وقت های تلف شــده حدودا 40دقیقه در زمین بود. 
حاصل کار او در این 40دقیقه 2ضربه به ســمت دروازه بود که هر دو 
تبدیل به گل شــدند و این مهاجم را به نمره 8.65رساندند. این نمره، 
عباس زاده را با اختلافی ناچیز بالاتر از ســتاره های پرسپولیس یعنی 
ترابی و عمری قرار داد. ترابی و عمری هر کدام یک گل و یک پاس گل به 
نام خودشان ثبت کردند و به ترتیب نمره 8.48 و 8.34 را دریافت کردند.

 
ســاعتی بعــد از 8گله شــدن محمد 
عباس زاده، کیلومترها آن طرف تر شهریار 
مغانلو هم در بازی سپاهان و هوادار گل 
هشتم فصلش را زد و با گلزنان تراکتور در 
صدر جدول شریک شد. مغانلو پنالتی دقیقه13را که خودش گرفته 
بود تبدیل به گل کرد و البته 20دقیقه بعد فرصت داشــت که با یک 
پنالتی دیگر خودش را 9گله کند اما پنالتی دوم را رامین رضاییان زد و 
البته گل هم نشد. مغانلو در مقابل هوادار به نمره 7.80رسید اما با این 
نمره خوب هم نتوانست بهترین بازیکن میدان شود. بهترین بازیکن 
زمین فرشاد احمدزاده بود که گل اول را با یک شوت زیبا برای سپاهان 
زد و یک پنالتی هم برای تیمش گرفت. ســایت متریکا، نمره فرشاد 

احمدزاده را در این مسابقه 8.01 ثبت کرده است.

1.59

8.65

8.01

متریکاآماربازی

گل ثانیه های پایانی هنانوف، به مجادلات مجازی در مورد یحیی 
گل محمدی پایان داد

عامل وحدت

فیکس شدن در تیم ژابی آلونسو 
به عنوان تک مهاجم آن هم در 
شــرایطی که چهره سرشناسی مثل پاتریک شیک 
روی نیمکت نشسته، همه  چیز را درباره این هفته های 
سردار نمایان می کند. حالا دیگر لورکوزنی ها متوجه 
شــده اند که چه مهاجم فرصت طلبی دارند. تغییر 
ذهنیت هواداران باشگاه در مورد آزمون را می شود 
از لحن کامنت ها در صفحه رســمی باشگاه فهمید. 
او دیگر یک خرید ناامیدکننده نیست، او دیگر یک 
خرید بد نیست، سردار مدت ها برای چنین لحظاتی 
صبر کرده و امیدوار است این فرم را از بوندس لیگا به 
یورولیگ هم منتقل کند. هنوز موفقیت های بزرگی 

در آلمان، انتظار این بازیکن را می کشند.
چقدر دل مان تنگ شــده بود بــرای روزی که 
دوباره تشــویق خاص آلمانی را برای ستاره های 
ایرانی بشنویم. وقتی هواداران لورکوزن 3بار نام 
خانوادگی آزمون را صدا می زدند، این حس دوباره 
زنده شده بود. سردار هنوز فاصله زیادی با بهترین 
گلزن های ایرانی بوندس لیگا دارد اما این دو بازی، 
می توانند شروعی برای یک دوره درخشان باشند. 

او زندگی تازه ای را در آلمان شروع کرده است.

ادامه از 
صفحه17

در انتظار یک عمر درخشش
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لیگ قهرمانان از سر
دور برگشت مرحله یک هشتم پایانی لیگ قهرمانان 

اروپا از امشب آغاز می شود
امشب و فرداشب 4دیدار از دور برگشت مرحله یک هشتم پایانی لیگ قهرمانان 
اروپا برگزار می شود. مهم ترین بازی همچنان دیدار برگشت بایرن و پاریس 

است که قرار است فرداشب انجام شود.

سه شنبه؛ چلسی- دورتموند

  چلسی برای نخستین بار میزبان دورتموند است. دیدار رفت با وجود حملات 
چلسی، این تیم آلمانی بود که یک بر صفر برنده شد. آبی ها در 6بازی از 7مسابقه ای 
که میزبان تیم های آلمانی بوده اند، برنده شده و فقط یک مساوی به آنها داده اند. 
در 2بازی آخر نتوانسته اند حریفان آلمانی را ببرند و یک تساوی و یک شکست 

متحمل شده اند.
  دورتموند پس از پیروزی 2بر یک در زمین آرســنال در ســال2013 دیگر 
نتوانسته انگلیسی ها را در خاک این کشور شکست دهد و هر 5بار آخر بازنده به 

کشورش برگشته است.
  بازی رفت هشتمین باری بود که چلســی در مراحل حذفی در زمین حریف 

شکست می خورد. در دفعه های قبلی 4بار موفق به جبران و صعود شده بودند.
  دورتموند 5بار از 6دفعه ای که بازی رفــت را در مراحل حذفی این رقابت ها 
برده  ، موفق به صعود شده   و فقط سال 2019 مقابل پاری سن ژرمن موفق به انجام 

چنین کاری نشد .
  چلسی 7بار از 9بار آخری که در مرحله حذفی میزبان بوده، به پیروزی رسیده 

و فقط به سالزبورگ مساوی داده و به رئال مادرید هم 3بر یک باخته.

  دورتموند با پیروزی بر لایپزیش به دهمین برد پیاپی خود رسید.
  بروسیا دورتموند از سال 2004 در  ماه ژانویه در هیچ دیداری بازی را به حریفان 
خود در ورزشگاه وستفالن واگذار نکرده و در 33بازی بدون باخت میدان را ترک 

کرده است.
  با گل امره جان مقابل لایپزیش، بروسیا دورتموند حالا 16گلزن متفاوت در 
بوندس لیگا دارد. گلزنان هیچ تیمی در این لیگ به اندازه دورتموند متنوع نبوده اند.
  ماکلی از هلند قضاوت بازی چلســی و دورتموند را بر عهده خواهد داشــت. 
بازی های اخیر داوری او با چلسی؛ چلســی 3 - صفر آث میلان )23/22(، رئال 

مادرید یک - یک چلسی )2/20(.
  امشب یک بازی هم بین کلاب بروخه و بنفیکا انجام می شود.

چهارشنبه؛ بایرن- پاری سن ژرمن

  پاریســی ها بدون نیمار و باواریایی ها بدون مانه پا به این مسابقه می گذارند، 
درحالی که دیدار رفت را تیم آلمانی در زمین حریف برده است. این سیزدهمین 
رویارویی 2تیم در این رقابت ها خواهد بود. هر دو تیم 6برد به دســت آورده اند و 

عجیب این  است که به هم مساوی نداده اند.
  فقط یک بار پاریس در آلیانتس آره نا موفق به کسب پیروزی شده که به برد 3بر 2 

فصل 2021-2020 برمی گردد. در 3سفر قبلی شکست خورده اند.
  بایرن اوایل به حریف فرانســوی خوب می باخت و در 5رویارویی 4بار از آنها 
شکست خورده بود اما سال های اخیر اوضاع برعکس شده و این مونیخ بوده که در 

7بازی آخر 5بار به پیروزی رسیده.
  در مراحل حذفی لیگ قهرمانان اروپا در 22بار آخر 2مرتبه پیش آمده که بایرن 
بازی رفت را برده و در بازی برگشت موفق به صعود نشده باشد. فقط رئال مادرید در 
مرحله یک چهارم فصل 02-2001 و اینترمیلان در مرحله یک هشتم2010-11 

موفق به کام بک مقابل بایرن شده اند.
  پی اس جی در 19بازی حذفی این رقابت ها فقط 6بار دیدار رفت را واگذار کرده 
که از این تعداد فقط یک بار موفق به جبران شده است که فصل 20-2019 توانسته 

دورتموند را حذف کند.
  دنیل اورساتو، داور ایتالیایی این دیدار را سوت خواهد زد.

  مسی در بازی با نانت به 1000گل به علاوه پاس گل باشگاهی در عمرش رسید. 
  مسی برای نخستین بار با پیراهن پاری ســن ژرمن، در هر 5بازی اخیر لیگ 
حداقل یک گل به ثمر رسانده است. امباپه هم با 201گل با عبور از کاوانی، بهترین 

گلزن تاریخ پاری سن ژرمن شد.

چهارشنبه؛ تاتنهام- میلان

  شکست یک بر صفر در زمین میلان نخستین باخت تاتنهام به این تیم در 5بازی 
بود؛ 2برد و 2تساوی. در انگلیس یک برد و یک تساوی مقابل روسونری به دست 

آورده و هرگز به این تیم نباخته اند.
  میلان عملکرد خوبی در انگلستان نداشته و در 21سفر به این کشور تنها یک بار 
به پیروزی رسیده که به فوریه 2005 و پیروزی یک بر صفر بر منچستریونایتد در 
اولدترافورد برمی گردد. در سایر دیدارها 3تساوی و 17باخت متحمل شده و در 

3بازی آخر در لندن در مجموع با نتیجه 9بر یک بدرقه شده است.
  تاتنهام 2بار از 3بار آخــری که دیدار رفت مرحله حذفــی را باخته موفق به 
بازگشت و صعود شده که یکی از آنها در لیگ قهرمانان و مقابل آژاکس در فصل 

19-2018 بوده.
  میلان در 21باری که در مراحل حذفی دیدار رفت را به سود خود تمام کرده، 
فقط 3بار موفق به صعود نشده؛ مقابل فاینورد )1970(، دپورتیوو لاکرونیا )2004( 

و بارسلونا )2013(.
  میلان در این فصل بدون لیائو به طور میانگیــن 0.7امتیاز و در حضور لیائو 
2.3امتیاز در هر بازی کسب کرده. تعداد موقعیت های گلزنی واضح بدون رافا از 

3.2 به طور میانگین در هر مسابقه به 1.3 کاهش می یابد.
  زلاتان هم برگشــته. بازی مقابل فیورنتینا صد و بیست و سومین بازی زلاتان 
ایبراهیموویچ برای میلان بود. بنابراین، روســونری اکنون باشــگاهی است که 
ایبرا سوئدی بیشترین بازی را در دوران حرفه ای خود برای آن انجام داده است 

)122بازی برای پاری سن ژرمن(.
  مایک مانیان هم از مصدومیت طولانی برگشته تا خیال هواداران روسونری 
از درون دروازه جمع شود. در بازی با فیورنتینا مانیان پنجاهمین بازی خود را با 

میلان انجام داد.
  تاتنهام در غیاب کونته کــه جراحی کرده، خوب نتیجــه نمی گیرد. آنها در 
جام حذفی هم به شفیلد باختند و در شب نیمکت نشینی هری کین حذف شدند. 

حالا سهمیه لیگ قهرمانان هم در خطر است.
  کلمان تورپن، داور فینال لیگ قهرمانان فصل پیش، به عنوان داور بازی تاتنهام 

و آث میلان انتخاب شد.

   بارسا
با این پیروزی احتمال قهرمانی بارســا به 79درصد افزایش 

یافته است و فقط معجزه می تواند رئال را قهرمان کند.
   آبی واناری ها در 24بازی این فصل لالیگا 20برد به دست 

آورده و 2بازی را به رئال و آلمریا باخته اند؛ 46گل زده، 
8گل خــورده )3تــا در ال کلاســیکوی رفت(، 

18کلین شیت، 62امتیاز.
   ژاوی در 50بازی نخســت خــود در لالیگا 
118امتیاز به دست آورده است. پپ گواردیولا و 

ارنســتو والورده در 50بازی نخست لالیگایی خود 
117امتیاز کســب کرده بودند. حالا ســرمربی بارسلونا که 
انتقادات زیادی از او می شــود، از ایــن دو مربی بزرگ بهتر 

نتیجه گرفته است.
   بارسلونا به نخستین تیم تاریخ لیگ اسپانیا تبدیل شد که 

در 12بازی اول خود در خانه فقط یــک گل دریافت کرده 
است. بارســا در لالیگا در نوکمپ، از 22مه2022 گلی در 

جریان بازی دریافت نکرده است.
   رافینیا 23بازی در لالیگا انجام داد و 5گل و 4پاس گل به 

ثبت رسانده است.
   امسال 2پنالتی برای بارسا در لیگ گرفته شده 
که هر دو هدر رفته. فران تــورس باز هم پنالتی 

خراب کرد.
   برای نخستین بار از ســال2007، بارسلونا در 
یک بازی هم پنالتی از دست داد و هم اخراجی داد.

   بارســا در این فصل 5گل روی ضربه سر زده؛ رافینیا3، 
دمبله و آلونس یک گل.

   بارسلونا 10بار در این فصل با نتیجه یک بر صفر حریف خود 
را شکست داده است. 6بازی در خارج از خانه و 4بازی در نوکمپ.

   رئال
شب پیش از تولد 121ســالگی پرافتخارترین باشگاه اروپا 
برای این تیم خوش یمن نبــود. رئال مادرید پس از پیروزی 
5 بر 2 در آنفیلد 3بــازی انجام داده؛ یک باخت به بارســا 

در جام حذفی و 2تســاوی در لالیگا مقابل اتلتیکو و 
بتیس. دوباره بحث رفتن کارلــو آنچلوتی مطرح 
شده و او را به تیم ملی برزیل وصل کرده اند. باشگاه 
دنبال آوردن رائول، زیدان، ژابی آلونسو یا توخل 
است. ژابی آلونسو در لورکوزن دارد خوب نتیجه 

می گیرد. رائول در کاســتیا 2بــازی پیاپی کام بک 
خورده که این با روح رئال منافات دارد. 2گزینه دیگر بیکارند.
   رئالی ها در 2بازی پیاپی موفق به گلزنی نشــدند. این در 
حالی اســت که پیش از این 2 بازی، رئال فقط در 2بازی از 

39بازی گل نزده بود.

   کهکشــانی های ســابق در 10بازی آخر فقط 10بار در 
جریان بازی موفق به گلزنی شده اند.

   رئال در مقابل بتیس 15شوت )5شوت به سمت دروازه( 
داشت. در بازی با بارسا 9شوت که هیچ یک درون چارچوب 
نبود. در 3بازی فقط یک گل زده اند که آلوارو زننده آن 
گل بود. در لالیگا تیم هــا می دانند چگونه رئال را 
متوف کننــد و حتی بارســا هم دفاعــی بازی 

می کند. آنها وینیسیوس را می بندند.
   فصل پیش هــم رئال در ایــن مقطع تقریبا 
همین قدر امتیاز جمع کرده بود اما بارســا اوضاع 
خرابی داشت که سفیدها به قهرمانی رسیدند. پس از 24بازی 
در لیگ اســپانیا؛ رئال مادرید: 54امتیاز در فصل گذشته، 
53امتیاز در این فصل. بارسلونا: فصل گذشته 39امتیاز، این 

فصل 62امتیاز.

لالیگا هم تمام است
به نظر می رسد تکلیف قهرمان اسپانیا مثل ایتالیا از 

همین حالا روشن شده باشد
با برد اقتصادی دیگری که بارسلونا به دست آورد و 10نفره بر والنسیا 
پیروز شد و با توجه به توقف دوباره رئال مادرید این بار در زمین بتیس 
فاصله 2تیم در صدر جدول دوباره افزایش یافت و به عدد 9 رسید. 
بعید است رئالی ها انگیزه ای برای ادامه داشته باشند. بهتر است آنها 
روی جبران شکست دیدار رفت مرحله نیمه نهایی در ال کلاسیکوی 

جام حذفی و همچنین ادامه لیگ قهرمانان اروپا تمرکز کنند.

 بـزرگ

معلوم نیست فوتبال چه ورزشی است و در این حوزه چه خبر است. لیورپول در زمین خودش 5بر 2به 
رئال مادرید می بازد، منچستریونایتد موفق می شود بارسلونا را حذف کند، بارسا از سد رئال می گذرد 
و فاصله اش را با این رقیب در صدر جدول به 9امتیاز افزایش می دهد و لیورپول 7گل به منچستریونایتد 

می زند. یک چیز یا همه  چیز این وسط با عقل جور درنمی آید و این نمک فوتبال است.
بازی لیورپول و منچســتریونایتد به جز باخت 7 بر صفر یونایتد، اتفاقات ناگواری هم داشــت. با وجود 
درخواست اریک تن هاخ در کنفرانس پیش از بازی، عده ای از هواداران یونایتد باز هم شعارهای 
توهین آمیزی مربوط به فاجعه هیلزبورو سر دادند. این شعارها بین دو نیمه سر داده شد 
و بعد از فرا رسیدن نیمه دوم و دریافت 6گل در طول آن جایگاه تیم میهمان ساکت 
شد. هواداران میهمان هم بی اخلاقی کردند و با اشاره به تصویر هواپیمای مونیخ 
که حامل بازیکنان منچستریونایتد بود و سقوط کرد، آن را مسخره کردند. 
یک هوادار لیورپول هم به عنوان جیمی جامپ به داخل زمین رفت و سُر خورد 
و چیزی نمانده بود رابرتسون را مصدوم کند. یورگن کلوپ به شدت از دست 

این هوادار عصبانی شده بود و به او پرخاش کرد.
   با پیروزی پرگل بر من یونایتد حالا لیورپول علاوه بر کســب 7پیروزی 
پیاپی خانگــی در بازی های اخیر لیگ، بیش از هر زمان دیگری به کســب 

سهمیه لیگ قهرمانان فصل آینده امیدوار شده است.
   منچســتریونایتد در 12بازی اخیر خود در تمامــی رقابت ها از زمان 
باختش به آرسنال در روز 22ژانویه تن به شکست نداده بود. پس از باخت 6 بر 
3 در برابر منچسترســیتی در ابتدای فصل، این بدترین عملکــرد اریک تن هاخ در 

منچستریونایتد بود.
   این بدترین باخت تاریخ منچستریونایتد مقابل لیورپول بود. بدترین شکست قبلی آنها مقابل 
رقیب دیرینه در سال1985 بود که در آن هم اگرچه 7گل خورده بودند، اما حداقل یکی از آنها 

را جبران کردند.
   این نوزدهمین شکست منچستری ها مقابل لیورپول در تاریخ لیگ برتر انگلیس بود، یعنی 
بیشتر از تمام شکست های آنها مقابل دیگر تیم های این تورنمنت. این تیم در 5مصاف اخیر 

خود با لیورپول 21گل خورده است که یک سوم آنها در این بازی رقم خورد.
   این هفتمین بازی خانگی پیاپی اســت که لیورپول مقابــل من یونایتد بدون 
شکست می ماند، 4برد و 3تســاوی که طولانی ترین روند بی شکستی پس از یک 

دوره در 9بازی در دهه70میلادی محسوب می شود.
   منچستریونایتد در تاریخ لیگ برتر بیش از هر حریف دیگری به لیورپول باخته 
و 19بار مقابل این تیم تن به شکســت داده است. در 5بازی اخیر، شیاطین سرخ از 

قرمزها 21گل دریافت کرده اند.
   آخرین پیروزی شیاطین سرخ در آنفیلد، به سال2016 بازمی گردد که کاپیتان وین رونی 
در آن بازی گل منچستریونایتد را به ثمر رساند. نتیجه 11بازی اخیر لیورپول و یونایتد در 

آنفیلد؛ لیورپول 36 - 2 منچستریونایتد.
   لیورپول از 8شوت در چارچوب منچستریونایتد به 7گل رسید.

   صلاح در 4بازی اخیر مقابل یونایتد روی 12گل اثر مستقیم داشته؛ 8گل، 4پاس گل.
   از فصل 18 - 2017 که مو صلاح به لیورپول آمده، تعداد کارت های زردی که به خاطر 
در آوردن پیراهنش برای خوشحالی جلوی یونایتد گرفته، از تعداد گل های تیم منچستری 

جلوی لیورپول در آنفیلد بیشتر بوده است.
   مو صلاح به نخستین بازیکن تاریخ تبدیل شد که موفق می شود در 5بازی پیاپی مقابل 

منچستریونایتد گلزنی کند.
   با حضور در ترکیب اصلــی مقابل یونایتد، کاپیتان جردن هندرســون حالا به رکورد 

400حضور در ترکیب اصلی به عنوان بازیکن لیورپول رسیده است.
    ابراهیما کوناته 2بار به عنوان بازیکن لیورپول در مقابل منچستریونایتد قرار گرفته که 

لیورپول در مجموع صفر - 12 برنده شده.
   این پنجمین کلین شیت پیاپی آلیسون در لیگ برتر بود؛ آن هم در شبی که یک اشتباه 

فاحش داشت و نزدیک بود مثل بازی با رئال یک گل به حریف تقدیم کند.
  یک گل آخری که در بازی های بین لیورپول و یونایتد در آنفیلد به ثمر رسیده، توسط 

تیم میزبان بوده.

با شکست 7 بر صفر 

منچستریونایتد از لیورپول بد نیست بدترین 

شکست های تاریخ لیگ برتر را مرور کنیم. شکست های از 

این بدتر هم دیده ایم و خود منچستر و لیورپول بارها در بطن چنین 

نتایجی بوده اند. در این بازی ها اختلاف گل بالای 7گل مدنظر گزارش بوده و 

نه تعداد گل های تیم برنده.

.................................27آگوست2022
ث ............................

   لیورپول 9 - صفر بورنمو

................................. 2فوریه 2021
.................................

   یونایتد 9 - صفر ساوتهمپتون.

.............................. 25اکتبر2019
ی..............................

   ساوتهمپتون صفر - 9لسترسیت

................................. 21سپتامبر2019
   منچسترسیتی 8 - صفر واتفورد........................

.............................  18اکتبر2014
د ...............................

   ساوتهمپتون 8 - صفر ساندرلن

.............................  23دسامبر2012
لا ..............................

   چلسی 8 - صفر استون وی

................................. 9مه2010
   چلسی 8 - صفر ویگان اتلتیک..........................

.............................  22نوامبر2009
   تاتنهام 9 - یک ویگان اتلتیک.........

   نیوکاسل 8 - صفر شفیلد ونزدی..................  19سپتامبر1999

   یونایتد 9 - صفر ایپسویچ تاون........ 4مارس1995

محمد 
90گل.مایکل اوون: 11۸گل، سادیو 12۸گل، استیون جرارد: 120گل، محمد صــلاح: 129گل، رابی فاولر: شــد و از رابی فاولــر عبور کرد؛ لیورپــول در تاریخ لیگ برتر صــلاح بهترین گلزن  مانــه: 

منچستر که با تن هاخ به روزهای خوبش برگشته 
بود مقابل لیورپول بحران زده گلباران شد
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افقی:
1 - طـمع - یکی از سه عنصر 
اصلی هر ارتـــباط است - 

پسند و سلیقه
2 - شاهدان - فریب و نیرنگ- 

 ساز موسیقی خطه کردستان
3 - روان شــدن - پنبه زن - 

واحد طول روسی
4 - نمایشنامه متنوع - بی ریا - 

هـمداستان رامین
5 - خبرگــزاری جمهــوری 

اسلامی ایران - سزاوار 
6 - معنــی لغــوی تیمور - 

اشـک چشم - ظرف نمک
7 - خوشی و خرمی - بلندمرتبه- 

باز ای...ناز با دل من بساز
8 - ضمیر مونث عربی - فیلمی 
ساخته رســول ملاقلی پور با 
 بازی جمشــید هاشــم پور - 

نشانه مفعولی
9 - زراندود - ورودی خانه های 

قدیمی - نان نازک
10 - مادر اسفندیار در شاهنامه- 
از واجبات نماز - پیروان یک 

پیامبر
11 - خلأ - پرنده صلح

12 - خــودروی فرانســوی - 
وجــود - عبور و مرور وســایل 

نقلیه
13 - سازمان فضانوردی آمریکا- 
تمدن قدیمی در بین النهرین- 

کشوری در جنوب آسیا
14 - مـغز ســـر - سـوداگر - 

هـدیه دادن
15 - پیوندهــای نســبی- 
 کـــشتگان معـــشوق اند - 

نـفس خسته
  

عمودی:
1 - از غذاهای محلی کرمانشاه- 

کاتـالوگ
2 - درخشــنده رو - گریــز از 
دشمن - محافظ بافت نرم نوک 

انگشتان
3 - آشــیانه جغد - پرنده ملی 

هندوستان
4 - تکدی گــری - مالکیت 
چـــیزی را به دیــــگری 

واگذار کردن - پدران
5 - شـجـــاع - گـوشــه - 

سـرچشمه حیات 
6 - جای پا - ســیاهی لشــکر 

سینمایی - تازه ساخته شده
7 - از الفبای فارسی - رواج دادن- 

پـایبند به پیروی از شرع
8 - ســرقت - لجباز - ورزش 

اتحاد روح و جسم
9 - مجــرای تهویــه هوا - 
شــاخه ای از فیزیک که به 
 شــناخت نور می پــردازد - 

انـبار غـله
10 - ناسپاســی - مرض قند - 

گله و شکایت مداوم
11 - خـواری - شهری در مشرق 

آلمان- خمیده
12 - سازمان همکاری های اقتصادی- 

گـرد براق نقاشی - غـرامت
13 - رهـگذر - سـست و بی حال

14 - ملکوتی - مقبره های فراعنه 
مصر باستان - قوه حافظه

15 - تابلوی نقاشی زیبا اثر استاد 
حســین شــیخ - عنوانــی برای 

کوچه های تنگ و باریک

ركناتتگابلپشا
النارعاشدنبلخن
هرمجيرمقهنامس

بتلالضيماهس
رتراوكجاسنتقو

ديقتسروتيميمص
ريماباجحركاو
توهداعلاقوفرل

قيالديدمقهيب
ليسكاوويافمان
بداليازليزازع
نداهنراهانل
موسرمقاورميسب
شيورداضردمحامك
ينرونامهيكناي 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4440
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

617325984
239864157
584791632
793148265
826579413
145632798
462983571
371256849
958417326

متوسط

   9    3  
2       5 6
  3  8    4
  1  5  7   
   1  9    
  6  3  2   
4    2  3   
5 6       8
 9    1    719642853

348951267
256783491
125364789
697518342
483279516
971425638
864137925
532896174

ساده

متوسط

645912837
289473156
173685924
831254769
724169583
956738241
417826395
562397418
398541672

سخت

6     5  8  
2  9    1   
   7    3  
  3   8    
   5  9    
   6   7   
 6    3    
  1    8  9
 5  4     6

ساده

7  9     5 3
 4 8  5 1    
2  6  8   9  
1     4 7   
6 9  5  8  4 2
  3 2     6
 7   2  6  8
   1 3  9 2  
5 3     1  4

سجاد انوشیروانی در راس فدراســیون وزنه برداری ماند. او که از اول تابستان امسال 
به عنوان سرپرست فدراســیون انتخاب شــده بود، دیروز با رأی کامل از مجمع 

)52رای از 52عضو( برای 4سال رئیس فدراسیون شد.
انوشــیروانی قهرمان ســنگین وزن، 4ســال پیش قرار بود رئیس شود اما در 
انتخاباتی که به نتیجه آن معتــرض بود به علی مرادی باخت. انوشــیروانی 
ماه های گذشته با عملکردی که داشت، توانســت نظر جامعه وزنه برداری را 

جلب کند. در انتخابات دیروز قرار بود ایوب بهتاج رقیب انوشیروانی باشد اما او 
یکی از غایبان مجمع بود.

در مجمع دیروز بهداد ســلیمی هم به عنوان نایب رئیس انتخاب شد. او هم از مجمع 
رأی کامل گرفت. سلیمی و انوشیروانی در بازی های المپیک لندن با هم روی سکو رفته بودند؛ 

بهداد قهرمان بود و سجاد نایب قهرمان. حسین رضازاده هم در کنار بهداد یکی دیگر 
از اعضای هیأت رئیسه است اما او فقط با 28رای به عنوان کارشناس خبره انتخاب 
شد. انوشیروانی انتخاب نایب رئیس زنان را به زمان دیگری موکول کرد. انتخاب 
دیگری که باید انوشــیروانی انجام دهد، انتخاب سرمربی است. چندی پیش 
سعید علی حسینی، سرمربی تیم ملی استعفا داد و انوشیروانی دیروز گفت تا 
4روز آینده سرمربی را معرفی می کند. احتمال دارد سرمربی خارجی باشد؟ 
سلیمی که گفته بعید است. چرا که حداقل حقوق ماهانه مربی خارجی 10هزار 
دلار است و با شــرایط فعلی امکان پرداخت این پول وجود ندارد. طبق برآوردی 
که ســلیمی کرده، وزنه برداری برای اینکه برنامه هایش را اجرایی کند، 100میلیارد 

تومان بودجه می خواهد.

آخرین بازی از لیگ برتــر والیبال عصر امروز برگزار و 
قهرمان معرفی می شــود. لبنیات هراز آمل و شهداب 
یزد تیم هایی هســتند که به فینال رسیده اند و امروز 
برای گرفتن عنوان قهرمانی مقابل هم قرار می گیرند. 
این فصل ، سی وششــمین فصل از لیگ برتر والیبال 
بود اما هنوز تیم هــا درگیر مقرراتی هســتند که در 
میانه های فصل به یکباره تغییر می کند. تا همین چند 
روز پیش تصور این بود که فینال مثل دوره های قبل 
2 از 3 برگزار می شود اما به یکباره اعلام شد تک بازی 
اســت. این موضوع با اعتراض یزدی ها روبه رو شــده 
است. درحالی که بهروز عطایی، سرمربی لبنیات گفته: 
»تیم ها باید یاد بگیرند هر مصوبه ای را که ابتدای فصل 
اعلام شده، قبول کنند.« محمدرضا تندروان، سرمربی 
تیم مقابل معتقد است: »فینال تک بازی یک شوخی 
اســت.« او تأکید کرده: »در جلســه قرعه کشی )اول 
فصل( هرگز در مورد فینال تک بازی صحبت نشــد. 
من در آن جلســه فعال ترین بــودم و همه جزئیات را 
پرسیدم.« هفته های پیش شهرداری گنبد و شهرداری 
ارومیه هم معترض بودند که چرا یکباره فدراســیون 
تصمیم به برگــزاری مرحله پلی اوت گرفته اســت. 
آنها پلی اوت را تحریم کردند و هنوز هم تکلیفشــان 

مشخص نیست.
بازی امروز بیشتر تحت تأثیر اتفاقات مرحله نیمه نهایی 
است. لبنیات برای رســیدن به فینال تیم پیکان را در 
2بازی شکست داد و دقایق پایانی بازی دوم جنجالی 
به پا شــد که 2تیم را هنوز هم درگیر کرده است؛ یک 
روز پیکان بیانیه می دهد و یک روز لبنیات. پیکانی ها 
مدعی اند که تماشــاگران آمل هدفمند به بازیکنان و 
مربیان این تیم فحاشی کرده اند و آملی ها هم می گویند 
به کسی توهینی نشــده و پیکان اگر مدرک دارد، رو 
کند. این وسط هم فدراســیون دیروز پیمان اکبری 
و محمدرضا حضرت پور، ســرمربی و بازیکن پیکان و 
شــاهین مظلوم بازیکن لبنیات را به کمیته انضباطی 
برد تا کاری کرده باشد. این اتفاقات به طور حتم تمرکز 

قهرمان

36
لبنیات هراز آمل و شهداب یزد امروز در فینال 

لیگ برتر والیبال بازی و قهرمان را معرفی می کنند.
فینال برخلاف فصل های پیش تک بازی است

آملی ها را به هم می ریزد و این به نفع یزدی هاست. در 
اردوی این تیم فعلا آرامش برقرار است و بازی شروع 

نشده، آنها حداقل از نظر ذهنی آماده تر هستند.
لبنیات بعد از یک دهــه می خواهد جام قهرمانی را به 
مازندران ببرد. مازنی ها فقط 2بار در سال های 1390 
و 1391 با نام کاله در والیبال به قهرمانی رســیده اند. 
شهداب هم در حضور 4ساله اش در لیگ، سال پیش به 
قهرمانی رسید. این قهرمانی برای 2مربی هم اهمیت 
ویژه ای دارد. برای عطایی که سرمربی تیم ملی است، 
از دست دادن جام سخت اســت. به هر حال از کسی 
که توقع می رود حداقل در آســیا روی سکو برود، این 
انتظار هست که با تیم باشگاهی اش هم خوب نتیجه 
بگیرد به خصوص که تعداد قابــل توجهی از بازیکنان 
ملی پوش را در تیمش دارد. هر چند عطایی سال پیش 
هم که نتوانست تیم را به نیمه نهایی برساند گفته بود 
شرایط باشــگاهی با تیم ملی متفاوت است. تندروان 
2سال پیش با فولاد ســیرجان قهرمان لیگ شد ولی 
سال پیش با شــهرداری ارومیه خوب نتیجه نگرفت. 
حالا این بهترین فرصت است که توانایی های خودش 

را اثبات کند.
در مورد فینالیست های امروز شــائبه هایی هم وجود 
دارد. از روزی که عطایی ســرمربی تیم ملی شد، نظر 
خیلی ها این بود که او نباید در لیگ مربیگری کند اما 
توجیه فدراسیون این بود که چون هیچ وقت، هیچ یک 
از مربیان ایرانــی حاضر در تیم ملی دســتمزدی به 
جز هزینه هــای ایاب و ذهاب از فدراســیون دریافت 
نمی کنند، می تواننــد از لیگ درآمدزایــی کنند. در 
طول این فصل اعتراض های مربیــان تیم های دیگر 
این بود که فدراسیون بیش از تیم های دیگر هوای تیم 
عطایی را دارد. در مورد شهداب یزد هم شایعه دیگری 
مطرح است، اینکه یزدی ها از نظر مالی فدراسیون را 
حمایت می کنند و فدراسیون هم نگاه مهربانانه ای به 

این تیم دارد.

بازی امروز 
بیشتر تحت تأثیر 

اتفاقات مرحله 
نیمه نهایی است. 

یک روز پیکان 
بیانیه می دهد و 
یک روز لبنیات. 

پیکانی ها 
مدعی اند که 

تماشاگران 
آمل هدفمند 
به بازیکنان و 

مربیان این تیم 
فحاشی کرده اند 

و آملی ها هم 
می گویند به 

کسی توهینی 
نشده و پیکان 

اگر مدرک دارد، 
رو کند

 درســت در روزی که فینــال لیگ برتر مــردان برگزار 
می شــود، تیم ملی والیبال زنان هــم تمریناتش را آغاز 
می کند. تیم امســال، تفاوت عمده ای با تیم سال پیش 
دارد. کمپدلی، ســرمربی ایتالیایی رفتــه و جایش را به 
فاطمه رشیدی داده است. رشیدی با پیکان قهرمان لیگ 
شــد و حالا هم باید پیکان را برای جام باشگاه های آسیا 
آماده کند و هم تیم ملی را برای قهرمان آسیا و بازی های 

آسیایی آماده کند. مشکل او کمبود بازیکن است.

  هر چند تیم ملی با کمپدلی نتایج خوبی 
نگرفت اما شما جایگزین سرمربی خارجی شده اید 

و توقعات شاید بالا باشد.
کار سخت است، چه با ســرمربی ایرانی چه با سرمربی 
خارجی. به هر حال فدراســیون به مــن اعتماد کرده و 
امیدوارم کــه بتوانیم نتایج  خوبــی بگیریم. من بازیکن 
تیم ملی بوده ام و توقعات بیشتر هم هست. اما باید نگاه 
منطقی داشته باشــیم. من همه تلاش خودم را می کنم 
اما پیش بینی اینکه چه اتفاقی می افتد، حرفه ای نیست. 
فقط امیدوارم نتایجی بگیریم که سربلند شویم. درست 
است خانم کمپدلی رفته و من مسئولیت سنگینی دارم اما 
برنامه ریزی کرده ام و سعی می کنیم نقاط ضعف سال های 
گذشته را برطرف کنیم. ما در کنار نتیجه باید بازیکنان 
جوان را پرورش بدهیم که این کار هزینه بر است. از سال 

پیش این کار آغاز شده است. فدراسیون تیم های زنان را 
در 3رده به مسابقات تدارکاتی اعزام کرد.

  چند سالی اســت که والیبال می تواند 
در مسابقات برون مرزی شــرکت کند اما کیفیت 

بازیکنان آنطور که باید رشد نمی کند.
قبول دارم سرعت رشد بازیکنان کند است. بازیکن خوب 
زیاد داریم ولی کسانی که بتوانند در اردوها حاضر شوند، 
زیاد نیستند. مسئله این است که شــرایط خانوادگی و 
کاری شان اجازه نمی دهد که در اردوها باشند. آنها مثل 
مردان نیستند که راحت بتوانند در اردوها شرکت کنند. 
در تیم مردان در 2-3گروه می شود بازیکن به اردو دعوت 
کرد اما ما فقط با یک گــروه اردو می گذاریم. بازیکنان یا 
متاهل هستند و یا درگیر کارند و شرایط ماندن در اردو 
را ندارند. در تیم های نوجوانان و جوانان این مشــکل را 
نداریم و بازیکنان از طرف خانواده حمایت می شوند اما در 
تیم بزرگسالان اینطور نیست، خود بازیکنان مسئولیت 

زندگی شان را به  عهده دارند.

  راه حلی برای این مشکل نیست؟
در کل با محدودیت بازیکن مواجهیم. ســال پیش چند 
بازیکن خداحافظی کردند و چند نفر آسیب دیده هم داریم. 
به هر حال از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم و امیدوارم 

بازیکنان جوان باانگیزه در کنــار باتجربه ها بتوانند خوب 
نتیجه بگیرند. ما به بازیکن قدبلند باکیفیت نیاز داریم. البته 
قد و فیزیک مناسب مهم است اما کیفیت هم اهمیت دارد. 
این درست نیســت که بازیکن جوان را به تیم ملی دعوت 
کنیم و روی او کار کنیم. جوانان باید در باشگاه ها ساخته 
شــوند. اما تعداد بازیکنان جوانی که باشگاه ها می توانند 
داشته باشند محدود اســت. از طرف دیگر برای باشگاه ها 
نتیجه مهم است و ترجیح می دهند از بازیکنانی استفاده 
کنند که تجربه دارند. از نظر من بهتر اســت نوجوانان و 

جوانان مستعد در تیم جداگانه ای در لیگ شرکت کنند.

  شما هم سرمربی تیم ملی هستید و هم 
سرمربی پیکان. در تیم مردان هم همین شرایط 
هست. شاید این شائبه پیش بیاید که شما در تیم 

ملی به بازیکنان پیکان بیشتر بها بدهید.
بیشــتر بازیکنان تیم ملــی در 4تیم اول لیگ تقســیم 
شــده اند. ما آنها را دعــوت کرده ایم. مــن حتی در تیم 
باشگاهی ام هم به اسم ها توجه نمی کردم و بازیکنانی که 
از نظر فنی خوب بودند در اولویت بودند. الان هم پیکان 
نگاه ملی دارد. ما اردیبهشت ماه جام باشگاه های آسیا را 
داریم و اردوی پیکان و تیم ملی با هم برگزار می شود. این 
به نفع 2 تیم است و حتی می توانیم بازی تدارکاتی بین 

2 تیم برگزار کنیم.

سرپرست با اقتدار رئیس شد

محدودیت 
بازیکن داریم

فاطمه رشیدی، سرمربی جدید تیم ملی می گوید 
والیبال بازیکن کم ندارد اما هنوز هم تعدادی از 

زنان به خاطر شرایط خانوادگی و کاری نمی توانند 
در اردوهای بلندمدت شرکت کنند
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تهران در آینه  18ماهه بوستان ها3میلیون هکتار جنگل با کاشت  یک میلیارد اصله درخت 
 ایران در 100سال اخیر 8میلیون هکتار از جنگل های خود را از دست داده 

و سطح جنگل ها از 20میلیون هکتار به 12میلیون هکتار رسیده است
آب و هواي متفاوت پایتخت شرایط شمال و جنوب را براي توسعه فضاي سبز 

متفاوت كرده است

تهران از دیــروز تا امروز یا به عبارتی از گذشــته 
تا كنون تغییرات زیادی كرده اســت. برای اثبات 
این موضوع نیاز به محاسبات چندمجهولی ریاضی 
نیست. چرا كه با تورق كارنامه عملکرد مدیریت 
شهری و مرور امکانات رفاهی، خدماتی، اجتماعی، 
ورزشی و... در ادوار گذشته مشخص می شود این 
شهر در مسیر تحول و توســعه قرار گرفته است. 
در این میان فضای ســبز هــم می تواند معیاری 
برای تحول شــهری چون تهران قلمداد شود. در 
روزگاران گذشته پایتخت تنها 75بوستان داشت 
و سرانه فضای سبز یک متر بود اما امروز با احداث 
بوســتان های جدید و توسعه كمربند سبز تعداد 
بوســتان ها از مرز 2هزار بوستان گذشته و سرانه 
فضای سبز هم به مرز 17متر رسیده است. در ادامه 
این گزارش توسعه فضای سبز پایتخت از گذشته 

تا كنون را در قالب اعداد و ارقام روایت می كنیم.

   رشد سرانه فضای سبز درون شهری
سال 1357

یک مترمربع
سال 1365

1/2 مترمربع
سال 1399

16/42 مترمربع
سال 1400

16/49 مترمربع
سال 1401

16/70 مترمربع
   افزایش تعداد بوستان ها در ادوار گذشته

سال 57
75 بوستان

سال 65
123 بوستان

سال 99
2300 بوستان

سال 1400
2323 بوستان

سال 1401
2360 بوستان

   مساحت جنگل کاری و کمربند سبز تهران
1399

43852 هکتار
1400

45102 هکتار
1401

46602 هکتار
افق 1403

50000 هکتار

آبیاری چگونه و درختکاری 
با چه گونه هایی؟

گونه های درختــی متفاوتی در كمربند  سبز تهران كاشته می شوند؛ چراكه نوع 1
گونه بستگی به عرصه ای دارد كه برای درختکاری 
درنظر گرفته شده اســت. مثلا میزان استفاده از 
درخت در عرصه جنوبی البرز با عرصه جنوب شهر 
تهران متفاوت است. در واقع شرایط زمین هایی كه 
برای درختکاری كمربند سبز شهر تهران درنظر 
گرفته می شود نشان می دهد كه چه تعداد نهال و 
درخت در آنجا می توان كاشــت. زمینی ممکن 
است مســطح یا اینکه صخره و كوه باشد و این 
ویژگی هــا نقش بســیار مهم میــزان درختان 
استفاده شده در یک محدوده را مشخص می كند.

به طور معمول درختکاری روی صخره ها  كمتر اســت، ولی در زمین های مسطح 2
مانند آرادكوه تعداد بیشــتری درخت كاشــته 
می شود. نوع گونه های گیاهی كه درون و پیرامون 
شهر اســتفاده می شــوند، در تغییرات اقلیمی 

تأثیرگذار هستند.
اگر گونه های بومی و مقــاوم با نیاز آبی  حداقلی و سازگار با شرایط اقلیم كنونی 3
شهر تهران انتخاب شوند، به افزایش بارندگی و 
منابع آب سطحی و زیرزمینی، كاهش آلودگی و... 

كمک می كنند. 
سازمان فضای ســبز شهر تهران تلاش  می كند با استفاده از انواع گیاهان مقاوم 4
به خشــکی، به ویژه از نــوع پهن بــرگان مانند 
گونه هــای اقاقیا، گــردو، بادامــک، داغداغان، 
زبان گنجشــک، بلوط، زالزالک، زرشک، سماق، 
تنگرس، توت نرک و... و انواعی از سوزنی برگان از 
قبیل كاج تهران و كاج سیاه، تنوع گونه ای لازم در 

كمربند سبز رعایت شود.
در انتخاب این نهال ها و تركیب كشت  آنها، وضعیت فیزیکی و شیمیایی خاک، 5
شرایط اقلیمی، شیب زمین، ارتفاع از سطح دریا، 
جهت باد غالب و منابع آب در دسترس مورد توجه 

قرار می گیرد.
گرچه گونه هــای كاشــت درخت در  كمربند سبز حریم شهر نسبت به خشکی 6
مقاوم هستند، اما تامین آب موردنیاز برای آبیاری 
درختان مورد توجه قــرار دارد. هم اكنون تمام 
پروژه های جنگل كاری در طرح كمربند ســبز 
پیرامون شــهر تهران مجهز به سیستم آبیاری 
تحت فشار هســتند و حتی یک پروژه هم بدون 

احداث شبکه آبیاری بهره برداری نمی شود.

سخن نخست
زینب زینال زاده

روزنامه نگار

 درختکاری همسران دیپلمات ها
بوستان جوانمردان روز گذشته میزبان همسران دیپلمات ها و سفرای كشورهای خارجی بود

توزیع 100هزار نهال رایگان 
بین شهروندان

 وسعت کمربند سبز تهران
به 46600هکتار رسید

دیروز 1500هکتار در قالب طرح کمربند 
سبز پیرامون شهر تهران به بهره برداری 
رسید. این در حالی است که سال گذشته 
نیز بنا بر دستور شهردار تهران 1250هکتار 
توسط رئیس جمهور برای تکمیل رینگ 
ســبز مورد بهره برداری قرار گرفته بود. 
با این حســاب کمربند سبز تهران، تنها 
3ســال دیگر تا پایان فاصله دارد. نکته 
مهم اینجاســت مدیریت شهری دوره 
فعلی تهران طی 18ماهه گذشــته برای 
توسعه این فضای سبز مهم، رکوردشکنی 
کرده اســت و برای همین در اسفند ماه 
سال1400 و اسفند ماه امسال، بیش از رقم 
پیش بینی شده یعنی هزارهکتار سالانه، به 

وسعت کمربند سبز افزوده است.
به گزارش همشــهری، با بهره برداری از 
فضای سبز دیروز، مساحت کمربند سبز 
تهران به حدود 46600هکتار رســیده 
است. در همین ارتباط مدیرعامل سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران با بیان 
اینکه 1500هکتار در 11نقطه شهر تهران و 
مناطق حاشیه ای اجرا شده است، گفت: 
»در طول 6 ماه روزانه بیــش از 1400نفر 
از نیروهای کارگر فضای ســبز توسعه 

جنگل کاری را انجام داده اند.«
علی محمد مختــاری با اعــام اینکه 
برای توســعه و اجرای این 1500هکتار، 
150میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده 
بود، افزود: »با بهره بــرداری که دیروز 
صورت گرفت، از طــرح 50هزار هکتاری 
کمربند سبز تهران 46هزار و 600هکتار 

اجرایی شده است.«
مختاری اضافه کرد: »براســاس دستور 
شهردار تهران در سال آینده 2هزار هکتار 
توسعه جنگل کاری در دستورکار قرار دارد 
و برنامه ما این است که تا پایان سال1403 

طرح 50هزار هکتاری به نتیجه برسد.«
مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای 
سبز شهر تهران همچنین از توزیع 100هزار 
نهال بین شهروندان تهرانی در طول هفته 
درختکاری خبر داد و گفت: »شهروندان 
می تواننــد با تمــاس با ســامانه13۷ 
درخواست خود را ثبت  و نهال مورد نظر 
را از طریق 123 ناحیه شهرداری تهران 
دریافت کنند.« او با بیان اینکه نهال های 
توزیعی در 2گونه مثمر و غیرمثمر است، 
افزود: »تعداد گونه های مثمر بیشتر بوده 
و 10گونه شامل انواع میوه ها درنظر گرفته 
شده که برای کاشت در منازل شهروندان 

اهدا خواهد شد.«

مکث

ریشه های قانونی 

   قطــع درختــان در 
محدوده شهرها طبق قانون 
اصاح لایحه قانونی حفظ 
و گسترش فضای سبز در 
شهرها مصوب سال 1388 
مجلس شــورای اسامی، 

جرم محسوب می شود.
  براساس قانون اگر کسی 
درختی را عمــدا قطع و 
خشک کند، از 6 ماه تا 3سال 
زندانی دارد و حداقل باید 
دوبرابر بن درخت در همان 
محل بــکارد و جریمه هم 
براساس 3برابر محیط بن 
درخت پرداخت کند. البته 
برای پرداخت جریمه نقدی 
ضرایــب و جداولی وجود 
دارد که این جرایم براساس 
مصوبه شورای اسامی شهر 

تهران است.

هر درختی خشک 
نیست

   هر درختی که ظاهر 
خشــکی دارد، لزومــا 
خشک نیســت و نباید 
اقدام به قطع درخت شود. 
برای جلوگیری از آسیب 
رسیدن به دیگر درختان 
و معابر، شــهرداری در 
گام نخســت اقــدام به 
ســربرداری درخــت 
خشک کرده و پس از 6ماه 
مشخص خواهد شد که 
درخت خشک شده یا نه؟

   برخی از مواقع ممکن 
خشک شــدن  اســت 
درختان عمدی نباشد و 
عواملی مانند وجود آفت 
یا بیماری، تغییر اقلیم، 
افزایش دما، آلودگی هوا و 
وجود ریزگردها که منافذ 
برگ ها را مسدود کرده و 
مانع تغذیه گیاه می شود و 
همچنین فاصله نامناسب 
کاشــت ازجمله دلایل 
از بین رفتن درختان باشد.
   ریســه های نــوری 
که مورد اســتفاده قرار 
می گیرنــد از جنــس 
و  هســتند  ال ای دی 
ندارند  خاصی  گرمایش 
که به درختان آســیب 
ســوی  از  برســانند. 
دیگر برخــی می گویند 
نورپردازی باعث می شود 
کــه درختــان هنگام 
تاریکی شــب آســیب 
ببینند؛ درحالی که میزان 
نورپــردازی ای که روی 
درخت ها انجام می شود، 
نســبت به کل درخت 
کمتر از یک درصد است 
و خیلی مشــکل خاصی 

ایجاد نمی کند.

جریمه ها چقدر 
است؟ 

  برای درختی که جلوی 
منازل خشک شده است، 
مالک باید 200میلیون تومان 
جهت یک اصلــه درخت 

جریمه پرداخت کند.
  جــدا از جریمه برای 
خشــک یا قطع کردن 
عمدی درختان، بحث های 
حقوقی و تبعات قضایی که 
در این رابطه وجود دارد 
نیز متوجه مالک و کسانی 
که در وظیفه خود از نظر 
حفاظت کوتاهی کرده اند، 

خواهد بود.
   تمامی مبالغ جریمه 
دریافتی از متخلفان قطع 
یا خشک کردن درختان 
باید برای توسعه فضای 
سبز شهر تهران، تملک 
باغ هــا و تبدیــل آنها 
به پارک هــای عمومی 
استفاده  شود و این مبالغ 
در مــوارد دیگری خرج 

نمی شود.

اله
نور

ضا 
ی/ ر

هر
مش

س: ه
عک

روز گذشته همسران دیپلمات ها و سفرای كشورهای خارجی 
مقیم ایران، در بوستان جوانمردان واقع در منطقه 5پایتخت 
برای اجرای رسم هرســاله ایرانی ها در 15اسفندماه اقدام به 
كاشت نهال كردند. روز درختکاری كه همه ساله در نیمه دوم 
اسفندماه در نقاط مختلف كشور به اجرا درمی آید، امسال نیز با 
حضور همسران سفرای خارجی در یکی از بوستان های تهران 

به صورت نمادین اجرا شد.
به گزارش همشــهری، مراسم كاشــت نهال به مناسبت روز 
درختکاری با حضور همسران سفرای كشورهای فیلیپین، چین، 
عراق، ویتنام، قرقیزستان، اروگوئه، سوریه، آفریقای جنوبی، 
پاكستان، مکزیک و برونئی همچنین با حضور زنان دیپلمات 
ایرانی و همسر وزیر امور خارجه ایران، در بوستان جوانمردان 
برگزار شد. در حاشیه این مراسم حمیدرضا غلامزاده، دبیركل 
مجمع شهرداران آسیایی در گفت وگو با همشهری، می گوید: 
»برنامه هایی مانند برنامــه روز درختکاری جزو برنامه های به 
ظاهر نمادین است، اما در درازمدت تأثیر خوبی خواهد داشت؛ 
حتی اگر یک درخت كاشته شــود.«  او ادامه داد: »این شکل 
برنامه ها كه كشــورهای مختلف در آن دخیل شوند به بحث 
توسعه سیاســت خارجه و اتحاد بین ملت ها و كشورها كمک 

می كند؛ همچنین یک روابط پایداری را رقم می زند.«
غلامزاده بیان كرد: »در دوره جدید مدیریت شهری و مجمع 
شهرداران آسیایی این اعتقاد وجود دارد كه ارتباطات را توسعه 
داده و همکاری های كاربردی با سایر شهرهای كشورهای دیگر 
داشته باشیم. یکی از زمینه هایی كه در این خصوص وجود دارد 

دیپلماسی شهری است.« دبیركل مجمع شهرداران آسیایی 
افزود: »3دســته بندی كلی در رویکــرد بین المللی داریم كه 
دیپلماسی اقتصادی، شهری و شــهروندی است و اینکه شهر 
تهران خود در مجامع بین المللی نقش ایفا كند نیز یک رویکرد 
در دیپلماسی شهری است تا نتیجه ای برای شهر داشته باشد.«

او گفت: »همین مراسم روز درختکاری یک برنامه نمادین بود 
كه اجرا شد و درختانی كه انتخاب شدند همگی درختان مثمر 
بوده اند و درختان سیب و زیتون كه نماد صلح هستند در این 
خصوص انتخاب شده اند. این مراسم كه گام كوچک تر محسوب 
می شــود تا همکاری های اقتصادی كلان با شهرهای خارجی 

رویکرد دیپلماسی شهری است.«
غلامزاده افزود: »همچنین بحث دیپلماسی شهروندی نیز داریم 
كه تعامل با شهروندان خارجی را شامل می شود و مراسم روز 
درختکاری كه با حضور همسران سفرای خارجی مقیم ایران 

برگزار شد به نوعی مصداق این دیپلماسی شهروندی محسوب 
می شود.« دبیركل مجمع شهرداران آسیایی تصریح كرد: »در 
بحث دیپلماسی شهروندی باید برای شهروندان، دانشجویان، 
پناهندگان، دیپلمات ها و تجار خارجی مقیم تهران فعالیت هایی 
را انجام دهیم و مجمع شهرداران آسیایی این تلاش را می كند 
تا همکاری ها را رقم زند و در رویدادهای مختلف مشــاركت 
خارجی ها را داشته باشــد تا علاوه بر اینکه آنان با فرصت ها و 
ظرفیت های تهران آشنا شوند، شــهروندان نیز بتوانند با آنان 

تعامل داشته باشند.«
علاوه بر این همســر وزیر امور خارجه ایران، در این مراســم 
گفت: »برگزاری چنین رسم هایی و دعوت سایر كشورها برای 
همکاری در این مراســم ها، می تواند زمینه تعامل خوبی را با 
كشورها و ملت ها برقرار كند. كاشت درخت سنبل یک ارتباط و 

تعامل مؤثر با دیگر كشورها نیز محسوب می شود.« 

کاشت نهال به نام نوزادان
روز گذشــته در بوســتان ملت واقع در منطقه 3پایتخت، بــه نام مربیان 
ایستگاه های ورزشی و نوزادان در روز درختکاری نهال كاشته شد و در این 
مراسم، 100نهال را به نام نوزادان در پویش نفس های تازه شهر و مربیان 

ایستگاه های ورزشی در بوستان ملت غرس كردند. 
علاوه بر این در پویش ملی نهضت كاشت درخت تعداد 2هزار و 500نهال 
در پارک ملت كاشته شد. ضمن اینکه با توجه به فرا رسیدن اسفند و زمان 
مناسب برای كاشت نهال، حدود ۴هزار اصله نهال از 1۴ اسفند به صورت 
رایگان بین شهروندان علاقه مند به فضای سبز توزیع می شود كه متقاضیان 
می توانند با مراجعه به بوســتان ها یا تماس با شــماره 137 در این پویش 

شركت كنند.

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

چرا کمربند سبز مهم است؟
  اســتفاده بهینه از رواناب های ســطحی حاصل از ریزش هــای جوی و كاهش 

سیل خیزی 
  تشکیل دیوار دفاعی در برابر گرد و خاكی كه از شهرستان های همجوار به تهران می آیند

 كاهش میزان آلاینده های تولیدی منابع ثابت مثل كارخانه های صنعتی و معادن 
شن و ماسه مستقر در حریم تهران

 حفاظت از خاک و كاستن از میزان فرسایش آن 
 ایجاد مناظر زیبا با كارایی اكولوژیک از طریق معرفی و كاشت گونه های گیاهی 

متنوع و مناسب 
  حفاظت از عرصه های پیرامونی شــهر و جلوگیری از دســت اندازی سوداگران 

ارضی به این مناطق

شهردار منطقه 13 اعلام كرده كه قرار است 3هزار نهال با دست پرمهر كودكان 
كار شهر تهران كاشته شــود. محمدهادی علی احمدی گفت: »كاشت و پرورش 
نهال و هدیه آن در جامعه باید فرهنگسازی شود و در این راستا و همزمان با هفته 
منابع طبیعی و اجرای پویش نهضت كاشت درخت در شهر تهران، بوستان جنگلی 
سرخه حصار میزبان اقشــار مختلف مردمی و ارگان ها برای درختکاری و كاشت 

نهال است.« 
او همچنین به كاشت 250اصله نهال با مشــاركت ورزشکاران فدراسیون كاراته 
جمهوری اسلامی ایران و دانش آموزان مدرسه پانزده خرداد در بوستان جنگلی 
سرخه حصار اشاره كرد و افزود: همچنین مراسم دیگری با مشاركت كودكان فعال 

در عرصه محیط زیست در این بوستان بزرگ برگزار شد.

کاشت درخت در بوستان سرخه حصار توسط کودکان کار

 فضای سبز 
از دیروز تا امروز

گزارش
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اهمیت نگهداری از یک میلیارد 
اصله نهال کاشته شده

12میلیون هکتار کل مســاحت جنگل های ایران است 
که شــامل جنگل های هیرکانی در 3استان گلستان 
و مازندران و گیلان، جنگل های ارســباران در اردبیل 
و آذربایجان شرقی، رویشــگاه زاگرسی که 14استان 
غربی کشــور را شــامل می شــود؛ جنگل های حرا 
و مانگرو در اســتان های بوشــهر، هرمزگان و جنوب 
سیستان وبلوچســتان می شــود. لکه های جزئی از 
رویشــگاه های جنگلی نیز در مرکز ایران که به منطقه 
ایرانی و تورانی شــهرت دارد و در اطراف ارسنجان و 
سبزوار واقع شده نیز رویشگاه های پسته وحشی یا بنه 

و جنگل های تاغ وجود دارد.

مهم ترین طرح در احیای جنگل های ایران
در نیم قرن اخیر نیز 2میلیون هکتار جنگل کاری در مناطق 
بیابانی کشور، بیشتر در مرکز و شرق استان اصفهان، نائین، 
اردســتان، بخش هایی از سیستان، خراســان و سمنان و 
کرمان و اطراف کاشان انجام شده اســت. جنگل کاری در 
این مناطق نیز بیشتر با هدف تثبیت شن های روان صورت 
گرفته اســت. اما از آن 2میلیون هکتار جنگل کاری انجام 
شده تنها یک میلیون هکتار باقی است و یک میلیون هکتار 

از جنگل های این منطقه نیز از بین رفته و نابود شده است.
حالا به جرأت می توان گفت که طرح کاشــت یک میلیارد 
اصله نهال در کشــور می تواند با فاصله بســیار زیاد از تمام 
طرح های گذشته، مهم ترین طرح احیای جنگل های ایران 
باشد که در شرایط فعلی ایران نیاز بسیاری به آن دارد. طرح 
کاشــت یک میلیارد نهال در ایران در فاصله 4سال اگرچه 

طرح بسیار مهمی است اما پیش نیازهایی نیز لازم دارد.

ضرورت  قرق مناطق نهال کاری شده
از ابتدای انقلاب تاکنون کاشت و بذرپاشی بیش از 2میلیارد 
نهال در کشور انجام شده است. اگر این میزان نهال به عمل 
می آمدند الان 2میلیارد درخت و نهال در کشــور داشتیم. 
متأســفانه نه تنها این نهال ها جان نگرفتند که یک میلیارد 
نهال دیگر هم از دســت رفتند. چون متولیان نتوانســتند 
مناطقی را که بذرپاشــی و نهال کاری کردنــد قرق کنند 
یا با جامعه محلی به تفاهم برســند که دام خــود را برای 
چرا به آن مناطــق نبرند. بنابراین الــزام موفقیت در طرح 
کاشــت یک میلیارد نهال از همین حالا درختداری اســت 
که از درختکاری نیز مهم تر اســت. به همین دلیل باید از 
همین حالا که آغاز طرح است، از چرای دام در مناطقی که 

نهالکاری می شوند جلوگیری کرد.

نابودی 8 میلیون هکتار جنگل در 100 سال اخیر
براســاس برآوردهای کارشناســی ایران 100ســال قبل 
20میلیون هکتار جنگل داشــت که از 100سال گذشته 
تاکنون 8میلیون هکتار از جنگل های خود را از دست داده 
است. مهم ترین دلیل نابودی جنگل ها در نیمه نخست قرن 
اخیر، جنگ هــا و تبدیل درختان جنگل هــا به زغال برای 
برطرف کردن نیازهــای مربوط به پخت وپــز و گاه تامین 
ســوخت مورد نیاز بود. در 50سال دوم اما تبدیل جنگل ها 
به اراضی کشــاورزی و تغییر کاربری آنها برای ویلاسازی و 
تبدیل سطوح جنگلی به مناطق صنعتی یا توسعه شهرها، 
گازکشی و کشیدن خطوط نیرو، دلیل اصلی از دست رفتن 
بخش دیگری از 8میلیون هکتار نابود شــده از جنگل های 
ایران در یک قرن اخیر بوده است. در 2دهه اخیر اما تغییرات 
اقلیمی و سدسازی ها بخشی دیگر از جنگل های ایران را نابود 
کرده است. بخش زیادی از رویشگاه های زاگرسی و هیرکانی 
کشور در مخازن سدها مدفون شده اند و حتی در ارومیه و 
ارسباران با ساخت 99سد، رویشگاه های جنگلی و مرتعی 

این مناطق در مخزن سدها دفن شده اند.

لزوم توافق با عشــایر و جامعه محلی برای ماندگاری 
درختان

به همین دلیل در صورتی که طرح کاشت یک میلیارد اصله 
درخت در کشور با موفقیت اجرا شود و نگهداری از درختان 
کاشته شده نیز موفق باشد، 3میلیون هکتار به رویشگاه های 
جنگلی کشور افزوده می شود. نهال هایی که در جنگل های 
شمال کشور کاشته شوند، نیاز آبی زیادی ندارند و می توانند 
به طور طبیعی رشد کنند. اما مهم تر از تامین آب برای این 
درختان، توافق با عشــایر و جامعه محلی برای ممنوعیت 
ورود دام به ویژه گونه بز به مناطقی است که نهال کاری در 
آنها انجام می شود. بزها از آنجا که از سرشاخه درختان تغذیه 
می کنند و توان بالا رفتن از درخت ها را دارند اجازه رشد به 
درختان به ویژه نهال ها را نمی دهند و به اصطلاح رشد نهال 
را در نطفه خفه می کنند. تجربه قــرق مناطق برای ایجاد 
رویشگاه های طبیعی در برخی نقاط کشــور آزموده شده 
اســت. مثلا در کهگیلویه و بویراحمد منطقه ای به وسعت 
هزار هکتار قرق شد و جالب آنکه 200هزار اصله نهال در این 
منطقه به صورت طبیعی رویید. در جنگل های شمال کشور 
نیز که مشکل جدی آب برای رویشگاه وجود ندارد، اگر قرق 
صورت بگیرد ظرف 10سال جنگل های شمال به طور کامل 

احیا می شوند.

محمد درویش؛ فعال محیط زیست

 3میلیون هکتار جنگل 
با کاشت  یک میلیارد اصله درخت 

 ایران در 100صد سال اخیر 8میلیون هکتار از جنگل های خود را از دست داده 
و سطح جنگل ها از 20میلیون هکتار به 12میلیون هکتار رسیده است

یک میلیارد اصله درخت قرار اســت تا پایان ســال 1406 
در ایران کاشته شــود. این طرح گامی جدی برای احیای 
جنگل های ایــران، احیای مراتــع، بیابان زدایی، کنترل 
توفان های گردوغبار و تامین نیاز صنایع به چوب موردنیاز به 
جای جنگل تراشی در ایران است که در دولت سیدابراهیم 
رئیسی آغاز شده است. براساس ارزیابی های صورت گرفته 
از ســوی متخصصان جنگل، ایران تا همین 100 سال قبل 
20میلیون هکتار جنگل داشــت، اما با آغاز سده جدید با 
رخ نمایی جنگ ها، نیاز مردم به هیزم برای پخت وپز و تامین 

گرما و انرژی فســیلی در نیمه نخست قرن جدید و پس از 
آن با توسعه شــهرها، صنایع و تغییر کاربری جنگل ها به 
زمین های کشاورزی و ویلاسازی و... و البته در 2دهه اخیر با 
سدسازی های فراوان بیش از 8میلیون هکتار از جنگل های 
خود را از دســت داد. حالا ایران مانده است و 12میلیون 
هکتار جنگل در شمال،  جنوب و مرکز؛ رقمی که قرار است با 
اجرای موفق طرح کاشت یک میلیارد اصله درخت 3میلیون 
هکتار عرصه جنگلی به خاک ایران اضافه کند و مساحت 

جنگل های کشور را به 15میلیون هکتار برساند.
این گزارش توصیفی از وضعیت جنگل های ایران، جزئیات 
طرح کاشت یک میلیارد اصله درخت در نقاط مشخص شده 
کشور و هدف از توســعه جنگل های ایران را تشریح کرده 

است.

12
میلیون
اصله گیلان

8 
میلیون

اصله  لرستان

18 
میلیون
اصله ایلام

گروه زیست بومگزارش

گزارش2

18000 4سال
 250میلیارد تومان

 میلیون نهال
100 
 لیتر

12 
 میلیون هکتار

6000 
 تومان

60 
 درصد

20 
 میلیون هکتار

بودجه مورد نیاز برای اجرای طرحمدت زمان کاشت یک میلیارد اصله نهال
مساحت جنگل های سراسر ایراننیاز آبی برای تولید هر نهالتعداد سالانه کاشت نهال در جنگل و مرتع

مساحت جنگل های ایران در 100سال قبلنرخ زنده مانی جنگل کاریهزینه تولید هر نهال

هدف از اجرای طرح

کنترل توفان های شن و گردوغباربیابان زداییاحیای مراتعاحیای جنگل ها

افزایش سرانه فضای سبز به 15مترمربع تا سال 1406براساس ماده 22قانون هوای پاک

پاسخ به نیاز چوبی کشور و تامین 20درصد چوب موردنیاز کشور

کمک به طبیعت ایران
طرح مردمــی کاشــت یک میلیارد 
درخت در ایران با هدف کاهش گازهای 
گلخانه ای، جلوگیــری از تخریب منابع 
طبیعی و ســرزمین و در راســتای انجام تعهدات 
بین المللی برنامه ریزی از ســال آینده اجرا می شود. 
قرار است این برنامه راهبردی 4 ساله )1402-1406( 
با کمک های مردمی )از افراد تــا صاحبان صنایع( و 

مدیریت سازمان منابع طبیعی اجرایی شود.
برخی از منتقدان طرح معتقدند که این طرح بزرگ تر 
از آن است که بتوان در 4 سال آن را به جایی رساند، 
اما متولیان منابع طبیعی کشور معتقدند از آنجایی که 
سرعت پدیده بیابان زایی به مراتب بیشتر از سرعت 
مقابله کردن با این پدیده است، نمی توان دست روی 
دست گذاشــت. باید به طبیعت کمک کرد تا با وجود 

برداشت ها، احیا شود.
برآورد های اولیه نشــان می دهد که طرح کاشــت 
یک میلیاد درخت 18هزار میلیارد تومان اعتبار برای 
4ســال نیاز دارد و قرار است بخش عمده آن را بخش 

خصوصی متقبل شود. 

تولید سالانه 250میلیون نهال خوب 
   سهم بخش خصوصی: تولید 120میلیون اصله نهال 

در سال
   ســهم بخش دولتی: تولید 130میلیون اصله نهال 

در سال

منافع جانبی طرح 
   جلوگیری از قاچاق چوب

   میزان قاچاق چوب در 6ماهه نخســت سال1400: 
2539مترمکعب 

   میزان قاچــاق چوب در 6 ماهه اول ســال 1401: 
3085مترمکعب

   افزایش 22درصدی کشف قاچاق چوب 
   افزایش53 درصدی قاچاق زغال

   افزایش 189درصدی کشــفیات محصولات فرعی 
مرتعی

جلوگیری از فرسایش خاک 
   حد مجاز فرسایش خاک 2.4 تن در هکتار

   میانگین میزان فرسایش در کشور 16تن در هکتار
   خسارت 28میلیارد دلاری در سال

   کنترل فرسایش آبی 
   اراضی تحت تأثیر فرسایش آبی: 125میلیون هکتار 

وضعیت آبخیزداری در کشور
   آبخیزداری شده: 20میلیون هکتار

   بدون آبخیزداری: 90میلیون هکتار 
   اعتبار آبخیزداری امسال: 300میلیون یورو

  برنامه درختکاری در کشورهای همسایه تا سال 2030
   پاکستان: 10میلیارد اصله درخت
   ترکیه: 4.5میلیارد اصله درخت

   عربستان: 50میلیارد اصله درخت 

 جنگل های شمال از سال 13۷0، 69 بیماری و آفت گرفتند
   یک میلیون و 490هزار هکتار جنگل های زاگرس نیز 

تحت تأثیر زوال و خشکیدگی بلوط

چه کسی می کارد و چه کسی نگه  می دارد؟
   طرح کاشــت یک میلیارد درخــت را مردم اجرا 
خواهند کرد. ســازمان آبخیــزداری برنامه ریزی و 
تولید نهــال و تعیین طرح برای هــر منطقه را انجام 
می دهد و از مشــارکت مردم برای کاشت و نگهداری 
درختان استفاده خواهد شد. بخشی از مردم، فعالان 

محیط زیســت و داوطلبان هســتند و بخش دیگر 
دستگاه های دولتی و غیر دولتی؛ مثل آموزش عالی، 
هلال احمر، صنایع دفاعی، صنایع پتروشیمی، آموزش 
و پرورش و... . صنایع بزرگ نیز در اجرای طرح کمک 
خواهند کرد. بخش نگهــداری از این درختان نیز به 
مردم سپرده خواهد شــد که ممکن است این مردم 
مسئولان یک معدن یا صنایع پتروشیمی یا داوطلبان 

و تشکل های مردم نهاد حامی محیط زیست باشند.

این طرح چه مشکلی را حل خواهد کرد؟
1- احیای جنگل ها

   نابودی ۷میلیون هکتار از جنگل های زاگرس 
   نابودی 2میلیون هکتار از جنگل های هیرکانی

2- کنترل گسترش بیابان ها
   بیابان زایی سالانه: یک میلیون هکتار 

   بیابان زدایی سالانه: 300هکتار 

3- زراعت چوب
     ســهم زراعت چوب در طرح یک میلیارد درخت:

 300 میلیون اصله نهال

4-ارتقای سرانه فضای سبز در اطراف شهرها
   سرانه فضای سبز جنگلی هر ایرانی6تا ۷مترمربع 

   پس از اجرای طرح 15مترمربع 
   میانگین جهانی20تا 25مترمربع

   نمونه موفق درختکاری: دشت عباس خوزستان، 
مهران ایلام، زابل سیســتان و بلوچستان، خراسان 

رضوی، آذربایجان ها 
   احتمال از بین رفتن 10درصد نهال ها
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نقل قول خبر

 سال آینده 310میلیون
 اصله نهال تولید می شود

امنیت غذایی در ایران به دلیل به وجود 
آمدن تغییرات اقلیمی در خطر است و 
به همین دلیل باید بر توسعه نهال کاری 
تأکید داشــت. امنیت زیستی که حلقه 
اتصال امنیت ملی و امنیت غذایی اســت نیز در معرض خطر 
قرار گرفته اســت؛ به همین دلیل درصدد کاشت یک میلیارد 

درخت هستیم.
حدود 40هزار روســتا در کشــور داریم که در اطراف بخش 
قابل توجهی از آنها عرصه های منابع طبیعی وجود دارد؛ بنابراین 
می توان از آنها در قالب ایجاد پارک های روستایی استفاده کرد 
و به مردم نهال ارائه شــود تا بکارند و بدین ترتیب فضای سبز 

ایجاد شود.
براســاس ماده ۲۲ قانون هوای پاک، حداکثر تا 10 سال پس 
از ابلاغ این قانون، شهرداری های شهرهای بالای ۵0هزار نفر 
جمعیت موظفند با همکاری وزارت نیرو و ادارات منابع طبیعی 
شهرستان، سرانه فضای ســبز خود را حداقل به 1۵مترمربع 
برسانند. تولید و تأمین نهال مورد نیاز )گونه های با نیاز آب کم، 
مقاوم و بومی( برعهده ادارات منابع طبیعی و عملیات کاشت، 
نگهــداری و بهره بــرداری برعهده شهرداری هاســت. وزارت 
نیرو موظف به تأمین منابع آب موردنیاز از محل پســاب شهر 
ذیربط، مشروط به اســتفاده از روش های نوین آبیاری توسط 
شهرداری است. باید به شهرداری هایی با ظرفیت بالای ۵0هزار 
نفر جمعیت، نهال ارائه دهیم تا بکارند. به طور کلی عرصه های 
زیادی برای نهال کاری وجود دارد. براساس آمایش های انجام 
شــده در هر هکتار از مناطق رویشــی مختلف کشور حدود 
400 اصله نهال می توان کاشــت و یک میلیــارد اصله نهال به 
۲.۵ میلیون هکتار عرصه نیاز دارد. تنها مسئله توسعه نیست؛ 
چراکه علاوه بر آن مناطق بسیاری هم برای احیا وجود دارند و 
عرصه برای فعالیت زیاد است و همه جوانب نیز به صورت دقیق 
بررسی شده است. برش های اســتانی مربوط به سال آینده با 
توجه به ظرفیت های موجود در استان ها تهیه و ارسال شده و 
در مجموع 310میلیون اصله نهال قرار است درسال 140۲ در 

استان ها تولید شود. 

شناسایی مناطق مستعد نهال کاری
محمدتقی شعبانیان، معاون امور جنگل 
ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشور: در طرح کاشت یک میلیارد اصله 
درخت مناطقی را که مستعد نهال کاری 
است مشخص کرده ایم و از نظر زمانی و 
مکانی مشخص است چه فعالیت هایی باید در آن مناطق انجام 
شود. نقاط ضعف و قوت نیز آسیب شناسی شده است تا این طرح با 
کمترین اشتباه انجام شود. یکی از نکات مهم برای عدم موفقیت در 
طرح های گذشته، نداشتن تکنیک های مناسب، انتخاب گونه های 
نامناسب و عدم نگهداشت بود. اما در طرح جدید موافقتنامه هایی 
منعقد شده است که تا 4 سال برخی بخش ها نگهداشت نهال های 

کاشته شده را انجام دهند.

تولید 250میلیون نهال در سال
یوســف مرادی، مدیرکل دفتر ترویج، 
آموزش و مشارکت های مردمی سازمان 
منابع طبیعــی و آبخیــزداری: حدود 
40هزار روســتا در کشور داریم که تمام 
آنها در بستر منابع طبیعی کشور هستند 
و در این محدوده ســالانه 100هزار تن عسل و 4۵0تن گوشت 
و ۲میلیون تن چوب تولید می شود و تمام اینها حاصل همکاری 
مردم با ســازمان منابع طبیعی است و بستر خوبی برای کاشت 
نهال هســتند. تولید یک نهال نیز 6هزار تومــان هزینه دارد و 
ظرفیت تولید ســالانه ۲۵0میلیون نهال در کشور وجود دارد. 
نیاز آبی هر نهال نیز 100لیتر آب اســت. این در حالی است که 
بسیاری از صنایع همچون تولید کفش چرم، خودرو و... بیش از 
این میزان به آب نیاز دارند. بســیاری از نهالستان هایی که برای 
کاشت نهال برگزیده شده اند هم مجوز و سهمیه آب دارند و قرار 
نیست به دنبال مجوز باشیم تا آب مورد نیاز را از متولیان دریافت 
کنیم. حتی نهال ها در بسیاری از مناطق همچون زاگرس نیازی 
به آبیاری ندارند. در بسیاری از مناطق نیز محافظت از نهال های 

کاشته شده به طور طبیعی انجام می شود.

زنده نگه داشتن یك میلیارد اصله درخت
رسول اشــرفی پور، رئیس شورای عالی 
جنگل: نــرخ زنده مانــی جنگل های 
کاشته شــده توسط ســازمان منابع 
طبیعی و آبخیــزداری در ایران بالای 
60 درصد اســت و نکته این است که 
صرف نظــر از جنگل کاری هایی که انجــام می دهیم در طرح 
کاشت یک میلیارد اصله نهال می خواهیم پررنگ تر از گذشته 
ایــن کار را انجام دهیــم. در بعضی از شــهرک های صنعتی 
جنگل کاری ها موفق و در برخی مناطق ناموفق بوده اســت. 
در حوزه راه وشهرســازی هم جنگل کاری هایی که به صورت 
مشترک انجام دادیم در بســیاری از موارد تولی گری خود را 
به خوبی انجام ندادند. اما نرخ زنده مانی جنگل کاری  در حوزه 
منابع ملی که خود ســازمان انجام داده در کل کشور بیش از 

60درصد بوده است.

6
استان

 برتر در تولید سالانه نهال

12
میلیون
اصله گیلان

40
میلیون
اصله البرز 

 70تا100
میلیون

اصله خوزستان

25 
میلیون

اصله  آذربایجان شرقی

گفت و گو

8 
 میلیون هکتار

137هزار و 
386هکتار

5میلیون 
مترمکعب

12 میلیون
مترمکعب

1.5میلیون 
مترمکعب

 2 میلیون و
73 هزارهکتار

سهم باغات، زراعت چوب و واردات در تامین چوب کشورمیزان کاهش مساحت جنگل های شمال کشور نسبت به سال 1384سطح نابود شده از جنگل ها در 100سال اخیر

میزان واردات سالانه چوب به کشورنیاز سالانه کشور به چوب مساحت جنگل های شمال کشور براساس نقشه برداری 1394

کشورهای صادر کننده چوب به ایران:

مالزی ترکیه گرجستان بلاروس اوکراین روسیه

استفاده از گونه های بومی در طرح کاشت یك میلیارد نهال
مدیر طرح کاشت یک میلیارد درخت در کشور از سود اقتصادی بالای این طرح برای صنایع و منابع طبیعی کشور خبر داد

روز نمادین کاشت درخت دیروز برگزار شد و 
قرار است تا 4سال آینده یك  میلیارد درخت 
کاشته شود. مشارکت ایران برای کاشت یك 
میلیارد درخت، بخشی از برنامه جهانی کاشت یك تریلیون 
درخت تا سال2030 است. این طرح با استقبال بسیاری از 
کشورها مانند عربســتان مواجه شده و این کشور تصمیم 
گرفته تا سال2030، 50میلیارد درخت بکارد که 10میلیارد را 
در داخل مرزهای خودش و 40میلیارد را در خارج از مرزهای 
خودش خواهد کاشــت. رضا احمدی، مدیر طرح کاشــت 

یك میلیارد درخت که در رویشگاه 
زاگرسی 32سال نهال پرورش داده و 
تجربه زیادی برای اجرای جنگل کاری 
در استان های کشور به دست آورده 
معتقد است این کار شدنی است اگر 

همه پشت آن بایستیم.

با توجه به وضعیت رویشگاه های کشور 
چه گونه هایی قرار است در این طرح 

کاشته شود؟
در 5 ناحیه رویشی کشور 14.3میلیون 
هکتار رویشگاه های جنگلی داریم. 

این جنگل ها 8.7درصد از اراضی را شــامل می شود. بخش 
عمده ای از این جنگل ها ارگانیك)طبیعی( است و کسی آن را 
آبیاری نمی کند. انتخاب گونه ها با الهام از طبیعت است. علاوه 
بر انتخاب گونه، پرورش نهال گونه ها یعنی سازگار کردن آنها با 
خشکسالی های پیاپی، فقر خاک، تنش های زیست محیطی، 
سازگاری با ارتفاع از سطح دریا و مطابقت با نقشه های دما و 
بارش، عرض جغرافیایی و در کل شرایط رویشی منطقه مدنظر 
بوده اســت. در این کار از کمك محققان با تجربه مؤسسه 
تحقیقات جنگل و مراتع کشور استفاده شده است. با توجه 
به اینکه ایران در منطقه خشــك زمین قرار دارد و میزان 
تبخیر در اینجا بسیار بالاست و به نسبت وسعت سرزمین، 
جنگل های کمی داریم پرسش اصلی این بود که آیا باید دست 
روی دست بگذاریم و کاری نکنیم؟ رمزگشایی از طبیعت به ما 
نشان می دهد که طبیعت درون خود پدافند غیرعامل دارد. 
به طور مثال در سال های گذشته دیدیم که بخشی از درختان 
بلوط به دلیل افزایش دما و بــروز پدیده گردوغبار و کمبود 
بارش از دست رفت. ولی در همین شرایط درختان زالزالك، 
بنه، شن، تای، کیکو و پایه های مقاوم بلوط از بین نرفت. هیچ  
گونه غیربومی در استان ها کاشته نخواهد شد و با توجه به 

شرایط بارندگی ها و مدل های تغییرات و آشفتگی های اقلیمی 
که دنیا درگیر آن است عمل خواهیم کرد.

آب مورد نیاز این طرح را از کجا تامین خواهید کرد؟ آیا به 
منابع آبی فشار مضاعف نخواهد آورد؟ پاشنه آشیل طرح های 
جنگل کاری، نگهداشت درختان است. ضمن اینکه نهال در 

چند سال اول در تنش های آبی بسیار آسیب پذیر است؟ 
این کشور در قرن های گذشته تجربه خشکسالی های طولانی 
را داشته اســت. هم اکنون ما مناطق خشك و فراخشك 
بسیاری داریم. نحوه مدیریت ســنتی آب در استان های 
یزد، اصفهان، سیستان و بلوچستان 
و بخش های زیادی از خوزستان نشان 
می دهد که می توان از این خشکسالی ها 
عبور کرد. اگر بتوانیم فرایند پیچیده و 
حســاس تولید بذر، کاشت در گلدان 
و کاشــت نهال در عرصه را به صورت 
علمی ادامه دهیم و از مشارکت مردم 
برای نگهداشت آن اســتفاده کنیم، 
می توانیم از چالــش منابع آبی عبور 
کنیم. به طورمثال گونه هایی مثل بلوط، 
کیلکوم، شمر، تای، بنه و زالزالك که 
قرار اســت در زاگرس کاشته شوند 
گونه هایی هستند که از طبیعت همان منطقه به دست آمده اند 
در نتیجه درجه سازگاری آنها اثبات شده است. ضمن اینکه 
یك میلیارد درخت به مرور زمان کاشته خواهد شد و ما در این 

فاصله اشکالات کار را خواهیم گرفت.
چه تغییراتی باید در درخت کاری بدهیم؟

بدون تامین آب پایدار نباید درخــت کاری صورت بگیرد. 
کاشت نهال در پاییز نیاز آبی نهال ها را در آینده به حداقل 
می رساند. میزان و دفعات آبیاری طی زمان باید کاهش یابد و 
آب مورد استفاده نیز باید از پساب های تصفیه شده صورت 
بگیرد. ما ظرفیت رواناب را نادیده می گیریم. بیش از 50درصد 
از باران ها تبدیل به رواناب و سیلاب در پایین دست می شود. 
عملیات فنی کاشت درختان باید به گونه ای باشد که نهال 
بیشترین آب را جذب کند. تلفیق نهال کاری و آبخیزداری 
حتی در مناطق شــهری می تواند این طرح را موفق کند. از 
آنجا که سطح تبخیر در کشور بالاست و بادهای شدید منجر 
به خشکی بستر خاک می شود باید نحوه کاشت را نیز تغییر 
داد. پیش از این نهال در عمق 30سانتی متری سطح زمین 
کاشته می شد اما حالا باید این عمق افزایش یابد. به استان ها 
اعلام کرده ایم با توجه به خط رطوبتی خاک، گونه های مختلف 

را در عمق بیشتر بکارند. در ایلام با کاشت درختان در 1.2متر 
از سطح زمین و قرار دادن بالشتك خاکی نهال را از دسترس 
خورشید دور نگه داشته و نتایج بهتری به دست آورده ایم. 
اســتفاده از تجهیزات جاذب آب به دلیل هزینه بالا ممکن 
نیست، ولی باتوجه به توصیه اهالی بومی گونی کنفی و پنبه ای 
دور ریشه گیاه می کشیم تا آب بیشتري در زمان بیشتري نگه 
دارد. از لاش برگ های منطقه نیز استفاده شده تا مانع از نفوذ 
سریع آب در خاک شود، از کود پوسیده دام کوچك به عنوان 
سلولز در ریشه نهال استفاده کردیم تا علاوه بر رساندن مواد 

آلی به خاک منجر به نگهداشت آب در دمای بالا شود.
طرح درنهایت چه مشکلاتی را برطرف خواهد کرد؟

این طرح یك طرح چند منظوره است. مهم ترین ویژگی اش 
این اســت که جنگل های کشــور را افزایش و حفاظت از 
جنگل های موجود را تا حدودی تضمین می کند. کاشــت 
سالانه 250میلیون نهال در عرصه های طبیعی کشور توسط 
معتمدین محلی و نیروهای سازمانی منابع طبیعی ضریب 

حفاظت را افزایش می دهد. 
سال هاســت که بهره برداری از جنگل های کشور متوقف 

شده که کار بســیار خوبی هم بود. ولی صنایعی داریم که 
کارشان با چوب اســت و مجبورند خمیر چوب را با خارج 
کردن ارز وارد کنند. در این طــرح بیش از 300هزار هکتار 
برای کاشت درختان سریع الرشد درنظر گرفته ایم. صاحبان 
صنایع درختــان را می کارند و نگهــداری و بهره برداری 
می کنند. ســازمان منابع طبیعی فقط نظارت را بر عهده 
دارد.  این به معنی واگذاری دائمی زمین نیســت. تاکنون 
6میلیون هکتار عرصه ملی به صنایع داده شــده اســت. 
براساس ماده 22فصل سوم از ضوابط واگذاری اراضی ملی، 
افرادی که زمین به آنها واگذار می شود موظفند 25درصد 
 از آن عرصه را فضای ســبز ایجاد کننــد. 25درصد یعنی
1.5میلیون هکتار.  بنابراین اگر در هر هکتار هزار اصله درخت 
کاشته شود، بدین معناست که براساس زمین هایی که تاکنون 
واگذار شــده، صنایع باید 1.5میلیارد نهال کاشته باشند. 
صنایع می توانند با بازچرخانی حقابه  نیز از درختان نگهداری 

و در فرایند زراعت چوب سود کسب کنند. 
بنابراین کاشت یك میلیارد اصله درخت، منافع مالی زیادی 

برای صنایع و منابع طبیعی کشور دارد. 

تجربــه  بــا  محققــان  کمــک  از 
مؤسسه تحقیقات جنگل و مراتع 
کشــور برای تدوین طرح کاشــت 

درختان  استفاده شده است

عباسعلی نوبخت؛ رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری
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  اضافه شدن 1250 هکتار جنگل كاري در قالب طرح كمربند سبز پیرامون شهر تهران.
اين اتفاق در 15 اسفند و همزمان با روز درختکاري رخ داد. طبق مصوبه هیات دولت و براساس 
برنامه ريزي هاي صورت پذيرفته، فاز اول كمربند سبز پیرامون شهر تهران به مساحت 50 هزار هکتار 
تا پايان سال 1403 به اتمام خواهد رسید. شايان ذكر است در اجراي طرح فوق استفاده از گونه هاي 
مقاوم سازگار با اقلیم شهر تهران و نیز اجراي شبکه آبیاري تحت فشار به منظور استفاده بهینه از 

منابع آبی و احداث مخازن ژئوممبران به منظور ذخیره آب در دستوركار قرار دارد.
   افتتاح 27 بوستان مادر و كودک به صورت پايلوت در مناطق مختلف شهر تهران.

   آغاز عملیات اجرايی پروژه احیا و ســاماندهی )طرح ژينايی( روددره فرحزاد در 
محدوده مناطق 2 و 5 شهرداري تهران به مساحت 140 هکتار .

   اجراي طرح پوســته اتصال اراضی پروژه چهارباغ به اراضی مصلای 
حضرت امام خمینی)ره(.

   تملک يک ملک در منطقه 17 واقع در محله آذري جهت تبديل به بوستان عمومی.
    اضافه شدن 1500 هکتار جنگل كاري:

در روز درختکاري )15 اســفند(، 1500 هکتار جنگل كاري مورد بهره برداري قرار گرفت و 
اجراي طرح كمربند سبز پیرامون شهر تهران به 46250 هکتار رسید.

    استفاده از 19/2 میلیون مترمکعب پساب تا پايان سال براي آبیاري فضاي سبز شهر تهران
)به اين دلیل كه برداشت آب هاي زيرزمینی به طور چشمگیري كاهش داشته است.(

    بهره برداري از بوســتان شــهید ضابط در محله لشــکر منطقه 8 )كم برخوردار( كه در 
سال 1400 توسط سازمان بوستان ها و فضاي سبز تملک شده بود.

  تملــک 5 بــاغ و ملــک جهــت تبديــل بــه بوســتان عمومي 
)2 باغ در منطقه 10، 2 ملک در منطقه 8 و يک باغ در منطقه 11(.

  طراحی و احداث پروژه چهارباغ به مساحت 45 هکتار در منطقه3.

سه شنبه 16 اسفند 1401
 شماره  8731

تهران در آینه
 18ماهه 

بوستان ها

آب و هواي متفاوت پايتخت شرايط شمال و جنوب 
را براي توسعه فضاي سبز متفاوت كرده است. تهران 
در مجموع بیش از 2360 بوستان دارد كه مساحت 
آنها به بیــش از 6500 هکتار می رســد. همچنین 
مساحت فضاي سبز معابر شهري در تهران به بیش 
از 8500 هکتار رسیده كه در مناطق مختلف پايتخت 
متغیر اســت و از اين رو در مديريت شهري ششم 
توسعه فضاي سبز در دستوركار بوده  كه 
در ادامه به برخی از اين اقدامات اشــاره 

خواهیم كرد.

جهان شهرنظر شورا

 چنارهای ولیعصر
 سرمايه های اكولوژيک تهران

اهمیت صیانت از درختان در خیابانی 
مانند ولیعصر، دوچندان است؛ چراكه 
تخريب و خشک شــدن درختان اين 
محور چه بســا به خوراک رســانه ای 
برای شــبکه های بیگانه تبديل شود و 
با موج ســواری روی آن، تلاش كنند تا عملکرد مديريت 
شهری را ضعیف نشــان دهند.در اين بین، مهدی بابايی، 
عضو كمیسیون سلامت، محیط زيست و خدمات شهری 
شورای شهر تهران، از چنارهای اين محور با عنوان سرمايه 
اكولوژيک ياد می كند و می گويد: »ضــرورت دارد توجه 
ويژه ای به درختان ولیعصر كه بنا بــر دلايلی حال خوبی 
ندارند،شود.« ادامه گفت وگو با اين نماينده پارلمان شهری 

به بهانه هفته درختکاری را در زير می خوانید.

وضعیت كنونی درختان خیابان ولیعصر را چگونه 
ارزيابی می كنید؟

قطعاً شرايط كنونی خوب نیست و درختان اين خیابان به دلیل 
تغییرات اقلیمی دچار تنش شــده اند. البته ايــن موضوع در 
حدفاصل پارک وی تا میدان راه آهن بیشتر نمود دارد و درختان 
حدفاصل پارک وی تا تجريش شرايط بهتری دارند و سرسبزتر 
هستند. به هرحال معتقدم درختان اين خیابان نیاز به رسیدگی 
و نگهداشت دارند و می پذيريم كه اين كار بسیار سخت و دشوار 
است، اما شهرداری از تمام ظرفیت و توان خود برای صیانت از 

آنها تلاش می كند.
با توجه به تغییر شرايط اقلیمی، آيا كاشت درخت 

چنار جای درختان خشکیده گزينه درستی است؟
شهرداری با كاشت اين گونه درختی از يک سو تلاش می كند از 
فضای سبز خیابان ولیعصر صیانت كند و از سوی ديگر سعی دارد 
خدشه ای به هويت اين محور وارد نشود؛ به همین دلیل به جز 
اين دو محور )خیابان های ولیعصر و شريعتی( به دلیل آب بر بودن 

درخت چنار، كاشت آن در تهران ممنوع شده است.
مديريت شــهری چه تمهیداتــی برای حفظ 

چنارهای قديمی و جديد پیش بینی كرده است؟
به صورت ويژه پیمانکار مجزايی برای فضای سبز خیابان ولیعصر 
تعیین شده و نظارت های عالی از سوی ســازمان بوستان ها و 
مناطق هم صورت می گیرد. همچنین متخصصان بیماری های 
ويژه درختان چنار، به طور مستمر درختان اين خیابان را رصد و 
پايش می كنند. اقدامات مربوط به واكاری درختان انجام شده 
است. در شــورای شــهر نیز اخیراً با تعیین جريمه های قطع و 
تخريب درختان سعی كرديم، زمینه آسیب زدن به درختان و 
فضاهای ســبز به ويژه در اين محور مهم را به حداقل برسانیم. 
معتقدم در اين موضوع نبايد نقش شهروندان را ناديده گرفت؛ 
چراكه با مشاركت و همراهی مردم می توان از درختان كهنسال 

باقیمانده در خیابان ولیعصر تهران صیانت كرد.

شهر های پر از درخت
حفظ فضای سبز شهری از راه افزايش درختانی كه در حاشیه 
خیابان كاشته می شوند، يکی از روش های بهبود زندگی در 
شهر هاست. اين كار در برخی از شهر های بزرگ دنیا به عنوان 

بخشی از رويه  ثابت مديريت شهری انجام می گیرد. 
شــهر تامپا )Tampa( در فلوريدا علاوه بــر اينکه يکی از 
بزرگ ترين مسیر های پیوســته پیاده روی را دارد، صاحب 
ركورد بالايی در نسبت درختان به مساحت شهر است. بنا  بر 
برآورد موسسه فناوری ماساچوست )MIT( نزديک 36درصد 
مساحت اين شهر شامل درختان سبز می شود كه بیشتر آنها 
درخت های نخل بومی خلیج كارائیب هستند. اين محاسبه 
بر اساس سطح تاج درخت ها انجام شده و در آن سنگاپور و 
اسلو 30درصد و ســیدنی و ونکوور 25درصد درخت دارند. 
البته نمی  توان بر اين اساس، يک رتبه بندی جهانی انجام داد؛ 

زيرا بیشتر شهر ها مطالعه نشده  اند. 
داده های ماهواره ای در اين زمینه چندان معتبر نیست؛ چون 
قادر به جدا كردن درخت های پارک ها و حیاط های شخصی 
از خیابان نیستند. داده  هايی كه از دوربین های زمینی مانند 
دوربین های خودرويی گوگل به دست می آيد هم همینطور.  
در آلمان، گرمای شديد هوا باعث مشکلاتی در درختکاری 
شــده اســت. فرانکفورت كه جايگاه خوبی از نظر وضعیت 
درختان دارد با تابســتان  های گرم و خشــک روبه روست و 
ممکن است در كاشت درختان جديد گونه های مديترانه ای 

را جايگزين بلوط و افرای بومی آلمانی كند. 
طرح های درختکاری در كنار معابر زمانی موفق می شوند كه 
مشاركت شهروندان را به همراه داشته باشند. در سال 2015 
طرح كاشت يک میلیون درخت در شهر نیويورک به همین 
شکل به پايان رسید و از سال 2016 سنجش ماهواره ای اين 
درختان با نرم افزار هايی كه برای رصد جنگل ها ساخته شده 
اســت، انجام و برخی از داده ها ارائه می شود.  سنگاپور نیز با 
چند دهه برنامه ريزی توانسته است محیط زيست پاک خود 

را در سطح بین المللی نشان دهد. 
در اين شــهر 7میلیون درخت وجود دارد كه 3میلیون آن 
در كنار خیابان هــا،  پارک ها و مناطق مســکونی و صنعتی 
قرار گرفته اند. در ســال های اخیر 50هزار درخت جديد نیز 
در كنار جاده ها كاشته شده است. در برخی شهر های ديگر 

برنامه درختکاری در نیمه كار خود است. 
در شهر میلان بايد تا ســال 2030 حدود 3میلیون درخت 
كاشته شود تا به استاندارد يک درخت به ازای هر شهرنشین 
برسد. از طرف ديگر شــهر های حیدر آباد و بمبئی در كشور 
هندوســتان به دلیل اجرای طرح های درختکاری با حضور 
داوطلبانه شهروندان، توانستند ســطح پارک های جنگلی 
خود را در سال های اخیر افزايش دهند.  اگرچه درختکاری 
در شهر ها همیشه جنبه مثبت دارد، اما مشکلات اقلیمی و 

افزايش دمای هوا يکی از موانع جديد در اين زمینه است.

محمد سرابی؛ روزنامه نگار
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اقدامات 
شهرداری

   تملک 3 ملک در مناطق 10، 16 و 17 جهت تبديل به بوستان عمومي.
    افتتاح فاز اول پروژه 16 هکتاري بوستان فرامنطقه اي ايرانیان.

 اين بوســتان داراي زمین بــازي كــودكان، زمین ورزشــی چند منظوره 
)بســکتبال، والیبال، ست تندرســتي(، زمین ورزشــي )تنیس روي میز و 
بدمینتون(، نمازخانه، آبنما، مخزن آب، مســیر دوچرخه ســواري، مسیر 
بساوايي، محدوده پاركینگ طبقاتي )در دست احداث(، موزه آجر )در دست 

طراحي(، سرويس بهداشتي )شماره 1 و 2( و پست برق است.
مسیر بســاوايی به منظور اســتفاده افراد نابینا و كم بینا مناسب سازي شده 
است. در اين بوستان از گونه هاي مقاوم و سازگار به اقلیم شهر تهران استفاده 

شده است.

  افتتاح بوستان تخصصی مادر و كودک باغ نظر به مساحت 6000 مترمربع.
اين بوستان كه در سال 1400 توسط سازمان بوستان ها و فضاي سبز تملک شده، به عنوان 
نخستین بوستان مادر و كودک شهر تهران در همان سال، مورد كلنگ زنی قرار گرفت و در 

آذرماه ســال 1401 به بهره برداري رسید. امکانات اين بوســتان عبارتند از: ايستگاه 
تندرستی بزرگسالان و كودكان، ايستگاه تندرستی ويژه افراد داراي معلولیت، 

اتاق مادر و كودک، زمین بازي كودكان، ســرويس بهداشتی، نمازخانه، 
سفره انداز و مسیر تندرستی.

   افتتاح بوستان سبزي به مساحت 12هزارمترمربع )تملک ملک توسط 
سازمان بوســتان ها و فضاي سبز انجام شده اســت(. امکانات اين بوستان 

عبارتند از: آبنما و آبراه، ايستگاه تندرستی بزرگسال، ايستگاه تندرستی ويژه افراد 
داراي معلولیت، زمین بازي كودكان، المان هاي ويژه، سرويس بهداشتی، زمین فوتبال، 
زمین والیبال، زمین بسکتبال و زمین بدمینتون، مسیر بساوايی و زمین چمن مصنوعی.

    بهره برداري از بوســتان مافی در محله 
فروزش كه در سال 1400 تملک شده بود و 
در نتیجه آن تعداد محلات فاقد بوستان به 5 

محله كاهش يافت.
   كلنگ زنی و احداث 2بوســتان بانوان 
ســرخه حصار و انرژي به ترتیب در مناطق 

13 و 21.
   بوستان خرمی شــاد كه توسط سازمان 
بوستان ها و فضاي سبز در سال 1400 تملک 

شده بود، مورد استفاده عموم قرار گرفت.

زينب زينال زاده؛ روزنامه نگار
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